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ΤΗΣ ΚΥ ΡΙΑΚΗΣ

DEFY I El Primero 21
1/100th of a second chronograph

ZENITH, THE FUTURE OF SWISS WATCHMAKING

ΠΑΡΕΜΒΑΣΕΙΣ

ΑΝΔΡΕΑΣ ΠΑΡΑΣΧΟΣ Σελ. 2
H ώρα των ηγετών

ΠEΤΡΟΣ ΖΑΡΟYΝΑΣ Σελ. 3
Γερμανική μεσολάβηση για επι-
καλυπτόμενες θαλάσσιες ζώνες;

ΑΛΕΞΗΣ ΠΑΠΑΧΕΛΑΣ Σελ. 13
Με τόλμη αλλάκαι με μέτρο

ΝΙΚΟΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΑΡΑΣ Σελ. 13
Προς πιο αποτελεσματικό κράτος
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Η υβριστική επίθεση Πόλυ Πολυβίου κατά
του γενικού εισαγγελέα, η οπισθοχώρηση
Κληρίδη, αλλά και η αδράνεια του προέδρου
του Κακουργιοδικείου εκτός του ότι κορύ-
φωσαν τον διασυρμό του κύρους της Δι-
καιοσύνης στη χώρα εγείρουν και μια σειρά
σημαντικών ζητημάτων για την Πολιτεία.
Κορυφαίο ερώτημα που προκύπτει είναι:

Ποια εμπιστοσύνη μπορεί να έχει στη Δι-
καιοσύνη ένας ανώνυμος πολίτης στην
περίπτωση που θα βρεθεί στο δικαστήριο
απέναντι από τέτοιας αντίληψης, συμπε-
ριφοράς και ήθους, λειτουργούς της; Και
ποιος δίνει το δικαίωμα σε εισαγγελείς, δι-
καστές και δικηγόρους να συμπεριφέρονται
κατά το δοκούν στα δικαστήρια; Σελ. 10

ΔΙΑΒΑΣΤΕ ΣΗΜΕΡΑ ΣΤΟ ΕΝΘΕΤΟ «ΖΩΗ» 

ΑΡΧΙΤΕΚΤΟΝΙΚΗ

Ο Ιάπωνας του Βραβείου Πρίτσκερ 2019  
Έλληνες που έχουν συνεργαστεί με τον Ιάπωνα αρχιτέκτονα Αράτα Ισοζάκι, που
τιμήθηκε με το περιώνυμο βραβείο Πρίτσκερ 2019, μιλούν στην «Κ». Ο Ιάπωνας
αυτοκράτορας της αρχιτεκτονικής έχει σχεδιάσει τη νέα πτέρυγα Μ2 του Μεγά-
ρου Μουσικής Θεσσαλονίκης σε συνεργασία με τους Schema 4. Ζωή, σελ. 1

ΦΕΣΤΙΒΑΛ

Δύο από τα πιο όμορφα φεστιβάλ του καλοκαιριού
Παρουσιάζουμε στην «Κ» δύο από τα πιο όμορφα μουσικά φεστιβάλ του κα-
λοκαιριού. Ο Φέγγαρος 2019 που επιστρέφει στον Κάτω Δρυ από τη 1 έως τις
3 Αυγούστου με ένα ποικίλο και διαφορετικό line up και τo Windcraft Music
Fest 6 στα Κατύδατα της Σολέας στις 10-11 Αυγούστου. Ζωή, σελ. 4, 8

ΜΟΥΣΙΚΗ

Η νεαρή τραγουδίστρια Sma Rag Da στην «Κ»
«Δεν με απασχόλησε ποτέ το να οριοθετήσω τη μουσική μου. Παρ’ όλα αυτά,
όποτε πρέπει να την περιγράψω, λέω πως είναι στο φάσμα του indie pop-rock
με blues και folk στοιχεία», λέει στην «Κ» η καλλιτέχνις Sma Rag Da, που θα
εμφανιστεί στο φεστιβάλ του Φέγγαρου το Σάββατο 3 Αυγούστου. Ζωή, σελ. 5

Σε θέσεις μάχης για
το mobile internet
Τα πλάνα των τηλεπικοινωνιών

Νέα δεδομένα στο πεδίο του ανταγωνισμού
των τηλεπικοινωνιών έφεραν οι κινήσεις
της epic και της Primetel στα πλάνα του
διαδικτύου κινητής. Ετοιμάζονται για
απαντήσεις Cyta και Cablenet. Πλησιάζουν
και οι εξελίξεις για τις άδειες συχνοτήτων
του δικτύου 5G. Οικονομική, σελ. 6

Πάνε και για S-500,  
Ρωσία και Τουρκία 
Μετά πράξη με τους S-400

Ολοκληρώθηκε η παράδοση του πρώτου
φορτίου των S-400 στην Άγκυρα και ο
Ερντογάν έχει ήδη προαναγγείλει ότι Ρω-
σία και Τουρκία θα μπορούσαν να προ-
χωρήσουν στην από κοινού παραγωγή
της επόμενης γενιάς αμυντικών πυραύλων,
δηλαδή των περίφημων  S-500. Σελ. 21

Κ Υ Ρ Ι Ο  Α Ρ Θ Ρ Ο

Η Θέμις σε κώμα
Είναι θλιβερότατο το γεγονός ότι δεν
έχει τέλος ο κατήφορος της Δικαιοσύνης
στη χώρα μας. Δεν έμεινε κορυφαίο πρό-
σωπο της ιεραρχίας στον ναό της Θέμιδας
με υπόληψη αψεγάδιαστη από τον βούρ-
κο που εκτοξεύεται στα πρόσωπά τους,
από επαναλαμβανόμενους γύρους πάλης
μεταξύ ιερών -κατά τα άλλα- τεράτων
και πρυτάνεων των δικαστηρίων. Ύπο-
πτες συναλλαγές, υπόγειες διαδρομές
και υπονομεύσεις αλλήλων, διασυνδέσεις
δικαστών με δικηγορικά γραφεία σε βαθ-
μό που μόνο αφελείς πια πιστεύουν ότι
η δίκαιη δίκη στην ευρωπαϊκή αυτή
χώρα, είναι όντως δίκαιη. Πρόσωπα όπως
ο πρόεδρος, αλλά και μέλη του Ανωτάτου
Δικαστηρίου, ο Γενικός Εισαγγελέας και
πολύπειροι δικηγόροι μοιάζουν να έχουν
σε τέτοιο βαθμό αλλοτριωθεί που έφτα-
σαν να ανταλλάσσουν βαρύτατες ύβρεις
εντός των δικαστηρίων και μάλιστα στη
διάρκεια δίκης. Και ο δικαστής προφανώς
αναφώνησε: Κώνωψ επί κέρατος βοός!    

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΠΕΤΡΙΔΗΣ 

Η πρωτόγνωρη 
μετανάστευση
απαιτεί μέτρα 

«Οι μαζικές μετακινή-
σεις πληθυσμών που γί-
νονται παγκόσμια αυτή
την περίοδο είναι πρω-
τοφανείς στην παγκό-

σμια ιστορία», λέει σε συνέντευξή του
στην «Κ» ο Κωνσταντίνος Πετρίδης,
ξεκαθαρίζοντας πως στο εσωτερικό
λαμβάνονται μέτρα, ωστόσο θα πρέ-
πει να έχει ενεργότερο ρόλο και η
Ε.Ε., καθώς Κύπρος και Ελλάδα επω-
μίζονται όλο το προσφυγικό βάρος.
Χαρακτηρίζει αφελείς και ατυχείς τις
κατηγορίες που δέχεται για ξενοφο-
βία και ρατσισμό και σημειώνει πως τα
δεξιά κόμματα δεν λαμβάνουν πλέον
μέτρα φοβούμενα την Ακροδεξιά, αλ-
λά γιατί το πρωτόγνωρο αυτό φαινό-
μενο τα ανάγκασε να έχουν πιο σα-
φείς και πιο συγκεκριμένες μετανα-
στευτικές πολιτικές. Σελ. 9

Πώς έπεσε σε βαθύ κώμα η Θέμιδα  
Κατά τη διάρκεια διαδικασίας εντός του Κακουργιοδικείου  

Σε αναπροσαρμογή των χρεώσεών τους
για διεκπεραίωση συναλλαγών με τον πα-
ραδοσιακό τρόπο προχωρούν οι τράπεζες.
Ηδη η Τράπεζα Κύπρου το εφαρμόζει από
τον περασμένο Αύγουστο, ενώ σύμφωνα
με πληροφορίες της «Κ» τον ίδιο δρόμο
θα ακολουθήσει και η Ελληνική, από την
1η Ιανουαρίου 2020. Συγκεκριμένα, θα

προχωρήσει σε χρέωση ένα ευρώ για
ανάληψη μετρητών, σε πελάτες άνω των
65 ετών, για ποσά έως 10.000 ευρώ, ενώ
για πελάτες κάτω των 65 ετών η χρέωση
θα είναι δύο ευρώ. Διευκρινίζεται ότι η
χρέωση θα αφορά την ανάληψη χρημάτων
από τα ταμεία υποκαταστημάτων και όχι
από τις ΑΤΜ. Οικονομική, σελ. 3

Θα χρεώνουν και για αναλήψεις
Η ψηφιοποίηση των τραπεζών φέρνει πρόσθετες επιβαρύνσεις

ΚΟΜΜΑΤΑ 

Ντόμινο εξελίξεων
σε ΔΗΣΥ-Κυβέρνηση 
Ντόμινο εξελίξεων αναμένεται το
φθινόπωρο τόσο στην κυβέρνηση
όσο και στον ΔΗΣΥ. Ο σχεδόν δεδο-
μένος διορισμός της Στέλλας Κυρια-
κίδου ως επίτροπος τον Οκτώβρη, σε
συνδυασμό με την αποχώρηση του
Χάρη Γεωργιάδη από το κυβερνητικό
σχήμα, προμηνύει αλλαγές στην κοι-
νοβουλευτική ομάδα, στην ηγεσία
του ΔΗΣΥ και  στην κυβέρνηση. Αν οι
αλλαγές του κυβερνητικού σχήματος
είναι ευρείες ή μπαλώματα θα εξαρ-
τηθεί από τις προθέσεις του προ-
έδρου Αναστασιάδη. Σελ.6

ΠΙΕΡΡΑΚΑΚΗΣ ΚΥΡΙΑΚΟΣ 

«100 Γεγονότα Ζωής»
των πολιτών ψηφιακά
«Οποιος μπαίνει στην πολιτική οφεί-
λει να γνωρίζει σε βάθος τις τεχνικές
λεπτομέρειες του πεδίου του και
ταυτόχρονα να διαμορφώνει το πολι-
τικό μήνυμα και τις συμμαχίες που θα
του επιτρέψουν να πραγματοποιήσει
τους στόχους του. Αυτά είναι απόλυ-
τα συνδεδεμένα», λέει ο κ. Κυριάκος
Πιερρακάκης, ο οποίος μπήκε στην
πολιτική και έφτασε από το Χάρ-
βαρντ στο υπουργείο Ψηφιακής Δια-
κυβέρνησης της Ελλάδας. Σελ. 19

Το προσεχές φθινόπωρο, σε πολυμερή Διά-
σκεψη, θα καταδειχθεί ακόμα μια φορά ότι
στο Κυπριακό δεν υπάρχει τελευταία ευ-
καιρία για λύση. Εκείνο όμως που τούτη
τη φορά πιθανόν να αποδειχθεί, είναι ότι
πρόκειται για την τελευταία ευκαιρία για
ομοσπονδιακή λύση ενιαίου κράτους. Στη

φθινοπωρινή Διάσκεψη, τα πράγματα θα
οδηγηθούν μέχρι τέλους, χωρίς κίνδυνο
κατάρρευσης, όπως στο Κραν Μοντανά.
Δηλαδή μέχρι του σημείου να απαντηθεί
από τους συμμετέχοντες αν μπορεί να
υπάρξει συμφωνημένη λύση διζωνικής δι-
κοινοτικής ομοσπονδίας, χωρίς εγγυήσεις,

αλλά με βιώσιμο σύστημα ασφάλειας. Κι
αν δεν μπορεί να υπάρξει να αναζητηθούν
άλλες λύσεις. Στον σχεδιασμό μετείχαν
Ουάσιγκτον και Λονδίνο που επεδίωξαν
προσωπική εμπλοκή του γ.γ., ενώ αξιωμα-
τούχοι του ΟΗΕ ζήτησαν την ισχυρή στή-
ριξη του Συμβουλίου Ασφαλείας στην προ-

σπάθεια Γκουτιέρες να αρθεί το αδιέξοδο.
Στην πραγματικότητα οι κανόνες του παι-
χνιδιού ρυθμίστηκαν λίγο πριν ο Γκουτιέρες
επιδώσει την έκθεσή του για την ΟΥΝΦΙΚΥΠ
στο Σ.Α. και διαφάνηκε ότι χωρίς παρέμβασή
του, θα ακολουθούσε ένα ακόμη χαμένο
εξάμηνο. Σελ. 7

Όλα σχεδιασμένα για συμφωνημένη λύση 
Ουάσιγκτον και Λονδίνο σε συνεννόηση με Γκουτιέρες, ο οποίος και ζήτησε στήριξη του Σ.Α. για άρση του αδιεξόδου

Τα τηλεσκουπίδια βγάζουν κυβερνήσεις και πολιτικούς ΑΝΑΣΤΑΣΙΑΔΗΣ-ΤΣΑΒΟΥΣΟΓΛΟΥ

Eχει τεκμήρια
για συναντήσεις, 
λέει η Άγκυρα
Τεκμήρια υπάρχουν από τις δύο συναντήσεις
Τσαβούσογλου-Αναστασιάδη, για τις οποίες
ο πρόεδρος υποσχέθηκε εμπιστευτικότητα
σύμφωνα με τουρκική πηγή. H Άγκυρα αφή-
νει να νοηθεί ότι ο πρόεδρος είναι έτοιμος
να συζητήσει εκτός από διαφορετικά μοντέλα
λύσης και μοντέλα συνεργασίας στο ζήτημα
ΑΟΖ-υδρογονάνθρακες. Σελ. 5 

Μάχη για λεκτικό της έκθεσης Η.Ε.
Τώρα, σας κάναμε χάρη, διαμήνυσε το
Σ.Α. στη Λευκωσία, με το ψήφισμα για
ΟΥΝΦΙΚΥΠ. Σελ. 3

ΣΥΝΕΝΤΕΥΞΗ ΑΛ. ΜΑΡΚΙΔΗ 

ΠτΔ, ΔΗΣΥ, ΑΚΕΛ και
Ακιντζί, καταλύτες λύσης 

Τα δύο κόμματα έχουν την ίδια γραμμή στο
Κυπριακό και να αφήσουν τις υπεκφυγές,
λέει ο πρώην γ. εισαγγελέας. Σελ. 5  

EP
A

Είναι πλέον δεδομένο ότι η τηλεόραση και ιδιαίτερα τα τηλεοπτικά σκουπίδια μπορούν να διαμορφώσουν τις πολιτικές επιλογές της κοινω-
νίας. Ερευνες συνδέουν τα χαμηλής ποιότητας προγράμματα με την εκλογική άνοδο και την απήχηση λαϊκιστών πολιτικών. Χαρακτηριστικό πα-
ράδειγμα το δίκτυο Mediaset του Μπερλουσκόνι, ο οποίος κατάφερε να το μετατρέψει από ένα απλοϊκό τηλεοπτικό δίκτυο σε κολοσσό με τε-
ράστια απήχηση στην Ιταλία. Έτερο παράδειγμα είναι αυτό του Κινήματος των 5 Αστέρων, του κωμικού ηθοποιού Μπέπε Γκρίλο. Παράγωγο αυ-
τών των διεργασιών είναι και ο Ντόναλντ Τραμπ, ο οποίος διετέλεσε επιτυχημένος παρουσιαστής ριάλιτι σόου με μεγάλη τηλεθέαση. Σελ. 23
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Eκδίδεται σε συνεργασία και μετά από άδεια της εταιρείας
ΚΑΘΗΜΕΡΙΝΕΣ ΕΚΔΟΣΕΙΣ Α.Ε. Διευθυντής: ΑΛΕΞΗΣ ΠΑΠΑΧΕΛΑΣ • Διεύθυνση συντάξεως: ΚΩΣΤΗΣ ΦΑΦΟΥΤΗΣ - ΝΟΤΗΣ ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ

ΑΠΑΓΟΡΕΥΕΤΑΙ η αναδημοσίευση, αναπαραγωγή, διασκευή
ή απόδοση του περιεχομένου της εφημερίδας με οποιονδήποτε

τρόπο, χωρίς προηγούμενη γραπτή άδεια του εκδότη.

ΣΤΡΑΤΙΩΤΙΚΟ ΣΥΜΦΩΝΟ: [...] Κατά τας πληροφορίας
του γερμανικού πρακτορείου, ανεκοινώθη επισήμως εν
Λονδίνω η προσεχής αναχώρησις στρατιωτικής αποστολής
εις Μόσχαν. Παρά την ως άνω αοριστίαν όμως είναι βέ-
βαιον ότι τόσον η αγγλική όσον και η γαλλική Κυβέρνησις
ώρισαν ήδη τους αξιωματικούς εκείνους οι οποίοι θα
αναχωρήσουν διά την Μόσχαν προς έναρξιν συνομιλιών
μεταξύ των επιτελείων των τριών χωρών. Η αγγλική
στρατιωτική αποστολή θα τεθή υπό τον στρατάρχην σερ
Φίλιπ Τσέτγουντ [φωτ.] [...]. Της γαλλικής αποστολής
εξ άλλου βεβαιούται ότι θα ηγηθή ο στρατηγός Ντουμένκ
[...].
ΣΥΒΑΡΙΤΙΣΜΟΣ: Οι κάτοικοι της νορβηγικής πρω-
τεύουσας, όσοι έχουν τηλέφωνον, εδέχθησαν με ικανο-
ποίησιν ένα νεωτερισμόν τον οποίον εισήγαγεν η τηλε-
φωνική υπηρεσία του Οσλο. Διά να μη ταράσση την
ησυχίαν των ο οξύς και εκνευριστικός κωδωνισμός του
τηλεφώνου αν τυχόν κατά την ώραν του ύπνου τους
καλέση κανείς, απεφασίσθη να αντικατασταθούν οι κώ-
δωνες των τηλεφωνικών συσκευών με άλλους, οι οποίοι
παράγουν γλυκύτερον και μη εκνευριστικόν ήχον, τον
οποίον θα ημπορή ν’ ακούη ο κοιμώμενος, εκτός εάν κοι-
μάται βαθειά.

Ο  Φ Ι Λ Ι Σ Τ Ω Ρ
Επιλογή και επιμέλεια:

ΒΑΣΙΛΗΣ ΜΗΝΑΚΑΚΗΣ, ΜΥΡΤΩ ΚΑΤΣΙΓΕΡΑ

80 χρόνια πρίν στην «Κ»
28.VII.1939

Ηγέτης δεν είναι αυτός
που κυβερνά έναν λαό,
αλλά εκείνος που κάνει
την ουσιαστική διαφορά
και για τον λαό. Γιατί χώ-
ρες και λαούς κυβέρνη-

σαν πολλοί χωρίς κάποιος να τους θυ-
μάται. Κάποιοι –και ήταν πολλοί– οδή-
γησαν τη χώρα τους στην οπισθοδρό-
μηση και λιγότεροι στην καταστροφή,
γι’ αυτό και η ιστορία τους κατέγραψε
με μελανά γράμματα. Δεν προσδοκώ
ότι στην ημικατεχόμενη Κύπρο θα εμ-
φανιστεί αίφνης ένας Μαχάτμα Γκάντι
(1869-1948). Ένας ηγέτης δηλαδή, που
θα είχε τη δύναμη του νου να πετάξει
το δικηγορικό κοστούμι και φορώντας
ένα λιτό χαντάρ και σαντάλια, με εφόδια
τη θέληση, τη διαρκή μελέτη, εργαλείο
την επαφή με την καθημερινότητα
των ανθρώπων και όπλο τη μέθοδο
της παθητικής αντίστασης, κατάφερε
τη μέγιστη ανατροπή, απαλλάσσοντας
την αχανή χώρα του, την Ινδία, από
τα βρετανικά αποικιακά δεσμά. Στο-
χαστής, επαναστάτης και ακτιβιστής,
ο Γκάντι αξιώθηκε να είναι φωτεινό
σύμβολο της διανόησης του 20ού αιώνα,
καθώς άλλαξε σημαντικά το ρουν της
ζωής εκατομμυρίων ανθρώπων. Μακάρι
να αξιωνόμασταν κι εμείς έναν Γκάντι.
Αλλά πού; Από την ανεξαρτησία και
εντεύθεν οι πολιτικοί και θρησκευτικοί
μας ηγέτες –πλην ελαχίστων– κληρο-
δότησαν στον τόπο συμφορές και στο
συγγενολόι τους περιουσίες. Μας οδή-
γησαν στη συμφορά του ’74, όταν ένα
χουντικό και άθλια οργανωμένο πρα-
ξικόπημα εξανδραπόδισε σε ελάχιστες
ώρες το κράτος της μοναστηριακής
αντίληψης-διοίκησης και άνοιξε στην
κυριολεξία τις πύλες στην καραδοκούσα
Τουρκία να καταλάβει τη μισή Κύπρο.
Τώρα, μισό αιώνα μετά, αντί οι ηγέτες
μας σοβαροί και πεπαιδευμένοι να κυ-
βερνούν συνετά με πρώτιστη έγνοια
το καλώς νοούμενο συμφέρον, έχουμε
μια χώρα γονατισμένη στα κόκκινα
δάνεια, που άγεται από συμφέροντα
των ολίγων. Μια κοινωνία ανθρώπων,
που το 2000 τους έγδαραν στο σκάν-
δαλο του ΧΑΚ, το 2013 τους κούρεψαν
μισθούς, ταμεία και αποταμιεύσεις και
σήμερα τους έχουν υποθηκευμένους
οικογενειακώς, μαζί με τα σπίτια τους.
Σε αυτή τη συγκυρία, φαινόμενο απρο-
σμέτρητο έγινε η απληστία των ηγε-
μόνων, ενώ η έλλειψη λογοδοσίας έχει

επιφέρει τέτοια σήψη που διατάραξε
εκτός από το ηθικό και το διανοητικό
τους επίπεδο. Άνθρωποι τάχατες υψηλά
ιστάμενοι, εκπρόσωποι κορυφαίων θε-
σμών και εξουσιών, όπως η Εκτελε-
στική, η Νομοθετική και η Δικαστική,
επιδεικνύουν συμπεριφορές χαμαιτυ-
πείου. Σε σημείο που ο γενικός εισαγ-
γελέας να χαρακτηρίζεται από πολύ-
πειρο δικηγόρο εν ώρα δίκης, «αίσχος
για τη δικαιοσύνη», ο πρόεδρος του
Ανωτάτου Δικαστηρίου να συλλαμβά-
νεται σε επιλήψιμο παρασκήνιο με
τράπεζα, δικηγορικά και ελεγκτικά
γραφεία προέδρων και άλλων αξιωμα-
τούχων να θησαυρίζουν με χρυσά δια-
βατήρια και άδειους πύργους, ενώ τον
δρόμο της παχυδερμίας είχε πρώτη
δείξει η τέως διοικήτρια της Κεντρικής
Τράπεζας, πλαστογραφώντας το συμ-
βόλαιο απολαβών της. Τραγικότατο δε
ότι τα βράδια, όλοι τούτοι κοιμούνται
ως το γονατισμένο τούτο νησί να μην
είναι περικυκλωμένο από τουρκικά γε-
ωτρύπανα και πλοία και να κατευθύ-
νεται στο βάραθρο έρμαιο μιας γεω-
πολιτικής φουρτούνας. Δεν νομίζω κα-
νείς να αναμένει κάποιο Γκάντι να μας
σώσει. Γι’ αυτό, σε αυτή την εξαιρετικά
κρίσιμη συγκυρία για την επιβίωση
όλων ημών, Ε/κ και Τ/κ, είναι εμφανέ-
στατο ότι είναι ξανά η ώρα των ηγετών,
του Νίκου Αναστασιάδη και του Μου-
σταφά Ακιντζί. Ο δεύτερος σταθερά
διακηρύττει ότι υποστηρίζει λύση ΔΔΟ.
Θέλω να πιστεύω ότι και ο πρώτος υπο-
στηρίζει το ίδιο και όχι συνομοσπονδία
ή δύο κράτη και πως οι ελιγμοί που
βιώσαμε ήταν αποτέλεσμα υπολογι-
σμένης τακτικής για λύση. Η Τουρκία
επανάλαβε διά του Τσαβούσογλου ότι
θέλει ένα πακέτο για Αιγαίο, ένα για
Αν. Μεσόγειο και ένα για Κύπρο. Ο
Τούρκος ΥΠΕΞ ξεκαθάρισε ότι στο
Κραν Μοντάνα τελείωσε η ΔΔΟ και
τώρα θα κοιτάξουν άλλες επιλογές. Ο
ευσεβής πόθος ότι οι ΗΠΑ θα εγκατα-
λείψουν την Τουρκία στις αγκάλες της
Ρωσίας δεν εντοπίζεται μεταξύ σοβαρών
διεθνών αναλύσεων. Ο πιο αδύναμος
κρίκος είναι η Κύπρος και ίσως αυτή
είναι η έσχατη ευκαιρία πριν από τη
διχοτόμηση, που μπορούν οι δύο ηγέτες
να αξιοποιήσουν για λύση μη αποσχι-
στική. Διαφορετικά, η σήψη θα μας
καταδικάσει σε ισόβια μπόχα.    

H ώρα των ηγετών

ΠΟΛΙΤΕΙΕΣ ΑΝΘΡΩΠΩΝ
Γράφει ο ΑΝΔΡΕΑΣ ΠΑΡΑΣΧΟΣ

paraschosa@kathimerini.com.cy

1 Στην επιβεβαίωση. Αυτοί που έλεγαν
τελικά πως όταν θέλεις να κάνει ο

Healthy κάτι, βάζεις μια εφημερίδα να
του λέει να κάνει το αντίθετο, δικαιώθη-
καν. Κάποια πράγματα είναι σταθερά σ’
αυτόν τον τόπο. 

2 Στον κολλητό. «Καρφώνει» λένε το
Τσαβού τον Αναστό για τις συνομιλίες

μεταξύ τους. Σιγά τα νέα δηλαδή αφού
τα ίδια λέμε και από εδώ και από εκεί.
Υπάρχει βέβαια και μακροχρόνιος αλλά
ατόνησε μετά που η οικογένεια Κυπρια-
νού αποσύρθηκε από την πολιτική. 

3 Στα δύο. Αυτό με το ταμπού της διζω-
νικής, δικοινοτικής Ομοσπονδίας τε-

λικά είναι πιο δυνατό από το ταμπού της
ομοφυλοφιλίας. Ε Αγιε Μόρφου;

4 Στα εν δήμω. Και οι καημένοι οι Ιε-
ράρχες έλεγαν όλες αυτές τις μπα-

ρούφες τόσα χρόνια και κανείς δεν τους
την έπεφτε. Τώρα όμως που πήραν  οι
φανς σμαρτφόουν και άρχισαν να πο-
στάρουν έχουμε και το δικό τους ριάλιτι.
Δώστε νέτφλιξ στο λαό. 

5 Στα λάθη. Η φήμη πως αυξήθηκαν
απότομα οι εκτρώσεις μετά την επι-

στημονική διατριβή του Αγίου Μόρφου

διερευνάται από την στήλη. Τα αποτελέ-
σματα προσεχώς. 

6 Στο Γήπεδο. Σταμάτησαν λέει οι ερ-
γασίες γιατί περνάει από εκεί ο νό-

τιος αγωγός. Καλά σιορ  ανακάλυψαν
τώρα μια σωλήνα με διάμετρο τρία μέ-
τρα; Πάντως έχει και τα καλά της υπόθε-
ση. Οταν τις τρώνε οι ομάδες θα φεύ-
γουν τσουλήθρα οι προπονητές από το
υπόγειο και θα καταλήγουν στο αερο-

δρόμιο Λάρνακας. 

7 Στο θάρρος στο χωριάτη. Ζητά λέει
αποζημίωση ο εργολάβος ενάμισι

εκατομμύριο επειδή δεν ξεκίνησαν τα
έργα. Μα δεν είναι αυτού του εργολά-
βου η εταιρεία που λάδωσε τον Βέργα
και βγήκε μάρτυρας κατηγορίας; Και του
δίνουμε έργα ακόμη; Και πουλάκι κολ-
λητηλίκια με τράπεζες, το Προεδρικό και
τον ΔηΣυ; Εδώ σε θέλω κ. Ελεγκτή όχι

στα χρώματα των αυτοκινήτων. 

8 Στην Αλήθεια. Ο Πρίγκηψ είναι γε-
γονός πως συνέβαλε τα μέγιστα

στην ανάκαμψη της οικονομίας στηρί-
ζοντας τα ορθολογιστικά μέτρα που μας
επέβαλε η Ευρώπη. Τώρα που κατάλαβε
τι του έκανε ο Βότσης με τον Συζο ( και
προειδοποιούσε εδώ μέσα στην « Κ» ο κ
Δντης) προσπαθεί ορθώς να διορθώσει
το λάθος με την υπερψήφιση της ανα-
πομπής. Προφανώς ξέρει πως καλύτερα
να παραλάβεις μια καθαρή οικονομία
παρά μια διαλυμένη από τον λαϊκισμό.
Πραγματιστές στα Ανάκτορα. 

9 Στο Ενδιαφέρον. Σίγουρα δεν θα
βαρεθούμε τα επόμενα δυο χρόνια

να συζητούμε για υποψήφιους στις προ-
εδρικές. Η μια πλευρά είναι πιο ξεκάθα-
ρη. Χριστοδουλίδης ως φαβορί εκτός αν
κάνει την έκπληξη ο Φούλης στις βου-
λευτικές. Στην άλλη όμως σφάζονται
παλικάρια. Ο εισαγγελέας και η Λία του
θεωρούν εαυτόν σίγουρο για το ΑΚΕΛ
αλλά ο ίδιος... το σκέπτεται, άλλωστε ο
καυγάς με τον διαβολάκο Πόλυ βοηθά.
Είναι όμως και ο Ελεγκτής. Και ο Παμπο-
ρίδης. Και ο Χριστοφίδης. Ε τώρα και ο
Στυλιανίδης (η εκδίκηση είναι ένα πιάτο
που τρώγεται κρύο). 

10 Στους αφανείς. Ε! Χάρη, όταν τρέ-
χεις με 3% αύξηση του ΑΕΠ και

πλεονάσματα που αγγίζουν τα δισ. όλοι
θέλουν να γίνουν πρόεδροι. Όταν είσαι
υπό πτώχευση θέλει μόνον ο Ανάστο άν-
τε και ο Μαλάς. Μη σου μπαίνουν ιδέες,
healthy μου.   
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Συγγενή, δώσε μια στα μούτρα να κλειδώσω την υποψηφιότητα.

Ο Μ Η Ρ Ο Υ  &  Σ Ε Β Ε Ρ Η / Γράφει ο ΟΝΑΣΑΓΟΡΑΣ

Βαλίτσες για Βρυξέλλες ετοιμάζει η Στέλλα
Κυριακίδου, μετά το πράσινο που άναψε ο
Healthy για την αντικατάσταση του Χρήστου
Στυλιανίδη, στο ίδιο χαρτοφυλάκιο. Την ίδια
ώρα ο Στυλιανίδης ετοιμάζει τις βαλίτσες του
για επιστροφή στην Κύπρο, σε ένα πολιτικό
τοπίο σχεδόν άγνωστο γι’ αυτόν, αφού πολλά
–μη σας πω όλα– έχουν αλλάξει από τότε που
έφυγε για την Ευρώπη και... έμεινε. Ένας
γρίφος που κυκλοφορεί τις τελευταίες μέρες
σε πηγαδάκια πολιτικών και δημοσιογράφων
είναι το «γιατί ο Αναστασιάδης επέλεξε να
αντικαταστήσει τον Στυλιανίδη; Ήρθε απλώς
το πλήρωμα του χρόνου για να δοθεί η ευκαι-
ρία και σε κάποιον άλλο να μας εκπροσωπή-
σει στο σημαντικό πόστο της Ε.Ε. ή υπάρχει
και κάτι ‘άλλο’, κάποια σκιά στη σχέση Στυλια-
νίδη - Healthy;»
Και ενώ τα ερωτήματα δίνουν και παίρνουν,
γεγονός παραμένει ότι η Στέλλα Κυριακίδου
είχε προ πολλού επιλεχθεί από τον Healthy,
όπως έγκαιρα αποκάλυψε η «Κ». Οι αποδε-
δειγμένες ικανότητές της και το έργο που
έχει επιτελέσει στην Κύπρο, παρά το ότι προ-
έρχεται από τον ΔΗΣΥ οδήγησε πολλούς, από
όλους τους πολιτικούς χώρους να τη συγχα-
ρούν. Το ΔΗΚΟ εξέδωσε ακόμα και επίσημη
ανακοίνωση συγχαίροντάς την, επιβεβαι-
ώνοντας πως η υποψηφιότητά της συγκεν-
τρώνει ευρύτατη αποδοχή. Για τον Healthy,
που έγκαιρα την είχε επιλέξει, είναι διπλή η
επιτυχία αφού επιτυγχάνεται και η ευρωπαϊ-
κή απαίτηση για γυναικεία αντιπροσώπευση,
ιδιαίτερα μετά την παντελή απουσία Κυπρίων
γυναικών ευρωβουλευτών.
Η μάνταμ του Φούλη μου έλεγε πως η κόντρα
Healthy - Φούλη για την επιλογή της Στέλλας
έχει καιρό που είναι πια παρελθόν. Η πρότα-
ση έγινε με τη συγκατάθεση του Φούλη,
αφού, σύμφωνα πάντα με τη μάνταμ, η Στέλ-
λα ήταν από τις λίγες που δούλεψε πολύ για
τις ευρωεκλογές, «πολύ περισσότερο από
πολλούς άλλους που απλώς έκαναν φασα-
ρία», παρά το ότι δεν θέλησε – προς τιμή της–
να μπει στο ευρωψηφοδέλτιο και μετά να
αποχωρήσει, αναλαμβάνοντας το χαρτοφυ-
λάκιο Επιτρόπου.
Με την αποχώρηση της Στέλλας αλλάζει και
κοινοβουλευτική ομάδα του ΔΗΣΥ, αφού σε
αυτή θα ενταχθεί η Σάββια Ορφανίδου, από
την οποία κάποιοι αναμένουν πολλά. Η Σάβ-
βια ήταν δεύτερη επιλαχούσα μετά τον Πρό-
δρομο, ο οποίος, ως γνωστόν, εγκαταστάθη-
κε για καλά στον Λόφο. 
Τεράστιος είναι ο αγώνας που καταβάλλει ο

Κωνσταντίνος Πετρίδης για να αντιμετωπι-
στούν οι αυξημένες ροές προσφύγων προς
την Κύπρο. Πηγή μου, που γνωρίζει πολλά,
υποστηρίζει πως τα πράγματα για την Κύπρο
θα ήταν πολύ καλύτερα εάν ο ΥΠΕΣ έβρισκε
στήριξη και στο εσωτερικό, από όλες τις πολι-
τικές δυνάμεις, αλλά και στην Ε.Ε. 
Πάντως, με τον Αβραμόπουλο στην Ε.Ε. η Κύ-
προς δεν ευτύχησε να προωθηθούν τα αιτή-
ματα για ουσιαστική βοήθεια για τις ροές
προσφύγων και τις τουρκικές μεθοδεύσεις.
Ακούω πως υπάρχουν μεγάλες ελπίδες ότι τα
πράγματα θα είναι πολύ καλύτερα με τον
Μαργαρίτη Σχινά στο κρίσιμο χαρτοφυλάκιο
για τη μετανάστευση. Όπως λέει η πηγή μου,
«ο Σχινάς είναι αποδεδειγμένα πραγματικός
φίλος της Κύπρου, είχε αποτελεσματική και
συνεχή συνεργασία με την κυπριακή κυβέρ-
νηση και συμπεριφέρθηκε καλύτερα ακόμα
και από Κύπριος»...
«Μπορεί η επίσκεψη Μητσοτάκη στην Κύπρο
τη Δευτέρα να είναι εν πολλοίς εθιμοτυπική,
αλλά στην παρούσα συγκυρία μετατρέπεται
σε άκρως ουσιαστική». Η... διάγνωση γίνεται
από άτομο που είναι πολύ συχνός επισκέπτης
στον Λόφο. Όπως έλεγε προχθές, «η συνάν-
τηση Μητσοτάκη-Αναστασιάδη, με τον Αβέ-
ρωφ στο πλάι, θα οδηγήσει στην ετοιμασία
του οδικού χάρτη για τις καταιγιστικές εξελί-
ξεις του Αυγούστου και στου Σεπτεμβρίου».
Πληροφορούμαι πως στις συζητήσεις «θα
υπάρχουν και κάποια θέματα που με τον Τσί-
πρα δεν ήταν εντελώς ξεκάθαρα». 
Πυρ και μανία είναι κάποιοι στον Λόφο με τον
Οδυσσέα-Τσακ Νόρις για την πρόσφατη έκ-

θεσή του για το Προεδρικό, τους συμβού-
λους, τους μισθούς και τα καθήκοντά τους.
Όπως έλεγε άτομο που δεν επηρεάζεται από
τα ευρήματά του, «ο τρόπος που δρα ο ελεγ-
κτής είναι ως να κάνει σόου ή ρεπορτάζ νεο-
φώτιστου δημοσιογράφου σε τηλεοπτικό
δελτίο με σταντ απ. Τη μία το παίζει νομικός
περιωπής που υποβάλλει σε όλους τους άλ-
λους τον τρόπο που πρέπει να ασκούν τα κα-
θήκοντά τους, την άλλη συμπεριφέρεται ως
γεωπόνος, την άλλη ως κτηνίατρος, ακόμα
και ως... ψυχολόγος». Αληθεύει πως κάποιος
στον Λόφο δεν θέλει να τον βλέπει ούτε...
ζωγραφιστό; 
Μια και αναφέρομαι στον Οδυσσέα-Τσακ Νό-
ρις, σας μεταφέρω και ένα ερώτημα που τέ-
θηκε από δημοσιογράφο. Αφορούσε την
«ανεξήγητη αδιαφορία του Οδυσσέα για τον
παλιόφιλό του Κώστα Κληρίδη». Όπως ανέ-
φερε ο συνάδελφος: «Ο Ελεγκτής παλαιότε-
ρα έτρεχε να υποστηρίξει τον γενικό εισαγ-
γελέα, ακόμα και όταν αυτός δεχόταν επικρί-
σεις για ασήμαντα θέματα. Τώρα που ο Πόλυς
Πολυβίου τον χαρακτήρισε ως αίσχος για τη
δικαιοσύνη της Κύπρου και καταστροφέα των
δικαστηρίων, δεν βρήκε ούτε μια λέξη να
στηρίξει τον φίλο του. Γιατί άραγε;»

ΚΟΥΙΖ: Ποιος είναι έτοιμος να αρχίσει νέο πό-
λεμο για το χαλούμι και μάλιστα να ζητήσει
την απόδοση ευθυνών εδώ και τώρα, στο-
χεύοντας ξεκάθαρα τον Λακκοτρύπη; Αλη-
θεύει ότι θα έχει ως συμμάχους του και εμπό-
ρους που φέρνουν εκατομμύρια από την εμ-
πορία του χαλουμιού;

«Στέλλα μου, θα αρχίσουμε στην Επιτροπή με μαθήματα κομψότητας και στυλ».

Οι βαλίτσες της Στέλλας, του Στυλιανίδη
και της Σάββιας
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ΑΡΘΡΟ / Του ΠEΤΡΟΥ ΖΑΡΟYΝΑ

Γερμανική μεσολάβηση για τις επικαλυπτόμενες θαλάσσιες ζώνες;

Ε νώ εμείς χαμένοι και μπερ-
δεμένοι προσπαθούσαμε να
απαντήσουμε στην πρόταση

Ακιντζί, η Τουρκία ανακοίνωσε
πως «αποδέχεται την πρόταση της
Γερμανίας για μεσολάβηση» στα
θέματα των θαλασσίων ζωνών και
του φυσικού αερίου. Ακολούθησε
tweet του Βίκτορα Παπαδόπουλου
που διέψευσε την ύπαρξη γερμα-
νικής πρότασης. Η τουρκική θέση
για ανάγκη γερμανικής μεσολάβη-
σης έχει πολλαπλές στοχεύσεις.
Κατά πρώτο επιδιώκει να εξουδε-
τερώσει το ισχυρότερο όπλο μας,
δηλαδή την ΕΕ και τις κυρώσεις
της σε βάρος της Τουρκίας.

Η Τουρκία, παρά τις περί του
αντιθέτου αλαζονικές και ειρωνικές
δηλώσεις των υπουργών της, με-
τράει πολύ τις ευρωπαϊκές κυρώ-
σεις. Ακόμα και στο συμβολικό επί-

πεδο έχουν τη σημασία τους, κάτι
που παραδέχθηκε και ο ίδιος ο Τσα-
βούσογλου. Επιλέγει μάλιστα τη
Γερμανία γιατί είναι ηγέτιδα δύναμη
της Ε.Ε. και θα μπορεί να αναστείλει
τις όποιες νέες κυρώσεις εν ονόματι
της δικής της μεσολαβητικής προ-
σπάθειας όπως έμμεσα παραδέχεται
ο κ. Τσαβούσογλου. Η επιλογή της
Γερμανίας έχει να κάνει και με το
ότι η χώρα αυτή έχει τις μεγαλύ-
τερες οικονομικές σχέσεις με την
Τουρκία. Σε αυτή κατοικούν μερικά
εκατομμύρια Τούρκοι μετανάστες.
Δείχνει επίσης μεγάλη ευαισθησία
στα θέματα των μεταναστών που
είναι και το ισχυρό διαπραγματευ-
τικό χαρτί της Τουρκίας έναντι της
Ε.Ε.  Κατά δεύτερο, η τουρκική θέ-
ση-πρόταση έρχεται σχετικά γρή-
γορα και παράλληλα με την κορύ-
φωση των τουρκικών επιθετικών

ενεργειών. Η Τουρκία γνωρίζει πως
θα είναι δύσκολη η παράταση και
η περαιτέρω κλιμάκωσή τους. Έτσι
προσπαθεί να κεφαλαιοποιήσει
όσο πιο σύντομα γίνεται τα κέρδη
από τα τετελεσμένα των μέχρι σή-
μερα ενεργειών της. Χωρίς τη δική
μας υπογραφή όμως αυτό δεν είναι
εφικτό.

Πολιτικές δυνάμεις στην ΚΔ
ακόμα μία φορά επαναλαμβάνουν
την πρόταση-προσφορά μας για
αγωγό προς Τουρκία, ενώ η κυβέρ-
νηση δείχνει πρόθυμη να δώσει
και άλλα στους Τ/κ. Με τη θέση
της για γερμανική μεσολάβηση η
Τουρκία ικανοποιεί τις μεγάλες δυ-
νάμεις όπως οι ΗΠΑ, το Η.Β., η Ρω-
σία,  η ίδια η Γερμανία αλλά και η
Ε.Ε. (διά της κυρίας Μογκερίνι) που
όλες μαζί προτρέπουν σε διάλογο
για διευθέτηση των διαφορών στην

Ανατολική Μεσόγειο. Ούτως εχόν-
των των πραγμάτων, θεωρώ ότι η
σοφότερη επιλογή που έχουμε είναι
να διερευνήσουμε τη Γερμανία αν
υπάρχει τέτοια πρόθεσή της και
αν ναι τους όρους της μεσολάβησης.
Να ξεκαθαρίσουμε και να συμφω-
νήσουμε πρώτα απ΄ όλα μεταξύ
ποιων θα γίνει η μεσολάβηση και
κατά δεύτερο το τι θα αφορά. Επι-
πρόσθετα να συζητήσουμε σε τι
περιβάλλον αυτή θα λαμβάνει χώρα.
Άποψή μου είναι ότι η γερμανική
μεσολάβηση θα πρέπει να γίνει
ανάμεσα στην ΚΔ και την Τουρκία,
που είναι τα μόνα κυρίαρχα και
αναγνωρισμένα κράτη που έχουν
ΑΟΖ και υφαλοκρηπίδα στην πε-
ριοχή δυτικά και εγγύς της Κύπρου.
Αντικείμενο της μεσολάβησης θα
πρέπει να είναι μόνο οι επικαλυ-
πτόμενες ζώνες δυτικά της Πάφου,

όπως αυτές καθορίζονται με βάση
τις συντεταγμένες που οι δύο χώρες
κατέθεσαν στον ΟΗΕ.  Τρίτο και
σημαντικό στοιχείο οι δύο χώρες
να εφαρμόσουν μορατόριουμ ερευ-
νών και γεωτρήσεων στις επικα-
λυπτόμενες ζώνες που θα ισχύει
όσο η μεσολάβηση βρίσκεται σε
εξέλιξη. Μόνο με τις πιο πάνω προ-
ϋποθέσεις θα μπορούσε να γίνει
δεκτή η γερμανική μεσολάβηση.
Όπως γίνεται αντιληπτό, η όποια
συμφωνία για τις επικαλυπτόμενες
ζώνες δυτικά της Πάφου θα είχε
σημαντικές επιπτώσεις στην οριο-
θέτηση της ελληνικής και της τουρ-
κικής ΑΟΖ/υφαλοκρηπίδας στην
περιοχή νοτίως του Καστελλόριζου.
Για τον λόγο αυτό θεωρώ πως θα
ήταν χρήσιμο να υπάρξει μία ανά-
λογη διαδικασία μεταξύ Ελλάδας
και Τουρκίας. Ήδη η Τουρκία δη-

λώνει ετοιμότητα για ταυτόχρονη
επίλυση των διαφορών με την Ελ-
λάδα σε Ανατολική Μεσόγειο και
Αιγαίο. Θεωρώ ότι η Ελλάδα δεν
θα μπορούσε να διαπραγματευτεί
τα της Ανατολικής Μεσογείου χω-
ριστά από το Αιγαίο. Στο μεν Αιγαίο
τα γεωγραφικά και νομικά δεδομένα
ευνοούν την Ελλάδα. Τα αντίστοιχα
δεδομένα στην Ανατολική Μεσό-
γειο ευνοούν τη Τουρκία. Ελλάδα
και ΚΔ θα πρέπει να δουν τη μεγάλη
εικόνα και ανάλογα να σχεδιάσουν
και υλοποιήσουν μία συγκροτημένη
στρατηγική. Η εν εξελίξει κρίση
στην Ανατολική Μεσόγειο μπορεί
να γίνει ευκαιρία για την ειρήνη. 

Ο κ. Πέτρος Ζαρούνας είναι διεθνολόγος.
Διετέλεσε Γραμματέας του Γεωστρατηγι-
κού Συμβουλίου της ΚΔ την περίοδο
2014-2018

Διπλωματική μάχη
για το λεκτικό
της έκθεσης των Η.Ε.
«Τώρα, σας τη χαρίζουμε», ήταν το μήνυμα του Συμ. Ασφαλείας
προς τη Λευκωσία, μέσω του ψηφίσματος για την ΟΥΝΦΙΚΥΠ

Ουάσιγκτον - Ανάλυση του
ΑΠΟΣΤΟΛΗ ΖΟΥΠΑΝΙΩΤΗ

Όταν γύρωστις 15 Ιουλίου ο πρέσβης
Ανδρέας Μαυρογιάννης, μόνιμος
αντιπρόσωπος της Δημοκρατίας
στον ΟΗΕ και διαπραγματευτής
της ελληνοκυπριακής πλευράς,
πήρε στα χέρια του το πρώτο σχέδιο
του ψηφίσματος για την ανανέωση
της θητείας της ΟΥΝΦΙΚΥΠ που
ετοίμασε η Βρετανία και έδωσε στα
υπόλοιπα μόνιμα μέλη, πρέπει σί-
γουρα να ένιωσε τη γη να φεύγει
κάτω από τα πόδια του. Από το κεί-
μενο απουσίαζε ο ακρογωνιαίος λί-
θος των όρων εντολής της δύναμης
από το Ψήφισμα 186 του 1964 που
την εγκαθίδρυσε, δηλαδή ότι «η
κυβέρνηση της Κύπρου συμφώνησε
με την άποψη ότι δεδομένων των
συνθηκών που επικρατούν στο νησί
η παρουσία της ΟΥΝΦΙΚΥΠ είναι
απαραίτητη πέραν της …».

Σε επικοινωνία με τη βρετανική
αντιπροσωπεία, ο κ. Μαυρογιάννης
ενημερώθηκε ότι ήταν λάθος και
αμέσως εστάλη νέο σχέδιο στους
«5» και στην κυπριακή αντιπροσω-
πεία, και περιλάμβανε τη γνωστή
αναφορά στην όγδοη παράγραφο
του προοιμίου, αντί της δευτέρας
παραγράφου, που έμπαινε για 55
χρόνια. Προφανώς λόγω της αλλα-
γής της δομής του ψηφίσματος, ο
συντάκτης του (penholder), κάνο-
ντας cut and paste (αλλάζοντας ας
πούμε) το προηγούμενο, έριξε το
περιεχόμενο της παραγράφου στον
κάδο των αχρήστων του υπολογιστή
του, αντί να το μεταφέρει στην
όγδοη παράγραφο.

Διαφοροποιήσεις
Με δεδομένη την πολυετή κυ-

πριακή καχυποψία στη βρετανική
διπλωματία, αρκετοί θα μπορούσαν
να σκεφτούν ότι πιθανόν ο συντά-
κτης του προσχεδίου να ήθελε να
παίξει με τα νεύρα των Ελληνοκυ-
πρίων ή ακόμη και να τους προϊδε-
άσει πως «την επόμενη φορά που
θα λείπει η παράγραφος αυτή δεν
θα είναι λάθος». Άλλωστε, στους
Βρετανούς –αλλά και «ΟΗΕδες–
που θεωρούν ακριβώς, όπως κι οι
Τούρκοι, το Ψήφισμα 186 «εμπόδιο»,
εσχάτως προστέθηκαν κι οι Αμε-
ρικανοί, με αναφορές για «πεπα-
λαιωμένη εντολή» που πρέπει να
αλλάξει (τοποθέτηση πρέσβειρας
Καθλίν Ντόχερτι στο συνέδριο της
ΠΣΕΚΑ).

Ωστόσο, κι αν ακόμη η απουσία
της αναφοράς στη συναίνεση της
Κυπριακής Δημοκρατίας έγινε εξ
αμελείας και δεν υπονοούσε από-
πειρα κατάργησης της εντολής βά-
σει του 186, άλλες αναφορές του

ψηφίσματος –οι οποίες ευτυχώς
στο τέλος βελτιώθηκαν, έπειτα από
σκληρή αντιπαράθεση– δείχνουν
σαφή πρόθεση ευνουχισμού του,
αλλά και ευνουχισμού ενός ακόμη
σημαντικού ψηφίσματος, όπως του
550. Αν σε όλα αυτά προσθέσει κα-
νείς την όχι τυχαία αλλαγή της δο-
μής του ψηφίσματος και τις πολλές
αναφορές που διασυνδέουν άμεσα
ή έμμεσα την ΟΥΝΦΙΚΥΠ με την
πρόοδο στις καλές υπηρεσίες, την
προώθηση ΜΟΕ κ.λπ., τα μηνύματα
που στέλνονται τουλάχιστον από
τους Αγγλοαμερικανούς είναι σαφή,
ενώ τα περιθώρια προστασίας μας
από τα υπόλοιπα τρία μόνιμα μέλη
περιορισμένα.

Η διπλωματική μάχη για το λε-
κτικό του ψηφίσματος εστιάστηκε
σε δύο παραγράφους του διατακτι-
κού τμήματος, την 5η και τη 15η.
Η πέμπτη αφορούσε τους «μηχα-
νισμούς» για την αντιμετώπιση εν-

τάσεων που εισηγείται ο γ.γ. στην
έκθεσή του, όπου μάλιστα παρέθετε
λεπτομερώς τις θέσεις των πλευρών.
Μία από τις αντιρρήσεις της πλευ-
ράς μας αφορούσε το θέμα της ανα-
γνώρισης (αναβάθμισης καλύτερα)
του καθεστώτος του ψευδοκράτους.

Η 5η παράγραφος –όπως παρου-
σιάστηκε στο προσχέδιο που δό-
θηκε στους «15»– ανέφερε: «(Το
Σ.Α.) καλεί τις πλευρές και τα σχε-
τικά εμπλεκόμενα μέρη να εντεί-
νουν τις προσπάθειές τους για τη
δημιουργία μηχανισμών άμεσης
επαφής σε στρατιωτικό, αστυνομικό
και πολιτικό επίπεδο, με την επι-
φύλαξη της αναγνώρισης (χωρίς
αυτό δηλαδή να σημαίνει αναγνώ-
ριση) και ενίσχυσης των υφιστά-
μενων πρωτοβουλιών, με την UN-
FICYP ως διευκολυντή μέσω του
ρόλου της ως ενδιάμεσου, για την
αποτελεσματική ελάφρυνση των
εντάσεων και για την βοήθεια στην
αντιμετώπιση ζητημάτων που αφο-
ρούν ολόκληρη τη νήσο και επη-
ρεάζουν όλους τους Κύπριους».

Η δημιουργία μηχανισμών κατά
τρόπο ισοπεδωτικό (αφενός) και η
μνημόνευση ότι αυτό δεν σημαίνει
αναγνώριση του ψευδοκράτους
αποτελούσε σαφή υπονόμευση του

Ψηφίσματος 550, το οποίο καλεί
τους πάντες να μην αναγνωρίσουν
το ψευδοκράτος και να αποφύγουν
κάθε ενέργεια που θα σήμαινε ανα-
γνώριση.

Οπλισμένη με αυτό ως επιχεί-
ρημα, καθώς και με άλλα που ακού-
στηκαν με συμπάθεια από τα πε-
ρισσότερα μέλη, αν και ο γ.γ. στην
έκθεσή του τα υποβάθμιζε, τελικά
η κυπριακή αντιπροσωπεία κατόρ-
θωσε να πείσει να αλλάξει η παρά-
γραφος σε: «(Tο Σ.Α.) καλεί τις πλευ-
ρές και τα σχετικά εμπλεκόμενα
μέρη να εντείνουν τις προσπάθειές
τους με την UNFICYP ως διευκο-
λυντή μέσω του ρόλου της ως εν-
διάμεσου, για τη δημιουργία μη-
χανισμού άμεσων επαφών σε στρα-
τιωτικό επίπεδο και να συνεχίσουν
να διερευνούν τρόπους για εγκα-
θίδρυση μηχανισμών και την ενί-
σχυση υφιστάμενων πρωτοβουλιών
όπου είναι απαραίτητο, για την
αποτελεσματική ελάφρυνση των
εντάσεων, την αύξηση των κοινών
προσπαθειών σε ποινικές υποθέσεις
και για τη βοήθεια στην αντιμετώ-
πιση των ζητημάτων που αφορούν
όλο το νησί και επηρεάζουν όλους
τους Κυπρίους». Για την παράγραφο
15 του διατακτικού, το πρώτο σχόλιο
διπλωμάτη που είδε το αρχικό προ-
σχέδιο ήταν πως «ο γ.γ. βάζει τους
δύο ηγέτες διαγώνισμα της έκθε-
σης». Σε σοβαρότερο τόνο, όμως,
εκείνο που συνέβαινε ήταν πως
υποχρέωνε τους ηγέτες να δώσουν
από μία έκθεση ο καθένας για το
τι έχουν κάνει για την εκπλήρωση
όλων των αναφορών του ψηφίσμα-
τος (και για θέματα ειρηνευτικής
δύναμης και για θέμα καλών υπη-
ρεσιών), υποτίθεται για να ικανο-
ποιηθούν οι πιέσεις των Αμερικανών
που τονίζουν ότι οι ειρηνευτικές
επιχειρήσεις δεν μπορούν να υπο-
καθιστούν πολιτικές. Ωστόσο, η
ανάμειξη και θεμάτων καθαρά ει-
ρηνευτικών υποβάθμιζε το Ψήφισμα
186, το οποίο ζητεί για την παρουσία
της ΟΥΝΦΙΚΥΠ τη συναίνεση ης
κυπριακής κυβέρνησης κι όχι των
δύο κοινοτήτων. 

Το αρχικό προσχέδιο που έλαβαν
οι «15» ανέφερε τα εξής: «(Το Σ.Α.)
ζητεί από τον Γενικό Γραμματέα
να υποβάλει, έως τις 15 Νοεμβρίου
2019, έκθεση σχετικά με τις καλές
του υπηρεσίες, ιδίως όσον αφορά
την πρόοδο για την επίτευξη συμ-
φωνίας σχετικά με τους όρους ανα-
φοράς, προκειμένου να καταστεί
δυνατό οι διαπραγματεύσεις με
γνώμονα τα αποτελέσματα να οδη-
γήσουν σε διευθέτηση. Επιπρόσθε-
τα ζητεί η έκθεση αυτή να συμπε-
ριλαμβάνει γραπτές ενημερώσεις
από κάθε έναν από τους ηγέτες των

δύο κοινοτήτων σχετικά με τις ενέρ-
γειες που έχουν αναλάβει για τη
διευκόλυνση της εκπλήρωσης του
παρόντος ψηφίσματος, οι οποίες
θα υποβάλλονται στον Γενικό Γραμ-
ματέα πριν από την έκθεσή του και
θα προσαρτώνται (ως παράρτημα)
στην έκθεσή του. Ζητεί περαιτέρω
από τον Γενικό Γραμματέα να υπο-
βάλει μέχρι τις 10 Ιανουαρίου 2020
έκθεση για την εφαρμογή του πα-
ρόντος ψηφίσματος και να ενημε-
ρώνει το Συμβούλιο Ασφαλείας σχε-
τικά με τα γεγονότα, όπως απαιτεί-
ται».

Τελικά, μετά από τις προσπάθειες
της κυπριακής διπλωματίας και των
υποστηρικτών της στο Σ.Α., η 15η
παράγραφος διατυπώθηκε κατά
τρόπο που συγκεκριμενοποιεί πως
οι «ενημερώσεις» από μέρους των

ηγετών για την πρόοδο στις δια-
βουλεύσεις για εξεύρεση συναινε-
τικού σημείου αφετηρίας για επα-
νέναρξη των συνομιλιών θα συμ-
περιληφθούν στην έκθεση καλών
υπηρεσιών του γ.γ.

Αναφέρει σχετικά η 15η παρά-
γραφος: «(το Σ.Α.) ζητεί από τον Γε-
νικό Γραμματέα να υποβάλει, μέχρι
τις 15 Νοεμβρίου 2019, έκθεση σχε-
τικά με τις καλές του υπηρεσίες,
ιδίως όσον αφορά την πρόοδο προς
την επίτευξη συναινετικού σημείου
αφετηρίας για ουσιαστικές δια-
πραγματεύσεις προσανατολισμένες
προς τα αποτελέσματα που οδηγούν
σε διευθέτηση, ενθαρρύνει τους
ηγέτες των δύο κοινοτήτων να πα-
ρέχουν γραπτές ενημερώσεις στην
Αποστολή Καλών Υπηρεσιών του
Γενικού Γραμματέα σχετικά με τις

ενέργειες που έχουν αναλάβει για
τη στήριξη των σχετικών τμημάτων
του παρόντος ψηφίσματος με σκοπό
την επίτευξη βιώσιμης και συνο-
λικής διευθέτησης και ζητεί περαι-
τέρω από τον Γενικό Γραμματέα
να συμπεριλάβει τα περιεχόμενα
αυτών των ενημερώσεων στην έκ-
θεση Καλών Υπηρεσιών. Ζητεί πε-
ραιτέρω από τον Γενικό Γραμματέα
να υποβάλει μέχρι τις 10 Ιανουαρίου
2020 έκθεση σχετικά με την εφαρ-
μογή του παρόντος ψηφίσματος,
καθώς και περαιτέρω πληροφορίες
σχετικά με τον καλύτερο τρόπο ενί-
σχυσης του ρόλου της UNFICYP
στην ουδέτερη ζώνη για την απο-
κλιμάκωση των εντάσεων και να
τηρεί ενήμερο το Συμβούλιο Ασφα-
λείας για γεγονότα ως είναι απα-
ραίτητο».
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Τα μηνύματα που στέλ-
νονται, τουλάχιστον από
τους Αγγλοαμερικανούς,
είναι σαφή, ενώ τα περι-
θώρια προστασίας μας
από τα υπόλοιπα τρία μό-
νιμα μέλη περιορισμένα.

Πέραν των προειδοποιήσεων που εκπέμπει το ψήφι-
σμα και η διαδικασία μέχρι την τελική του διαμόρφω-
ση, είναι επίσης σαφής η πρόθεση του Συμβουλίου
Ασφαλείας να παρέμβει ουσιαστικά, συνδράμοντας
την προσπάθεια του γ.γ. να επιτύχει συμφωνία στους
όρους αναφοράς, ή κάτι αντίστοιχο, προσπαθώντας
ταυτόχρονα να βάλει τέρμα στις αντιπαραθέσεις γύ-
ρω από το θέμα των 6 σημείων του πλαισίου Γκουτιέ-
ρες και στα θέματα πολιτικής ισότητας και αποτελε-
σματικής συμμετοχής. Με το μεν θέμα του πλαισίου
Γκουτιέρες της 30ής Ιουνίου ασχολείται στην τρίτη
παράγραφο του προοιμίου, ενώ για το θέμα της πολι-
τικής ισότητας στην τετάρτη, όπου μάλιστα παραπέμ-
πει για το θέμα στην τέταρτη παράγραφο του Ψηφί-
σματος 716, του 1991. «Προτρέπει τις πλευρές «να
ανανεώσουν τις προσπάθειές τους για την επίτευξη
μιας διαρκούς, συνολικής και δίκαιης διευθέτησης
βασισμένης σε δικοινοτική, διζωνική ομοσπονδία με
πολιτική ισότητα, όπως ορίζεται στα σχετικά ψηφί-
σματα του Συμβουλίου Ασφαλείας, συμπεριλαμβα-
νομένης της 4ης παραγράφου του διατακτικού του
Ψηφίσματος 716 (1991), υπογραμμίζοντας ότι το στά-
τους κβο δεν είναι βιώσιμο». Η παράγραφος αυτή
υιοθετούσε την ερμηνεία της πολιτικής ισότητας από

σχετική αναφορά της 11ης παραγράφου παραρτήμα-
τος της έκθεσης του Χαβιέ Περέζ Ντε Γκουεγιάρ στις
8 Μαρτίου 1990, που ήταν η εισαγωγική ομιλία του
τότε γ.γ. του ΟΗΕ σε γύρο συνομιλιών Βασιλείου -
Ντενκτάς, από τις 26 Φεβρουαρίου, μέχρι τις 2 Μαρ-
τίου 1990. Να σημειωθεί ότι στα σημεία αυτά ανα-
φέρθηκε στην επιστολή του προς τον γ.γ. του ΟΗΕ ο
Μουσταφά Ακιντζί. Είπε τότε ο κ. Γκουεγιάρ: «Η πολι-
τική ισότητα των δύο κοινοτήτων εντός της και η δι-
κοινοτική φύση της ομοσπονδίας πρέπει να αναγνω-
ριστούν, ενώ πολιτική ισότητα δεν σημαίνει αριθμητι-
κά ίση συμμετοχή σε όλα ομοσπονδιακά κυβερνητικά
τμήματα και στη διοίκηση, θα πρέπει να αντανακλά,
μεταξύ άλλων, σε διαφορετικούς τρόπους: στην
απαίτηση το ομοσπονδιακό σύνταγμα του κράτους
της Κύπρου να εγκριθεί ή να τροποποιηθεί με συναί-
νεση και των δύο κοινοτήτων. Στην αποτελεσματική
συμμετοχή και των δύο κοινοτήτων σε όλα τα όργανα
και αποφάσεις τις ομοσπονδιακής κυβέρνησης. Σε
ασφαλιστικές δικλίδες πως η ομοσπονδιακή κυβέρ-
νηση δεν θα αποκτήσει δύναμη για υιοθέτηση οποι-
ωνδήποτε μέτρων εναντίον των συμφερόντων μιας
κοινότητας και στην ισότητα και ταυτότητα εξουσιών
και λειτουργιών των δύο ομόσπονδων πολιτειών».

Ουσιαστική παρέμβαση του Συμβουλίου Ασφαλείας

Κατά τη διάρκεια της σύνταξης της έκθεσης του γ.γ. για την ανανέωση της θητείας της ΟΥΝΦΙΚΥΠ παρατηρήθηκαν
προσπάθειες υπονόμευσης προηγούμενων ψηφισμάτων των Η.Ε. 
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Του ΝIΚΟΥ ΣΤEΛΓΙΑ

Σαν έτοιμη από καιρό μοιάζει να εί-
ναι η ομάδα στο Προεδρικό της
Άγκυρας, αλλά και η διπλωματική
υπηρεσία του τουρκικού υπουρ-
γείου Εξωτερικών που ασχολούνται
με το Κυπριακό. Αυτό προκύπτει
από το γεγονός ότι από την Άγκυρα
απαντώνται χωρίς ιδιαίτερη δυ-
σκολία ερωτήματα κρίσιμα που
συνθέτουν κεφαλαιώδη ζητήματα
του προβλήματος. Ερωτήματα που
τέθηκαν από την «Κ», μετά τις τε-
λευταίες εξελίξεις που σηματοδό-
τησαν την ενόψει συνάντηση Νίκου
Αναστασιάδη και Μουσταφά Ακιν-
τζί, την 9η προσεχούς Αυγούστου,
αλλά και την άτυπη πενταμερή διά-
σκεψη που εκτός απροόπτου θα
πραγματοποιηθεί στη Νέα Υόρκη. 

Σε επίσης εντατικούς ρυθμούς
προετοιμασίας, μπήκε και η ομάδα
συνεργατών του Τ/κ ηγέτη Μου-
σταφά Ακιντζί, ο οποίος αφήνεται
από την Τουρκία να φαίνεται ότι
βρίσκεται σε απόσταση από τις θέ-
σεις της Άγκυρας στην παρούσα
συγκυρία, όπως αυτές διατυπώθη-
καν από τον Μεβλούτ Τσαβούσο-
γλου περί άλλων –πλην της ΔΔΟ-
επιλογών λύσης. Ο κ. Ακιντζί επα-
νειλημμένα εμμένει, ιδιαίτερα εσχά-
τως, στη ΔΔΟ ως εάν να μη λαμβάνει
υπόψη τα προειδοποιητικά σήματα
που του αποστέλλονται από την
τουρκική διπλωματία. Ταυτόχρονα,
ο κ. Ακιντζί έχει απέναντί του την
«κυβέρνηση» Τατάρ – Οζερσάι, η
οποία εμφανίζεται να συμπλέει από-
λυτα με την πολιτική της Άγκυρας
στο Κυπριακό. Μάλιστα την περα-
σμένη Πέμπτη, ο λεγόμενος «υπουρ-
γός εξωτερικών»Κουντρέτ Οζερσάι
δεν δίστασε να κάμει αυτό που είχε
δηλώσει εσχάτως, ότι θα έμπαινε
στην περίκλειστη πόλη των Βαρω-
σίων για να καταμετρήσει τις πε-
ριουσίες χωρίς  να λαμβάνει υπόψη
τις προειδοποιήσεις της Λευκωσίας
ότι αυτό συνιστά άλλη μια πρόκλη-
ση (ιδιαίτερα ενόψει της προσπά-
θειας σύγκλησης άτυπης πενταμε-
ρούς), διότι παραβιάζει τα σχετικά
με την Αμμόχωστο ψηφίσματα του
Συμβουλίου Ασφαλείας. Μόνο η
αριστερή αντιπολίτευση του Ρε-

πουμπλικανικού Τουρκικού Κόμ-
ματος και τα άλλα μικρότερα αρι-
στερά κόμματα στηρίζουν τον Μου-
σταφά Ακιντζί στην έσχατη μάλλον
προσπάθειά του για λύση ΔΔΟ. 

Η εκτίμηση που διατύπωσε
Τούρκος διπλωμάτης προς την «Κ»,
είναι ότι «ο Ελληνοκύπριος ηγέτης
Νίκος Αναστασιάδης έχασε εδώ
και καιρό την πειστικότητά του.
Την στιγμή που στο Κραν Μοντανά
απέσυρε την εκ περιτροπής προ-
εδρία έπληξε θανάσιμα την διαδι-
κασία της λύσης και έχασε την εμ-
πιστοσύνη του ηγέτη της τ/κ κοι-
νότητας». Η τουρκική πλευρά προ-
βλέπει ότι η άτυπη πενταμερής
διάσκεψη θα λάβει χώρα τον Σε-
πτέμβριο, ενδεχομένως μετά τις
εργασίες του ΟΗΕ, έτσι ώστε να
εξασφαλιστεί το κατάλληλο διπλω-
ματικό πλαίσιο ώστε οι πέντε πλευ-
ρές να καθίσουν στο τραπέζι για
να θέσουν επί τάπητος το μοντέλο
επίλυσης του Κυπριακού. 

«Aπό το Κραν Μοντανά»
Στο σημείο που έχουν φτάσει

σήμερα οι εξελίξεις, η τουρκική
πλευρά θεωρεί χάσιμο χρόνου την
επανέναρξη της συζήτησης γύρω
από την ομοσπονδιακή λύση, με
τα δεδομένα που ίσχυαν την στιγμή
που διακόπηκαν οι συνομιλίες στο
Κραν Μοντανά. Και αυτό διότι,
κατά την εκτίμησή της, η ε/κ πλευ-

ρά δεν έχει αλλάξει την στάση της
σε ό,τι αφορά τις βασικές πτυχές
της φόρμουλας της λύσης και κυ-
ρίως στο ότι «η ε/κ πλευρά δεν είναι
έτοιμη και διατεθειμένη να απο-
δεχθεί την ισότητα των Τ/κ. Τουρ-
κική πηγή που παρακολουθεί το

Κυπριακό στην Άγκυρα λέει σχε-
τικά: «Γνωρίζουμε ότι είναι πολύ
δύσκολο για μια πλειοψηφία να
αντιμετωπίσει με ίσους όρους μια
ομάδα, την οποία θεωρεί μειοψη-
φία. Ωστόσο, στην Κύπρο τα δε-
δομένα είναι διαφορετικά. Η πο-

λιτική ισότητα -όχι αριθμητική-
κατοχυρώθηκε εδώ και καιρό. Το
τρένο της ιστορίας δεν μπορεί να
επιστρέψει στην αφετηρία του. Οι
Τ/κ δεν είναι μια μειοψηφία του
νησιού. Είναι συνιδιοκτήτες του
τόπου και αυτό που επιθυμούν
είναι η αναγνώριση των δικαιω-
μάτων που αρμόζουν σε έναν συ-
νέταιρο». 

Ως εκ τούτου, για την Άγκυρα
η συζήτηση γύρω από την εκ πε-
ριτροπής προεδρία, την πολιτική
ισότητα και την αποτελεσματική
συμμετοχή είναι εκ των ων ουκ
άνευ. Η ίδια μάλιστα πηγή το έθεσε
κάθετα: Αφού ο κ. Αναστασιάδης
ξεκαθάρισε ότι δεν δέχεται αυτό
το πακέτο λύσης, εκείνο που απο-
μένει είναι η συζήτηση γύρω από
ένα νέο μοντέλο διαμοιρασμού της
γης, των πόρων και των εξουσιών.
Take it or leave it».

Οι συναντήσεις 
Σε αυτή τη χρονική συγκυρία

η τουρκική πλευρά προτάσσει τη
ρητορική του Τούρκου υπουργού
Εξωτερικών Μεβλούτ Τσαβούσο-
γλου σχετικά με δυο συναντήσεις
που είχε με τον Πρόεδρο Αναστα-
σιάδη. Υπενθυμίζεται ότι σε συ-
νέντευξή του στο τουρκικό κανάλι
TGRT στις 22/07/2019 ο κ. Τσαβού-
σογλου κατηγόρησε τον Νίκο Ανα-
στασιάδη πως άλλα λέει στον ίδιο,

άλλα στον Τ/κ ηγέτη Μουσταφά
Ακιντζί, άλλα στην ειδική αντιπρό-
σωπο του γ.γ. του ΟΗΕ Τζέην Χολ
Λουτ και άλλα στην Ελλάδα.

Στο πλαίσιο αυτής της γραμμής
της Άγκυρας, η πηγή της «Κ» από
την τουρκική πρωτεύουσα σημει-
ώνει ότι κατά τις συναντήσεις ο
Νίκος Αναστασιάδης είπε ότι το
περιεχόμενό τους θα τηρηθεί εμ-
πιστευτικό και ουδεμία δημόσια
αναφορά θα γίνει. Ίσως γι’ αυτό
αλλά και σίγουρα για το περιεχό-
μενό τους η Άγκυρα χαρακτηρίζει
τις δυο συναντήσεις «ιστορικής
σημασίας». Σχετικά με τις δύο συ-
ναντήσεις πληροφορίες από δια-
σταυρωμένες τουρκικές πηγές επι-
μένουν ότι «έχουν εξασφαλιστεί
τεκμήρια και σημειώσεις σχετικά
με τις συναντήσεις». Χαρακτηρι-
στικά η Άγκυρα αφήνει να νοηθεί
ότι ο Νίκος Αναστασιάδης, εκτός
από τα διαφορετικά μοντέλα λύσης
του Κυπριακού, είναι έτοιμος να
συζητήσει με την Τουρκία και μον-
τέλα συνεργασίας στο ζήτημα των
υδρογονανθράκων και της ΑΟΖ.
Σχετικά, η ίδια πηγή είπε: «Ανα-
μένουμε τολμηρά βήματα από τον
Ε/κ ηγέτη στα συγκεκριμένα πεδία.
Ο ίδιος άνοιξε μια πόρτα ευκαιρίας.
Τώρα πρέπει να προχωρήσει στη
συνέχεια. Εμείς θα τον βοηθήσουμε.
Δεν θα αφήσουμε να χαθεί αυτή η
ευκαιρία». 

Ανοίγει τα χαρτιά της η Άγκυρα για πενταμερή  
Απαιτεί πρώτα ξεκαθάρισμα του μοντέλου λύσης και δημοψήφισμα χωρίς την επιλογή του στάτους κβο και μετά συνομιλίες

Θέσαμε ενώπιον της πηγής μας
στην Άγκυρα, ότι στο πλαίσιο των
δεδομένων όπως προκύπτουν δεν
μπορούν να μην λαμβάνονται υπό-
ψη -σε περίπτωση που επιζητείται
όντως λύση – κεφαλαιώδη για την
ε/κ πλευρά ζητήματα όπως: (α) οι
εγγυήσεις, (β) το εδαφικό και αν
θα επιστρέψει στο τραπέζι ο χάρτης
Ακιντζί, και (γ) ποια η τελική φόρμα
συμφωνίας στο περιουσιακό. Η
αλήθεια των πραγμάτων είναι ότι
η Άγκυρα δεν βιάζεται να ανοίξει
τα χαρτιά της για τα ζητημάτων
που ενδιαφέρουν άμεσα την ε/κ
κοινότητα. Ωστόσο, σε μια πρώτη
αντίδραση η πηγή που μίλησε στην
«Κ» έδωσε ενδείξεις προθέσεων. 

Στο ζήτημα των εγγυήσεων, η
Άγκυρα κρατεί αποστάσεις ασφα-
λείας από τη ρήτρα του sunset cla-
use σημειώνοντας: «Έχουμε δη-
λώσει ότι πρόθεση μας είναι να συ-
ζητήσουμε τις εγγυήσεις μετά από
ένα ορισμένο χρονικό διάστημα,

εφόσον βεβαιωθούμε ότι ο νέος συ-
νεταιρισμός κυλά ομαλά. Πριν βε-
βαιωθούμε δεν θα μπορούσαμε να
συμφωνήσουμε σε συγκεκριμένη
ημερομηνία. Διότι, σε περίπτωση
που πράτταμε κάτι τέτοιο η άλλη
πλευρά θα μπορούσε να επενδύσει
στον χρόνο, να αναμένει με επιμονή
την τελική κατάργηση των εγγυή-
σεων και στην συνέχεια να αλλάξει
στάση. Σε κάθε περίπτωση ωστόσο,
υπάρχουν διάφορες φόρμουλες για
τις εγγυήσεις», τονίζει σε καθησυ-
χαστικό τόνο η πηγή μας. Εδαφι-
κό-περιουσιακό, η πηγή μας από
την τουρκική πρωτεύουσα τοπο-
θετείται ως εξής: «Η τουρκική πλευ-
ρά γνωρίζει πολύ καλά ότι ο επα-

ναπροσδιορισμός της διαχωριστικής
γραμμής και το ξεκαθάρισμα του
ζητήματος των περιουσιών είναι
ζητήματα που επείγουν. Είναι σαφές
ότι μπορούν να βρεθούν συμβιβα-
στικές λύσεις, αρκεί να υπάρχει
πρόθεση και βούληση». Τέλος, η
Άγκυρα σημειώνει ότι «δεν αναμένει
πολλά από την νέα συνάντηση των
δυο ηγετών της 9ης Αυγούστου»,
καθώς όλα πλέον στρέφονται στη
σχεδιαζόμενη διάσκεψη όπου θα
ξεκαθαρίσει το τοπίο στο Κυπριακό,
ενώ αντιδρώντας σε παρατήρηση
περί προβλημάτων με τον Μουστα-
φά Ακιντζί αναφέρει ότι οι δύο πλευ-
ρές συμφωνούν στις βασικές γραμ-
μές του Κυπριακού. 

Η Τουρκία για εγγυήσεις, εδαφικό και περιουσιακό 
������

Η αλήθεια των πραγμά-
των είναι ότι η Άγκυρα
δεν βιάζεται να ανοίξει τα
χαρτιά της για τα ζητή-
ματα που ενδιαφέρουν
άμεσα την ε/κ κοινότητα. 

«Αναμένουμε τολμηρά βήματα από τον Ε/κ ηγέτη. Ο ίδιος άνοιξε μια πόρτα
ευκαιρίας. Τώρα πρέπει να προχωρήσει. Εμείς θα τον βοηθήσουμε. Δεν θα
αφήσουμε να χαθεί αυτή η ευκαιρία», λένε στην Άγκυρα, στο πλαίσιο της ρη-
τορικής για το περιεχόμενο των συναντήσεων Τσαβούσογλου-Αναστασιάδη. 

Οροι και προϋποθέσεις για τη διάσκεψη
Η τουρκική πλευρά, θεωρώντας
δεδομένη την πενταμερή διά-
σκεψη, έχει κατά νου σειρά
όρων και προϋποθέσεων: 
Η άτυπη διάσκεψη δεν πρόκειται
να αποτελέσει συνέχεια της διά-
σκεψης του Κραν Μοντανά. Η
διαδικασία για λύση ομοσπον-
δίας όπως τη γνωρίζαμε μέχρι
σήμερα έχει ολοκληρωθεί. Όλες
οι πλευρές πάνε στην πενταμε-
ρή, η οποία ενδεχομένως θα γί-
νει στη Νέα Υόρκη, για να διαπι-
στώσουν ποιο μοντέλο λύσης θα
συζητηθεί από τούδε και στο
εξής.  Εφόσον συμφωνηθεί το
νέο μοντέλο λύσης, θα πρέπει να
καθοριστεί και το πλαίσιο για συ-
νέχιση των συνομιλιών. 
(α) χρονοδιάγραμμα, με ξεκάθα-
ρες ημερομηνίες και σύντομη
περίοδο διάρκειας. 
(β) πριν ξεκινήσουν οι συνομι-
λίες να ξεκαθαρίσει, σε περίπτω-

ση που οι Ε/κ πουν «όχι» στο νέο
μοντέλο λύσης, ποιο θα είναι το
καθεστώς των Τ/κ. (Δηλαδή η
συνέχιση του παρόντος στάτους
κβο δεν θα είναι επιλογή σε εν-
δεχόμενο δημοψήφισμα). 
3. Το ζήτημα της ΑΟΖ να συζητη-
θεί ταυτόχρονα με τη νέα διαδι-
κασία, με τρόπο που θα παρέχει
στις πλευρές την δυνατότητα να
ελεγχθεί άμεσα η ένταση στα
ανοιχτά της Κύπρου. Σύμφωνα
με την τουρκική πηγή που μίλησε
στην «Κ»,  «η ρητορική της ε/κ
πλευράς ότι η λύση στην ΑΟΖ θα
έρθει μέσα από τη λύση του Κυ-
πριακού είναι για μας απαράδε-
κτη. Όσο επιμένουν οι Ε/κ στις
θέσεις τους, θα συνεχιστούν οι
εργασίες της Τουρκίας και των
Τ/κ στη θάλασσα. Ο μόνος τρό-
πος να ελεγχθεί η ένταση είναι ο
διάλογος και η διαπραγμάτευ-
ση», κατέληξε. 
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Η Άγκυρα θεωρεί χάσιμο
χρόνου επανέναρξη της
συζήτησης γύρω από την
ομοσπονδιακή λύση, με
τα δεδομένα που ίσχυαν
στο Κραν Μοντανά.

Τεκμήρια και σημειώσεις υπάρχουν από τις δύο συναντήσεις Τσαβούσογλου-Αναστασιάδη, για τις οποίες ο
Πρόεδρος υποσχέθηκε εμπιστευτικότητα σύμφωνα με τουρκική πηγή. Μάλιστα η Άγκυρα αφήνει να νοη-
θεί ότι ο Ν. Αναστασιάδης είναι έτοιμος να συζητήσει εκτός από διαφορετικά μοντέλα λύσης του Κυπρια-
κού και μοντέλα συνεργασίας στο ζήτημα ΑΟΖ- υδρογονάνθρακες. 

Ο Μουσταφά Ακιντζί εμμένει, ιδιαίτερα εσχάτως, στη ΔΔΟ ως εάν να μη λαμβάνει υπόψη
τα προειδοποιητικά σήματα που του αποστέλλονται από την τουρκική διπλωματία. Ταυτό-
χρονα έχει απέναντί του την «κυβέρνηση» Τατάρ – Όζερσάι, η οποία συμπλέει απόλυτα με
την πολιτική της Άγκυρας.
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Συνέντευξη στη
ΜΑΡΙΝΑ ΟΙΚΟΝΟΜΙΔΟΥ

«Το ιδανικό είναι να συμφωνήσει
ΔΗΣΥ, ΑΚΕΛ και Πρόεδρος, αλλιώς
δεν λύεται το Κυπριακό», λέει σε
συνέντευξή του στην «Κ» ο Αλέκος
Μαρκίδης υπογραμμίζοντας πως
τα δύο κόμματα έχουν την ίδια
γραμμή στο Κυπριακό, παρά τις
υπεκφυγές τους. Προσθέτει πως
«ο Ακιντζί είναι ένας πολιτικός
ηγέτης που επιμένει σε διζωνική
δικοινοτική ομοσπονδία, ενώ ο
Οζερσάι που θα διεκδικήσει εκλο-
γές του χρόνου λέει άλλα πράγ-
ματα. Επομένως έχει χρονοδιά-
γραμμα η ιστορία της επίλυσης
του Κυπριακού προτού τυχόν ανα-
τραπεί ο Ακιντζί με τις λεγόμενες
εκλογές. Αντί να τον αποδομούμε
όλη μέρα, είναι καλύτερα να αλ-
λάξουμε τη συμπεριφορά μας απέ-
ναντί του». Κληθείς να απαντήσει
αν θα επιστρέψει στη διαπραγ-
ματευτική ομάδα, αναφέρει πως
στην εν λόγω ομάδα δεν γίνεται
να συμμετέχουν πρόσωπα που
δεν συμφωνούν με το πλαίσιο λύ-
σης διζωνικής δικοινοτικής ομο-
σπονδίας. Ο κ. Μαρκίδης σημει-
ώνει πως εκεί που δεν υπήρχε
θέμα ΑΟΖ πλέον υπάρχει και πως
το φυσικό αέριο θα αποτελέσει
διελκυστίνδα. 
-Τι να αναμένουμε από τη συ-
νάντηση της 9ης Αυγούστου; 

-Καλύτερα να μην περιμένουμε
πολλά πράγματα ενόψει της πείρας
του παρελθόντος. Ελπίζουμε να
υπάρξει κάποια συναίνεση ούτως
ώστε να προωθηθεί περαιτέρω η
διαδικασία για σοβαρή διαπραγ-
μάτευση του Κυπριακού. 
-Η κίνηση του Αντόνιο Γκουτέ-
ρες να προσκαλέσει τους δύο
ηγέτες σε τριμερή δεν είναι θε-
τική εξέλιξη; 

-Είναι ασφαλώς θετική εξέλιξη,
ίσως όμως να είναι και ένα μήνυμα
προς τους δύο να τα βρουν μεταξύ
τους και μετά να προσέλθουν στην
συνάντηση.
-Να τα βρουν στους όρους ανα-
φοράς; 

-Να τα βρουν γενικά γιατί μη
ξεχνάτε ότι ο γ.γ. των Ηνωμένων
Εθνών επιμένει σε αυτό που είπε
και στους δύο ηγέτες στο  Κραν
Μοντανά. Να τον καλέσουν όταν
συμφωνήσουν και εκείνος θα αν-
ταποκριθεί. Νομίζω πως αυτή η
στάση του εξακολουθεί να ισχύει. 
-Δύο χρόνια μετά το Κραν Μον-
τανά, χάσαμε απλώς χρόνο στο

Κυπριακό ή έχουν ωριμάσει κα-
λύτερα τα πράγματα; 

-Αντικειμενικά κρίνοντας, θε-
ωρώ πως ο χρόνος έχει αποβεί εις
βάρος μας και έχει γίνει δυσμενέ-
στερη η δική μας θέση.
-Ως προς τι δυσμενέστερη; Στο
να αλλάξει το πλαίσιο λύσης; 

-Τα ψηφίσματα των Ηνωμένων
Εθνών δεν μπορούν να αλλάξουν
τόσο εύκολα. Δεν υπάρχει θέμα
αλλαγής πλαισίου λύσης και καλά
κάνουμε κι εμείς να είμαστε σαφείς
και να μη διστάζουμε να  πούμε
ότι επιδιώκουμε διζωνική δικοι-
νοτική ομοσπονδία με πολιτική

ισότητα, όπως ακριβώς λένε τα
ψηφίσματα. Και το τελευταίο 2483,
που εκδόθηκε την περασμένη Πέμ-
πτη 25 Ιουλίου 2019.
-Πώς σχολιάζετε το γεγονός ότι
εδώ και καιρό καλλιεργείται η
φημολογία ότι ο Πρόεδρος φλερ-
τάρει με λύση δύο κρατών; 

-Εγώ δεν μπορώ να το δεχτώ,
χωρίς να έχω ακούσει προσωπικά,
ότι έχει μετατοπιστεί από την λύση
που επεδίωκε διαχρονικά, από τον
καιρό δηλαδή που ήταν στον ΔΗΣΥ
μέχρι κι την πρώτη πενταετία δια-
κυβέρνησής του. Εκείνο που βλέπω
αντικειμενικά με βάση τις δημόσιες
δηλώσεις που έγιναν γύρω από
την πρότασή του περί αποκεντρω-
μένης ομοσπονδίας, είναι ότι έχει
περιπλέξει τα πράγματα. Διότι δεν
έχει διευκρινίσει τι ακριβώς ειση-
γείται, ποιες εξουσίες θέλει να φύ-
γουν από το κέντρο. Ενέπλεξε μά-
λιστα το θέμα με τη θετική ψήφο
έτσι ώστε να μην μπορεί να γίνει
δεκτό από την άλλη πλευρά ούτε
και να αποσπάσει στήριξη από
την διεθνή κοινότητα. Αυτές και
άλλες ενέργειες  δεν οδηγούν προς
λύση του κυπριακού προβλήματος. 

-Υπάρχει αναδίπλωση στο θέμα
της πολιτικής ισότητας; 

-Είμαστε δεσμευμένοι από τα
ψηφίσματα. Εκείνο το οποίο ήταν
η θέση μας, ήταν ότι χρειάζεται
θετική ψήφος σε όλες τις αποφάσεις
του Υπουργικού Συμβουλίου αλλά
όσον αφορά τις άλλες επιτροπές
που υπάρχουν, υπάρχει συμμετοχή
των Τ/κ μέσα στη κάθε  επιτροπή
και για αρκετές από αυτές αυτό εί-
ναι αρκετό για να κριθεί ότι υπάρχει
αποτελεσματική συμμετοχή και
άρα δεν χρειάζεται θετική ψήφος.
Το διαδικαστικό λάθος το οποίο
έκανε η πλευρά μας είναι ότι εμείς
επιμείναμε να φορτώσουμε το κεν-
τρικό κράτος με μία σωρεία επι-
τροπών. Εκεί για παράδειγμα που
ήταν συμφωνημένες 25 με 30 επι-
τροπές, φτάσαμε σε καταγραφή
σχεδόν 130 επιτροπών! Αν η πρό-
ταση Αναστασιάδη είναι να επα-
νέλθουμε στις επιτροπές που ήταν
συμφωνημένες επί Χριστόφια, τότε
εγώ την στηρίζω. Αν θέση μας είναι
να φορτώνουμε την ομοσπονδία
με επιτροπές και επιπρόσθετα έξο-
δα λειτουργίας τότε η θέση αυτή
είναι λανθασμένη. 
-Δεν θεωρείτε ότι έφυγε από το
πλαίσιο λύσης ΔΔΟ, όμως πα-
ρακολουθείτε και μπορείτε να
κρίνετε τι συμβαίνει στο Κυ-
πριακό και ποια μορφή παίρ-
νει…

-Ενεπλάκη στην ιστορία της
θετικής ψήφου δαιμονοποιώντας
την, ενεπλάκη με το θέμα της απο-
κέντρωσης και έριξε και την ιδέα
κοινοβουλευτικής δημοκρατίας,
με εναλλασσόμενο Πρωθυπουργό,
αλλά μη εναλλασσόμενο Πρόεδρο.
Αυτά όλα είναι πολύ αργά για να
συζητηθούν.  Αυτό, όμως δεν ση-
μαίνει ότι εγκατέλειψε την διζω-
νική δικοινοτική ομοσπονδία και
εύχομαι να έχω δίκαιο. 
-Είναι δηλαδή τουρκική προπα-
γάνδα τα όσα λέγονται; 

-Δεν μπορώ παρά να δεχτώ αυτό
που λέει ο Πρόεδρος. Αν έκανε τέ-
τοια πρόταση είναι ένα σφάλμα
πελωρίων διαστάσεων και δεν
θέλω να το πιστέψω. Άλλο όμως
να είπε μία κουβέντα παραπάνω
σε διάφορα άτομα που τον είδαν
στην Κύπρο και άλλο να το είπε
στον υπουργό Εξωτερικών της
Τουρκίας. Να υπενθυμίσω ότι προ-
σωπικά επέκρινα τη στάση του
όταν δεν ανταποκρίθηκε θετικά
στην πρόσκληση Ακιντζί για να
θέσουν το πλαίσιο Γκουτέρες ως
στρατηγική συμφωνία.

Πρόεδρος, ΔΗΣΥ, 
ΑΚΕΛ και Ακιντζί
καταλύτες λύσης 
Τα δύο μεγάλα κόμματα έχουν την ίδια γραμμή στο Κυπριακό 
και να αφήσουν τις υπεκφυγές, λέει ο Αλέκος Μαρκίδης

Δεν υπάρχει θέμα αλλα-
γής πλαισίου λύσης και
καλά κάνουμε κι εμείς να
είμαστε σαφείς και να μη
διστάζουμε να πούμε ότι
επιδιώκουμε διζωνική
δικοινοτική ομοσπονδία
με πολιτική ισότητα.

-Η κίνηση του Οζερσάι για το
Βαρώσι είναι προεκλογικό πυ-
ροτέχνημα ή καταδεικνύει πως
αλλάζουν άρδην τα μέχρι τώρα
δεδομένα; 

-Όταν θέλεις να υποβαθμίσεις
τις ενέργειες κάποιου επειδή δεν
θέλεις να παραδεχτείς ότι υπάρ-
χουν δυσμενείς εξελίξεις τότε κά-
νεις λόγο για πυροτεχνήματα.
Λες παράλληλα ότι η Τουρκία δεν
έχει δυνατότητα να κάνει γεώ-
τρηση διότι δεν έχει πλοία και
τώρα που έχει προφανώς πλοία
λες ότι της απέκοψες την υπο-
στήριξη με τα εντάλματα σύλλη-
ψης. Αν πράγματι αποκόψαμε
την υποστήριξη, σας λέγω από
τώρα και να το θυμηθείτε, είναι
θέμα μηνών η Τουρκία να απο-
κτήσει δικά της υποστηρικτικά
πλοία.  Σε ό,τι  αφορά τον Οζερσάι
υπάρχει μία σαφής πολιτική γραμ-
μή σε σχέση με το Βαρώσι και
αυτό είναι σαφέστατο.
-Ο Τούρκος υπουργός Εξωτε-
ρικών ανέφερε πως αυτή θα εί-

ναι η τελευταία διάσκεψη για
λύση. Το συμμερίζεστε;

-Μιλάμε συχνά για τελευταίες
ευκαιρίες. Μετά από 45 χρόνια
όμως, πρέπει να λυθεί το Κυπριακό.
Αν δεν λυθεί θα βγουν άλλα συμ-
περάσματα διεθνώς τα οποία δεν
θα είναι της αρεσκείας μας. 
-Αν δεν υπάρξει λύση τι γίνεται
με το φυσικό αέριο; 

-Τίποτα. Γίνεται αυτό που βλέ-
πετε. Είναι αδύνατη η παρεμπό-
διση αυτών των ενεργειών. 
-Πώς σχολιάζετε τη στάση του
ΔΗΣΥ; Θα μπορούσε να πιέσει
περισσότερο την κυβέρνηση
για επιστροφή στο τραπέζι των
συνομιλιών νωρίτερα; 

-Νομίζω πως δοκίμασε ο ΔΗΣΥ
αλλά δεν έφτασε μέχρι τέλους.
Είναι άλλωστε δύσκολη η θέση
τους νοουμένου ότι υπάρχει Πρό-
εδρος που προέρχεται από την
ηγεσία του ΔΗΣΥ. Δεν είναι τόσο
εύκολο να έρθουν σε διαρκή αν-
τιπαράθεση. Το ιδανικό είναι να
συμφωνήσει ΔΗΣΥ, ΑΚΕΛ και

Πρόεδρος, αλλιώς δεν λύεται το
Κυπριακό. 
-Μία υποτυπώδης συμμαχία; 

-Δεν είναι θέμα συμμαχίας. Πά-
νω στο Κυπριακό έχουν την ίδια
γραμμή και να αφήσουν τις υπεκ-
φυγές . Έχουν την ίδια γραμμή
από το 1985 τουλάχιστον. Γιατί
το κρύβουν; Γιατί φοβούνται να
το πουν, ουδέποτε το κατάλαβα.
Για να λυθεί χρειάζεται και το
ΑΚΕΛ και ο ΔΗΣΥ. Δε μπορεί το
ΑΚΕΛ μόνο του, με την αντίδραση
του ΔΗΣΥ. Και ούτε μόνος ο ΔΗΣΥ,
χωρίς ΑΚΕΛ. Και εν πάση περι-
πτώσει χρειάζεται η συμμετοχή
του Προέδρου. Πώς να το κάνουμε; 
-Τον ΔΗΣΥ τον έβλαψε η στρο-
φή του κατά τον προεκλογικό
των ευρωεκλογών; 

-Ήταν εντελώς λανθασμένος
ο χειρισμός της υποψηφιότητας
Κιζίλγιουρεκ. Εκείνο που δεν κα-
τάλαβαν είναι ότι τον Νιαζί Κιζί-
γλιουρεκ τον ψήφισαν με μονο-
σταυρία σωρεία Συναγερμικών.
Που σημαίνει πως ψήφισαν ΑΚΕΛ.

-Σε μία άτυπη πενταμερή απο-
κλείεται ένα ενδεχόμενο αλλαγής
του πλαισίου λύσης; 

-Μα το άλλο πλαίσιο λύσης ποιο
είναι. Η συνομοσπονδία ή τα δύο
κράτη. Αλλά δεν έχουν καταλάβει
περί τίνος πρόκειται. Γιατί η συνο-
μοσπονδία σημαίνει δύο κράτη εξί-
σου κυρίαρχα που συνενώνονται
στο κέντρο. Το καθένα με τα όργανά
του. Αν έχουμε προβλήματα να συ-
νεργαζόμαστε στο κέντρο. Εκτός
από διζωνική δικοινοτική ομοσπον-
δία, αυτά τα δύο πράγματα δε μπο-
ρούν να συμφωνηθούν τόσο απλά
και τι μένει συνεπώς; Το ότι υπάρχει
εμπεδωμένη πλέον αντίληψη ότι
αυτό το στάτους κβο που ισχύει για
45 χρόνια δεν είναι πλέον βιώσιμο,
άρα πρέπει να αλλάξει; Πως; Υπο-
χρεωτικά ο μόνος τέτοιος τρόπος

θα είναι η αναβάθμιση της λεγόμενης
«ΤΔΒΚ». Δηλαδή θα αλλάξει  κατά
τρόπο που δεν θα μας αρέσει. Δεν
υπάρχει άλλος τρόπος αλλαγής.  
-Υπάρχει έλλειψη αξιοπιστίας διε-
θνώς; 

-Υπήρχε. Ιδιαίτερα αν λάβουμε
υπόψη ότι δεν δέχονταν το αφήγημά
μας για το τι έγινε στο Crans Mon-
tana. Πρέπει να πείσουμε για το τι
θέλουμε και ότι αυτό που θέλουμε
είναι εντός των παραμέτρων των
ψηφισμάτων. Πώς; Με θετικές ενέρ-
γειες που δακτυλοδείχνουν  την επι-
θυμία μας για λύση, π.χ. εφαρμογή
τώρα των παραινέσεων του ΣΑ στο
ψήφισμα της 25 Ιουλίου 2019. 
-Θεωρείστε εκπρόσωπος της κλη-
ριδικής σχολής. Ο Νίκος Αναστα-
σιάδης απέχει πλέον από την εν
λόγω σχολή σκέψης;

-Δεν είμαι εκπρόσωπος σχολής.
Ούτε και  μπορώ να βάλω εγώ βαθ-
μολογία σε άλλους. Αν ο Πρόεδρος
έφυγε ή αν δεν έφυγε από αυτή
τη γραμμή. Κατά τη γνώμη μου,
αυτά που έκανε μετά το Κραν Μον-
τανά, με τις αποκεντρωμένες εξου-
σίες -χωρίς να διευκρινίζει- τη δαι-
μονοποίηση της θετικής ψήφου
που υπονόμευσε το όλο θέμα της
πολιτικής ισότητας, όσα είπε για
την κοινοβουλευτική δημοκρατία
ήταν λανθασμένοι χειρισμοί. Το
τι θα έκανε όμως ο Γλαύκος Κλη-
ρίδης αν ζούσε, πρέπει να είσαι
μάγος για να το ξέρεις. Δεν έχει
σημασία αν πιστεύεις σε ένα πλαί-
σιο γραμμής και στο στόχο. Δε
μπορείς, όμως  να ξέρεις πώς θα
λειτουργήσει ένα άτομο ανά πάσα
στιγμή.

-Θα ξαναμπείτε στη διαπραγμα-
τευτική ομάδα δεδομένου ότι
θα υπάρξουν εξελίξεις; 

-Προσωπικά θεωρώ ότι δεν μπο-
ρεί σε αυτή την ομάδα, και ιδιαίτερα
αυτοί που συναντούν την διαπραγ-
ματευτική ομάδα της άλλης πλευ-
ράς,  να μετέχουν άνθρωποι που
διαφωνούν με τη βασική πολιτική
του Προέδρου. Αν η βασική πολι-
τική του είναι να προχωρήσει στο
πλαίσιο διζωνικής δικοινοτικής
ομοσπονδίας με πολιτική ισότητα
σύμφωνα με τα ψηφίσματα και να
ξεκινήσει από εκεί που σταμάτησε
στο Crans Montana, δεν πρέπει να
βασίζεται σε άτομα, που βρίσκουν
συστηματικά προσκόμματα, με
στόχο να μην γίνει η λύση, που
στην πραγματικότητα δεν θέλουν. 
Ποιοι είναι αυτοί; Ο Πόλυς Πο-
λυβίου; 

-Δεν ονόμασα τον κ. Πολυβίου,
ο οποίος δεν νομίζω ότι εκδηλώθηκε
εναντίον της ΔΔΟ. Έκαμε, όμως τε-
λευταίως και δημοσιοποίησε διαδι-
καστική εισήγηση, η οποία κατά
την γνώμη μου και το έγραψα ήδη
είναι nonstarter, δηλαδή δεν οδηγεί
πουθενά. Υπάρχουν άλλοι που δεν
θέλουν την λύση της ΔΔΟ και δεν
πιστεύω ότι ο συγκεκριμένος Πρό-
εδρος που έχει τεράστια πείρα δεν
τους ξέρει. 
-Με το να μη συμμετέχετε όμως
πώς βοηθάτε στην όλη διαδικα-
σία και προσήλωση σε διζωνική
δικοινοτική ομοσπονδία; 

-Εγώ το 2016 κατάλαβα πού πάει
το πράγμα, όχι μόνο γιατί διέκρινα
ότι είχε αρχίσει αλλαγή ρητορικής
ο Πρόεδρος, αλλά και λόγω κάποιων
θέσεων, που τέθηκαν στο τραπέζι
των διαπραγματεύσεων (π.χ. αύξηση
αρμοδιοτήτων και ύλης του ομο-
σπονδιακού κράτους) και όταν ρώ-
τησα γιατί πήρα την απάντηση από
τον διαπραγματευτή μας κ. Μαυρο-
γιάννη ότι ο Πρόεδρος είχε εγκρίνει. 

-Ποια θεωρείτε πως θα είναι η
στάση της Τουρκίας; 

-Εκεί που δεν υπήρχε θέμα ΑΟΖ,
τώρα υπάρχει. Η Τουρκία υποστη-
ρίζει πως εκεί που είναι ο «Πορθη-
τής» είναι δική της υφαλοκρηπίδα.
Και εκεί που έστειλε το «Γιαβούζ»,
ναι μεν δεν διεκδικεί η ίδια, αλλά
ισχυρίζεται πως προστατεύει την
τ/κ κοινότητα διότι έχει και εκείνη
δικαιώματα, όπως λέει. Επομένως,
το θέμα περιπλέκεται. Ποιος θα
κάνει διαπραγμάτευση με την Τουρ-
κία; Αυτή τη στιγμή δεν μπορεί να

γίνει, όχι εξαιτίας μας αλλά γιατί
εκείνη δεν αναγνωρίζει την Κυ-
πριακή Δημοκρατία . Μετά τη λύση
θα γίνει διαπραγμάτευση μεταξύ
της ομοσπονδίας της Κύπρου με
την Τουρκία; Αυτή υποχρεωτικά
τότε θα είναι η κατάσταση 
-Μπαίνει το φυσικό αέριο στο
τραπέζι των διαπραγματεύσε-
ων;

-Το φυσικό αέριο είναι εκεί. Είναι
διελκυστίνδα πλέον διότι μη ξε-
χνάτε ότι ορθά επικαλούμεθα τις
συγκλίσεις αλλά υπάρχει και μια
άλλη συμφωνία που λέει ότι ουδέν
θεωρείται συμφωνηθέν αν δεν συμ-

φωνηθούν όλα. Επομένως ο καθέ-
νας ανά πάσα στιγμή παίρνει μια
σύγκλιση και την ρίχνει στον Καιά-
δα διότι θέλει να συζητήσει κάτι
άλλο στη θέση του. 
-Σας ικανοποίησε η απαντητική
επιστολή του Προέδρου στην
πρόταση Ακιντζί; 

-Ήταν αδιανόητο να γίνει απο-
δεκτή η πρόταση Ακιντζί ως είχε,
όμως θα μπορούσε να τροποποιηθεί
το περιεχόμενο. Να μη μείνουμε
στην απόρριψη, αλλά να κάνουμε
αντιπρόταση ουσίας προσθέτοντας
και άλλα θέματα, π.χ. το θέμα των
Βαρωσίων.
Δηλαδή;

-Έπρεπε η κυβέρνηση να δια-
μορφώσει μια πολιτική πρόταση
για το Βαρώσι και εκεί θα υπήρχε
και μία δυνατότητα με αυτό τον
τρόπο να οδηγηθούμε προς τις συ-
νομιλίες. Μπορεί κάποιος να πει
ότι ούτως ή άλλως οδηγηθήκαμε
σε συνομιλίες, όμως την πρωτο-
βουλία την είχε ο κ. Ακιντζί. 
-Δεν υιοθέτησε τη δική μας πρό-
ταση για συνάντηση; 

-Έτσι είπε ο Πρόεδρος. Αλλά
ποιος διαμόρφωσε και δημοσιο-
ποίησε υπό τύπο πρότασης την
ουσία; Ο Ακιντζί.  Αυτός πρότεινε
άτυπη πενταμερή, το έκανε δημο-
σίως και πήρε την πρωτοβουλία
κινήσεων. 
-Επικοινωνιακά δηλαδή κερδίζει
η τ/κ πλευρά;

-Ο Ακιντζί είναι ένας πολιτικός
ηγέτης που επιμένει σε διζωνική
δικοινοτική ομοσπονδία, ενώ ο
Οζερσάι που θα διεκδικήσει εκλογές
του χρόνου λέει άλλα πράγματα.
Επομένως, έχει χρονοδιάγραμμα
η ιστορία της επίλυσης του Κυ-
πριακού προτού τυχόν ανατραπεί
ο Ακιντζί με τις λεγόμενες εκλογές.
Αντί να τον αποδομούμε όλη μέρα,
είναι καλύτερα να αλλάξουμε τη
συμπεριφορά μας απέναντί του.

Είναι θέμα μηνών να αποκτήσει
υποστηρικτικά πλοία η Τουρκία

Η αναβάθμιση της «ΤΔΒΚ» και τα πλαίσια λύσης

Η διαπραγματευτική ομάδα 
και ο ρόλος του Πόλυ Πολυβίου

Εχει χρονοδιάγραμμα η
ιστορία της επίλυσης του
Κυπριακού προτού τυχόν
ανατραπεί ο Ακιντζί. Αντί
να τον αποδομούμε όλη
μέρα, είναι καλύτερα να
αλλάξουμε τη συμπερι-
φορά μας απέναντί του.

Εγώ το 2016 κατάλαβα πού πάει το πράγμα, όχι μόνο γιατί διέκρινα ότι είχε αρχίσει αλλαγή ρητορικής ο Πρόεδρος, αλ-
λά και λόγω κάποιων θέσεων, που τέθηκαν στο τραπέζι των διαπραγματεύσεων (π.χ. αύξηση αρμοδιοτήτων και ύλης
του Ομοσπονδιακού κράτους), αναφέρει στην «Κ» ο Αλέκος Μαρκίδης. 
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Της ΜΑΡΙΝΑΣ ΟΙΚΟΝΟΜΙΔΟΥ

Η ανακοίνωση που εξέδωσε η Προεδρία
την περασμένη Παρασκευή στην οποία
ανακοινώνεται πως η αντιπρόεδρος και
βουλευτής του ΔΗΣΥ Στέλλα Κυριακίδου
είναι η εκλεκτή του προέδρου ως νέα επί-
τροπος της Κύπρου, δεν προκάλεσε έκπληξη
στα κομματικά πηγαδάκια, καθώς το όνομά
της ακούγεται και γράφεται εδώ και καιρό
πως έχει κλειδώσει για τη θέση. Σηματοδοτεί
βεβαίως την απαρχή για σειρά ανακατα-
τάξεων σε κυβέρνηση και κυβερνών κόμμα
το προσεχές φθινόπωρο. Η θέση της κε-
νώνεται –εκτός απροόπτου– την 1η Νοεμ-
βρίου και προκαλεί πρώτα και κύρια νέα
δεδομένα στην κοινοβουλευτική ομάδα
του ΔΗΣΥ, ίσως και στην ηγετική πυραμίδα
του κυβερνώντος κόμματος. Αυτές οι αλλαγές
θα συμπέσουν με αλλαγές που αναμένονται
εδώ και καιρό στο κυβερνητικό σχήμα. Αλ-
λαγές που θέλουν υπουργούς –πέραν του
Χάρη Γεωργιάδη, που προανήγγειλε την
παραίτησή του– σε χρόνια δυσμένεια να
βλέπουν την πόρτα εξόδου και πρόσωπα
είτε κομματικά, είτε ευρύτερης αποδοχής
να παίρνουν τη θέση τους, προκαλώντας
νέα δεδομένα στο πολιτικό σκηνικό.

Μπάλωμα ή ανασχηματισμός;
Όλα βεβαίως θα εξαρτηθούν πρώτα

και κύρια από τον πρόεδρο της Δημοκρα-
τίας και τις προθέσεις του. Αν δηλαδή ο
κ. Αναστασιάδης προχωρήσει σε έναν ευ-
ρύτερο ανασχηματισμό ανανέωσης προ-
σώπων ή αν θα ακολουθήσει την πεπα-
τημένη αναπλήρωσης της θέσης που κε-
νώνει λόγω της οικειοθελούς αποχώρησης
του Χάρη Γεωργιάδη. Η μέθοδος του «μπα-
λώματος» άλλωστε, έγινε τόσο στην πε-
ρίπτωση του Ιωνά Νικολάου όσο και στην
περίπτωση του Φίλιππου Πατσαλή, όταν
τον διαδέχθηκε ο Γιώργος Παμπορίδης.
Ήδη για τη θέση του κ. Γεωργιάδη έχει
ακουστεί το όνομα του υπουργού Εσωτε-
ρικών Κωνσταντίνου Πετρίδη, ο οποίος
στη συνέντευξή του στην «Κ» (σελ. 9) ξε-
καθαρίζει ότι ουδέποτε είχε οποιαδήποτε
κρούση από τον πρόεδρο. Ακούγεται και
το όνομα του διευθύνοντα συμβούλου της
PwC Ευγένιου Ευγενίου. Αν και κυβερνη-
τικά στελέχη επισημαίνουν ότι ο πρόεδρος
δύσκολα αντικαθιστά συνεργάτες του, οι
τελευταίες δυσμενείς εξελίξεις στο Κυ-
πριακό, στον τομέα της ενέργειας, αλλά
και σε ζητήματα εσωτερικής διακυβέρ-
νησης έκρουσαν τον κώδωνα του κινδύνου
σε ΔΗΣΥ και Προεδρικό, με στελέχη να
περνούν το μήνυμα πως ίσως να είναι και-
ρός για ανανέωση προσώπων. Μία ανα-

νέωση που, αν δεν γίνει, προμηνύει πως
η δύσκολη πενταετία θα συνεχιστεί. Και
λέμε δύσκολη πενταετία με δεδομένο ότι
έχει περάσει πλέον στην κοινή γνώμη η
εικόνα κόπωσης στο κυβερνών σχήμα.
Αυτή η ανανέωση λέγεται πως έρχεται
γάντι το φθινόπωρο δεδομένου ότι οι
υπουργοί που θα αποχωρήσουν θα δια-
σφαλίσουν την υπουργική σύνταξή τους.
Πρώτοι στη λίστα εξόδου θεωρούνται ο
Κώστας Χαμπιαούρης, η Βασιλική Ανα-
στασιάδου και ο Γιώργος Λακκοτρύπης.
Το όνομα του τελευταίου ακούστηκε και
στο παρελθόν, με τον πρόεδρο, ωστόσο,
να αλλάζει τελικώς γνώμη και να τον κρατά
στο κυβερνητικό σχήμα. Το ποιοι θα ανα-
πληρώσουν τις θέσεις σε ένα τέτοιο εν-
δεχόμενο, είναι βεβαίως ανοικτό. Ενδέχεται
να είναι κομματικά στελέχη ίσως και πρό-
σωπα ευρείας αποδοχής, αν λάβει κανείς
υπόψη το υφιστάμενο υπουργικό σχήμα.

Ανανέωση στην ηγεσία 
Οι ανακατατάξεις, βεβαίως, δεν θα πε-

ριοριστούν στην κοινοβουλευτική ομάδα
του ΔΗΣΥ. Η Στέλλα Κυριακίδου δεν έχει

ανοίξει ακόμα τα χαρτιά της για το πώς
θα κινηθεί με τη μετακίνησή της στις Βρυ-
ξέλλες και αν θα αποποιηθεί την αντιπρο-
εδρία. Όπως αναφέρουν ανώτατες πηγές
του κόμματος, η θέση του Επιτρόπου είναι
ιδιαίτερα απαιτητική και σε αντίθεση με
τη θέση του ευρωβουλευτή, ο οποίος έχει
την ευχέρεια να μοιράζει τις μέρες της
βδομάδας μεταξύ Βρυξελλών και Λευκωσίας
κάτι τέτοιο είναι δύσκολο στην περίπτωση
του επιτρόπου.

Με δεδομένο αυτό, δεν αποκλείεται να
παραιτηθεί από τη θέση του αντιπροέδρου.
Σε αυτή την περίπτωση ο νέος αντιπρό-
εδρος θα εκλεγεί από το Ανώτατο Συμβούλιο
και δεν τίθεται θέμα πλήρωσης της θέσης
από τον Ευθύμιο Δίπλαρο, το πρόσωπο
δηλαδή που έμεινε εκτός στις τελευταίες
εσωκομματικές εκλογές. Από το κάδρο
των αλλαγών βεβαίως δεν αποκλείεται να
τεθεί και ζήτημα  αναπληρωτή προέδρου.
Αν και ο Λευτέρης Χριστοφόρου έχει δια-
μηνύσει πως εξελέγη από τη βάση τον πε-
ρασμένο χρόνο, πολιτικοί κύκλοι από τα
ανώτατα δώματα σημειώνουν με νόημα
πως την ώρα που το κόμμα πάει προς ανα-
διάταξη, όλα τα κομματικά στελέχη θα
πρέπει να συνδράμουν γι’ αυτή την ανα-
διάταξη. Σε αυτό το πλαίσιο, είτε για τη
θέση του αναπληρωτή προέδρου είτε για
τη θέση της αντιπροεδρίας, τα βλέμματα
όλων στρέφονται προς τον Χάρη Γεωρ-
γιάδη, ο οποίος έχει στείλει το μήνυμα
μέσω συνέντευξής του στην «Κ» πως εν-
διαφέρεται για το κόμμα, αλλά και για να
διεκδικήσει βουλευτική έδρα το 2021.  

Η κίνηση του προέδρου Αναστασιάδη να
μην ανανεώσει τη θητεία του Χρήστου
Στυλιανίδη, αλλά ούτε καν να τον προτείνει
ως δεύτερη επιλογή, τη στιγμή που ο ίδιος
εξέφρασε τη θέλησή του να μείνει, προ-
κάλεσε σωρεία συζητήσεων εδώ και μήνες
για το τι συμβαίνει μεταξύ των δύο πολι-
τικών ανδρών. Όχι γιατί, όπως λένε κομ-
ματικές πηγές, τίθεται από κάποιους θέμα
αμφισβήτησης της κας Κυριακίδου. 

Έχει, όπως λέγεται, ενισχύσει σημαν-
τικά το πολιτικό της βάρος με την παρουσία
της στην Κοινοβουλευτική Συνέλευση
του Συμβουλίου της Ευρώπης, αλλά και
κατά την περίοδο που προήδρευσε, τόσο
με τη δράση της, αλλά και επειδή έκανε
τις ανάλογες γνωριμίες που θεωρείται πως
θα βοηθήσουν την Κύπρο. Καθόλου τυχαία
και η ανάρτηση του προέδρου του Ευρω-
παϊκού Λαϊκού Κόμματος Τζόζεφ Ντολ, ο
οποίος επικρότησε την επιλογή της. Το
ζήτημα που συζητείται από συναγερμικά
στελέχη είναι πως ο Χρήστος Στυλιανίδης,
πέραν των βραβείων που είχε πάρει για
την προσφορά του ως επίτροπος ανθρω-
πιστικής βοήθειας, αναμενόταν –λόγω

και των γνωριμιών του– να προταθεί για
την αντιπροεδρία της Κομισιόν. Είχε κτίσει
ήδη ένα σημαντικό προφίλ σε διεθνές επί-
πεδο και θα έπρεπε να αξιοποιηθεί υπέρ
της Κύπρου σημειώνουν συναγερμικές
πηγές. Όπως έχει καταγράψει και στο πα-
ρελθόν η «Κ», από το Προεδρικό διαρρέεται
πως από το Κραν Μοντάνα και μετά επήλθε
ρήξη στις σχέσεις Αναστασιάδη-Στυλια-
νίδη, που οδήγησαν στο σημερινό απο-
τέλεσμα. Κυβερνητικά στελέχη σημει-
ώνουν πως ο πρόεδρος ένιωθε πως δεν
τον στήριξε όσο έπρεπε στην Ε.Ε. μετά
το ναυάγιο, όπως και ότι δεν συμμετείχε
ενεργά στην προεκλογική του καμπάνια.

Από το περιβάλλον πάντως του κ. Στυ-
λιανίδη, κύκλοι διαψεύδουν κάτι τέτοιο,
θυμίζοντας πως ο ίδιος είχε πάρει άδεια
για μέρες κατά τον προεκλογικό και συμ-
μετείχε σε μία σειρά εκδηλώσεων στηρί-
ζοντας τον πρόεδρο. «Πολλοί είναι εκείνοι
που αν δεν ήταν ο Στυλιανίδης θα στήριζαν
Μαλά», αναφέρουν οι ίδιες πηγές. Ενδει-
κτική η σχέση του με τον Όμιλο Προβλη-
ματισμού για τον Εκσυγχρονισμό της Κοι-
νωνίας (ΟΠΕΚ) όπου προβεβλημένα στε-

λέχη στήριξαν στις ευρωεκλογές το ΑΚΕΛ.
Όπως σημειώνεται ο Χρήστος Στυλια-

νίδης είχε το τελευταίο διάστημα σημαν-
τικές διαφορές με τον πρόεδρο της Δη-
μοκρατίας όχι μόνο στο Κυπριακό, αλλά
και στο θέμα της πολιτικής των πολιτο-
γραφήσεων. Το τι θα κάνει ο Χρήστος
Στυλιανίδης με την αποχώρησή του από
τη θέση του Επιτρόπου είναι ένα ζήτημα
που συζητείται εντόνως. Πολλοί είναι εκεί-
νοι που τον βλέπουν ως ιδανικό υποψήφιο
για την προεδρία της Δημοκρατίας το
2023, δεδομένου και του ερείσματος που
απέκτησε την τελευταία πενταετία διεθνώς.
«Το σίγουρο είναι πως δεν ενδιαφέρεται
για κομματικά αξιώματα» αναφέρουν πηγές
του περιβάλλοντός του.

Όπως είναι σε θέση να γνωρίζει η «Κ»
του έχει ήδη γίνει πρόταση να εργαστεί
στις Βρυξέλλες, κάτι που απέρριψε, ενώ
προτάσεις έχει δεχτεί και από διάφορα
Πανεπιστήμια. Επί του παρόντος θα επι-
κεντρωθεί, όπως λένε οι ίδιες πηγές, στο
έργο του και στη συνέχεια υπάρχει ο χρό-
νος για να διαφανούν και οι βλέψεις του
και τα σχέδιά του. 

Το παρασκήνιο με Στυλιανίδη και Πρόεδρο 
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Το ναυάγιο του Κραν Μοντά-
να, οι προεδρικές και τα επό-
μενα βήματα του Επιτρόπου. 
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Το μέγεθος των αλλαγών σε
κυβέρνηση και ΔΗΣΥ θα
εξαρτηθεί από το τι ανανέωση
θα κάνει ο πρόεδρος, αν πρό-
κειται για μπάλωμα ή ευρύ
ανασχηματισμό. Το σίγουρο
είναι πως θα προηγηθεί εις
βάθος συζήτηση με τον πρό-
εδρο του Συναγερμού.
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Αναμένεται ανανέωση στην
ηγεσία, καθώς απομακρύνεται
το σενάριο η κα Κυριακίδου να
διατηρήσει τη θέση της αντι-
προέδρου του κόμματος. 

Aλλαγές σε κυβέρνηση-ΔΗΣΥ
Ο διορισμός της Στέλλας Κυριακίδου προκαλεί ντόμινο εξελίξεων και μετακινήσεων το φθινόπωρο

H πρόταση
στον Προδρόμου

Το σίγουρο είναι, πάντως, πως πριν
από κάθε κίνηση θα γίνει μία συζήτη-
ση εις βάθος μεταξύ προέδρου Ανα-
στασιάδη και Αβέρωφ Νεοφύτου, κα-
θώς η αλλαγή στο ένα μέτωπο επηρε-
άζει αναπόφευκτα και το άλλο. Η αλή-
θεια είναι πως με την κένωση της θέ-
σης της Στέλλας Κυριακίδου, τα βλέμ-
ματα στρέφονται πρώτα και κύρια
στον πρώτο επιλαχόντα που δεν είναι
άλλος από τον νυν κυβερνητικό εκ-
πρόσωπο Πρόδρομο Προδρόμου. Με
την επίσημη αποχώρηση της κας Κυ-
ριακίδου από τη Βουλή, ο Πρόδρομος
Προδρόμου θα ερωτηθεί από το
Υπουργείο Εσωτερικών αν θα αναλά-
βει τη θέση. Όπως είναι σε θέση να
γνωρίζει η «Κ» ο κυβερνητικός εκ-
πρόσωπος θα συζητήσει με τον πρό-
εδρο για να δει ποιες είναι οι σκέψεις
του, για το κατά πόσο δηλαδή, σε ένα
ενδεχόμενο ανασχηματισμού εμπερι-
κλείεται και το δικό του όνομα και
αναλόγως αναμένεται να απαντήσει.
Όλα αυτά, ωστόσο, δεν αναμένεται να
ξεκαθαρίσουν πριν από τον Οκτώβριο
που θα κλειδώσει και επίσημα η υπο-
ψηφιότητα της κας Κυριακίδου. 

Η θέση Τορναρίτη
και ο Δίπλαρος

Στο ενδεχόμενο που ο κ. Προδρόμου
αποποιηθεί τη θέση του, αυτή θα τη
λάβει η δεύτερη επιλαχούσα, Σάβια
Ορφανίδου. Υπάρχει βεβαίως και
ανοικτό το ενδεχόμενο οικειοθελούς
αποχώρησης του Σόλωνα Κασίνη, ενώ
όπως έχει αναφέρει και στο παρελθόν
η «Κ» ο νυν κοινοβουλευτικός εκπρό-
σωπος του ΔΗΣΥ Νίκος Τορναρίτης
φέρεται να ενδιαφέρεται για το
Υπουργείο Παιδείας στο ενδεχόμενο
αποχώρησης του κ. Χαμπιαούρη. Ση-
μειώνεται πως ο κ. Τορναρίτης διετέ-
λεσε πρόεδρος της επιτροπής Παιδεί-
ας της Βουλής και ήδη το περιβάλλον
του φέρεται να κάνει κρούσεις προς
τον πρόεδρο. Αν και τίποτα επί του πα-
ρόντος δεν μπορεί να προγραμματι-
στεί, στο ενδεχόμενο που ο κ. Τορνα-
ρίτης αποχωρήσει από την κοινοβου-
λευτική ομάδα θα τεθεί θέμα κοινο-
βουλευτικού εκπροσώπου. Βάσει κα-
ταστατικού, δεν αναλαμβάνει ο ανα-
πληρωτής εκπρόσωπος που είναι επί
του παρόντος ο Ευθύμιος Δίπλαρος,
αλλά θα προταθεί πρόσωπο από τον
πρόεδρο του ΔΗΣΥ και στη συνέχεια
θα τεθεί προς έγκριση από την κοινο-
βουλευτική ομάδα. 

Ο Αβέρωφ Νεοφύτου θέλει να κάνει ανανέωση και αλλαγές, καθιστώντας τον ΔΗΣΥ σύγχρο-
νο κόμμα και αναμένεται να τις δρομολογήσει από το φθινόπωρο.

Η Στέλλα Κυριακίδου αναμένεται να πάρει
το πράσινο φως ως επίτροπος τον Οκτώβριο
και με την αποχώρησή της αρχίζει η σενα-
ριολογία ανανέωσης. 

Ο Χρήστος Στυλιανίδης είχε διαφωνίες με
τον πρόεδρο όχι μόνο στο Κυπριακό, αλλά
και στο θέμα των πολιτογραφήσεων.
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Ανάλυση του
ΑΠΟΣΤOΛΗ ΖΟΥΠΑΝΙΩΤΗ

Σε μία στιγμή που όλοι συνέδεαν
τις εξελίξεις του Κυπριακού με την
έλευση στην Κύπρου της συμβού-
λου του Γενικού Γραμματέα του
ΟΗΕ  στις διαπραγματεύσεις, Τζέιν
Χολ Λουτ, η αμερικανίδα αξιωμα-
τούχος ως νέος Γκοντό δεν ήλθε.
Αντ’ αυτής εστάλη στην Κύπρο,
στο περιθώριο άλλης αποστολής
του στην περιοχή, ο βοηθός Γενικός
Γραμματέας αρμόδιος για τις ειρη-
νευτικές επιχειρήσεις, Ζαν Πιερ
Λακρουά, ενώ ο ίδιος ο Αντόνιο
Γκουτέρες, παίρνοντας το παιγνίδι
πάνω του, τηλεφώνησε στους δύο
ηγέτες και έκλεισε ραντεβού μαζί
τους για τριμερή συνάντηση στη
Νέα Υόρκη, στα τέλη Σεπτεμβρίου.
Στην πραγματικότητα οι κανόνες
του παιγνιδιού ρυθμίστηκαν λίγο
πριν ο Γκουτέρες επιδώσει την έκ-
θεσή του για την ΟΥΝΦΙΚΥΠ στο
Συμβούλιο Ασφαλείας και διαφά-
νηκε ότι χωρίς παρέμβαση του ιδίου
του γ.γ., θα είχαμε ένα ακόμη χα-
μένο εξάμηνο. Την ίδια περίοδο η
Τζέιν Χολ Λουτ είχε αντιληφθεί ότι
η φόρμουλα των «όρων αναφοράς»
δεν οδηγούσε πουθενά και είχε πει
στο γ.γ. ότι δεν έβλεπε χρησιμότητα
σε μία ακόμη επίσκεψή της στα
τέλη Ιουλίου με αρχές Αυγούστου.
Απλά ήλθε το «όχι» του Μουσταφά
Ακιντζί να διευκολύνει τα πράγματα
και να ακυρωθεί η κάθοδος Λουτ
εκ των πραγμάτων χωρίς δεύτερη
συζήτηση.

Καλά ενημερωμένες πηγές έλεγαν
στην «Κ» ότι στο διάστημα αυτό
υπήρξαν διαβουλεύσεις μεταξύ στε-
νών συνεργατών του γ.γ. και αξιω-
ματούχων των Ηνωμένων Πολιτειών
και του Ηνωμένου Βασιλείου. Στην
ανασκόπηση των εξελίξεων τα μη-

νύματα των δύο μονίμων μελών
ήταν λίγο πολύ κοινά: Επιθυμούσαν
προσωπική εμπλοκή του γ.γ., ενώ
οι αξιωματούχοι του ΟΗΕ ζήτησαν
την ισχυρή στήριξη του Σ.Α. στην
προσπάθεια του κ. Γκουτέρες να αρ-
θεί το αδιέξοδο. 

Ο γ.γ. υπέδειξε μέσω της έκθεσής
του τα σημεία στα οποία επιθυμούσε
στήριξη κι αυτό αντικατοπτρίστηκε
πολύ σύντομα μέσω του σχεδίου
ψηφίσματος. Μάλιστα διπλωματική
πηγή επισήμανε ότι η 3η και 4η πα-
ράγραφος του προοιμίου και η 5η
και 15η παράγραφος του διατακτικού
του ψηφίσματος (οι δύο τελευταίες
άλλαξαν) μπήκαν στο ψήφισμα κα-
τόπιν συνεννοήσεως, ενώ μετά την
ενημέρωση των μελών του Σ.Α., στις
17 Ιουλίου, η ειδική αντιπρόσωπος
του γ.γ., Ελίζαμπεθ Σπέχαρ μετέβη
στην Ουάσιγκτον για νέες διαβου-
λεύσεις με τους Αμερικανούς, αφού
είχαν προηγηθεί στη Νέα Υόρκη
διαβουλεύσεις με τους Βρετανούς.

Δεν θα υπάρξει «ανάφλεξη»
Αυτή τη στιγμή, η τακτική του

Γενικού Γραμματέα είναι να αφήσει
τους δύο ηγέτες να συνομιλήσουν
μόνοι τους στις 9 Αυγούστου και
στη συνέχεια να τους δει στα τέλη
Σεπτεμβρίου, με στόχο να αποσπάσει

τη διαβεβαίωση ότι είναι έτοιμοι να
προσέλθουν σε μία άτυπη διάσκεψη
των συμμετεχόντων στο Κραν Μον-
τανά. Στο διάστημα που μεσολαβεί
μεταξύ Αυγούστου και τέλη Σεπτεμ-
βρίου, δεν αποκλείεται να στείλει
την κ.Λουτ για διαβουλεύσεις, αν
και το πιο πιθανό είναι αυτές να τις
διεξάγει η Ελίζαμπεθ Σπέχαρ και η
Λουτ να εμπλακεί κατευθείαν στην
προετοιμασία της άτυπης διάσκεψης. 

Πολλοί θεωρούν καθοριστική
την συνάντηση των δύο ηγετών,
ωστόσο το πιο πιθανό είναι να κυ-
λήσει ήρεμα. Και ανεξάρτητα των
απόψεων που θα εκφραστούν στην
αρχή, στο τέλος θα συμφωνήσουν

με την τριμερή στην οποία οι δύο
ηγέτες αναμένεται να δηλώσουν ότι
συμφωνούν με την άτυπη πενταμερή
+1. 

Σε σχέση με θέσεις που προβάλ-
λονται ότι θα τεθούν:

Ο Μουσταφά Ακιντζί είναι υπο-
χρεωμένος να θέσει τα ενεργειακά,
ωστόσο δεν αναμένεται να επιμείνει
μέχρι τέλους ώστε να δώσει πρό-
σχημα στο Νίκο Αναστασιάδη να
του επιρρίψει ευθύνες. Επιπρόσθετα,
είναι η τελευταία του ευκαιρία να
επιβιώσει ως ηγέτης της τουρκοκυ-
πριακής κοινότητας, κι αυτό τον κα-
θιστά «ελαστικό» σε αιτήματα της
ελληνοκυπριακής πλευράς που έχουν

βάση. Κάτι ανάλογο δηλαδή με την
στάση του Ταλάτ το 2010. Ο πρό-
εδρος Αναστασιάδης είναι πιθανόν
να εγείρει κάποιες από τις «νέες ιδέ-
ες» του, γνωρίζει ωστόσο ότι οι πε-
ρισσότερες ήδη έχουν απορριφθεί
από τον Ακιντζί, ενώ για τα θέματα
που άπτονται της «αποτελεσματικής
συμμετοχής», ο Γκουτέρες ήδη φρόν-
τισε να εξασφαλίσει την παρέμβαση
του Σ.Α., μέσω της παραγράφου 4
του προοιμίου του ψηφίσματος, το
οποίο παραπέμπει στις διατυπώσεις
του Γκουεγιάρ για την πολιτική ισό-
τητα και αποτελεσματική συμμετο-
χή, που υιοθέτησε το Σ.Α. με το ψή-
φισμα 716/1991.

Με τη «δαμόκλειο σπάθη» της
ΟΥΝΦΙΚΥΠ να επικρέμαται πάνω
από την ελληνοκυπριακή πλευρά
και με τους γεωστρατηγικούς σχε-
διασμούς  στην περιοχή- οι οποίοι
θα εγγυούνταν κάποια ασφάλεια –
να καθυστερούν γιατί ακόμη η Ουά-
σιγκτον δεν έχει ξεκαθαρίσει τι θα
κάνει με την Τουρκία, θα ήταν πολύ
δύσκολο να έχουμε επανάληψη μιας
κρίσης ανάλογης αυτής της τελευ-
ταίας βραδιάς του Κραν Μοντανά,
που θα οδηγούσε σε διάλυση των
συνομιλιών και διετή στάση ανοχής
από μέρους της διεθνούς κοινότητας.
Αυτή τη στιγμή, εκτιμούν πολιτικοί
παρατηρητές, τα πράγματα θα οδη-
γηθούν μέχρι τέλους, δηλαδή, μέχρι
του σημείου να απαντηθεί από τους
συμμετέχοντες στη Διάσκεψη αν
μπορεί να υπάρξει συμφωνημένη
λύση διζωνικής δικοινοτικής ομο-
σπονδίας, χωρίς εγγυήσεις αλλά με
βιώσιμο σύστημα ασφάλειας. Κι αν
δεν μπορεί να υπάρξει να αναζητη-
θούν άλλες λύσεις. 

Ένα πράγμα που έχει αποδειχθεί
στο Κυπριακό, είναι πως δεν υπάρχει
«τελευταία ευκαιρία για λύση». Εκεί-
νο όμως που πιθανόν να αποδειχθεί
είναι ότι αυτή είναι η τελευταία ευ-
καιρία για ομοσπονδιακή λύση ενι-
αίου κράτους.

Νέο Κραν Μοντανά για συμφωνημένη λύση
Δύσκολο να υπάρξει επανάληψη κρίσης ανάλογης της τότε τελευταίας βραδιάς που θα οδηγούσε σε διάλυση των συνομιλιών

������

Ουάσιγκτον και Λονδίνο
επεδίωξαν προσωπική
εμπλοκή του γ.γ., ενώ οι
αξιωματούχοι του ΟΗΕ
ζήτησαν την ισχυρή στή-
ριξη του Σ.Α. στην προ-
σπάθεια του κ. Γκουτέρες
να αρθεί το αδιέξοδο. 

������

Στο Κυπριακό δεν υπάρ-
χει «τελευταία ευκαιρία
για λύση». Εκείνο όμως
που πιθανόν να αποδειχ-
θεί τώρα είναι ότι αυτή εί-
ναι η τελευταία ευκαιρία
για ομοσπονδιακή λύση
ενιαίου κράτους.

Σε ιστορική φωτογραφία επιτυχούς κατάληξης μιας Διάσκεψης που σχεδίασε στη λεπτομέρεια της στοχεύει ο γ.γ. του
ΟΗΕ Αντόνιο Γκουτέρες. Σε αυτή τη Διάσκεψη, τα πράγματα θα οδηγηθούν μέχρι τέλους, δηλαδή, μέχρι του σημείου να
απαντηθεί από τους συμμετέχοντες αν μπορεί να υπάρξει συμφωνημένη λύση διζωνικής δικοινοτικής ομοσπονδίας,
χωρίς εγγυήσεις αλλά με βιώσιμο σύστημα ασφάλειας. Κι αν δεν μπορεί να υπάρξει να αναζητηθούν άλλες λύσεις.
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ΑΡΘΡΟ / Του ΑΝΔΡΕΑ ΘΕΟΦΑΝΟΥΣ 

Μακρύς ο δρόμος για ενεργειακά και Κυπριακό

Α ναμφίβολα στη σημερινή
συγκυρία το Κυπριακό και
τα ενεργειακά ζητήματα

έχουν εισέλθει σε μια κρίσιμη φάση.
Για την αντιμετώπιση των ζητη-
μάτων αυτών απαιτείται, μεταξύ
άλλων, η ευρύτερη δυνατή συναί-
νεση. Δυστυχώς, όμως, το εσωτε-
ρικό μέτωπο είναι κατακερματι-
σμένο. Και τούτο παρά το γεγονός
ότι η Τουρκία ασκεί αφόρητες πιέ-
σεις σε διάφορα επίπεδα, ενώ πα-
ράλληλα τίθεται το θέμα της επα-
νέναρξης συνομιλιών με χρονο-
διαγράμματα.

Η πολιτική της Τουρκίας στο
Κυπριακό παραμένει αναλλοίωτη.
Η Άγκυρα στοχεύει σε μια λύση
μέσω της οποίας η Κυπριακή Δη-
μοκρατία θα παραμερισθεί και θα
αντικατασταθεί από μια νέα, τρι-
κέφαλη κρατική οντότητα που στην
ουσία θα είναι προτεκτοράτο της
Τουρκίας. Στη σημερινή συγκυρία
η τουρκική πλευρά επικεντρώνεται
στον στόχο της συνομοσπονδίας.
Η τουρκοκυπριακή ηγεσία ενεργεί
σε πλήρη εναρμόνιση με τα κελεύ-
σματα της Τουρκίας.

Η Άγκυρα αμφισβητεί το ενερ-
γειακό πρόγραμμα της Κυπριακής
Δημοκρατίας και στέλνει το μήνυμα

ότι τίποτε δεν λαμβάνει χώρα στην
Ανατολική Μεσόγειο χωρίς τη δική
της έγκριση ή/και συμμετοχή. Στην
πράξη η Τουρκία αμφισβητεί το
70% της κυπριακής ΑΟΖ, ενώ στο
κομμάτι που αναγνωρίζει απαιτεί
την ισότιμη συμμετοχή των Τουρ-
κοκυπρίων ακόμα και πριν από τη
λύση του Κυπριακού.

Επειδή η Τουρκία είναι μέρος
του προβλήματος η συμβολή της
είναι απαραίτητη για την επίλυσή
του. Η πρόσφατη δήλωση του
υπουργού Εξωτερικών κ. Νίκου
Χριστοδουλίδη σε συνέδριο στην
Αθήνα διά της οποίας υπογράμμισε
τη σημασία της ενεργειακής και
της ευρύτερης περιφερειακής συ-
νεργασίας στην Ανατολική Μεσό-
γειο με τη συμμετοχή της Τουρκίας
αποτελεί ουσιαστικό βήμα προς
τη σωστή κατεύθυνση. Είναι, όμως,
σημαντικό να ανταποδώσει και η
Τουρκία. Στο πλαίσιο αυτό, το ζη-
τούμενο είναι η Άγκυρα να σεβα-
στεί τη διεθνή νομιμότητα και να
αναγνωρίσει το δικαίωμα ύπαρξης
της Κυπριακής Δημοκρατίας. Ο
δρόμος προς αυτή την κατεύθυνση
θα είναι μακρύς και εξαιρετικά δύ-
σκολος.

Τα τελευταία χρόνια γίνεται λό-

γος για την υιοθέτηση μιας πολι-
τικής κόστους έναντι της Τουρκίας.
Ενώ μια πολιτική κατευνασμού και
συνεχούς υποχωρητικότητας δεν
εξυπηρετεί τους στόχους μας είναι
σημαντικό να κατανοηθεί ότι η πο-
λιτική της δημιουργίας κόστους
στην Τουρκία έχει τα όριά της. Εν
ολίγοις ως αποτέλεσμα της ασυμ-
μετρίας ισχύος η Κύπρος δεν μπορεί

να καταβάλει την Τουρκία σε αυτό
το πεδίο. Μόνο σε μια ανοικτή ρήξη
με μια μεγαλύτερη δύναμη θα υπάρ-
ξει ένα τέτοιο ενδεχόμενο, σοβαρό
κόστος δηλαδή, για την Τουρκία.
Ως εκ τούτου είναι επίσης σημαν-
τικό να έχουμε υπ’ όψιν μας την
προοπτική δημιουργίας κινήτρων
για την Τουρκία για την αντιμετώ-
πιση των προκλήσεων που αντι-

μετωπίζουμε. Υπογραμμίζεται συ-
ναφώς ότι η δημιουργία ενός ολο-
κληρωμένου αφηγήματος θα συμ-
βάλει στην επανάκτηση της ηθικής
υπεροχής της Κυπριακής Δημο-
κρατίας στη διεθνή κοινότητα με
θετικές προεκτάσεις. Με το ίδιο
σκεπτικό σημειώνεται ότι η ανά-
δειξη ενός πολυδιάστατου ρόλου
της Κυπριακής Δημοκρατίας στην
Ανατολική Μεσόγειο πρέπει να
αποτελεί άμεση προτεραιότητα.
Εννοείται ότι η υλοποίηση του συγ-
κεκριμένου στόχου θα ενισχύσει
ποικιλοτρόπως τα ερείσματα της
χώρας μας.

Το περιφερειακό και διεθνές πε-
ριβάλλον μεταβάλλεται συνεχώς.
Τούτο δεν αφήνει την Κύπρο ανε-
πηρέαστη. Η Τουρκία έχει εμβα-
θύνει τις σχέσεις της με τη Ρωσία,
ενώ παρά τις τριβές της με τις ΗΠΑ
και την Ε.Ε. δεν έχει υποστεί ου-
σιαστικό κόστος σε σχέση με τις
ενέργειες της στην Κύπρο. Επι-
πρόσθετα η Ε.Ε. δεν έχει μια ολο-
κληρωμένη γεωπολιτική αντίληψη
ούτε και αποτελεί μια ενιαία πολι-
τική οντότητα. Τα δεδομένα αυτά
θα πρέπει να λαμβάνονται σοβαρά
υπ’ όψιν κατά τη χάραξη πολιτικής
για το Κυπριακό, τα ενεργειακά

και άλλα ζητήματα.
Ένα μέρος του πολιτικού κό-

σμου και της κοινωνίας έχει υψηλές
προσδοκίες από μία ταυτόχρονη
λύση του Κυπριακού και των ενερ-
γειακών ζητημάτων, αγνοώντας
όχι μόνο το χάσμα στις θέσεις με-
ταξύ των δύο πλευρών, αλλά και
την τεράστια δυσπιστία. Είναι ση-
μαντικό η πολιτική να χαράσσεται
στη βάση του ορθολογισμού και
όχι ιδεολογικών προσεγγίσεων
ή/και ψευδαισθήσεων. Έστω και
τώρα η πλευρά μας καλείται να
αξιολογήσει την προοπτική μιας
εξελικτικής προσέγγισης για την
επίλυση του Κυπριακού, αποφεύ-
γοντας πορείες που οδηγούν σε
οδυνηρές και μη αναστρέψιμες κα-
ταστάσεις. Η συζήτηση αυτής της
ιδέας είναι όχι μόνο εφικτή αλλά
και επιβεβλημένη ιδίως εν όψει
των ευρύτερων τουρκικών σχεδια-
σμών περιλαμβανομένων των θέ-
σεων για συνομοσπονδία.

Ο καθηγητής Ανδρέας Θεοφάνους είναι
πρόεδρος του Κυπριακού Κέντρου Ευρω-
παϊκών και Διεθνών Υποθέσεων, καθώς
και του Τμήματος Πολιτικών Επιστημών
και Διακυβέρνησης του Πανεπιστημίου
Λευκωσίας.

Η Άγκυρα στοχεύει σε μια λύση μέσω της οποίας η Κυπριακή Δημοκρατία θα
παραμερισθεί και θα αντικατασταθεί από μια νέα, τρικέφαλη κρατική οντότη-
τα που στην ουσία θα είναι προτεκτοράτο της Τουρκίας.

Του ΝΙΚΟΥ ΣΤΕΛΓΙΑ 

«Άσο στο μανίκι» της τ/κ πλευράς
χαρακτήρισε την κλειστή πόλη της
Αμμοχώστου ο τέως Τ/κ ηγέτης
Ντερβίς Έρογλου, μιλώντας στην
«Κ» πριν από μερικά χρόνια. Από
τη δική του σκοπιά, με τον έλεγχο
του Βαρωσιού η τ/κ πλευρά από το
’74 και εντεύθεν είχε τη δυνατότητα
να αλλάξει τις ευαίσθητες ισορρο-
πίες στο Κυπριακό ανά πάσα στιγ-
μή. Οι εξελίξεις της τελευταίας πε-
ριόδου και οι σχεδιασμοί για το
Βαρώσι που δρομολογούνται δεί-
χνουν ότι η θέση Έρογλου ήταν
απότοκο πολιτικού σχεδιασμού,
τον οποίο ενεργοποίησε ο πρώην
στενός συνεργάτης του και σήμερα
«υπουργός Εξωτερικών» Κουντρέτ
Οζερσάι. Ανεξάρτητα από τις εξε-
λίξεις στο Κυπριακό και στην ΑΟΖ,
ο Οζερσάι θεωρεί ότι μέσα από την
τροποποίηση του καθεστώτος του
Βαρωσιού, η τ/κ πλευρά έρχεται
να αλλάξει τις ισορροπίες στο Κυ-
πριακό, σε μια περίοδο που η τουρ-
κική πλευρά εντατικοποιεί τις ανα-
φορές της στη μη βιωσιμότητα του
σημερινού στάτους κβο.

Από πλευράς περιβάλλοντος
Οζερσάι, αλλά και πηγές μας από
την Άγκυρα, επισημαίνεται ότι οι
κινήσεις για το Βαρώσι σχετίζονται
με ανατροπή του στάτους κβο και
όπως χαρακτηριστικά μας ελέχθη:
«Αυτή η κατάσταση πραγμάτων
είχε τελικά ως ημερομηνία λήξης
το 2019. Από τώρα και στο εξής τί-
ποτα δεν θα είναι ίδιο στο Κυπρια-
κό. Η τ/κ πλευρά κάνει κινήσεις
απεγκλωβισμού από το αδιέξοδο,
στο οποίο οδηγήθηκαν και εγκλω-
βίστηκαν όλες οι πλευρές κατά την
περίοδο 1974-2019». Επισημαίνεται
ακόμα ότι η τ/κ πλευρά ανεξάρτητα
από την τροπή των εξελίξεων στο
Κυπριακό και στην ΑΟΖ, αναλαμ-
βάνει να ανακινήσει ένα θέμα-ταμ-
πού, όπως αυτό του Βαρωσιού και
ξεκινά διαδικασία για το άνοιγμα
της πόλης σύμφωνα με το δικό της
σχέδιο.

Πηγή προσκείμενη στον κ. Οζερ-
σάι λέει στην «Κ»: «Το Βαρώσι έτσι
ή αλλιώς είναι κομμάτι της ΤΔΒΚ.
Και εφόσον δεν πρόκειται να κα-
ταλήξουμε άμεσα σε μια συνολική
διευθέτηση στο Κυπριακό δεν θα
πρέπει να μας εκπλήσσει μια πρω-
τοβουλία της τ/κ πλευράς που αφο-
ρά ένα κομμάτι μιας συνολικής
αναδόμησης του κρατικού μηχα-
νισμού στο βόρειο τμήμα του νη-
σιού». Υπενθυμίζεται ότι στην πρό-
σφατη συνέντευξή του στην «Κ»
ο κ. Οζερσάι είχε διατυπώσει τη
θέση ότι η κίνηση με το Βαρώσι
γίνεται στο πλαίσιο τροποποίησης
του καθεστώτος διοίκησης της πε-

ρίκλειστης πόλης, από στρατιωτική
σε δημόσια ζώνη. Σημειώνεται ότι
όλες οι πληροφορίες συγκλίνουν
στο ότι η τ/κ πλευρά σπεύδει να
ανατρέψει την υφιστάμενη κατά-
σταση πραγμάτων σε μια συγκυρία
που οι διαβουλεύσεις για το Κυ-
πριακό ενδεχομένως να επαναλη-
φθούν και το περιουσιακό θα βρεθεί
στο επίκεντρο συνομιλιών, συσχε-
τιζόμενο μάλιστα με την περίφημη
επιτροπής ακίνητης περιουσίας:
«Στο προσεχές διάστημα θα δούμε
να έρχονται στο προσκήνιο οι φά-
κελοι αυτής της επιτροπής. Το διε-
θνές δικαστήριο ζητάει πρωτοβου-

λίες. Ένα μεγάλο κομμάτι αυτών
των πρωτοβουλιών σχετίζεται με
το Βαρώσι. Η τ/κ πλευρά λαμβάνει
πρωτοβουλίες με βάση αυτή την
πραγματικότητα», σημειώνουν πη-
γές της λεγόμενης κυβέρνησης.
Φυσικά, το όλο εγχείρημα της τ/κ
πλευράς έρχονται να πλαισιώσουν

οι διεκδικήσεις του ΕΒΚΑΦ στην
κλειστή πόλη, οι οποίες αποτελούν
ένα μεγάλο τμήμα της κοινότητας. 

Οι τ/κ αντιδράσεις
Πολλά από τα στελέχη των πρώ-

των ηγεσιών της τ/κ κοινότητας
υπήρξαν νομικοί και γνώριζαν πολύ

καλά τις νομικές πτυχές του Κυ-
πριακού. Είναι δυνατόν αυτές οι
προσωπικότητες να είχαν λανθα-
σμένη άποψη για ένα τόσο ευαί-
σθητο ζήτημα όπως το Κυπριακό;»
Ερώτημα που διατυπώνεται από
τ/κ πολιτικές πηγές με σημαντική
υπόσταση στην τ/κ κοινότητα, οι
οποίες και προσεγγίζουν με καχυ-
ποψία τις νέες κινήσεις της «κυ-
βέρνησης» Τατάρ- Οζερσάι για το
Βαρώσι καθότι θεωρούν ότι απώ-
τερο στόχος είναι να πληγεί ορι-
στικά η προοπτική να επαναρχί-
σουν συνομιλίες για λύση στη βάση
ΔΔΟ. Ωστόσο, απαντώντας σε σχε-
τικό ερώτημα, πηγή με λόγο στην
λεγόμενη κυβέρνηση Τατάρ απαν-
τά: Πρώτον, η τ/κ πλευρά προβάλλει
την άποψη ότι σήμερα η πλευρά

που δυναμιτίζει την προσπάθεια
λύσης του Κυπριακού, αυτή του
Νίκου Αναστασιάδη, η οποία πα-
ρέσυρε ολόκληρη την Κύπρο στο
χείλος μιας μεγάλης αντιπαράθεσης.
Αν δεν είχαν προηγηθεί οι δικές
της «προκλήσεις» σήμερα το συ-
νολικό κλίμα στο Κυπριακό θα ήταν
διαφορετικό.

Δεύτερον, η ε/κ ηγεσία, η οποία
δεν αποδέχεται καμία πρωτοβουλία
της τ/κ πλευράς, δεν έχει δικαίωμα
να εκφράζει γνώμη για ένα «εσω-
τερικό ζήτημα» της «ΤΔΒΚ». Η ε/κ
πλευρά είναι άλλωστε αυτή που
«δηλητηριάζει» την ατμόσφαιρα,
πολεμώντας με επιμονή όλες τις
δραστηριότητες και επαφές του
«ΥΠΕΞ» Οζερσάι. Τρίτον, εφόσον
οι «προκλήσεις» της ε/κ πλευράς
δεν έχουν τέλος, η τ/κ πλευρά είναι
υποχρεωμένη να κάνει κινήσεις
για να αλλάξει το παρόν στάτους
κβο και να επιστρέψει σταδιακά
στους κόλπους της διεθνούς κοι-
νότητας. Γι’ αυτό αρχίζουμε από
το Βαρώσι

«ΤΔΒΚ» ως ομαλό κράτος 
Μια άλλη πτυχή των κινήσεων

της τ/κ πλευράς αφορά στο μέλλον
της λεγόμενης «ΤΔΒΚ», όπως το
οραματίζονται οι «κυβερνώντες»
τα Κατεχόμενα. Είναι γνωστό ότι
η τουρκική πλευρά, εκτός από το
περίφημο οικονομικό πακέτο,
εστιάζει πλέον και σε ένα είδους
«πολιτικό πακέτο», δηλαδή στη ρι-
ζική πολιτική και συνταγματική
ανασυγκρότηση του «κράτους»
(βλ. μορφώματος) που «ανακηρύχ-
θηκε» από τον Ντενκτάς και την
Άγκυρα το 1983.

Στο πλαίσιο αυτής της πολιτικής
οι στοχεύσεις έχουν ως σημαντικό
σκέλος την εναρμόνιση όλων των
«κρατικών δομών» με τις διεθνείς
νόρμες. «Δεν είναι δυνατόν να ισχυ-
ριζόμαστε ότι η τ/κ πλευρά μπορεί
να συνεχίσει αυτόνομα την πορεία
της, ακόμη και χωρίς λύση του Κυ-
πριακού, δίχως τη σαρωτική αντι-
μετώπιση προβλημάτων, σε πολ-
λούς τομείς», εξηγούν «κυβερνη-
τικές» πηγές. Από την τουρκική
οπτική, λοιπόν, καταργώντας τον
θεσμό της στρατιωτικής ζώνης, ο
οποίος ήταν προϊόν του προηγού-
μενου αιώνα και δίνοντας τέλος
σε αποκαρδιωτικές εικόνες, όπως
αυτήν την που εκπέμπει σήμερα
το Βαρώσι, η «ΤΔΒΚ» προετοιμά-
ζεται να υιοθετήσει νόρμες του
21ου αιώνα. Ο στόχος είναι εμφα-
νής: η δημιουργία της εικόνα ενός
κρατιδίου λειτουργικού και σύγ-
χρονου στα μάτια της διεθνούς
κοινότητας που θα αναπτερώνει
το ηθικό της τ/κ κοινότητας. η
οποία προσδοκεί και στην αναβάθ-
μιση καθεστώτος της.

Μοχλός το Βαρώσι για αναγνώριση «ΤΔΒΚ» 
Η πρώτη κίνηση βάσει σχεδίου για δημιουργία ενός σύγχρονου κρατιδίου που θα αναζητήσει θέση στη διεθνή κοινότητα

Εφόσον οι «προκλήσεις» της ε/κ πλευράς δεν έχουν τέλος, η τ/κ πλευρά είναι υποχρεωμένη να κάνει κινήσεις για να αλλάξει το παρόν στάτους κβο και να επι-
στρέψει σταδιακά στους κόλπους της διεθνούς κοινότητας. 
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Η τ/κ πλευρά, ανεξαρτή-
τως των εξελίξεων στο
Κυπριακό και στην ΑΟΖ,
αναλαμβάνει να ανακι-
νήσει ένα θέμα-ταμπού,
όπως αυτό του Βαρωσιού
και ξεκινά διαδικασία για
το άνοιγμα της πόλης με
το δικό της σχέδιο.

������

Στο πλαίσιο αυτής της
πολιτικής οι στοχεύσεις
έχουν ως σημαντικό σκέ-
λος την εναρμόνιση όλων
των «κρατικών δομών»
με τις διεθνείς νόρμες.
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O ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΠΕΤΡΙΔΗΣ «Κ»

Η πρωτόγνωρη μετανάστευση
απαιτεί λήψη μέτρων 

Να μελετήσουμε τη συνύπαρξη μετανάστευσης και αστυνομίας κάτω από το ίδιο Υπουργείο, λέει ο υπουργός Εσωτερικών

Συνέντευξη στη
ΜΑΡΙΝΑ ΟΙΚΟΝΟΜΙΔΟΥ 

«Οι μαζικές μετακινήσεις πληθυσμών
που γίνονται παγκόσμια αυτή την
περίοδο είναι πρωτοφανείς στην
παγκόσμια ιστορία», λέει στη συ-
νέντευξή του στην «Κ» ο υπουργός
Εσωτερικών Κωνσταντίνος Πετρί-
δης, ξεκαθαρίζοντας πως στο εσω-
τερικό λαμβάνονται μέτρα, ωστόσο,
θα πρέπει να έχει ενεργότερο ρόλο
και η Ε.Ε., καθώς Κύπρος και Ελλάδα
επωμίζονται όλο το προσφυγικό βά-
ρος. Χαρακτηρίζει αφελείς και ατυ-
χείς τις κατηγορίες που δέχεται για
ξενοφοβία και ρατσισμό. «Το πρω-
τόγνωρο φαινόμενο, που λέγεται
μαζική μετανάστευση, έκανε τα
δεξιά κόμματα στην Ευρώπη να
έχουν πιο σαφείς και πιο συγκεκρι-
μένες μεταναστευτικές πολιτικές,
ενώ στο παρελθόν δεν υπήρχε τόση
ανάγκη. Αυτό δεν έχει να κάνει με
την ανακοπή της Ακροδεξιάς, την
οποία φυσικά δεν πρέπει να θρέ-
ψουμε ελλείψει δικών μας πολιτικών
που προσφέρουν λύσεις στις ανη-
συχίες των πολιτών», αναφέρει χα-
ρακτηριστικά. Μιλάειγια το τι κόμμα
είναι ο ΔΗΣΥ, για το ότι θα πρέπει
να προσθέσει στην ατζέντα του τη
μετανάστευση και τη δημόσια τάξη,
για τις μεταρρυθμίσεις και για το αν
θα διαδεχθεί τον Χάρη Γεωργιάδη
στο Υπουργείο Οικονομικών

–Έχετε κρούσει τον κώδωνα του
κινδύνου για τη μεταναστευτική
ροή, προκαλώντας διάφορες ερ-
μηνείες. Από πολιτική κινδυνο-
λογίας μέχρι και ξενοφοβία.

–Τέτοιους ισχυρισμούς τους χα-
ρακτηρίζω τουλάχιστον ατυχείς ή
αφελείς. Η Κύπρος είναι και θα είναι
μια ανοικτή χώρα στην προγραμ-
ματισμένη μετανάστευση. Όταν
όμως αυτή γίνεται μαζικά και απρο-
γραμμάτιστα, τότε εγκυμονεί κιν-
δύνους και για την ασφάλεια, αλλά
και για την κοινωνική συνοχή. Αυ-
τός ακριβώς είναι και ο λόγος που
όλες οι χώρες έχουν μεταναστευτική
πολιτική και όχι μια πολιτική ανοι-
κτών συνόρων και καμία δεν κα-
τηγορείται ούτε για ρατσισμό ούτε
για ξενοφοβία. 
–Αφού είναι τόσο σοβαρό γιατί
δεν δημιουργήσατεως κυβέρνηση
Υπουργείο Μετανάστευσης; 

–Οι μαζικές μετακινήσεις πλη-
θυσμών που γίνονται παγκόσμια
αυτή την περίοδο είναι πρωτοφανείς
στην παγκόσμια ιστορία. Αυτές οι
μετακινήσεις πληθυσμών δεν θα
σταματήσουν αρά και οι δομές των
χωρών θα πρέπει να προσαρμοστούν
ανάλογα. Το ίδιο αφορά και την Κύ-
προ. Αυτή τη στιγμή το κράτος είναι
δομημένο σε μία βάση που δεν προ-
νοούσε αυτές τις μαζικές ροές. Λαμ-
βάνουμε μέτρα εσωτερικά, αλλά εν-
δεχομένως να χρειαστούν και άλλες
δομικές αλλαγές, όπως για παρά-
δειγμα να συνυπάρξει η μετανά-
στευση και η αστυνομία που αφορά
τη μετανάστευσηστο ίδιο Υπουργείο.
Αυτό γίνεται σε όλη την Ευρώπη,

είναι πολύ σημαντικό, γίνεται σε
όλη την Ευρώπη, και πιστεύω θα
πρέπει να το δούμε σοβαρά.

Το προσφυγικό βάρος
–Μία χώρα που βίωσε στο πετσί
της την προσφυγιά δεν θα έπρεπε
να είναι πιο ευαίσθητη όταν αφο-
ρά πρόσφυγες;

–Μα είναι. Και αυτό ακριβώς θέ-
τουμε και στην Ευρώπη. Η Κύπρος,
μία χώρα που βιώνει τις συνέπειες
της δικής της προσφυγιάς έχει επι-
δείξει τη μεγαλύτερη αλληλεγγύη
στο τι γίνεται στη γειτονιά μας με
το να δεχτεί σε κατά αναλογία πλη-
θυσμού τους περισσότερους δικαιού-
χους προστασίας από όλες τις άλλες
χώρες της Ε.Ε. Αυτό που ζητάμε δεν
είναι να δείξουν την ίδια ευαισθησία
με την Κύπρο, αλλά την ελάχιστη
αλληλεγγύη προς την Κύπρο. Υπάρ-
χουν χώρες που δεν έχουν ούτε το
1/10 ή το 1/20 κατά αναλογία πλη-
θυσμού των αιτητών ασύλων ή των
δικαιούχων προστασίας. Θα πρέπει
να γίνει μια πιο ισομερής κατανομή
των βαρών. Δενμπορούμε να αγνοή-
σουμε ότι οι πλείστες χώρες της Ε.Ε.
έχουν κλείσει τα δικά τους σύνορα
και έχουν αφήσει την Κύπρο και
την Ελλάδα να επωμίζονται όλο το
προσφυγικό βάρος. Αν συνεχίσουν
εκατομμύρια να φεύγουν είτε από
την Αφρική είτε από τη Μέση Ανα-
τολή πού θα καταλήξουν;
–Έχουμε ζήτημα στη σύνθεση
των μεταναστών;

–Το κύριο θέμα είναι οι αριθμοί.
Κάθε χώρα, η οικονομία της, η αγο-
ρά εργασία της, η αγορά στέγαση
της, οι δομές, της, ανάλογα με τον
πληθυσμό και τα δεδομένα της
μπορεί να απορροφήσει έναν αριθ-
μό μεταναστών. Εμείς έχουμε υπερ-
βεί αυτό τον αριθμό. Και αυτό που
διαφοροποιεί την Κύπρο σε μεγάλο
βαθμό από άλλες χώρες είναι ότι
το μεγαλύτερο ποσοστό των μετα-
ναστών που έρχονται στην Κύπρο
είναι πρίμα φάση δικαιούχοι προ-
στασίας, γιατί είναι πάρα πολλοί
Σύροι. Και γι’ αυτό ακριβώς τον
λόγο θα έπρεπε να συζητηθεί σο-
βαρά στην Ευρώπη το τι γίνεται
με τη Συρία που έχει χάσει το 1/3
του πληθυσμού της. Πρέπει να δη-
μιουργηθούν εκείνες οι συνθήκες
ασφάλειας στην ίδια τη Συρία, που
θα επιτρέπουν σε αυτά τα 8 εκα-
τομμύρια Σύρων, που έφυγαν να

μπορέσουν να επιστρέψουν πίσω
και να ανοικοδομήσουν τη χώρα
τους. Η συζήτηση δεν πρέπει να
αναλώνεται στο πόσους πρόσφυγες
θα δεχτούμε, αλλά στο πώς θα στα-
ματήσουν να υπάρχουν πρόσφυγες
στη γειτονιά της Ευρώπης. Και εδώ
ακριβώς χρειάζεται ένας πιο ενερ-
γός ρόλος της Ε.Ε.
–Οι πρόσφατες συναντήσεις που
είχατε σε Ελσίνκι και Αθήνα για
το θέμα σας ικανοποιούν;

–Εδώ και τέσσερα χρόνια συζη-
τείται σε ευρωπαϊκό επίπεδο η ανα-
θεώρηση της μεταναστευτικής πο-
λιτικής και της συνθήκης του Δου-
βλίνου χωρίς επιτυχία, αφούυπάρχει
κάθετη άρνηση χωρών, οι οποίες
έχουν πολύ πιομειωμένους αριθμούς
από μας. Ούτε στο Ελσίνκι υπήρξε
ουσιαστική πρόοδος. Στην Αθήνα
όντως με τον ομόλογό μου καταλή-
ξαμε σε ταύτιση απόψεων και χάραξη
κοινών θέσεων και πρωτοβουλιών
στην Ευρώπη. 

Ατζέντα ΔΗΣΥ
–Ο ΔΗΣΥ θα πρέπει να επανα-
προσδιοριστεί ιδεολογικοπολι-
τικά; 

–Με βάση τα νέα διεθνή, γεωπο-
λιτικά και κοινωνικοοικονομικά δε-
δομένα κοινωνικών και οικονομικών
δεδομένων, ναι και ο ΔΗΣΥ πιστεύω
ότι είναι σε μια τέτοια πορεία. Πι-
στεύω ότι στην ατζέντα θα πρέπει
να μπουν περισσότερο και θέματα
δημόσιας τάξης και ασφάλειας, το
μεταναστευτικό, καθώς και άλλα
θέματα που βρίσκονται στην ατζέντα
των πλείστων κεντροδεξιών κομ-
μάτων. 
–Πάντως, δέχτηκε δριμεία κριτική
για τη ρητορική που χρησιμο-
ποίησε προεκλογικά που για κά-
ποιους θεωρήθηκε έως και ρα-
τσιστική. 

–Κάποια ρητορική, όπως και κά-
ποιες ατάκες, που ακούστηκαν από
κάποιους ήταν λάθος. Όμως η πο-
λιτική ιδεολογία και ταυτότητα ενός
κόμματος δεν περιορίζεται σε κά-
ποιες ενδεχομένως λανθασμένες
ατάκες. Αυτό που πρέπει να έχει
ένα κόμμα είναι ιδεολογικοπολιτική
ταυτότητα. Ο ΔΗΣΥ έχει ιδεολογι-
κοπολιτική ταυτότητα, αλλά πρέπει
πάντα να την προσαρμόζεις στους
καιρούς και να την επαναπροσδιο-
ρίζεις.
–Να ενισχύσει δηλαδή την πο-
λυφωνία που λέγεται πως έχει
και να συνεχίσει να πατά σε πολ-
λές βάρκες…

–Ο ΔΗΣΥ ήταν πάντα κόμμα πο-
λυσυλλεκτικό και υπήρχαν διαφο-
ρετικές σχολές σκέψης από την
ίδρυσή του και αυτό είναι η επιτυχία
του που το έφερε και πρώτο κόμμα
και στην εξουσία. Για να μπορέσει
να βάλει την Κύπρο στην Ε.Ε., να
βγάλει τη χώρα από την οικονομική
κρίση και να τη βάλει σε τροχιά
ισχυρής ανάπτυξης. Πολυφωνία,
βεβαίως, δεν σημαίνει να κάνει ο
καθένας ό,τι θέλει. Ο ΔΗΣΥ, όμως,
δεν ήταν ποτέ μονολιθικό κόμμα.
Επέτρεπε να ακουστούν όλες οι
φωνές, αλλά πάντα πρότασσε τις
σωστές πολιτικές. Το να μιλάμε για
δογματική, ιδεολογική ή πολιτική
καθαρότητα είναι σαν να λέμε να
διαλυθεί ο ΔΗΣΥ. 
–Στο μετεκλογικό πολιτικό γρα-
φείο κάνατε λόγο για τον χριστια-
νοδημοκρατικό χαρακτήρα του
ΔΗΣΥ. Τι ακριβώς εννοούσατε;

–Είπα πως στην Κύπρο παρεξη-
γούμε πάρα πολλά πράγματα, βα-
σιζόμενοι σε μία ιδιάζουσα αντίληψη
περί πολιτικής ορθότητας. Αν για
παράδειγμα μιλήσουμε για τη με-
τανάστευση είμαστε ρατσιστές, αν
πούμε ότι είμαστε χριστιανοδημο-

κρατικό κόμμα, που στην Ευρώπη
έχει κοινωνικοπολιτική και όχι θρη-
σκευτική διάσταση, είμαστεακραίοι.
Παρεξηγήσαμε την πολιτική ορθό-
τητα. Ως κόμμα και ως παράταξη
έχουμε ιδεολογικό πλεονέκτημα και
δεν πρέπει να φοβόμαστε να προ-
τάξουμε ούτε τις πολιτικές μας, ούτε
την ταυτότητά μας.
–Ο ΔΗΣΥ, βεβαίως και η κυβέρ-
νηση, έδωσε πολλές φορές την
αφορμή για να κατηγορηθεί ότι
εξυπηρετεί τα μεγάλα συμφέρον-
τα. 

–Ουδέποτε αγνοήσαμε τη βάση
μας και είναι λανθασμένη η κατη-
γορία ότι ο ΔΗΣΥ δεν είναι κοινωνικά
ευαίσθητος. Και το λέω ως υπουργός
Εσωτερικών γιατί είμαι όλη μέρα με
τη βάση. Για να εφαρμόσουμε μια
ορθή οικονομική πολιτική προτάξαμε
την ανάπτυξη, μέσω της ιδιωτικής
πρωτοβουλίας, των επενδύσεων και
της επιχειρηματικότητας. Είναι αυτή
η πολιτικήπου έφερετην ανάπτυξη,
μείωσετην ανεργία και δημιούργησε
θέσεις εργασίας. Αν κάποιοι με αρι-
στερή κατεύθυνση εκλαμβάνουν
ιδεολογικά όλα αυτά ως εξυπηρέτηση
μεγάλων συμφερόντων, επιτρέψτε
μου να διαφωνήσω.
–Θεωρείστε από τα πρόσωπα της
κυβέρνησης που έδωσαν ιδιαί-
τερη έμφαση στη μεταρρύθμιση.
Είστε ευχαριστημένος με το μέχρι
τώρα αποτέλεσμα; 

–Αν λάβουμε υπόψη το ΕΕΕ, τη
δημιουργία υφυπουργείων, τη μεί-
ωση της θητείας, βήματα στην και-
νοτομία και τριτοβάθμια εκπαίδευση,
το ΓΕΣΥ, το ότι έγιναν μεγάλα βήματα
για την ηλεκτρονική διακυβέρνηση,
ότι για πρώτη φορά βάλαμε τον πο-
λεοδομικό σχεδιασμό ως μέρος της
στεγαστικής πολιτικής μπορούμε
να πούμε ότι επιτελέσαμε πολύ ση-
μαντικό έργο μεταρρυθμίσεων.

–Εσείς προσωπικά είστε ευχαρι-
στημένος; Επειδή είχατε αναλάβει
προσωπικά την μεταρρύθμιση
της δημόσιας υπηρεσίας και την
τοπική αυτοδιοίκηση… 

–Πιστεύω ότι θα μπορούσαμε
να επιτελέσουμε περισσότερο έργο,
αν μας το επέτρεπε το πολιτειακό
σύστημα. Διότι στην Κύπρο μπορεί
να εκλέγεσαι με 57%, αλλά στη Βου-
λή είσαι μειοψηφία και πάρα πολλές
από τις πιο ριζικές προσπάθειες
που έχουμε καταβάλει είτε έχουν
καθυστερήσει, είτε έχουν ανατραπεί
στη Βουλή. Για να περάσει κάτι,
είτε αναγκάζεσαι να κάνεις πάρα
πολλές εκπτώσεις είτε να ναυαγή-
σουν οι μεταρρυθμίσεις για άσχε-
τους λόγους. Στη μεταρρύθμιση
της δημόσιας υπηρεσίας για παρά-
δειγμα δεν υπήρξε ορθολογισμός
στη μη ψήφισή του. 
–Η μεταρρύθμιση της τοπικής
αυτοδιοίκησης θα μείνειστο συρ-
τάρι; 

–Θα πρέπει να ψηφιστεί στη Βου-
λή και εκεί θα δούμε. Έγινε πολύ
συγκεκριμένη δουλειά που θα ανα-
μορφώσει την τοπική αυτοδιοίκηση,
αλλά και το κεντρικό κράτος.
–Πότε θα συζητηθεί;

–Το φθινόπωρο ελπίζω. Είναι η
πρώτη φορά που θεσμοθετούνται
συγκεκριμένες αρμοδιότητες ούτως
ώστε να υπάρξει αποσυμφόρηση
του κράτους για να κάνει πολιτικές.
Επανακαθορίζεται η σχέση του πο-
λίτη με το κράτος και αγγίζει συμ-
φέροντα και νοοτροπίες. Αν υπάρχει
πολιτική βούληση θα περάσει.
–Φημολογείται πως θα διαδεχ-
θείτε τον Χάρη Γεωργιάδη στο
Υπουργείο Οικονομικών. Ισχύει; 

–Όπως είπατε, είναι φημολογία.
Σας διαβεβαιώνω ότι δεν έγινε καμία
απολύτως κρούση προς εμένα από
τον Πρόεδρο. 
–Θα σας ενδιέφερε όμως; 

–Δεν μπορώ να πω ότι με ενδια-
φέρει, χωρίς να γίνει καν κουβέντα
με τον πρόεδρο. Αν τεθεί θέμα ανα-
σχηματισμού, θα μιλήσω την κα-
τάλληλη ώρα με τον πρόεδρο και
θα του πω τις δικές μου απόψεις.

–Από τη στιγμή που δίνουμε χι-
λιάδες υπηκοότητες σε Ρώσους
κάθε χρόνο, για ποιο λόγο έχουμε
πρόβλημα με τους πρόσφυγες;
Δεν είναι ταξικός ρατσισμός;

–Η προγραμματισμένη μετανα-
στευτική πολιτική δίνει χιλιάδες
άδειες σε χιλιάδες άτομα, τα οποία
χρειάζονται με βάση τις ανάγκες
της αγοράς εργασίας. Έχει επίσης
να κάνει με προσεγμένα επενδυτικά
προγράμματα, τα οποία δημιουρ-
γούν οικονομική δραστηριότητα
και φέρνουν θέσεις εργασίας. Αυτό
που δεν μπορεί καμία χώρα να αν-
τέξει είναι τους ανεξέλεγκτους αριθ-
μούς μη προγραμματισμένης μετα-
νάστευσης. Και δεν μπορεί να κα-
τηγορείται η ημικατεχόμενη Κύπρος,

με τους δικούς της πρόσφυγες, που
μόλις εξήλθε μιας οικονομικής κρί-
σης, ότι δίνει κάποιες εκατοντάδες,
και όχι χιλιάδες υπηκοότητες τον
χρόνο, ατόμων που περνούν από
προσεκτικούς ελέγχους και φέρνουν
επενδύσεις στη χώρα την ίδια ώρα
που η Κύπρος δέχεται αρκετές χι-
λιάδες τον χρόνο μη προγραμματι-
σμένους μετανάστες για ανθρωπι-
στικούς λόγους. 
–Προκύπτουν θέματα ασφάλειας
ή τρομοκρατίας;

–Και θέματα τρομοκρατίας και
θέματα γενικά ασφάλειας. Και γι’
αυτό φυσικά υπάρχουν φόβοι προς
όλη την Ευρώπη.
–Θεωρείτε πως ένας από τους
λόγους που ενισχύθηκε το ΕΛΑΜ

είναι το μεταναστευτικό ζήτημα
στην Κύπρο; 

–Το ΕΛΑΜ θέλει να παρουσιά-
ζεται ως ένα αντισυστημικό κόμμα.
Είναι η πάγια πολιτική αυτών των
κομμάτων να παρουσιάζουν όλους
τους άλλους ως διεφθαρμένους και
πως εκείνοι είναι οι αδιάφθοροι. Εί-
ναι ένας κύκλος που θα κλείσει. Η
ρίζα της ύπαρξης του ΕΛΑΜ είναι
ο λαϊκισμός. Και ναι έχουν ακραίες
εθνικιστικές θέσεις και στο μετα-
ναστευτικό, τις οποίες φυσικά και
δεν συμμεριζόμαστε. 
–Εσείς τι θέλετε;

–Εμείς θέλουμε μία σωστή πο-
λιτική και σε ευρωπαϊκό επίπεδο.
Άλλωστε, τα πρώτα θύματα της έλ-
λειψης πολιτικής ισότιμης κατανο-

μής βαρών σε όλη την επικράτεια
της Ε.Ε. είναι οι πραγματικοί δι-
καιούχοι προστασίας. Δείτε κάποια
νησιά στην Ελλάδα που γίνονται
αποθήκες ψυχών. Το γεγονός επίσης
ότι το υφιστάμενο ευρωπαϊκό σύ-
στημα δίνει την ευχέρεια σε μη δι-
καιούχους προστασίαςοικονομικούς
μετανάστες να καταχρώνται το σύ-
στημα ασύλου και να μη γίνονται
αποτελεσματικά επιστροφές, απε-
λάσεις, γιατί οι χώρες τους δεν τους
δέχονται, έχει ως αποτέλεσμα, αυτό
το σύστημα να λειτουργεί εις βάρος
των πραγματικά δικαιούχων προ-
στασίας. Αυτό θέλουμε να αλλάξει.
Και πρέπει η ίδια η Ευρώπη να φανεί
τολμηρή και αποτελεσματική στο
σύστημα επιστροφών, γιατί έχει τα

χρηματοδοτικά και άλλα πολιτικά
εργαλεία έναντι τρίτων χωρών, ού-
τως ώστε να τους αναγκάζει να δέ-
χονται πίσω τους οικονομικούς με-
τανάστες. Το σύστημα ασύλου δεν
κτίστηκε για τους οικονομικούς με-
τανάστες. Υπάρχει, όμως, μεγάλη
κατάχρηση από τους οικονομικούς
μετανάστες. 
–Βεβαίως η γενικότερη αντίληψη
εξαιτίας και της στάσης στο με-
ταναστευτικό, είναι πως τα κεν-
τροδεξιά κόμματα στην Ευρώπη
πάνε ένα κλικ δεξιότερα για να
σταματήσουν τις διαρροές τους
προς τα ακροδεξιά και ξενοφο-
βικά κόμματα…

–Προσωπικά δεν συμμερίζομαι
κάτι τέτοιο. Απλώς αυτό το πρωτό-

γνωρο φαινόμενο που λέγεται μαζική
μετανάστευση έκανε τα δεξιά κόμ-
ματα στην Ευρώπη να έχουν πιο
σαφείς και πιο συγκεκριμένες με-
ταναστευτικές πολιτικές, ενώ στο
παρελθόν δεν υπήρχε τόση ανάγκη.
Αυτό δεν έχει να κάνει με την ανα-
κοπή της Ακροδεξιάς, την οποία
φυσικά δεν πρέπει να θρέψουμε ελ-
λείψει δικών μας πολιτικών, που
προσφέρουν λύσεις στις ανησυχίες
των πολιτών. Η ακροδεξιά δεν προ-
τάσσει πολιτικές, αλλά τονρατσισμό
και την ξενοφοβία. Δεν είναι αυτό
που προτάσσει η κεντροδεξιά, ούτε
οι φιλελεύθερες χώρες. Δείτε για
παράδειγμα τι γίνεται στην Ολλανδία
και τηΦινλανδία που έχουν αυστηρή
μεταναστευτική πολιτική. 

Οι Ρώσοι επενδυτές, η τρομοκρατία και τα θέματα ασφάλειας

Αν μιλήσουμε για τη με-
τανάστευση είμαστε ρα-
τσιστές, αν πούμε ότι εί-
μαστε χριστιανοδημο-
κρατικό κόμμα, είμαστε
ακραίοι. Παρεξηγήσαμε
την πολιτική ορθότητα.

Δεν μπορεί να κατηγο-
ρείται η Κύπρος, ότι δέ-
χεται κάποιες εκατοντά-
δες ατόμων που περνούν
από προσεκτικούς ελέγ-
χους και φέρνουν επεν-
δύσεις στη χώρα την ίδια
ώρα που η Κύπρος δέχε-
ται αρκετές χιλιάδες τον
χρόνο μη προγραμματι-
σμένους μετανάστες για
ανθρωπιστικούς λόγους.

Αν τεθεί θέμα ανασχηματισμού θα μιλήσω την κατάλληλη ώρα με τον πρόεδρο και θα του πω τις δικές μου απόψεις,
λέει σε συνέντευξή του στην «Κ» ο υπουργός Εσωτερικών Κωνσταντίνος Πετρίδης. 
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ΠΑΡΕΜΒΑΣΗ / Του ΧΡIΣΤΟΥ ΚΛΗΡIΔΗ

Σ την απόφαση InreABanAdvo-
cate (1961) 1 CLR 448, o Δι-
καστής Βασιλειάδης τόνισε

ότι ο δικηγόρος ανήκει σε ένα έντιμο
επάγγελμα και όλες οι πράξεις του
που σχετίζονται με την άσκηση
του επαγγέλματος πρέπει να διέ-
πονται από πλήρη αίσθηση των τε-
ράστιων ευθυνών του έναντι του
καλού ονόματος του επαγγέλματος. 

Σύμφωνα με το άρθρο 17 (1) του
περί Δικηγόρων Νόμου όπως τρο-
ποποιήθηκε, Κεφ. 2, αν δικηγόρος
είναι, κατά τη γνώμη του Πειθαρ-
χικού Συμβουλίου, ένοχος ασυμβί-
βαστης διαγωγής προς το επάγγελμα
ή αν έχει ενεργήσει ή συμπεριφερ-
θεί κατά τρόπο που αντιβαίνει ή
συγκρούεται με τις πρόνοιες των
περί Δεοντολογίας των Δικηγόρων
Κανονισμών, το Πειθαρχικό Συμ-
βούλιο μπορεί να επιβάλει κυρώσεις
οι οποίες κυμαίνονται από την αυ-
στηροτέρα, που είναι η διαγραφή
του ονόματος του δικηγόρου από
το Μητρώο των Δικηγόρων μέχρι
την ελαφροτέρα, που είναι η επί-
πληξη και ή η διαταγή για καταβολή
των εξόδων της διαδικασίας ενώ-
πιον του Πειθαρχικού Συμβουλίου. 

Το 2002 το Συμβούλιο του Παγ-
κύπριου Δικηγορικού Συλλόγου εξέ-
δωσε τους νέους περί Δεοντολογίας
των Δικηγόρων Κανονισμούς του
2002. Σύμφωνα με τους κανονι-
σμούς αυτούς, μεταξύ άλλων, ο δι-
κηγόρος οφείλει να τηρεί απόλυτη
συναδελφικότητα έναντι άλλων δι-
κηγόρων. Αυτό συνεπάγεται σεβα-
σμό και σχέση εμπιστοσύνης.  Βλέπε
Κανονισμοί 35(1) (2) και (3).

Στην απόφαση του Ανωτάτου
Δικαστηρίου Γεωργιάδης Χρίστος
εναντίον Πειθαρχικού Συμβουλίου
(1999) 1 ΑΑΔ 495, αποφασίστηκε
ότι ο χαρακτηρισμός συναδέλφου
εντός της αιθούσης του Δικαστηρίου
μετά την  αποχώρηση του Δικαστή
«είσαι αξιολύπητη», δεν συνιστούσε
αντιδεοντολογική συμπεριφορά
επειδή προηγήθηκε πρόκληση από
την παραπονουμένη δικηγόρο. 

Έχω την άποψη ότι, δήλωση
από συνήγορο, ενώπιον του Κα-
κουργιοδικείου, όπως είδε το φως
της δημοσιότητας πρόσφατα ότι ο

Γενικός Εισαγγελέας της Δημοκρα-
τίας είναι «αίσχος στη Δικαιοσύνη
της Κύπρου και κατέστρεψε τα Δι-
καστήρια» δεν είναι ούτε επιθυμητή,
ούτε πρέπουσα και είναι άκρως αν-
τισυναδελφική. 

Όπως φαίνεται να προκύπτει
από το τι δημοσιεύθηκε στον εγ-
χώριο τύπο, ο Γενικός Εισαγγελέας
έφερε ένσταση σε αίτημα συνηγό-
ρου σε υπόθεση ενώπιον Κακουρ-

γιοδικείου, για να επιτραπεί στον
συνήγορο να σχολιάσει και ή να
απαντήσει στα όσα ο Γενικός Ει-
σαγγελέας είχε αναφέρει στο Δι-
καστήριο σε σχέση με διαδικαστι-
κής φύσεως θέμα το οποίο είχε
εγερθεί. Ο Γενικός Εισαγγελέας
ήταν της άποψης ότι δεν δικαιούται
να δευτερολογήσει  ο συνήγορος
εις απάντηση και εισηγήθηκε ότι
«ασκήθηκε πίεση» από τον συνά-
δελφό του στο Δικαστήριο, δεδο-
μένης της εμμονής του παρά τις ει-
σηγήσεις του Δικαστηρίου, κάτι το
οποίο προκάλεσε την αντίδραση
του συνηγόρου ως ανωτέρω. Ακο-
λούθησε αίτημα του Γενικού Ει-
σαγγελέα για την προστασία του
Δικαστηρίου και παραπομπή του
συνηγόρου «εκεί που πρέπει». Είναι
προφανές ότι η δήλωση του συνη-
γόρου Υπεράσπισης ήταν απρό-
κλητη κατά την Γεωργιάδης, supra
και υπέρμετρη και έλαβε χώραν
ενώπιον του Δικαστηρίου, άλλων
δικηγόρων και κατηγορουμένους.
Εξάλλου ακολούθησε η απολογία
του συνηγόρου αποδεχόμενου την
υπέρβαση. 

Ακριβώς μετά το διάλειμμα, ο

συνήγορος εξέφρασε την απολογία
του προς το Δικαστήριο και τον Γε-
νικό Εισαγγελέα για την απαράδε-
κτη κατά τον ίδιο συμπεριφορά
του, αποδίδοντάς την στην έντονη
ατμόσφαιρα στο πλαίσιο ποινικής
δίκης και  λέγοντας ότι χρησιμο-
ποίησε μία «φράση» «που δεν έπρε-
πε να χρησιμοποιήσει. Βεβαίως,
χρησιμοποιήθηκαν δύο φράσεις.
Η μία είναι ότι ο Γενικός Εισαγγελέας
είναι «αίσχος στην Δικαιοσύνη»
και η άλλη, εξίσου επιβαρυντική,
ότι ο Γενικός Εισαγγελέας «κατέ-
στρεψε τα Δικαστήρια» Ο ίδιος ο
συνήγορος απολογούμενος διεπί-
στωσε ότι «εδώ είναι Δικαστήριο
δεν είναι καφενείο και πρέπει να
διατηρούμε ένα επίπεδο σε αυτή
την αίθουσα… ξεπέρασα τα όριά
μου, εκφράζω βαθιά απολογία και
αποσύρω την αναφορά…» 

Πέρα όμως από τη δεοντολογία
τίθεται θέμα καταφρόνησης του
Δικαστηρίου. 

Παλαιότερα όταν ο αείμνηστος
και πολύ έμπειρος δικηγόρος Μι-
χαλάκης Κυπριανού εμφανιζόταν
ενώπιον του Κακουργιοδικείου Λε-
μεσού κατηγορήθηκε, δικάστηκε

και καταδικάσθηκε και επεβλήθη
εις αυτόν ποινή άμεσης φυλάκισης
όταν κρίθηκε ότι η συμπεριφορά
του έναντι του τριμελούς Κακουρ-
γιοδικείου συνιστούσε περιφρόνη-
ση του ιδίου του Δικαστηρίου. Η
υπόθεση μετά που απερρίφθη από
το Ανώτατο Δικαστήριο, το οποίο
επέκρινε την όλη συμπεριφορά του
Μιχαλάκη Κυπριανού, κατέληξε
στο Ευρωπαϊκό Δικαστήριο και
στην Ολομέλεια αυτού όπου τελικά
η Κυπριακή Δημοκρατία καταδι-
κάσθηκε σε αποζημιώσεις με δε-
δομένο ότι δεν είναι δυνατόν ένα
Δικαστήριο να μετατρέπεται σε κα-
τήγορο, μάρτυρα και εκδικάζον Δι-
καστήριο και να επιβάλει ποινή για
καταφρόνηση του Δικαστηρίου. Η
συγκέντρωση όλων των εξουσιών
στο Δικαστήριο συνιστούσε παρα-
βίαση του άρθρου 6 της Ευρωπαϊκής
Σύμβασης Ανθρωπίνων Δικαιωμά-
των που κατοχυρώνει το δικαίωμα
στη δικαία δίκη. 

Επιπρόσθετα, η όλη διαδικασία
και το γεγονός ότι επικρέμαται
ενώπιον μαχόμενου δικηγόρου η
ποινή της άμεσης φυλάκισής, πα-
ραβίαζε το δικαίωμα ελευθερίας

λόγου και έκφρασης του δικηγόρου
στην αίθουσα του Δικαστηρίου κα-
τά παράβαση του άρθρου 10 της
Σύμβασης. Ίδε Kyprianouv. Cyprus
73797/01 (2004) και (2005) Απόφαση
15/12/2005. Ίδε επίσης Δρ. Χρ. Κλη-
ρίδης «Δικηγορία στη Κύπρο», Νο-
μική Βιβλιοθήκη 2017, σελ. 194-
197.

Το «αμάρτημα» του Μιχαλάκη
Κυπριανού τότε ήταν η κριτική την
οποία εκτόξευσε κατά των Μελών
του Κακουργιοδικείου ότι «συνο-
μιλούσαν μεταξύ τους και αντάλ-
λασσαν ραβασάκια αντί να παρα-
κολουθούν την διαδικασία». 

Σαν αποτέλεσμα της καταδικα-
στικής αυτής απόφασης τροποποι-
ήθηκε ο Περί Δικαστηρίων Νόμος
του 14/60 με το Νόμο 36(1)2009 και
εισήχθη το νέο άρθρο 44(3) στον
Περί Δικαστηρίων Νόμο σύμφωνα
με το οποίο, όπου οι συγκεκριμένες
ενέργειες ή συμπεριφορά καταφρό-
νησης στρέφεται προσωπικά κατά
του Δικαστή, ακολουθείται ειδική
διαδικασία εκδίκασης του θέματος
από άλλο Δικαστή. 

Έκτοτε, στην υπόθεση Αίτηση
Λουκή Λουκαΐδη (2011) 1 ΑΑΔ 875
αποφασίστηκε ότι καταφρόνηση
Δικαστηρίου από Δικηγόρο υπό τέ-
τοιες συνθήκες δεν συνιστά πλέον
ποινικό αδίκημα αλλά πειθαρχικό
παράπτωμα. Αυτό αφορά μόνο υπο-
θέσεις όπου η αντιπαράθεση είναι
μεταξύ δικηγόρων και Δικαστών. 

Σύμφωνα με το άρθρο 44(9) του
Περί Δικαστηρίων Νόμου 14/60 για
τη διαφύλαξη του δικαιώματος ελευ-
θερίας λόγου και έκφρασης λόγου,
ή συμπεριφορά από μέρους του δι-
κηγόρου όταν εμφανίζεται σε δια-
δικασία ενώπιον Δικαστηρίου και
προβάλλει εκ μέρους του διαδίκου
τους ισχυρισμούς ή θέσεις του δεν
συνιστά ποινικό αδίκημα δυνάμει
του άρθρου 44(1) (α) για έλλειψη
σεβασμού σε σχέση με την διαδι-
κασία ή τον Δικαστή. Όμως, δυνατόν
να προκαλεί ανησυχία κατά τη διε-
ξαγωγή της, άρθρο 44 (1) (β) ή σκό-
πιμη ασέβεια, άρθρο 44(1) (ια)ή αν
δεν αφορά ισχυρισμούς ή θέσεις
πελάτη, ασέβεια κατά παράβαση
του άρθρου 44(1) (α), συμπεριφορές

ποινικά κολάσιμες. Η ποινή είναι
μέχρι έξι μήνες φυλάκιση ή πρό-
στιμο. Όταν το αδίκημα έχει δια-
πραχθεί ενώπιον του Δικαστηρίου,
εκτός τις περιπτώσεις όπου η συμ-
περιφορά στρέφεται  προσωπικά
κατά του Δικαστή, επιβάλλεται άμε-
σα πρόστιμο. Σε όλες τις περιπτώσεις
η έλλειψη σεβασμού προς οιονδή-
ποτε δικαστή ή συνάδελφο συνιστά
πειθαρχικό αδίκημα το οποίο «το
Δικαστήριο ενώπιον του όπου δια-
πράχθηκε δύναται να καταγγείλει
στο Πειθαρχικό Συμβούλιο».

Στη συγκεκριμένη περίπτωση
το Δικαστήριο δεν ασχολήθηκε με
τα θέματα αυτά. 

Η αντιμετώπιση εκ μέρους του
Σεβαστού Δικαστηρίου υπήρξε πολύ
επιεικής. Τα θέματα που έπρεπε να
απασχολήσουν το Δικαστήριο έπρε-
πε να ήταν κατά πόσο η δήλωση
του συνηγόρου δεν καλυπτόταν
από την σφαίρα του άρθρου 44(9),
δηλαδή δεν αφορούσε προβολή θέ-
σεων του κατηγορούμενου, και
κατά πόσο υπήρχε θέμα παράβασης
των άρθρων 44(1) (α) (β) (ια) του
Νόμου 14/60. Επίσης όφειλε να εξε-
τάσει τα θέματα δεοντολογίας. Η
αντίδραση του Παγκύπριου Δικη-
γορικού Συλλόγου και του Πειθαρ-
χικού Συμβουλίου, ανύπαρκτη. Το
γεγονός ότι δόθηκε απολογία και
το θέμα θεωρήθηκε ως λήξαν δεν
παραγράφει καθ’ οιονδήποτε τρόπο
την τυχόν διάπραξη ποινικών αδι-
κημάτων και ή εν πάση περιπτώσει,
την διάπραξη πειθαρχικών αδικη-
μάτων.

Είναι γεγονός ότι ο ίδιος ο Γενικός
Εισαγγελέας φαίνεται να δήλωσε
ότι το θέμα είναι λήξαν, πλην όμως
παρέμεινε σοβαρός «λεκές» από
την εν λόγω συμπεριφορά στον ευ-
ρύτερο θεσμό της δικαιοσύνης,
αλλά και στην εικόνα που εκπέμ-
πουν τόσο τα Δικαστήρια όσο και
οι δικηγόροι που εμφανίζονται ενώ-
πιόν τους.

Η διαχείριση του επεισοδίου
υπήρξε ατυχέστατη.  

Ο κ. Χρίστος Κληρίδης είναι Καθηγητής
Πρόεδρος του Τμήματος Νομικής
Πανεπιστημίου Frederick

Toυ ANΔΡΕΑ ΠΑΡΑΣΧΟΥ

Ενώ οι πολίτες θα αναμέναμε λογικά
από ευπαίδευτους νομικούς, δικα-
στές και δικηγόρους –μετά τα πολύ
πρόσφατα θλιβερά γεγονότα με τις
καταγγελίες του δικηγόρου Νίκου
Κληρίδη για σχέσεις επαγγελματικές
και άλλες μεταξύ μελών του Ανω-
τάτου Δικαστηρίου με το δικηγορικό
γραφείο Πόλυ Πολυβίου (και άλλα
όπως αποκαλύφθηκε υστερότερα),
αλλά και το «ξεπέταγμα» του προ-
έδρου του Ανωτάτου Μύρωνα Νι-
κολάτου μέσα από μια αποκάλυψη
–σαν από καπέλο ταχυδακτυλουρ-
γού– να ρυθμίζει παρασκηνιακά
με τράπεζα υποθέσεις αξιογράφων
της θυγατέρας και της αδελφής του
–ότι θα ήταν όλοι αυτοί οι νομικοί
πρυτάνεις πιο προσεκτικοί και πιο
ταπεινοί, πλανηθήκαμεν πλάνην
οικτράν! Χωρίς αιδώ τίναξαν την
μπάνκα στον αέρα, μέρα μεσημέρι
εντός δικαστηρίου, ούρλιαξαν, έφτυ-
σαν, σκουπίστηκαν και τίποτε δεν
έτρεξε! Ας πάρουμε, όμως, την πα-
ρωδία από την αρχή. Κατά την εκ-
δίκαση την Τετάρτη της 3ης ποι-
νικής υπόθεσης εναντίον στελεχών
της Τράπεζας Κύπρου, ενώπιον του
Μόνιμου Κακουργιοδικείου Λευ-
κωσίας σημειώθηκε νέα έντονη λε-
κτική αντιπαράθεση μεταξύ του
γενικού εισαγγελέα Κώστα Κληρίδη
και του δικηγόρου Πόλυ Πολυβίου,
σημείωνε διακριτικά η είδηση του
ΚΥΠΕ. Κατά την έναρξη της διαδι-
κασίας, οι δύο πλευρές αγόρευσαν
ως προς το πλαίσιο γεγονότων στη
βάση του οποίου θα εκδικαστεί η
νέα προδικαστική ένσταση της υπε-
ράσπισης για κατάχρηση της δι-
καστικής διαδικασίας. Η αντιπα-
ράθεση ξέσπασε όταν ο κ. Πολυβίου
ζήτησε την άδεια του Δικαστηρίου
για να σχολιάσει τα όσα ανέφερε
προηγουμένως στην αγόρευσή του

ο κ. Κληρίδης, ο οποίος ήγειρε έν-
σταση στο να επιτραπεί στον κ.
Πολυβίου να δευτερολογήσει. Ο κ.
Κληρίδης έκανε λόγο για άσκηση
πίεσης από τον κ. Πολυβίου πάνω
στο δικαστήριο με τον κ. Πολυβίου
να του απαντά ότι πίεση ασκείται
από τον γενικό εισαγγελέα –και
απασφαλίζοντας τη βόμβα την αμό-
λησε εντός του Κακουργιοδικείου,
συμπληρώνοντας: «ο οποίος είναι
αίσχος στη δικαιοσύνη της Κύπρου
και κατέστρεψε τα δικαστήρια». Η
ύβρις Πολυβίου προκάλεσε την έν-
τονη αντίδραση του γενικού εισαγ-
γελέα, ο οποίος αναφώνησε επί λέ-
ξει: «Ζητώ την προστασία του δι-
καστηρίου. Κύριε πρόεδρε, ζητώ
την προστασία του δικαστηρίου
και την άμεση προσαγωγή του εκεί
που πρέπει». Ο κ. Πολυβίου στον
ίδιο ψηλό τόνο (παρόλο ότι δεν
είναι υψίφωνος) ζήτησε από το δι-

καστήριο, «να ελεγχθεί ο γενικός
εισαγγελέας». Ο πρόεδρος του Κα-
κουργιοδικείου Λεωνίδας Καλογή-
ρου διέκοψε τη διαδικασία χωρίς
να προσαγάγει τον κ. Πολυβίου εκεί
που είχε ζητήσει από το δικαστήριο
ο γενικός εισαγγελέας, αλλά και
χωρίς να ελέγξει τον κ. Κληρίδη,
όπως ζήτησε ο κ. Πολυβίου. Μετά

από ένα ημίωρο η διαδικασία επα-
νάρχισε με τον κ. Πολυβίου μεταξύ
άλλων να λέει: Εν βρασμώ ψυχής
χρησιμοποίησα μια φράση που δεν
έπρεπε να χρησιμοποιήσω. Θέλω
να απολογηθώ απερίφραστα στο
Δικαστήριο, στον γενικό εισαγγελέα
και σε όλους τους άλλους δικηγό-
ρους για τη χρήση εκείνης της λέξης,

για την απαράδεκτη συμπεριφορά
μου». Μετά από την απολογία του
κ. Πολυβίου, η οποία κατά την άπο-
ψη μου έμοιαζε περισσότερο με
αφόδευση προς εκτόνωση, ο γενικός
εισαγγελέας είπε ότι κατά την επα-
νέναρξη της διαδικασίας σκόπευε
να ζητήσει από το Δικαστήριο να
εφαρμόσει τον σχετικό διαδικαστικό

κανονισμό για την καταφρόνηση
του δικαστηρίου σε σχέση με τη
συμπεριφορά Πολυβίου, αλλά αφού
εκτονώθηκε η κατάσταση «έννοια
μας» και ο πρόεδρος του Κακουρ-
γιοδικείου Λεωνίδας Καλογήρου
ανέφερε, από την πλευρά του, ότι
από τη στιγμή που υπήρξε «αυτή
η ευχάριστη εξέλιξη (βλ. on that

happy note), θα θεωρήσουμε ότι το
θέμα έχει λήξει». Κατά την εκτίμησή
μας εγείρονται μια σειρά ερωτημά-
των τα οποία θα πρέπει να απαν-
τήσουν τόσο ο κ. Πολυβίου όσο και
ο γενικός εισαγγελέας καθώς και ο
κ. Καλογήρου, ενώπιον δικαστηρίου: 

Γιατί ο γεν. εισαγγελέας είναι
«είναι αίσχος στη δικαιοσύνη της
Κύπρου» και πώς «κατέστρεψε τα
δικαστήρια»;

Ποιοι λόγοι συντρέχουν για να
πρέπει «να ελεγχθεί ο γενικός ει-
σαγγελέας»;

Γιατί ο γεν. εισαγγελέας δεν επέ-
μεινε από το Δικαστήριο να εφαρ-
μόσει τον σχετικό διαδικαστικό
κανονισμό για την καταφρόνηση
του δικαστηρίου σε σχέση με την
συμπεριφορά Πολυβίου για να προ-
στατεύσει το κύρος της δικαιοσύνης
ως όφειλε; 

Γιατί ο πρόεδρος του Κακουρ-
γιοδικείου Λεωνίδας Καλογήρου
δεν εφάρμοσε τον σχετικό κανο-
νισμό; 

Ποιος δίνει το δικαίωμα στους
εισαγγελείς, δικαστές και δικηγό-
ρους να συμπεριφέρονται κατά το
δοκούν στα δικαστήρια; 

Το μέγιστο δε ερώτημα είναι
ποια εμπιστοσύνη μπορεί να έχει
στη Δικαιοσύνη ένας ανώνυμος πο-
λίτης στην περίπτωση που θα βρεθεί
στο δικαστήριο απέναντι από τέ-
τοιας αντίληψης, συμπεριφοράς
και ήθους, λειτουργούς της. Η οποία
Δικαιοσύνη, κατά την ταπεινή μας
γνώμη, έχει «βιασθεί» και περιπέσει
σε κώμα αν και έπρεπε να λειτουργεί
ζωντανή και αμερόληπτη σε μια
χώρα μέλος της Ε.Ε. 

ΥΓ: Απολογούμαι για το εν μέρει
εξεζητημένο λεξιλόγιο, αλλά θεωρώ
ότι αρμόζει για να αποδοθούν συμ-
περιφορές και ανηθικότητα χαμαι-
τυπείου. 

Σε κώμα η Θέμιδα εντός του Κακουργιοδικείου 
Η υβριστική επίθεση Πολυβίου κατά του γενικού εισαγγελέα, αλλά κυρίως η αδράνεια του δικαστή κορύφωσαν τον εξευτελισμό 

Καταφρόνηση του Δικαστηρίου
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Ποια εμπιστοσύνη 
μπορεί να έχει στη 
Δικαιοσύνη ένας 
ανώνυμος πολίτης στην
περίπτωση που θα βρεθεί
στο δικαστήριο απέναντι
από τέτοιας αντίληψης,
συμπεριφοράς και
ήθους, λειτουργούς της;

Ο κ. Κληρίδης έκανε λόγο για άσκηση πίεσης από τον κ. Πολυβίου πάνω στο δικαστήριο με τον κ. Πολυβίου να του
απαντά ότι πίεση ασκείται από τον γενικό εισαγγελέα –και απασφαλίζοντας τη βόμβα την αμόλησε εντός του Κακουρ-
γιοδικείου, συμπληρώνοντας: «ο οποίος είναι αίσχος στη δικαιοσύνη της Κύπρου και κατέστρεψε τα δικαστήρια».
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O ίδιος ο γενικός εισαγ-
γελέας φαίνεται να δή-
λωσε ότι το θέμα είναι
λήξαν, πλην όμως παρέ-
μεινε σοβαρός «λεκές»
από την εν λόγω συμπε-
ριφορά στον ευρύτερο
θεσμό της δικαιοσύνης.
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Αλλαγή σκυτάλης 
Καθώς ο Ιανός το έχει ρήξει στην άπλα και
την ξάπλα (καλά να περνάς αδελφέ) ο δι-
ευθυντής έχει δώσει το ελεύθερο σε μένα
τον εκ του Μεγάλου Μήλου ερχόμενο να
μπω στο γήπεδο και να παίξω ελεύθερα:
Έχουμε λοιπόν και λέμε. Τον υπουργό
Εξωτερικών είδα να δέχεται αλλεπάλλη-
λες βολές και επειδή θέλω να είμαι δί-
καιος, θα ομολογήσω ότι κάποιες –που δεν
είχαν ατζέντα για να ακριβολογώ– ήταν δι-
καιολογημένες κάποιες όμως τσου!  

••••
Πυρ κατά Χριστοδουλίδη
Πολλές λοιπόν οι επιθέσεις και η κριτική
που δέχεται ένθεν κακείθεν ο υπουργός
Εξωτερικών Νίκος Χριστοδουλίδης, μετά
την έναρξη των τουρκικών πειρατικών
αποστολών με τα πλοία Fatih και Yavuz
στην κυπριακή υφαλοκρηπίδα και AOZ.
Δεν έφτασαν ακόμη στο σημείο να τον χα-
ρακτηρίσουν υπεύθυνο για τις παραβιά-
σεις, όμως με αφορμή κάποιες δηλώσεις
του ότι η κυβέρνηση με τις κινήσεις της
θωρακίζει τα κυριαρχικά δικαιώματα της
Κυπριακής Δημοκρατίας, όταν τα τουρκικά
τρυπάνια έφτασαν έξω από τον Ακάμα και
την ίδια στιγμή πάνε Καρπασία, του είπαν
λίγο πολύ πως οι διπλωματικές κινήσεις
και η πολιτική της κυβέρνησης απέτυχαν.
Με όλο τον σεβασμό θα διαφωνήσω. Διότι
οι ερωτήσεις που γινόντουσαν από τους
δημοσιογράφους δεν αφορούσαν το αν η
Τουρκία στείλει σκάφη στην Κερύνεια,
στη Γιαλούσα ή σε κομμάτια της κυπρια-
κής ΑΟΖ που δεν έχουν αδειοθετηθεί, αλ-
λά στα αδειοθετημένα τεμάχια όπου
δρουν οι ξένες ενεργειακές εταιρείες, εί-
τε για έρευνες ή για παρεμπόδιση. Ακόμη
μία φορά που ο υπουργός Εξωτερικών εί-
χε χρησιμοποιήσει τον όρο θωράκιση ήταν
όταν προανήγγειλε τη μελέτη πριν από την
ανακήρυξη ΑΟΖ σε περιοχές δυτικά και
βορειοδυτικά της Κύπρου. Ανακήρυξη που
έγινε στις 6 Μαΐου φέτος. Αυτή η ανακή-
ρυξη ΑΟΖ όντως θωρακίζει νομικά την Κύ-
προ, αφού βάσει του Δικαίου της Θάλασ-
σας αν μία περιοχή αμφισβητείται, καλεί-
σαι να μην κάνεις έρευνες. Βάσει αυτής
της ανακήρυξης εκδόθηκαν οι βρετανικές
και αμερικανικές ανακοινώσεις.

••••
Περί θωράκισης
Χώρες όπως το Ισραήλ ξέρουν καλά ότι εί-
σαι θωρακισμένος έχοντας έναν ισχυρό
διεθνή προστάτη, αλλά ταυτόχρονα δημι-
ουργείς κι εκείνες τις ένοπλες δυνάμεις

που όχι απλώς θα αμύνονται αποτελεσμα-
τικά, αλλά και επιφέρουν ισχυρότατα
πλήγματα στους εχθρούς σου. Για την Κύ-
προ ουδέποτε αυτό ήταν δυνατόν, για πολ-
λαπλούς λόγους, οι περισσότεροι μάλιστα
αντικειμενικοί. Έτσι, η μεν θωράκιση στην
Άμυνα ήταν να μην πέσει αμαχητί, να κα-
θυστερήσει την προέλαση μέχρις ότου
επέμβει κι η Ελλάδα στρατιωτικά και η διε-
θνής κοινότητα πολιτικά. Όμως η ευρύτε-
ρη θωράκιση, η πολιτική, σχετιζόταν με τη
συμμετοχή της στον ΟΗΕ, αργότερα στην
Ε.Ε. και πρόσφατα με τις διάφορες τριμε-
ρείς συνεργασίες που προωθούνται στην
περιοχή μαζί με την Ελλάδα, κυρίως με Ισ-
ραήλ και Αίγυπτο, αλλά και την Ιορδανία.
Δεν γνωρίζω αν υπάρχουν σχετικές δηλώ-
σεις ή ενημερώσεις του Νίκου Χριστοδου-
λίδη στους 17 περίπου μήνες που είναι
υπουργός Εξωτερικών, όμως από το 2015
και μετά, πολλοί αξιωματούχοι των κυβερ-
νήσεων Αναστασιάδη υπερεκτιμούσαν τη
σημασία των διαφόρων κοινών ασκήσεων
διάσωσης/έρευνας με τις ΗΠΑ, αλλά και

ασκήσεων με το Ισραήλ, όπου ειδικές δυ-
νάμεις του Ισραήλ δρούσαν στην Κύπρο
μαζί με κυπριακές και ισραηλινά F-16 κά-
λυπταν τον ουρανό της. Όλα αυτά απείχαν
μακράν από το ότι το Ισραήλ θα μας υπε-
ρασπιστεί ή θα επέμβει ο 6ος στόλος. Ο
6ος στόλος θα επέμβει αν ενοχληθούν τα
σκάφη της ΕΧΧΟΝ, ή τα συμφέροντα της
ΝΟBLE. Η κυπριακή κυβέρνηση δεν έδω-
σε τέρμα σ’ αυτό το κλίμα ευφορίας, που
σε πολλές περιπτώσεις άγγιξε την τερατο-
λογία μέσα σε αναλύσεις ΜΜΕ, που θύμι-
ζαν την προ της εισβολής «Μάχη» του
Σαμψών, η οποία ελλείψει πρώτου θέμα-
τος με εντολή διευθυντή έβγαζε τουλάχι-
στον μία φορά το μήνα πρωτοσέλιδο τίτλο,
«τουρκικό πολεμικό πλοίο στην Κερύ-
νεια». Άντε απόδειξε πως δεν υπήρχε.

••••
Τι χάθηκε;
Αφού, λοιπόν, «δεν θωρακίστηκε η ΑΟΖ»
μας, να αναλύσουμε λίγο το νόημα των

επικρίσεων για τις συνέπειες. Τι χάσαμε
δηλαδή! Δεν νομίζω να χάσαμε κάτι, αντι-
θέτως η Τουρκία έχασε. Κι αν δημιουργεί-
ται η εντύπωση ότι χάθηκε κάτι, μάλλον
φταίει κι ο πρόεδρος που πρωτοπαρομοί-
ασε τις τουρκικές παραβιάσεις με «δεύτε-
ρη τουρκική εισβολή». Το είχε κάνει και
προ τριετίας, όταν η Τουρκία έκανε έρευ-
νες ή έστελνε πολεμικά στην ΑΟΖ της Κύ-
πρου. Όμως τότε, δεν ήταν λίγοι οι δημο-
σιογράφοι που μπέρδευαν την ΑΟΖ με τα
χωρικά ύδατα. Η Τουρκία έχασε, γιατί για
πρώτη φορά βγήκαν τόσο καταδικαστικές
αποφάσεις από ΗΠΑ και Ηνωμένο Βασί-
λειο και κυρώσεις (ας πούμε) από την Ε.Ε.
Η κυπριακή κυβέρνηση με παρεμβάσεις
έκοψε σχεδόν όλες τις ξένες εταιρείες
υποστήριξης των τουρκικών γεωτρήσεων.
Και βέβαια η Τουρκία δεν πρόκειται να
βρει ξένη εταιρεία να κάνει τις έρευνες,
γι’ αυτό και πλήρωσε χρυσάφι τα τρυπάνια
της, που μάλλον είναι αναποτελεσματικά.
Ναι, καλό θα ήταν ο γ.γ. να μην απαντούσε
στο θέμα των τουρκικών παραβιάσεων ως

δικοινοτικό θέμα κι όχι διακρατικό, όμως
πέραν τούτου, και ο Γκουτιέρες και ο Μπαν
αρνήθηκαν να παρέμβουν στη διαμάχη Κί-
νας – Βιετνάμ, Κίνας – Φιλιππίνων κ.λπ. Θα
το έκαναν μόνο αν το ζητούσαν και οι δύο
«αντίδικοι». Η Κύπρος, αν ήθελε περισσό-
τερα, θα έπρεπε η κυβέρνηση να κάνει
προσφυγή στο Σ.Α., ζητώντας λήψη μέ-
τρων. Δεν γνωρίζω γιατί αποφεύγει η κυ-
πριακή κυβέρνηση κάτι τέτοιο και τώρα
και σε προηγούμενες παραβιάσεις. Σίγου-
ρα, πάντως, η μη προσφυγή δεν συνάδει
με τον χαρακτηρισμό «δεύτερη εισβολή».
Γιατί σε περίπτωση πραγματικής εισβολής
θα προσφεύγαμε.

••••
Η χρονική συγκυρία
Εκείνο που με προβληματίζει περισσότε-
ρο είναι η χρονική συγκυρία των συγχρονι-
σμένων επιθέσεων κατά του Νίκου Χρι-
στοδουλίδη και μόνο αυτού, από διαφορε-
τικές δυνάμεις, πολλές μάλιστα ενδοκομ-
ματικές. Ακούω διάφορους δελφίνους
που ενδιαφέρονται για τη θέση του κι
επειδή η Κύπρος είναι μικρός τόπος, κον-
τός ψαλμός αλληλούια. Όμως μπαίνω στον
πειρασμό να πω στον υπουργό Εξωτερι-
κών ότι «χρυσό το μίλημα κι αργυρό το σώ-
πα». Αν έκανε λιγότερες ομιλίες και δηλώ-
σεις, πάλι πολύ χρόνο δημοσιότητας θα εί-
χε και ταυτόχρονα θα απόφευγε κακοτο-
πιές. Ίσως και ζηλοτυπίες όσων τον βλέ-
πουν ως υποψήφιο πρόεδρο.

Μην πυροβολείτε τον Νίκο κι εσύ χρυσέ μου λίγα λόγια 

Γράφει Ο ΙΑΝΟΣ

Έχω ένα μυστικό κρυμμένο στης καρδιάς τα βάθη!

Ο πλανήτης μας νοσεί βαριά. Οι θερ-
μοκρασίες που σημειώθηκαν στην
Ευρώπη τις τελευταίες ημέρες –με
τα ρεκόρ ζέστης να καταρρίπτονται
το ένα μετά το άλλο– το αποδει-
κνύουν: 41,7 βαθμοί Κελσίου στην
Ολλανδία, 42,6° C στο Παρίσι, 40,9°
C στην Κάτω Σαξονία της Γερμα-
νίας,  40,2° C στο Βέλγιο, 36,9° C
στη Βρετανία. Η μισή Ελβετία τέ-
θηκε σε πορτοκαλί συναγερμό για
καύσωνα· ακόμα και στις πιο ψηλές
κορυφές των Αλπεων το χιόνι έχει
αρχίσει να λιώνει επικίνδυνα. Kι
όλα αυτά, τα οποία σήμερα θεω-
ρούνται ακραία φαινόμενα, σε λίγα
χρόνια, όπως προειδοποιούν οι επι-
στήμονες, θα αποτελούν μια νέα,
εφιαλτική κανονικότητα.

Η 16χρονη Γκρέτα Τούνμπεργκ,
που γεννήθηκε και ζει στη Σουηδία,
έχει διαγνωστεί με σύνδρομο
Ασπεργκερ. Πρόκειται για μια δια-
ταραχή του φάσματος του αυτισμού,
που επηρεάζει περίπου 1 στους 200
ανθρώπους και χαρακτηρίζεται, με-
ταξύ άλλων, από αδυναμία στην
κοινωνική συναναστροφή και επι-
κοινωνία, μέσο ή υψηλό δείκτη νοη-
μοσύνης, μεγάλη ικανότητα συγ-
κέντρωσης και εμβάθυνση στη λε-
πτομέρεια. «Το να είσαι Aspie είναι
δώρο», λέει η ίδια. «Αν ήμουν όπως
όλοι οι άλλοι, θα συνέχιζα τη ζωή
μου, όπως όλοι οι άλλοι». Πριν από
περίπου έναν χρόνο, λοιπόν, απο-
φάσισε να μη συνεχίσει τη ζωή της
όπως όλοι οι άλλοι, αλλά να ορθώσει
το παράστημά της για να σώσει τον
πλανήτη που νοσεί – με τις δικές
της δυνάμεις. Στις 20 Αυγούστου
2018 η Γκρέτα δεν πήγε στο σχολείο
(εκείνη τη μέρα ξεκινούσαν ξανά
τα μαθήματα έπειτα από τις καλο-
καιρινές διακοπές), αλλά πραγμα-
τοποίησε καθιστική διαμαρτυρία
έξω από το κτίριο του Κοινοβουλίου,

στη Στοκχόλμη, κατά των πολιτικών
που δεν λαμβάνουν μέτρα για να
αναχαιτιστεί η κλιματική αλλαγή.
Δεν φώναζε συνθήματα, δεν μιλούσε
καν. Κρατούσε μόνο ένα πλακάτ
στο οποίο είχε γράψει: «Skolstrejk
för Klimatet», «Σχολική απεργία για
το κλίμα».

Οι άνθρωποι περνούσαν βιαστι-
κοί από δίπλα της και σχεδόν κανείς
δεν την κοιτούσε. «Αισθανόμουν
τόσο μόνη, αλλά βαθιά μέσα μου

ήξερα ότι αυτό ήταν το φάρμακο
για τη θλίψη και την απογοήτευση
που αισθανόμουν για τον κόσμο
μας. Δεν μπορώ να ψηφίσω στα 16
μου, άρα πρέπει κάπως να αντι-
δράσω, για τη μεγαλύτερη κρίση
στην ανθρώπινη ιστορία», έχει πει.

Την επόμενη εβδομάδα η δια-
μαρτυρία επαναλήφθηκε. Και τη
μεθεπόμενη. Η έφηβη με το φω-
τεινό πρόσωπο και τις μακριές πλε-
ξούδες κάθε Παρασκευή απείχε

από τα μαθήματά της για να εντείνει
τον αγώνα της. Σε λίγους μήνες
έπαψε να είναι αόρατη. Τα φώτα
της δημοσιότητας έπεσαν πάνω
της. Η σχολική απεργία της για το
κλίμα έγινε είδηση σε όλο τον κό-
σμο και εξελίχθηκε σε πανευρω-
παϊκό μαθητικό κίνημα, καθώς εκα-
τοντάδες χιλιάδες συνομήλικοί της
άρχισαν να τη μιμούνται σε 270
πόλεις της Γηραιάς Ηπείρου. Τον
Ιανουάριο, η 16χρονη Σουηδή ακτι-

βίστρια προτάθηκε για το φετινό
Νομπέλ Ειρήνης.

Ακούστε τους επιστήμονες
Tην περασμένη Τρίτη, η Γκρέτα

Τούνμπεργκ μίλησε στη γαλλική
Εθνοσυνέλευση, στο Παρίσι, παρά
τις διαμαρτυρίες βουλευτών κυρίως
της Δεξιάς και Ακροδεξιάς που την
αποκάλεσαν δημιούργημα των μέ-
σων ενημέρωσης και ειρωνικά την
πρότειναν για Νομπέλ... Φόβου. «Η

Γαλλία δεν χρειάζεται έναν γκουρού
της αποκάλυψης», έγραψε ένας εξ
αυτών, ο Γκιγιόμ Λαρίβ, στο Twitter.
«Κάποιοι επέλεξαν να μην έρθουν
εδώ σήμερα. Επέλεξαν να μην μας
ακούσουν και δεν υπάρχει κανένα
πρόβλημα με αυτό. Σε τελική ανά-
λυση είμαστε απλώς παιδιά, δεν
χρειάζεται να μας ακούτε. Ομως,
πρέπει να ακούτε τους επιστήμονες,
αυτό είναι το μόνο που σας ζητάμε»,
απάντησε εκείνη στην ομιλία της.

Και η εκστρατεία της για ευαι-
σθητοποίηση της κοινής γνώμης
συνεχίζεται. Τον Σεπτέμβριο θα πα-
ραστεί στη Γενική Συνέλευση του
ΟΗΕ στη Νέα Υόρκη και τον Δε-
κέμβριο στην παγκόσμια διάσκεψη
για την κλιματική αλλαγή στο Σαν-
τιάγο της Χιλής. Για τα υπερατλαν-
τικά ταξίδια της η Γκρέτα θα χρη-
σιμοποιήσει πλοίο και όχι αεροπλά-
νο – συμβολική κίνηση, για να υπεν-
θυμίσει πόσο επιβαρύνουν το πε-
ριβάλλον οι εκπομπές αερίων από
τις αεροπορικές μεταφορές.

«Ασπρο-μαύρο»
«H κλιματική αλλαγή είναι

άσπρο-μαύρο: ή ο ανθρώπινος πο-
λιτισμός θα συνεχίσει να υπάρχει
ή θα εξαφανιστεί. Δεν υπάρχει γκρί-
ζο όταν πρόκειται για την επιβίωσή
μας. Πρέπει να σταματήσουμε την
εκπομπή αερίων θερμοκηπίου. Και
όλοι πρέπει να αλλάξουμε γι’ αυτό»,
λέει η ίδια. Η Γκρέτα Τούνμπεργκ
μου θυμίζει «Τα καινούργια ρούχα
του αυτοκράτορα», του Χανς-Κρί-
στιαν Αντερσεν. Ο πλανήτης μας,
όπως ο βασιλιάς του παραμυθιού,
είναι γυμνός. Ολοι το βλέπουν κι
ένα παιδί τολμά να πει την αλή-
θεια...

Η 16χρονη Γκρέτα και η γύμνια του πλανήτη μας
Της ΤΑΣΟΥΛΑΣ ΕΠΤΑΚΟΙΛΗ

• O κ. Στέφανος Κασιμάτης
απουσιάζει σε άδεια.

ΣΚΙΤΣΟ ΤΟΥ ΔΗΜΗΤΡΗ ΧΑΝΤΖΟΠΟΥΛΟΥ

Ο ΗΡΩΣ ΤΗΣ ΕΒΔΟΜΑΔΟΣ
Πόλυς Πολυβίου

Ο δικηγόρος Πόλυς Πολυβίου, ο
οποίος με μία ύβρη έβγαλε νοκ άουτ
τον γενικό εισαγγελέα και τον πρό-
εδρο του δικαστηρίου. Μα εντελώς! 
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Βάσει Συντάγματος,στην Κύπρο υπάρχουν
έλληνες και τούρκοι, οι οποίοι ανήκουν
αντίστοιχα στην ελληνική και τουρκική
κοινότητα. Οι πολίτες των θρησκευτικών
ομάδων, αρμένιοι, μαρωνίτες και λατίνοι,
υποχρεούντο να επιλέξουν εντός τριών

μηνών από την ισχύ του συντάγματος, σε ποια κοινότητα
θα ανήκουν και οι οποίοι επέλεξαν ως γνωστόν την ελ-
ληνική κοινότητα. Όλες οι εξουσίες του κράτους ασκούνται
σε ποσοστά από άτομα που ανήκουν στην ελληνική και
τουρκική κοινότητα. Έτσι σύμφωνα με το Σύνταγμα
έχουμε έλληνα πρόεδρο, τούρκο αντιπρόεδρο, 35 έλληνες
βουλευτές και 15 τούρκους βουλευτές κλπ. Χωρίς να
μπαίνουμε σε λεπτομέρειες ιστορικών γεγονότων, απλά
να αναφέρουμε ότι από τον Δεκέμβρη του 1963 όλοι οι
τούρκοι αξιωματούχοι δεν συμμετείχαν στα όργανα του
κράτους και ως εκ τούτου πρακτικά το Σύνταγμα κατέστη
ανεφάρμοστο. Τέθηκε ως εκ τούτου ένα πρακτικό και
ουσιώδες θέμα για το αν πλέον η Κυπριακή Δημοκρατία
υπήρχε ως κράτος. Σε αυτό έδωσε απάντηση το Συμβούλιο
Ασφαλείας του ΟΗΕ, με το πλέον ιστορικό του ψήφι-
σμα  186/1964, ημερομηνίας 4/3/1964, με σημαντικότερο
το σημείο της παραγράφου 2, που ξεκαθαρίζει ότι μόνο
η Κυπριακή Κυβέρνηση είναι υπεύθυνη για την διατήρηση
και εξασφάλιση του νόμου και της τάξης, καθώς επίσης
και το σημείο της παραγράφου 3 ότι η Κυπριακή Κυ-
βέρνηση δεν ταυτίζεται με τις «κοινότητές» της και
αυτές δεν αποτελούν συστατικά μέρη του κράτους. Με
το καθοριστικότατο Ψήφισμά του, ο ΟΗΕ αναγνώρισε
ότι η Κυπριακή Δημοκρατία είναι το μόνο κράτος που
λειτουργεί στην Κύπρο, έστω και αν σε αυτό δεν συμ-
μετέχουν μέλη της τουρκικής κοινότητας και βασιζόμενο
σε αυτό, στις 8/10/1964 το Ανώτατο Δικαστήριο, έδωσε
μια από τις πλέον ιστορικές του αποφάσεις, την  Ibrahim
Mustafa and others καθιερώνοντας το λεγόμενο δίκαιο
της ανάγκης. Εν ολίγοις το Ανώτατο Δικαστήριο απο-
φάνθηκε ότι κανένα κράτος δεν θα παύσει να υπάρχει
λόγω του Συντάγματός του. Η Κυπριακή Δημοκρατία
συνέχισε  να συμμετέχει σε όλους τους διεθνείς οργα-
νισμούς και είναι με αυτό το Σύνταγμα που εντάχθηκε
στην ΕΕ την 1ην Μαΐου 2004. Στην επίσης πολύ σημαντική
απόφαση της Ολομέλειας του Ανωτάτου Δικαστηρίου,
στο Νομικό Ερώτημα 282 ημερομηνίας 16/12/1992,  το
Ανώτατο Δικαστήριο ισοψήφησε μεν, αλλά αποφάσισε
ότι μπορεί να γίνει τροποποίηση του Συντάγματος ακόμη
και σύμφωνα με το δίκαιο της ανάγκης. Καταλυτική  όσον
αφορά τα δικαιώματα/υποχρεώσεις μελών της τουρκικής
κοινότητας, είναι η απόφαση του ΕΔΔΑ στην υπόθεση
του δημοσιογράφου Aziz v. Cyprus (application no.
69949/01), η οποία ξεκαθάρισε ότι κάθε πολίτης της
τουρκικής κοινότητας μπορεί να ασκήσει τα δικαιώματά
του ως άτομο και μόνο και όχι ως μέλος της τουρκικής
κοινότητας. Ένα καταλυτικό στοιχείο επίσης σε σχέση
με το σε ποιες περιοχές ασκεί εξουσία η Κυπριακή Δη-
μοκρατία, είναι το Πρωτόκολλο 10 της Συνθήκης Προ-
σχώρησης στην Ευρωπαϊκή Ένωση όπου ορίζει ότι:

«1. Η εφαρμογή του κεκτημένου αναστέλλεται στις
περιοχές της Κυπριακής Δημοκρατίας στις οποίες η Κυ-
βέρνηση της Κυπριακής Δημοκρατίας δεν ασκεί απο-
τελεσματικό έλεγχο.» [...] «Τα μέτρα αυτά δεν επηρεάζουν
την εφαρμογή του κεκτημένου, βάσει των όρων που
έχουν τεθεί στη Συνθήκη Προσχώρησης, σε οποιοδήποτε
άλλο τμήμα της Κυπριακής Δημοκρατίας. Στην περίπτωση
που επιτευχθεί διευθέτηση, το Συμβούλιο, ενεργώντας
ομόφωνα βάσει πρότασης της Επιτροπής, αποφασίζει
την αναπροσαρμογή των όρων προσχώρησης της Κύπρου
στην Ευρωπαϊκή Ένωση σε σχέση με την τουρκοκυπριακή
κοινότητα.» Εν κατακλείδι και ανακεφαλαιώνοντας, ο
ορυκτός πλούτος καθώς επίσης και όλα όσα ανήκουν
στην Κυπριακή Δημοκρατία επί όλης της Κύπρου εφόσον
μπορεί να ασκηθεί αποτελεσματικός έλεγχος σύμφωνα
και με το Πρωτόκολλο 10 της Συνθήκης Προσχώρησης
στην ΕΕ, υπεύθυνη για την διαχείριση τους είναι η Κυ-
πριακή Κυβέρνηση και μόνο και όχι οι κοινότητες που
δεν είναι συστατικά της μέρη.

Το τελευταίο μάλιστα εδάφιο του Πρωτοκόλλου 10
είναι ξεκάθαρο, η τουρκοκυπριακή κοινότητα ως οντότητα
δεν μπορεί να λειτουργήσει στα πλαίσια της Κυπριακής
Δημοκρατίας και της Κυπριακής Κυβέρνησης σε πολιτικό
αλλά και σε οποιοδήποτε άλλο επίπεδο. Αυτό θα γίνει
μόνο μετά την διευθέτηση του Κυπριακού.

Ο κ. Μιχάλης Παρασκευάς είναι δικηγόρος 

Ορυκτός πλούτος
και δικαιώματα Τ/κ

ΑΡΘΡΟ / Του ΜΙΧΑΛΗ ΠΑΡΑΣΚΕΥΑ

Τρέλα κατάντησαν οι “έξυπνες” λύσεις για
όλα τα σύγχρονα προβλήματα. Από τα έξυπνα
τηλέφωνα, μέχρι και τις έξυπνες πόλεις.
Διαφημιστικό κόλπο, ή πραγματική επανά-
σταση, δεν έχει και τόση σημασία, αφού
στην πραγματικότητα οι έξυπνες λύσεις,

έρχονται και καταλαμβάνουν ένα κομμάτι της ανθρώπινης
βούλησης. Δηλαδή τα έξυπνα μηχανήματα, δουλεύουν
για εμάς, χωρίς εμάς. Σε όλο τον κόσμο κατάντησαν μανία
και τα “έξυπνα όπλα”, τα οποία έρχονται για να μεγιστο-
ποιήσουν τις δυνατότητες των στρατιωτών και να πάρουν
ένα κομμάτι των δυνατοτήτων των φαντάρων. Μια βόλτα
στο διαδίκτυο και βλέπεις τα έξυπνα ρολόγια των ρώσων,
τα οποία μέσω δορυφόρων και θερμικών καμερών, ενη-
μερώνουν τους φαντάρους, για το τι υπάρχει γύρω από
τον χώρο τον οποίο βρίσκονται και φρουρούν. Έτσι δεν
χρειάζεται ούτε να διακινδυνεύουν, ούτε και να γνοιάζονται
για τα “κόλπα” των καταδρομέων του εχθρού. Στην
αντίπερα όχθη οι αμερικανοί προβάλλουν τα έξυπνα όπλα,
τα οποία ο φαντάρος εντοπίζει και “κλειδώνει” τον αντίπαλο
στρατιώτη. Ακολούθως αναλαμβάνει το ίδιο το όπλο ση-
μαδεύει, διαλέγει την ώρα που θα πατήσει την σκανδάλη,
την απόσταση, την ταχύτητα του αέρα, την βαρομετρική
πίεση, ακόμη και το σημείο στο οποίο θα πλήξει τον αν-
τίπαλο φαντάρο. Άσε τους πυραύλους και τα πολεμικά
αεροπλάνα, όπου ούτε η φαντασία μπορεί να συλλάβει
την “εξυπνάδα” τους. 

Η Εθνική Φρουρά, επί υπουργίας Χριστόφορου Φωκαϊδη,
έκανε το μεγάλο ιστορικό άλμα, μείωσε την στρατιωτική
θητεία από τους 24 στους 14 μήνες και προσέλαβε τους
περίφημους Συμβασιούχας Οπλίτες, (ΣΥΟΠ) δηλαδή προ-
σωρινούς μισθοφόρους φαντάρους. Ουσιαστικά πέρασε
σε μια κατάσταση ημιεπαγγελματικού στρατού. Ωστόσο,
εκκρεμεί το επόμενο βήμα, δηλαδή η αλλαγή της κουλ-
τούρας και κατάργησης των πρακτικών του Δευτέρου
Παγκοσμίου Πολέμου. Είναι άμεση ανάγκη η εισαγωγή
της σύγχρονης τεχνολογίας στο κυπριακό στράτευμα και
αυτό αποτελεί το μεγάλο στοίχημα για τον Υπουργό Σάββα
Αγγελίδη. Το έδαφος είναι έτοιμο, αφού όλοι οι νέοι
φαντάροι σήμερα ξέρουν πολύ καλά να χρησιμοποιούν
τους υπολογιστές και το διαδίκτυο. Είναι παραλογισμός
σήμερα να βγάζουν σκοπιά οι φαντάροι στην λεγόμενη
γραμμή κατάπαυσης του πυρός, όταν απέναντί τους, μπο-
ρούν να δουν ελληνοκύπριους φίλους τους να σουλατσάρουν
ανενόχλητοι στους δρόμους και τα μαγαζιά των κατεχο-
μένων. Είναι αδιανόητο την ώρα κατά την οποία σχεδόν
όλα τα κτήρια στην Κύπρο, διαθέτουν κάμερες, τα στρα-
τόπεδα και τα φυλάκια της Εθνοφρουράς, να επαφίενται
στα κουρασμένα μάτια των φαντάρων, λόγω και σερφα-
ρίσματος στα κινητά τηλέφωνα. 

Οι αλλαγές στην Εθνοφρουρά θα πρέπει να ξεκινήσουν
εκ των έσω και από τα φαινομενικά εύκολα. Πρώτος
στόχος πρέπει να είναι η μείωση της γραφειοκρατίας.
Είναι τρελό στην ψηφιακή εποχή, να ζητούνται ένα σωρό
έγγραφα από τους νέους φαντάρους, όταν μέχρι πριν
μερικά χρόνια δεν υπήρχε αυτή η υποχρέωση. Τρελό
είναι και το γεγονός ότι η Εθνική Φρουρά αποστέλλει
γραπτές επιστολές και όχι emails ή ηλεκτρονικά μηνύματα
SMS, προς τις οικογένειες των φαντάρων. Μπορεί εύκολα
να γίνει ο διαχωρισμός, σε όσες οικογένειες αδυνατούν.
Ο νέος στην ηλικία Σάββας Αγγελίδης, μπορεί να αντιληφθεί
πως λειτουργεί η ηλεκτρονική διακυβέρνηση και μπορεί
εύκολα να χρησιμοποιήσει δυνατά μυαλά νέων φαντάρων,
για προώθηση καθοριστικών και σωτήριων αλλαγών στο
στράτευμα. Καλό είναι επίσης να αλλάξει και η νοοτροπία
του “ραχάτι” και του “περίμενε” πρακτική χειρότερη και
από την δημόσια υπηρεσία. Δεν είναι δυνατό σπάζουν
τα νεύρα παιδιών 18 χρονών, γιατί απλά δεν έχουν να
κάνουν τίποτα, τις περισσότερες ώρες της ημέρας. Απο-
τέλεσμα είναι μερικοί νέοι να “κλατάρουν” ψυχικά και
από τις πολλές σκέψεις. Για τους περισσότερους έφεδρους
αξιωματικούς, ίσως και για τον Σάββα Αγγελίδη, η καλύτερη
περίοδος στην στρατιωτική τους θητεία, ήταν στην ΣΕΑΠ,
στην σχολή της Κρήτης, όπου απαγορευόταν το περπάτημα
και επιτρεπόταν μόνο το τρέξιμο. Οι υποψήφιοι αξιωματικοί
δεν είχαν λεπτό να αναπνεύσουν από τα μαθήματα και
τις ασκήσεις. Και όμως όλα κυλούσαν γρήγορα και πα-
ραγωγικά και όλοι χαίρονταν τις φιλίες και την σκληρή
πειθαρχημένη στρατιωτική ζωή. Τουλάχιστον ας γεμίσουν
τα στρατόπεδα με γυμναστήρια, ώστε να εκτονώνονται
σωματικά και ψυχολογικά οι φαντάροι. 

Έξυπνος
στρατός

ΒΟΛΕΣ / Tου ΠΑΝΑΓΙΩΤΗ ΚΑΠΑΡΗ

kaparispan@yahoo.gr

Διαδηλωτές στο Διεθνές Αεροδρόμιο του Χονγκ Κονγκ εναντίον του νόμου για την έκδοση πολιτών του
στην Κίνα. 

Μια ιδιωτική εταιρεία η οποία
επιδίδεται σε εκστρατείες κοι-
νωνικής προσφοράς αποφα-
σίζει να βγάλει μια καμπάνια
για την καταπολέμηση της
βίας κατά των γυναικών. Τα

σαΐνια της εν λόγω εταιρείας στρογγυλο-
κάθονται σε ένα τραπέζι (υποθέτω) και
αφού κάνουν brain storming (υποθέτω
ξανά) καταλήγουν στο φοβερό σλόγκαν
“Φέρσου Αντρίκια” ως το πλέον ενδεδειγ-
μένο για να επιτύχουν το στόχο τους, ο
οποίος είναι (επαναλαμβάνω) η καταπο-
λέμηση της βίας κατά των γυναικών. Κολ-
λούν μάλιστα και την λέξη “Αξίζει” πλάι
στο “Φέρσου Αντρίκια” και θεωρούν ότι
μ’ αυτό τον ανεκδιήγητο συνδυασμό λε-
κτικού θα περάσουν τα “σωστά” μηνύματα.
Σκοπός τους μάλιστα είναι να αναρτήσουν
τις αφίσες της εν λόγω εκστρατείας σε νο-
σηλευτήρια, κέντρα υγείας, στρατόπεδα

κ.λπ εξ ου και ζητούν την στήριξη τριών
Υπουργείων- Μεταφορών, Άμυνας και Υγεί-
ας- την οποία και παίρνουν.

Οι αφίσες κυκλοφορούν και τα σόσιαλ
μήντια παίρνουν φωτιά από αντιδράσεις
ανθρώπων που έχουν δύο δράμια νου (δεν
χρειάζεσαι δα και περισσότερα) για να αν-
τιληφθούν την άκρως σεξιστική προσέγγιση
αυτής της απαράδεκτης καμπάνιας. Η εν
λόγω εταιρεία τρώει το “κράξιμο” του μήνα
με κύριο επιχείρημα ότι αντί να χτυπά, αν-
τιθέτως αναπαραγάγει τα έμφυλα στερεό-
τυπα τα οποία ευθύνονται για τις βίαιες
συμπεριφορές εναντίον των γυναικών.
Μετά από τις αλλεπάλληλες αντιδράσεις,
η εταιρεία αναγκάζεται να δημοσιεύσει ένα
(επίσης ανεκδιήγητο) δελτίο τύπου και τα
τρία Υπουργεία-υποστηριχτές, ανακοινώσεις
με τις οποίες διαχωρίζουν την θέση τους,
με το επιχείρημα ότι “δεν είχαν ακριβή
γνώση του περιεχομένου της εκστρατείας”.

Οι “εμπνευστές” της  “Φέρσου Αντρίκια-
Αξίζει” καμπάνιας, παραμένοντας ερμητικά
εγκλωβισμένοι στην ανεπάρκειά τους, υπο-
στηρίζουν πως ο διάλογος που πυροδοτή-
θηκε εξυπηρετεί τον σκοπό της εκστρατείας
που είναι “η ευαισθητοποίηση του κοινού”
και έχουν δε και το απύθμενο θράσος να
λένε πως “θεώρησαν καλό να μιλήσουν
στην γλώσσα των στερεότυπων προκειμένου
να χτυπήσουν τα στερεότυπα”. Χωρίς καν
να τους περνά από το μυαλό πόσο επικίν-
δυνη  είναι αυτή η νοοτροπία που υπαγο-
ρεύει την αναπαραγωγή στερεοτύπων με
την φτηνή δικαιολογία ότι “πρέπει να ξέρεις
σε ποιους απευθύνεσαι”. Το αδιανόητο σκε-
πτικό της εν λόγω εταιρείας δεν είναι ωστόσο
το κυριότερο πρόβλημα. Το πιο σοβαρό
πρόβλημα είναι ότι τρία Υπουργεία υπο-
στήριξαν αυτή την εκστρατεία χωρίς να
έχουν γνώση του περιεχομένου της. Κι αν
δεν υπήρχε η αντίδραση του κόσμου τα

τρία Υπουργεία θα εξακολουθούσαν να κοι-
μούνται τον ύπνο του δικαίου. Το σοβαρό
ερώτημα που τίθεται λοιπόν είναι το πώς
και γιατί διανοούνται τρία Υπουργεία να
στηρίζουν σχετικές εκστρατείες κοινωνικής
προσφοράς, εγκρίνοντας άδεια για ανάρτηση
αφισών σε δημόσιους χώρους, χωρίς προ-
ηγουμένως να έχουν γνώση του περιεχο-
μένου τους; Και γιατί θεωρούν ότι ξεμπερ-
δεύουν με μια εκ των υστέρων ανακοίνωση
με την οποία απλά μας λένε ότι δεν είχαν
αυτή την γνώση; Τι πάει να πει κύριοι των
Υπουργείων “δεν είχαμε γνώση του περιε-
χομένου της εκστρατείας που στηρίζουμε;”.
Και αν δεν είχατε γνώση τότε τι ακριβώς
στηρίζετε; Ποιος από όλους εκείνους που
στρογγυλοκάθονται στα γραφεία σας εγ-
κρίνει αυτές τις άδειες χωρίς να ξέρει τι εγ-
κρίνει; Και γιατί όποιος προβαίνει σε τέτοιες
εγκρίσεις δεν είναι υπόλογος ώστε να φέρει
και την ανάλογη ευθύνη; Κι αν είναι ο ίδιος

ο Υπουργός που έβαλε την υπογραφή του
για αυτή την έγκριση τότε γιατί δεν βγαίνει
να απολογηθεί δημόσια για την αβάσταχτη
ελαφρότητα με την οποία αντιμετωπίζει
τόσο σοβαρά κοινωνικά προβλήματα; Τι
δικαιολογεί την τόσο “τυφλή” εμπιστοσύνη
στην εν λόγω εταιρεία ώστε να μην κα-
λούνται εκ των προτέρων (και όχι εκ των
υστέρων με άκυρες νουθεσίες) ειδικοί φορείς
για να ελέγξουν το περιεχόμενο της καμ-
πάνιας;  Και αν θεωρείτε ότι δεν ευθύνεστε
που ΔΕΝ γνωρίζατε τότε πού ακριβώς βα-
σίζετε την σοβαρότητα με την οποία αντι-
μετωπίζετε αυτά τα πολύ σοβαρά κοινωνικά
προβλήματα; Υπάρχει κανείς εκεί πάνω
στα Υπουργεία σας που μπορεί να δώσει
μια σοβαρή απάντηση στα πιο πάνω ερω-
τήματα και να αναλάβει και την ευθύνη ή
πολλά ζητώ;

Δεν ήξεραν, δεν ρώταγαν;
AKAΡΙΑΙΑ / Της ΕΛΕΝΗΣ ΞΕΝΟΥ

elenixenou11@gmail.com

Θυμάμαι τον περασμένο Απρίλιο
που ο Συναγερμός γιόρταζε τα 100
χρόνια από τη γέννηση του Γλαύκου
Κληρίδη σε μία περίοδο ιδιαίτερα
τεταμένη. Ήταν βεβαίως προτού
να αρχίσει να επιτίθεται στην υπο-

ψηφιότητα Νιαζί Κιζίλγιουρεκ και όταν η φη-
μολογία που συντηρείτο για μήνες, ότι δηλαδή,
ο Νίκος Αναστασιάδης συζητούσε στο παρα-
σκήνιο κι άλλες μορφές λύσης, ενοχλούσε πολλούς
εντός και πέριξ της Πινδάρου. 

Σε εκείνη ακριβώς την εκδήλωση, όλοι ανε-
ξαιρέτως εξήραν τον ρεαλισμό που διακατείχε
τον ιδρυτικό ηγέτη του κόμματος, την πολιτική
του διορατικότητα, που δεν τη θόλωνε ο λαϊκισμός
και υπογράμμιζαν την ανάγκη εξεύρεσης λύσης
στο πλαίσιο διζωνικής, δικοινοτικής ομοσπονδίας.
Ο Αβέρωφ Νεοφύτου, μάλιστα, φρόντισε να δια-
μηνύσει, με τον Νίκο Αναστασιάδη να τον πα-
ρακολουθεί από την πρώτη σειρά,
ότι ο ΔΗΣΥ είναι ο Γλαύκος Κληρίδης.
Τοποθετήσεις που έριχναν καρφιά
και έστελναν μήνυμα στον Νίκο
Αναστασιάδη για την πολιτική που
ακολουθεί το τελευταίο διάστημα
και που δεν θυμίζει σε τίποτα αυτή
του πολιτικού του πατέρα. 

Σε εκείνη ακριβώς την εκδήλωση
και με τα όσα προηγήθηκαν πολλοί
ανέμεναν πως ο πρόεδρος θα έδραττε
της ευκαιρίας και θα διαβεβαίωνε
για την προσήλωσή του στο πλαίσιο διζωνικής,
δικοινοτικής ομοσπονδίας. Ότι θα διέψευδε όσα
ακούγονταν για μήνες, μέσω δημοσιευμάτων,
τοποθετήσεων κομματικών στελεχών, σε συζη-
τήσεις πολιτικών αρχηγών και όσα διαρρέονταν
στους διαδρόμους των Βρυξελλών και των ξένων
πρεσβειών: ότι ο πρόεδρος μελετά άλλα σενάρια
λύσης με στοιχεία συνομοσπονδίας και λύση
δύο κρατών. «Τολμώ πολλές φορές να εισηγούμαι
νέες προτάσεις για έξοδο από το αδιέξοδο, προ-
κειμένου να δημιουργηθούν εκείνες οι συνθήκες
που θα μας επιτρέψουν να επιτύχουμε λειτουρ-
γική, βιώσιμη, διαρκή λύση και όχι την όποια
λύση που θα μας οδηγήσει την επομένη σε κα-
τάρρευση, γιατί εν τέλει θα υποστούμε τα χει-
ρότερα, εκείνα που θέλουμε να αποφύγουμε. Γι’
αυτό και πρέπει, πιστεύω, να μη διστάζουμε,
όταν απαιτείται, να ξεφύγουμε από στερεότυπα,
ή να παραμένουμε αγκυλωμένοι σε κάποιες από-
ψεις που έχουν εκφραστεί προ 45 χρόνων» έλεγε
χαρακτηριστικά ο Νίκος Αναστασιάδης. Και συ-

νέχιζε πως ενώ μετά την εισβολή κανείς δεν
τολμούσε να διανοηθεί ότι θα ήταν δυνατόν να
συζητείται ή να διαπραγματεύεται η οποιαδήποτε
άλλη βάση λύσης εκτός του ενιαίου κράτους, ο
Γλαύκος Κληρίδης τόλμησε μήνες ελάχιστους
μετά την εισβολή να μιλήσει για την πολυπερι-
φερειακή ομοσπονδία. «Και τι δεν άκουσε! Ότι,
πόσο προδότης υπήρξε. Για να περάσουν δύο
χρόνια μετά να δεχθούμε την περιφερειακή, δι-
ζωνική ομοσπονδία» έλεγε χαρακτηριστικά ο
πρόεδρος συγκρίνοντας προφανώς τη δική του
στάση με εκείνη του Κληρίδη. Κίνηση που για
πολλούς θεωρήθηκε ως επιβεβαίωση για τις νέες
ιδέες που τον προβληματίζουν.

Φρόντισε να το διαμηνύσει και πρόσφατα σε
συνέντευξή του στον «Φιλελεύθερο» όταν κλή-
θηκε να αναφέρει αν θέλει να μείνει στην ιστορία
ως ο Ελευθέριος Βενιζέλος. Επειδή προφανώς
ο τελευταίος συμφώνησε τη μετακίνηση όλου

του πληθυσμού από τη Μικρά Ασία.
Σημείωσε ότι «ο Βενιζέλος τόλμησε
και πήρε αποφάσεις. Κατακρίθηκε
ως προδότης, αλλά έμεινε στην ιστο-
ρία ως ένας εκ των μεγαλυτέρων
ηγετών του Ελληνισμού» και ανέ-
φερε πως αν παραστεί η ανάγκη θα
συμπεριφερθεί ανάλογα. 

Σε αυτό το ακριβώς το πλαίσιο,
ο Τούρκος υπουργός Εξωτερικών
Μεβλούτ Τσαβούσογλου ανέφερε
πως ο Νίκος Αναστασιάδης του μί-

λησε για λύση δύο κρατών και στη συνέχεια για
συνομοσπονδία. Προφανώς και δεν πιστεύουμε
τον κ. Τσαβούσογλου. Το δυστύχημα για μας
όμως είναι ότι πλέον δεν πιστεύουμε ούτε τον
Νίκο Αναστασιάδη. Όχι μόνο γιατί η αξιοπιστία
του έχει πληγεί, αν λάβουμε υπόψη ότι το αφή-
γημά μας μετά το Κραν Μοντάνα για το ποιος
φταίει δεν έγινε αποδεκτό βάσει των εκθέσεων
του γ.γ. των Ηνωμένων Εθνών των όσων ανα-
φέρουν οι ξένες πρεσβείες και της στάσης της
Ε.Ε. Αλλά γιατί ο ίδιος με τη στάση του όλο αυτό
το διάστημα έδειξε πως η λύση σίγουρα δεν
ήταν προτεραιότητα. Θα προτιμήσουμε όμως
να ελπίζουμε.

Πως μετά την περιπλάνηση των δύο χρόνων
και μπροστά στα νέα τετελεσμένα που μας βρί-
σκουν απροετοίμαστους, ίσως να βρει τον παλιό
εαυτό του. Έστω κι αν αυτό του στερήσει τον
τίτλο του νέου Βενιζέλου. 

ΔΙΕΛΚΥΣΤΙΝΔΑ / Tης ΜΑΡΙΝΑΣ ΟΙΚΟΝΟΜΙΔΟΥ 

Κανείς δεν πιστεύει
τον Τσαβούσογλου

economidoum@kathimerini.com.cy
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Το δυστύχημα
για μας όμως
είναι ότι πλέον
δεν πιστεύουμε
ούτε τον Νίκο
Αναστασιάδη.
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Το πρώτονομοσχέδιο
της κυβέρνησης Μη-
τσοτάκη, το οποίο κα-
τατέθηκε στη Βουλή
αργά την Πέμπτη, εί-
ναι ένα φιλόδοξο και

καλοδεχούμενο σχέδιο για ένα «επι-
τελικό κράτος» που θα καθορίζει
τη λειτουργία και διαφάνεια της
κυβέρνησης, των κυβερνητικών
οργάνων και της κεντρικής δημό-
σιας διοίκησης. Βασικοί άξονές του
είναι η αποκομματικοποίηση του
Δημοσίου και η απλοποίηση των
γραφειοκρατικών διαδικασιών. Η
αποφασιστικότητα του πρωθυπουρ-
γού να αλλάξει το Δημόσιο προς
όφελος των πολιτών, περιορίζοντας
τη γραφειοκρατία και καταπολε-
μώντας την πολυνομία και την κα-
κονομία, υπογραμμίζεται και με τη
θέσπιση ξεχωριστού υπουργείου
Ψηφιακής Διακυβέρνησης. Μένει
να δούμε εάν αυτή η μεταρρύθμιση
θα αποτελέσει τον διαχρονικά πο-
λυπόθητο νόμο, που όπως το έθεσε
ο Εμμανουήλ Ροΐδης, θα «επιτάσσει
την εφαρμογήν όλων των υπολοί-
πων νόμων». (Μας το θύμισε σε
πρόσφατο άρθρο του ο Παναγιώτης
Μαΐστρος, ειδικός γνώστης διοικη-
τικών μεταρρυθμίσεων.) Το νομο-

σχέδιο κάνει μεγάλα βήματα σε
αυτή την κατεύθυνση. Θεσπίζει
την προεδρία της κυβέρνησης ως
κέντρο διακυβέρνησης, με σύστημα
στενής παρακολούθησης του κυ-
βερνητικού έργου (το ΜΑΖΙ). Τις
τελευταίες δεκαετίες έγιναν αρκετές
μεταρρυθμίσεις που βελτίωσαν τη
δημόσια διοίκηση. Μερικές αλλαγές
κέρδισαν την εμπιστοσύνη των
πολιτών, όπως το ΑΣΕΠ (από το
1994), τα Κέντρα Εξυπηρέτησης
Πολιτών (1998) και η Διαύγεια
(2010). Αυτό που έλειπε πάντα ήταν
η παρακολούθηση και η αξιολό-
γηση των νόμων και του κυβερ-
νητικού έργου, όπως και ο συντο-
νισμός των διαφορετικών ελεγκτι-
κών μηχανισμών. Ο νέος νόμος
επιχειρεί να λύσει αυτό το πρό-
βλημα. Η επιτυχία του, όπως ό,τι
αφορά τη δημόσια διοίκηση, θα
εξαρτηθεί από το εάν τα κρίσιμα
όργανα, όπως το κέντρο διακυβέρ-
νησης, θα στελεχωθούν από άτομα
με τις γνώσεις και τη διάθεση να
πετύχουν στο δύσκολο έργο τους.
Θα κριθεί, επίσης, από το εάν οι
αλλαγές θα είναι εφικτές ή εάν ξε-
περνούν την ελληνική κουλτούρα,
η οποία είναι πιο εξοικειωμένη με
τον αυτοσχεδιασμό παρά με αυ-

στηρά προγράμματα. Κρίσιμη ερώ-
τηση είναι εάν η μεταρρύθμιση
θα συνοδευθεί με την αναγκαία
εξέλιξη ανθρώπινου δυναμικού
της δημόσιας διοίκησης. Το υπουρ-
γείο Εσωτερικών παραμένει υπεύ-
θυνο για τους υπαλλήλους, αλλά
πολλές μεταρρυθμίσεις θα εφαρ-
μόζονται από άλλα υπουργεία,
όπως, π.χ., της Ψηφιακής Διακυ-
βέρνησης. Η επιτυχία θα βασίζεται
στην άριστη συνεργασία όλων των
εμπλεκομένων. Το ίδιο ισχύει για
τους γενικούς γραμματείς που θα
επιλέγονται από το Δημόσιο και
θα αποτελούν τη ραχοκοκαλιά του
νέου συστήματος. Είναι κρίσιμο
να συνεννοούνται, να συνεργά-
ζονται, να «δεθούν» σε ομάδα που
θα έχει στόχο τη βελτίωση του συ-
νόλου της δημόσιας διοίκησης.

Η συνύπαρξη και συνεργασία
γενικών γραμματέων που θα είναι
πολιτικές επιλογές, με επιχειρησια-
κούς γραμματείς που θα επιλέγονται
μέσω ΑΣΕΠ, δημιουργεί μια ανα-
γκαία διάκριση μεταξύ πολιτικών
και διοικητικών προσώπων. Πολύ
θετική απόφαση του Κυριάκου Μη-
τσοτάκη, επίσης, είναι η διατήρηση
των διευθυντών που είχε επιλέξει
ο ΣΥΡΙΖΑ. Το νομοσχέδιο που κα-

τατίθεται αύριο στη Βουλή και που
αφορά τη διακυβέρνηση των δήμων,
το άσυλο και ορισμένες διατάξεις
του ποινικού κώδικα, συμπληρώνει
τα τρία πρώτα της κυβέρνησης. (Το
φορολογικό κατατέθηκε την Πα-
ρασκευή.) Μαζί μπορούν να απο-
τελέσουν τομές στη δημόσια διοί-
κηση και στην ανάπτυξη της χώρας.
Η επιτυχία τους θα εξαρτηθεί από
το πόσο θα στηριχθούν από την
κυβέρνηση, από τη δημόσια διοί-
κηση και από τους πολίτες. Γνωρί-
ζουμε όλοι τις επιπτώσεις της κομ-
ματικοποίησης της διοίκησης και
της έλλειψης συνεννόησης και συ-
νεργασίας μεταξύ στελεχών και
υπηρεσιών.

Γνωρίζουμε και τις ελλείψεις στις
ικανότητες πολλών υπαλλήλων και
την αδιαφορία τους για τους πολίτες,
καθώς και την αδυναμία του συ-
στήματος να διαχειρισθεί σωστά
το προσωπικό του. Εάν η μεταρ-
ρύθμιση στη δημόσια διοίκηση ευ-
τυχήσει να εφαρμοστεί σωστά ώστε
να είναι αποτελεσματική, θα κερ-
δίσει τη στήριξη και την εμπιστο-
σύνη των πολιτών, ανοίγοντας τον
δρόμο για άλλες μεταρρυθμίσεις.
Η πορεία θα είναι δύσκολη, αλλά
η κατεύθυνση είναι σωστή.

Προς ένα πιο αποτελεσματικό κράτος
Του ΝΙΚΟΥ ΚΩΝΣΤΑΝΤΑΡΑ

Με τόλμη αλλά
και με μέτρο

Του ΑΛΕΞΗ ΠΑΠΑΧΕΛΑ

Η ανάδειξη του Μπόρις Τζόν-
σον στην ηγεσία των Συν-
τηρητικών και στην πρω-

θυπουργία της Μεγάλης Βρετανίας
ήρθε να ενισχύσει περαιτέρω το
φαινόμενο της ανάδυσης στην
εξουσία αμφιλεγόμενων φυσιο-
γνωμιών, με λαϊκιστικά χαρακτη-
ριστικά και αντισυστημικό, αντι-
συμβατικό προφίλ. Τρία χρόνια
μετά το δημοψήφισμα υπέρ του
Brexit, το συγκεκριμένο πρότυπο,
που αμφισβητεί εκ βάθρων όλες
τις αξίες που πρεσβεύει το μετα-
πολεμικό οικοδόμημα της Δύσης,
κερδίζει όλο και περισσότερο έδα-
φος. Ο Μπόρις Τζόνσον, άλλωστε,
έχει χαρακτηριστεί «Βρετανός
Τραμπ» και «Τραμπ με ένα καλύ-
τερο λεξιλόγιο». Ο παραλληλισμός
του με τον Αμερικανό πρόεδρο
δεν οφείλεται φυσικά στο παρα-
πλήσιο στυλ της κόμμωσής τους
αλλά στην πολιτική συμπεριφορά
και πρακτική τους: υπερβολική
αυτοπροβολή, «ευέλικτη» ρητορική
που αδιαφορεί για την πραγματι-
κότητα αν αυτή δεν συμβαδίζει
με όσα υποστηρίζουν, επιρρέπεια
στις γενικολογίες και στα ψευδή
νέα, χαώδης απόσταση από την
πολιτική ορθότητα και ένθερμη
υποστήριξη του απομονωτισμού.

Πολλοί υποστηρίζουν ότι τόσο
ο Τραμπ όσο και ο Τζόνσον δεν
θα είχαν κατακτήσει την εξουσία
αν δεν υπήρχαν ιδιαίτερες συν-
θήκες για τον καθένα. Το εκλογικό,
δηλαδή, σύστημα των ΗΠΑ, που
επιτρέπει, μέσω των εκλεκτόρων,
την ανάδειξη προέδρου, ακόμη
και αν αυτός έχει ηττηθεί στο επί-
πεδο της λαϊκής ψήφου, όπως
στην περίπτωση του Τραμπ και
της Χίλαρι Κλίντον. Λαϊκή ψήφο
δεν πήρε ούτε ο Μπόρις Τζόνσον,
ο οποίος, για να εκπληρώσει τις
φιλοδοξίες του, έπρεπε να προ-
ηγηθεί μια καταστροφική θητεία
της Τερέζα Μέι και να διεξαχθεί
εσωκομματικό δημοψήφισμα, στο
οποίο συμμετείχε ένα ελάχιστο
ποσοστό του συνόλου των Βρε-
τανών ψηφοφόρων.

Ωστόσο, οι εκλογικές νίκες του
Ματέο Σαλβίνι στην Ιταλία, του
Βίκτορ Ορμπαν στην Ουγγαρία,
του Ζαΐρ Μπολσονάρο στη Βρα-
ζιλία ή του Κόμματος Νόμος και

Δικαιοσύνη στην Πολωνία δεί-
χνουν κάτι εντελώς διαφορετικό.
Οτι, λαμβανομένων πάντα υπ’
όψιν των ιδιαίτερων συνθηκών
που επικρατούν σε κάθε χώρα, η
πλειοψηφία του εκλογικού σώ-
ματος αδιαφορεί για τις αξίες που
πρεσβεύουν οι πολιτικοί που θέ-
λουν να  κυβερνήσουν. Οι Βρα-
ζιλιάνοι ψηφοφόροι, για παρά-
δειγμα, γνώριζαν εκ των προτέρων
τις μισογυνικές πεποιθήσεις του
Ζαΐρ Μπολσονάρο, αλλά αυτό δεν
επηρέασε σε τίποτε την επιλογή
τους. Στην Πολωνία, όλοι είναι
ενήμεροι των απροκάλυπτων πα-
ρεμβάσεων του κυβερνητικού
κόμματος στη Δικαιοσύνη και του
ασφυκτικού ελέγχου των μέσων
ενημέρωσης, τα κριτήρια της
εκλογικής συμπεριφοράς τους
όμως αποδεικνύεται ότι είναι δια-
φορετικά.

Ολο και ευρύτερες κοινωνικές
ομάδες, σε παγκόσμιο επίπεδο,
φαίνεται ότι εμφορούνται από
ένα μείγμα εθνικισμού και συνω-
μοσιολογίας, όπου γενικώς και
αορίστως για τα πάντα «φταίει το
σύστημα» και κάποιες αόρατες
σκοτεινές δυνάμεις, από τους σιω-
νιστές έως τον Σόρος. Για όλο και
περισσότερους το προσφυγικό
συνιστά αποκλειστικά κίνδυνο
«εξισλαμισμού» ή σκοτεινό σχέδιο
υφαρπαγής των θέσεων εργασίας
των ντόπιων. Συνεχώς αυξάνονται
αυτοί που θεωρούν ότι δεν χρει-
άζεται τόσο πολλή δημοκρατία
αλλά περισσότερη «πυγμή» και
προτιμούν τη συρρίκνωση του
κράτους δικαίου αν πρόκειται να
τιμωρηθεί το «διεφθαρμένο σύ-
στημα». Εξάλλου, ο συγκεντρω-
τισμός και ο απολυταρχισμός,
όπως πιστεύουν όλο και περισ-
σότεροι πολίτες, αντιμετωπίζουν
καλύτερα τα υπαρκτά προβλήματα
της φτώχειας σε σχέση με τη δη-
μοκρατία. Ο κυνισμός, επομένως,
δεν περιορίζεται μόνο στις πολι-
τικές ηγεσίες. Εχει διαχυθεί και
στους ψηφοφόρους, που κοιτά-
ζουν αποκλειστικά το προσωπικό
τους συμφέρον. Και νοσταλγούν
την ασφάλεια που πίστευαν ότι
τους προσέφερε το περίκλειστο
έθνος πριν από την εποχή της
παγκοσμιοποίησης.

Του ΚΩΣΤΗ ΦΑΦΟΥΤΗ

Δ ύο αιώνες τώρα, το απολει-
φάδι του κοσμοπολίτικου Ελ-
ληνισμού που αποτέλεσε βαλ-

κάνιο «εθνικό κράτος», παλεύει να
επιβιώσει ιστορικά. Με αποκλειστικό
μπούσουλα τη μίμηση, τον μετα-
πρατισμό. Το ελλαδικό κράτος θέλει
να γίνει κάτι άλλο από αυτό που εί-
ναι. Αυτό που είναι, δεν επιλέχθηκε
με δημοψηφίσματα. Το καθορίζουν
η γλώσσα του, η ιστορία του, η εδα-
φική του διαμόρφωση, το κλίμα
του. Το ελλαδικό κράτος, δύο αιώνες
τώρα, παλεύει να αλλάξει τους όρους
της δεδομένης ταυτότητάς του.

Θέλει να ανήκει «εις την Δύσιν».
Η γλώσσα του να σκοπεύει στη συ-
ναλλαγή, όχι στην κοινωνία της εμ-
πειρίας. Η ιστορία του να χαρίζεται
σε αδίστακτους σφετεριστές. Να
αγνοηθεί το κλίμα και η εδαφική
διαμόρφωση, για να χτίζονται βλά-
σφημου όγκου ασύμμετρα κουτιά,
που προϋποθέτουν σπάνια ηλιο-
φάνεια και πολύμηνο παγετό. Το
«εθνικό κράτος», το ελληνώνυμο,
δύο αιώνες τώρα, επιμένει σε δάνειο
πολιτικό σύστημα (παρωδία κοινο-
βουλευτισμού), σε δάνειους θεσμούς
οργάνωσης (πνιγερά συγκεντρω-
τικούς), δάνεια συστήματα παιδείας,
δάνειους στόχους ανάπτυξης, δάνεια
πρότυπα αισθητικής καλλιέργειας.

Αν η μίμηση, ο μεταπρατισμός,
οδήγησαν την ελληνική κοινωνία
σε προκοπή ή σε παγιωμένη πα-
ρακμή, είναι θέμα που δεν μπορούμε
οι Νεοέλληνες να το συζητήσουμε
– δεν θα συμφωνήσουμε ποτέ. Επει-
δή ο καθένας μας, με την απάντηση
που δίνει, αποβλέπει στη θωράκιση
του εγώ του: διακινδυνεύει τις «πε-
ποιθήσεις» που κάποτε επέλεξε ή

«ανεπαισθήτως» του υπέβαλαν. Και
οι «πεποιθήσεις» του μέσου Νεοέλ-
ληνα λειτουργούν με τον φανατισμό
της συμπτωματικής προσκόλλησής
του σε μια ποδοσφαιρική ομάδα ή
σε κομματικό μαντρί.

Αδύνατο να συζητήσουμε τα θε-
μελιώδη προβλήματα της ύπαρξης
και συνύπαρξής μας οι Νεοέλληνες.
Τα ασυνάρτητα τσιμπολογήματα
των ιδεολογικών μας επιλογών, η
κωμικά σαθρή ιστορική μας «κα-
τάρτιση», η σκιώδης εξάσκησή μας
στη λογική μέθοδο, μετασχηματί-
ζουν κάθε «διάλογο» σε αντιμαχία
εγωισμών. Σύμπτωμα κοινωνιών
με χαμένον ή εξαρχής ανύπαρκτο
ρόλο στην Ιστορία.

Η πιο δυσφόρητη απορία είναι,
γιατί στον «ελεύθερο» (μετά την
Τουρκοκρατία) πολιτικό βίο των
Ελλήνων δεν υπήρξε ποτέ ένα κόμ-
μα, που να φιλοδοξήσει τη διάσωση
και πραγμάτωση της ελληνικής δια-
φοράς. Υπήρξαν κορυφαία αναστή-
ματα λογίων και καλλιτεχνών με
συναρπαστική κατανόηση και αφο-
μοίωση της ελληνικής ετερότητας
και της επίκαιρης ιστορικής δυνα-
μικής που μπορούσε να έχει αυτή
η ετερότητα. Υπήρξαν και χαρισμα-
τούχοι πολιτικοί με την ίδια συνει-
δητοποίηση, όπως και σοβαροί με-
λετητές και μαχητές του ελληνικού
κοινοτισμού, της επικαιροποιημένης
επιστροφής σε θεσμούς αυτοδια-
χείρισης. Δεν υπήρξε ποτέ κόμμα
πολιτικό που να στοχεύει πρωτευόν-
τως σε μια σύγχρονη πολιτική ελ-
ληνική ιδιαιτερότητα.

Ο πολιτικός βίος της χώρας, από
τα χρόνια του Οθωνα ώς σήμερα,
είναι ασφυκτικά παγιδευμένος στον

μεταπρατισμό, στην ξιπασμένη νε-
κροφόρα μίμηση της Δύσης. Οπως
σε όλες τις μετα-αποικιακές κοινω-
νίες, το κοπιάρισμα του δυτικού
μοντέλου είναι στεγνά και στυγνά
μηχανιστικό, δεν αφήνει την πα-
ραμικρή ρωγμή για να ανασάνει η
ιδιαιτερότητα: Νεκρές απομιμήσεις
παντού, ομολογημένη με κομπασμό
μειονεξία – ούτε καν προσχήματα
για διάσωση της ιστορικής ετερό-
τητας. Από τη δομή-οργάνωση των
υπουργείων ώς τις διαβαθμίσεις και
τα προγράμματα του σχολείου, την
άρθρωση και τις ονομασίες των πα-
νεπιστημιακών σχολών, την εμφά-
νιση και σύνταξη των εφημερίδων,
όλα, τα πάντα, μιμητική αναπαρα-
γωγή του δυτικού μοντέλου. Η μί-
μηση, ο μεταπρατισμός, είναι συλ-
λογικά συμπτώματα που δηλώνουν
ολοκληρωτικά μηδενισμένη αυτο-
εκτίμηση, εθελόδουλη αυτεγκατά-
λειψη στα θελήματα ή στα βίτσια
των «προστάτιδων Δυνάμεων» ή
«μεγάλων συμμάχων» μας. Ο,τι κι
αν υποστούμε από αυτούς, το λο-
γαριάζουμε καλά καμωμένο, γιατί
είναι τα ινδάλματά μας, το πρότυπο
που πιθηκίζουμε μέχρις εξευτελι-
σμού. Συμφιλιωθήκαμε με τον τε-
λεσίδικο ακρωτηριασμό του Ελλη-
νισμού, την απώλεια της Μικρασίας,
τον νομοτελειακό ιστορικό αφανι-
σμό μας: Η Δύση έπρεπε να απαλ-
λαγεί αμετάκλητα από το μισητό
γι’ αυτήν φάντασμα του «Βυζαντίου»
και ο Κεμάλ την εξυπηρέτησε καίρια.
Η απάνθρωπη πρακτική της «εθνο-
κάθαρσης», που συνοδεύει νομο-
τελειακά το δυτικό γέννημα του
εθνικισμού, ξερίζωσε τη μακραίωνη
ελληνική ιδιαιτερότητα και από την

Ανατολική Θράκη, από τη Βόρεια
Ηπειρο, τη Βόρεια Κύπρο, τη μα-
κεδονική Πελαγονία – πέτυχε η
«Δύση» να συρρικνωθεί ο άλλοτε
Ελληνισμός στο ριζικά αφελληνι-
σμένο ελλαδικό κρατίδιο, που λει-
τουργεί σαν δικό της προτεκτοράτο,
κυριολεκτικά. Η ιστορική πείρα βε-
βαιώνει ότι τέτοιες μεταπλάσεις
κοινωνικών σχηματισμών είναι ορι-
στικές, δεν αναχαιτίζονται. Δεν
υπάρχει ούτε υπήρξε, επί διακόσια
χρόνια, στην Ελλάδα ένα κόμμα,
έστω μικρό και αδύναμο, που να
παλεύει για να μείνει ζωντανή η ελ-
ληνική διαφορά. Να παλεύει με τον
«τρόπο» των Ελλήνων, όχι κοπιά-
ροντας τους εθνικισμούς της Δύσης.
Να ζητάει Αρχαία Ελληνικά από το
Δημοτικό Σχολείο και τα μαθηματικά
ως γλώσσα, όχι ως χρηστικό εργα-
λείο, γλώσσα ισότιμη και ισόκυρη
με τη μουσική. Ενα ελάχιστο, έστω,
κόμμα που να απαιτεί επιστροφή
στην αυτοδιαχειριζόμενη μικρή
κοινότητα – να ξαναπάρει ο Ελληνας
τη ζωή του στα χέρια του, να λυ-
τρωθεί από τον ζυγό των επαγγελ-
ματιών της εξουσίας, την καφρίλα
των εισαγόμενων ιδεολογιών. Κόμμα
της ελληνικής διαφοράς, με πρω-
τεύουσα τη λογική της κοινωνού-
μενης εμπειρίας, όχι τον πνιγερό
δογματισμό της ιδεολογικής ασφυ-
ξίας. Να αγνοηθούν οι εισαγόμενες
και από δεύτερο χέρι (ή μυριοστό)
συνταγές, έστω κι αν λανσάρονται
σαν παγκόσμια μόδα για τους ξι-
πασμένους αμβλύνοες.

Φυσικά, τέτοια ιστορικά αναχώ-
ματα αντίστασης στον αφανισμό,
γεννιούνται, δεν κατασκευάζονται
κατά παραγγελίαν.

Για την ελληνική διαφορά

Ακούγεται και γρά-
φεται συχνά ότι με-
τά την ήττα του ΣΥ-
ΡΙΖΑ κλείνει ο πολι-
τικός κύκλος της με-
ταπολίτευσης. Πως,

δηλαδή, θα κλείσουμε τους λο-
γαριασμούς του παρελθόντος και
θα σταματήσουμε να δίνουμε μά-
χες για το τι συνέβη πριν από 44
ή 75 χρόνια. Και πως η χώρα θα
κοιτάξει μπροστά για να λύσει τα
συσσωρευμένα προβλήματά της.
Με το αυτονόητο να παίρνει το
πάνω χέρι απέναντι σε ιδεολογικές
αγκυλώσεις, αφού ζήσαμε το «όνει-

ρο» της Aριστεράς στην εξουσία...
Ο κύκλος άρχισε, άλλωστε, να

κλείνει κατά τη διάρκεια της δια-
κυβέρνησης του ΣΥΡΙΖΑ. Ο κ. Τσί-
πρας έθαψε πολλά τοτέμ της με-
ταπολίτευσης, άλλα στα λόγια και
λίγα στην πράξη. Σε πολλούς όμως
τομείς, όπως η παιδεία, η ασφάλεια
και το ήθος και η επάρκεια δια-
κυβέρνησης, πήγαμε πολύ πίσω.
Και τώρα είναι ανάγκη να κάνουμε
άλματα. Υπάρχουν δυνάμεις που
θα δώσουν τη δική τους σκληρή

μάχη. Ζουν ακόμη με τη φαντα-
σίωση πως θα πάρουν τη ρεβάνς
για την ήττα του Δεκέμβρη του
1944 ή ότι θα ξαναβιώσουν με άλ-
λους όρους τον Νοέμβριο του
1973. Η κατάργηση του ασύλου
και η σύνδεση του Αρχαιολογικού
Μουσείου με το Πολυτεχνείο τούς
δημιουργούν ελπίδες για μαζικά
κινήματα, καταλήψεις, πολιορκίες
και ό,τι άλλο χωράει ένα κολλη-
μένο μυαλό. Οι φωνές που θέλουν
«επανακατάληψη των Εξαρχείων
εδώ και τώρα» βάζουν βούτυρο
στο ψωμί τους. Ολα θέλουν ένα
μέτρο, μαζί με την τόλμη.

Η ελληνική κοινωνία θέλει να
πάει παρακάτω, δεν την ενδια-
φέρει το χθες.

Η αποδραματοποίηση είναι το
καλύτερο αντίδοτο στον εξτρε-
μισμό. Το άσυλο δεν είναι κάποιο
ιερό δισκοπότηρο, αλλά ένας τρό-
πος να έχουν τα παιδιά μας ασφα-
λή, καθαρά πανεπιστήμια, στα
οποία δεν υπάρχει φόβος. Οπως
σε όλον τον υπόλοιπο κόσμο.

Αν ο κ. Τσίπρας κάνει το λάθος
και ξαναγυρίσει στις κραυγές του
προπατορικού του 3% θα κάνει
μεγάλη ζημιά, στη χώρα πρωτί-
στως. Θα κάνει όμως ζημιά και
στον εαυτό του, γιατί από το 30,5%
είναι ελάχιστο το ποσοστό που
τον θέλει ξανά στον ρόλο που
έπαιζε έως το 2015. Αυτός θα είναι
ο σίγουρος τρόπος να χάσει κάθε
επιρροή στον μεσαίο χώρο και
να τον παραδώσει στον κ. Μη-
τσοτάκη για μεγάλο διάστημα.
Τον χειμώνα θα δούμε αν θα αν-
τισταθεί στον πειρασμό.

Προσωπικό συμφέρον
και πολιτικές επιλογές

ΕΠΙΦΥΛΛΙΔΑ / Tου  ΧΡΗΣΤΟΥ ΓΙΑΝΝΑΡΑ
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Αν ο κ. Τσίπρας κάνει το
λάθος και ξαναγυρίσει
στις κραυγές του προ-
πατορικού του 3% θα
κάνει μεγάλη ζημιά, στη
χώρα πρωτίστως, αλλά
και στον εαυτό του.
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Ο γ.γ. των Ηνωμένων Εθνών Α.
Γκουτιέρες απέδειξε ότι γνωρίζει
καλά το παιχνίδι της πολιτικής.
Ως γνώστης, πλέον, προσώπων
και πραγμάτων γύρω από το Κυ-
πριακό, έκανε τρεις σημαντικές
κινήσεις μέσα σε ελάχιστο χρονικό
διάστημα. 

1. Απέτρεψε την ειδική αντι-
πρόσωπό του Τζέιν Χολ Λουτ από
το να λάβει μέρος στη συνάντηση
της 9ης Αυγούστου ανάμεσα στους
Ν. Αναστασιάδη και Μ. Ακιντζί.
Γι’ αυτό πήρε τηλέφωνο τους δύο
ηγέτες και τους ευχήθηκε «καλή
επιτυχία». 

2. Το Σ.Α. του ΟΗΕ αξιοποίησε
την ευκαιρία που του προσέφερε
η διαδικασία της ανανέωσης της
θητείας της ΟΥΝΦΥΚΥΠ για να
στείλει ένα πολύ καθαρό μήνυμα
σε κάθε ενδιαφερόμενο. Ότι δη-
λαδή το Σώμα στηρίζει τις προ-
σπάθειες των αξιωματούχων του
ΟΗΕ μόνο στο πλαίσιο υλοποίησης
των ψηφισμάτων που έχει υιοθε-
τήσει για λύση δικοινοτικής, δι-
ζωνικής ομοσπονδίας με πολιτική
ισότητα. 

3. Ο ίδιος ο γ.γ. αποφάσισε να
συνομιλήσει με τους δύο ηγέτες
στη Νέα Υόρκη στο πλαίσιο που
παρέχει σε αυτόν η ταυτόχρονη
παρουσία τους στη Νέα Υόρκη το
τρίτο δεκαήμερο του Σεπτεμβρίου. 

Οι τρεις αυτές κινήσεις δείχνουν
ότι έλαβε ορισμένες αποφάσεις και
φαίνεται ότι είναι αποφασισμένος
να παίξει το τελευταίο χαρτί του
ΟΗΕ στη διαχείριση του Κυπριακού.
Τρεις παράγοντες τον ώθησαν στη
διαφοροποίηση της προσεγγισής
του. Πρώτο, η αυξανόμενη ένταση
στην περιοχή με την ανοικτη πα-

ραβίαση της κυπριακής ΑΟΖ από
τουρκικά ερευνητικά σκάφη, και
η αβεβαιότητα γύρω από πιθανές
περενέργειες στην ευρύτερη πε-
ριοχή. Δεύτερο, ως καλός πολιτικός
έθεσε όρους: πρώτα συνομιλίες
ανάμεσα στους δύο ηγέτες, πρώτα
να γεφυρώσουν τις αποστάσεις,
και αν αυτο συμβεί τότε θα ακο-
λουθούσε η δική του παρέμβαση.
Τρίτο, ως καλός διπλωμάτης δια-
φοροποίησε την προσέγγισή του,
βλέποντας την αναποτελεσματι-
κότητα των κινήσεων που προώθη-
σε σε κατώτερο βαθμό (επισκέψεις
Λουτ ή κινήσεις Σπέχαρ). Έτσι
έλαβε την απόφαση να συναντήσει
ο ίδιος τους δύο ηγέτες στη δική
του έδρα, αφού πρώτα συναντηθούν
μόνοι τους στη Λευκωσία. 

Το χρονοδιάγραμμα έχει τεθεί
και ουδείς μπορεί να το παραγνω-
ρίσει. Τόσο ο γ.γ. όσο και το Σ.Α.
εκτιμούν ότι το υπάρχον στάτους
κβο δεν είναι βιώσιμο. Μιλούν για
συνομιλίες με την αίσθηση του
επείγοντος, δεν εγκρίνουν ξανά
ατέρμονες διαπραγματεύσεις, ενώ
ζητούν από τους δύο ηγέτες να
καταθέτουν γραπτώς τις απόψεις
για το πώς προωθούν τα ψηφισμέ-
να κείμενα του Σ.Α. Ταυτόχρονα,
ζητούν από τους δύο ηγέτες να
βελτιώσουν τη «δημόσια ατμό-
σφαιρα των διαπραγματεύσεων»,
να ενημερώσουν την κοινή γνώμη
για τα πλεονεκτήματα που θα προ-
κύψουν από τη λύση, να πάρουν
πρωτοβουλίες για να πείσουν για
τις προοπτικές ανάπτυξης και ευη-
μερίας σε μια διαφορετική Κύπρο. 

Τι πιθανότητες έχει αυτή η πρω-
τοβουλία να επιτύχει κάτι σημαν-
τικό; Οι μηδενικές εξελίξεις από

το Κραν Μοντάνα μέχρι σήμερα
έχουν επιβαρύνει την ατμόσφαιρα
και τη φόρτωσαν με επιπρόσθετο
αρνητισμό. Ολοφάνερα η κοινή
γνώμη δεν ελπίζει σε κάτι. Ωστόσο,
ο γ.γ. του ΟΗΕ φαίνεται να αξιο-
λογεί σωστά το στρατηγικό πλε-
ονέκτημα που του δίνει η θέση
του, να εξηγήσει, δηλαδή, ποιος
ευθύνεται για το αδιέξοδο, να πει
ποια πλευρά δεν ανταποκρίνεται
στις κατευθύνσεις που έχει θέσει
ήδη από το Κραν Μοντάνα. Καμμιά
πλευρά, ιδιαίτερα η ε/κ, δεν θα
ήθελε να βρίσκεται σε αυτό το κά-
δρο, και αυτό το ενδεχόμενο γεμίζει
τον Ν. Αναστασιάδη με χαρακτη-
ριστική νευρικότητα. Είναι κοινό
μυστικό πως τα Η.Ε. επιρρίπτουν
κυρίως σε αυτόν την ευθύνη για
την αποτελμάτωση των συνομι-
λιών, και εξαιτίας αυτής της δια-
πίστωσης απέφυγαν να κάνουν
οποιανδήπτε αναφορά στις πα-
ρεμβάσεις τουρκικών γεωτρύπα-
νων στην κυπριακή ΑΟΖ. Προφα-
νώς τον προειδοποίησαν παρα-
σκηνιακά γι’ αυτό το ενδεχόμενο
μετά τις γνωστές οβιδιακές μετα-
μορφώσεις του. Τις υπενθυμίζω:
εκ των υστέρων «αποκεντρωμένη»
ομοσπονδία, σκόπιμη διαστρέ-
βλωση του Πλαισιου Γκουτιέρες
(μιλούσε για ανύπαρκτο άλλο), δή-
θεν χαμένα πρακτικά του ΟΗΕ,
νέα συνταγματική δομή έξω από
τη συμφωνημένη σύγκλιση, βο-
λιδοσκοπήσεις εντός και εκτός
Κύπρου για λύση βασισμένη σε
«δύο κράτη». Μέσα από τις μετα-
μορφώσεις αυτές κυριολεκτικά
άνοιξε τον ασκό του Αιόλου για
διάλυση του διαπραγματευτικού
τοπίου, και μαζί, την εξουθένηση

της κοινής γνώμης μέσα από την
παραπληροφόρηση και την «επι-
στημονική» διαστρέβλωση κάθε
είδησης σχετικής με το Κυπριακό.
Σε αυτή την περίοδο της ασυναρ-
τησίας, είναι σημαντικό πως ο Μ.
Ακιντζί, κράτησε υπεύθυνη στάση,
ήρθε σε ρήξη με τον Μ. Τσαβού-
σογλου και την τ/κ απορριπτική
σχολή (Τατάρ, Οζερσάι), και εξαι-
τίας αυτής της στάσης, καταβάλ-
λονται σήμερα προσπάθειες. 

Μπορεί να αποδώσει αυτή η
ύστατη κίνηση Γκουτιέρες; Από
τη στιγμή που ο Ν. Αναστασιάδης
απέρριψε την πρόταση Ακιντζί
(2018) για να γίνει το Πλαίσιο Γκου-
τιέρες «στρατηγική συμφωνία»
για τη λύση, τα στοιχεία συνηγο-
ρούν υπέρ της καταγραφής ενός
εντυπωσιακού αδιεξόδου. Ο γ.γ.
μπορεί να παίξει με ανοικτά χαρτιά:
επισημοποίηση του αδιεξόδου,
ανακοίνωση για τερματισμό της
ανάμειξης του ΟΗΕ στη διαδικα-
σία, η οποία κρατά από το 1964
και απασχόλησε 28 απεσταλμένους
του, αποχώρηση της ΟΥΝΦΥΚΥΠ
μέσα στο 2020. Ένα θέμα και ένα
ερώτημα: το θέμα είναι αν ο Ν.
Αναστασιάδης έχει πεισθεί ότι δεν
του έμειναν άλλα «χαρτιά» προς
χρήση. Ο χρόνος έχει εξαντληθεί,
νέα παράταση ή άλλοι τακτικισμοί
δεν χωρούν, γνωρίζει καλύτερα
από κάθε άλλον, ότι σε αυτά δεν
έχει πλέον κανένα σύμμμαχο. Το
ερώτημα είναι αν ο Ν. Αναστασιά-
δης είναι σε θέση να αντλήσει «εκ-
παιδευτικό» υλικό από τη στρα-
τηγική ήττα Τ. Παπαδόπουλου
στις προεδρικές εκλογές του 2008...

www.larkoslarkou.org.cy

Τα κλειδιά στα χέρια Γκουτιέρες
Του ΛΑΡΚΟΥ ΛΑΡΚΟΥ

«Μ ε ικανοποιεί το γεγονός
ότι ο πρόεδρος ποτέ δη-
μοσίωςκαιποτέεπισήμως

δεν εισηγήθηκε κάτι τέτοιο. Η επί-
σημη θέση της πλευράς μας έχει
δημοσιοποιηθεί επανειλημμένα και
είναι η επιδίωξη λύσης ΔΔΟ, η επα-
νέναρξη συνομιλιών από το σημείο
που έμειναν στο Κρανς Μοντανά
και η αποδοχή των έξι σημείων του
πλαισίου Γκουτέρες», ανέφερε σε
συνέντευξη στον Φιλελεύθερο ο
Ιωάννης Κασουλίδης, απαντώντας
σε ερώτηση αν ο ΠτΔ φλερτάρει με
λύση δύο κρατών. Ποτέ επίσημα και
ποτέδημόσια. Εμμέσωςπληνσαφώς
για το «κατ’ ιδίαν και το ανεπίσημα»
ο Ιωάννης Κασουλίδης δεν βάζει το
χέρι του στη φωτιά. Άλλωστε, πολλά
έχουν δημοσιευτεί για το ότι και ο
ίδιος έγινε μάρτυρας προβληματι-
σμώντουΠτΔγιαεναλλακτικέςμορ-
φές λύσης έκτος της ΔΔΟ.

Βέβαια μπορεί ο κ. Κασουλίδης
να νοιώθει ικανοποιημένος για το
ότι στη δίκη μας πλευρά, δημόσια
και επίσημα, υπάρχει μόνο σχέδιο
Α΄, αλλά φαίνεται ότι είτε ξεχνά είτε

δεν θέλει να θυμάται δηλώσεις, δη-
μόσιες και επίσημες, που κάθε άλλο
παρά δικαιολογούν αυτήν του την
ικανοποίηση. «Πρέπει οι πολιτικές
δυνάμεις με πραγματισμό, με ρεα-
λισμόνακάτσουνκάτωναδουνπώς
επιτέλους επικρατεί ειρήνη σε αυτό
τον τόπο και πώς είναι δυνατόν να
δημιουργήσουμεσυνθήκεςειρηνικής
συνύπαρξης είτε με τον Α ή τον Β
ή τον Γ τρόπο. Δεν θέλω να προχω-
ρήσω περαιτέρω. Αλλά δεν θα δι-
στάσω να προχωρήσω στις σκέψεις
μου, όχιαπλάμεταξύπολιτικώνηγε-
σιών, αλλά να κάνω κοινωνό και τον
λαό», δήλωνε ο ΠτΔ στις 14/3/2019
σε συζήτηση στο Πανεπιστήμιο Κύ-
πρου για θέματα που αφορούν τη
νεολαία.

Αυτή και αν είναι κατάντια. Φτά-
σαμε στο σημείο να νιώθουμε ευ-
χαριστημένοι, γιατίηδικήμαςπλευ-
ρά, τουλάχιστον επίσημα και δημό-
σια, δεν αλληθωρίζει προς άλλους
δρόμους. Με άλλα λόγια δεν απο-
δέχεται το Taksim του Ραούφ Ντεν-
κτάς. Δεν ξέρω αν όλοι θα πρέπει
νασυμμεριστούμετην ικανοποίηση
του πρώην ΥΠΕΞ και αν θα πρέπει
ναηχήσουνχαρμόσυναοικαμπάνες.
Δυστυχώς, μαςδιαφεύγει τογεγονός
ότι όταν αναγκάζεσαι να τονίσεις
το αυτονόητο τότε παύει να είναι
αυτονόητο. Ακόμα μας διαφεύγει
το ότι στην πολιτική αυτά που συμ-
βαίνουν δεν είναι οι επίσημες και

δημόσιες διακηρύξεις, αλλά αυτά
που λέγονται πίσω από κλειστές
πόρτες κατ’ ιδίαν και ανεπίσημα.

Τις τελευταίες μέρες ακούγονται
και άλλες φωνές επαναπροσδιορι-
σμού της θέσης ότι η μόνη λύση
που συζητάμε είναι η ΔΔΟ. Ούτε
σχέδια Β ούτε Γ. Μόνο σχέδιο Α
υπάρχει, δηλαδή η επανένωση της
πατρίδας μας στη βάση μιας ομο-
σπονδιακής λύσης. Μέσα σε αυτά
τα πλαίσια είναι και η ρητορική του
Αβέρωφ Νεόφυτου. Σε πρόσφατες
δηλώσεις του, προτού μιλήσει για
στήριξη προς τον ΠτΔ, πάντα ανα-
φέρει ότι η θέση της παράταξης
είναιημορφήλύσηςΔΔΟ.Ητακτική
αυτή θα μπορούσε να εκθλιφθεί και
ως στήριξη υπό όρους ή ακόμα και
προειδοποίηση. Με άλλα λόγια στη-
ρίζουμε, φτάνει ο στόχος να είναι
η ΔΔΟ. Δυστυχώς και ο Αβέρωφ Νε-
οφύτου νιώθει την ανάγκη να ξε-
καθαρίσει το αυτονόητο.

Από ό,τι φαίνεται τις τελευταίες
μέρες η ξεχασμένη ΔΔΟ έχει την τι-
μητική της. Στο κυβερνητικό στρα-
τόπεδο ο ΥΠΕΞ δηλώνει πλέον πα-
θιασμένοςγι’ αυτήντημορφή λύσης.
Σε πρόσφατη συνέντευξή του στην
Καθημερινή δεν δίστασε μάλιστα
ναπαραδώσειμαθήματαστονΔΗΣΥ
για το θέμα αυτό. «Οι μόνες προ-
σεγγίσεις που θεωρώ ότι δεν μπο-
ρούν να γίνουν αποδεκτές ή δεν
συμβαδίζουνμετην ιστορίατουΔΗ-
ΣΥείναιαυτέςπουείτευποστηρίζουν
την παραμονή του στάτους κβο είτε
άλλες μορφές λύσης πέραν της ΔΔΟ.
Αυτό θεωρώ είναι κόκκινη γραμμή»,
ανέφερε χαρακτηριστικά. Ακόμα
στην ίδια συνέντευξη αναφέρθηκε
τόσες πολλές φορές στην ΔΔΟ σε
σημείο που ήταν και υπερβολή. Ό,τι
ερώτηση του έθεταν σε σχέση με
το Κυπριακό, ο επίλογος ο ίδιος,
ΔΔΟ. Τις προάλλες στην ομιλία του
για την επέτειο της εισβολής, μι-
λώντας εκ μέρους του ΠτΔ, ήταν και
πάλιξεκάθαρος.ΔΔΟκαιπικρόψωμί.
Η σαφέστατη, λεκτική τουλάχιστον
μετάλλαξη της δικής μας πλευράς
διά στόματος του ΥΠΕΞ, στην ουσία
η μετάλλαξη της μετάλλαξης, κανο-
νικά θα έπρεπε να χαροποιεί αυτούς
που στόχο έχουν έναν ειλικρινή
συμβιβασμό στο πλαίσιο μιας ομο-
σπονδιακής λύσης.

Θαέπρεπεόλοινασυμμερίζονται
την ίδια ικανοποίηση με αυτήν του
Ιωάννη Κασουλίδη. Όμως η στάση
μαςτατελευταίαδύοχρόνια, μεόλες
εκείνες τις παλινδρομήσεις, τους
ακροβατισμούς και τις νεοφανείς
ιδέες, αναγκάζει και τον πλέον κα-
λόπιστο να αμφιβάλλει και να διε-
ρωτάται: Μήπωςείναιέναειλικρινές
μέα κούλπα και επιστροφή στις δια-
χρονικές αρχές και άξιες, έστω και
την υστάτη; Μήπως είναι φόβος για
τις τεράστιες ευθύνες που θα απο-
δοθούν για την τραγική κατάσταση
που βρέθηκε το εθνικό θέμα; Τέλος,
μήπως είναι νέοι τακτικισμοί και
«Νέα κόλπα»;

Ο κ. Θεόδωρος Θεοδώρου είναι
ειδικός προγραμμάτων ηλεκτρονικών
υπολογιστών.

Μέα κούλπα,
φόβος ή νέα κόλπα

Του ΘΕΟΔΩΡΟΥ ΘΕΟΔΩΡΟΥ

Η παραλαβή των ρωσικών S-
400 από την Τουρκία αναμ-
φίβολα θα δημιουργήσει νέα

δεδομένα με αλλαγές, μικρές ή με-
γάλες, στις διεθνείς σχέσεις στην
ευρύτερη περιοχή. Το πόσο θετικά
ή αρνητικά θα επηρεάσει την Ελ-
λάδα και την Κυπριακή Δημοκρατία
η νέα κατάσταση πραγμάτων δεν
εξαρτάται μόνο από εμάς, αλλά
εξαρτάται και από εμάς. Αυτό που
δεν εξαρτάται από εμάς: Προφανώς
οι σχέσεις των Η.Π.Α. με την Τουρ-
κία δεν θα παραμείνουν για πάντα
στα σημερινά επίπεδα.

Δεν συμφέρει σε καμία από τις
δύο χώρες να εφαρμόσουν πολιτι-
κές, οι οποίες θα δημιουργήσουν
τέτοια δεδομένα τα οποία δεν θα
επιτρέπουν την επανασύσφιξη των
σχέσεων. Από την άλλη, όμως, η
εκτίμηση που υπάρχει και την
οποία υιοθετώ είναι πως δεν πρό-
κειται οι σχέσεις των δύο χωρών
να είναι ξανά οι ίδιες. Αυτό που

εξαρτάται από εμάς: Η περίοδος
μέχρι οι σχέσεις ΗΠΑ – Τουρκίας
βελτιωθούν αποτελεί για εμάς (Ελ-
λάδα και Κύπρο) μια ευκαιρία την
οποία οι ηγεσίες σε Αθήνα και Λευ-
κωσία πρέπει να εκμεταλλευτούν.
Οι ΗΠΑ έχουν ανάγκη από συμμά-
χους, οι οποίοι θα είναι ξεκάθαροι
στον προσανατολισμό τους, αλλά
κυρίως θα είναι αξιόπιστοι. Τα δε-
δομένα: Το νομοσχέδιο των γερου-
σιαστών Μενέντεζ και Ρούμπιο, το
οποίο καταργεί το εμπάργκο όπλων
προς την Κυπριακή Δημοκρατία
μετά από σχεδόν μισό αιώνα στέλ-
νει θετικά μηνύματα, τα οποία θα
πρέπει να τα λάβουμε.

Ο Αμερικανικός ενεργειακός κο-
λοσσός Exxon-Mobil πλέον απο-
τελεί μαζί με την Total τους ισχυ-
ρότερους παίκτες στην κυπριακή
ΑΟΖ. Η πρόθεση δε της εταιρίας
να επενδύσει στη δημιουργία χερ-
σαίου τερματικού σταθμού υγρο-
ποίησης φυσικού αερίου στέλνει

το μήνυμα πως θεωρεί την Κύπρο
σημαντικό κόμβο για την επίτευξη
των επιχειρηματικών, και όχι μόνο,
στόχων της για τις επόμενες δε-
καετίες.

Μία ακόμη συνισταμένη, η
οποία καθορίζει τις σχέσεις μας με
τη Δύση είναι και οι στοχεύσεις
άλλων χωρών στην περιοχή. Το Ισ-
ραήλ αποτελεί τον ισχυρότερο και
πιο σταθερό σύμμαχο των ΗΠΑ
στην ευρύτερη περιοχή. Η σύσφιξη
των σχέσεων Κύπρου και Ελλάδας

με τις ΗΠΑ εξυπηρετεί απόλυτα
και τη γείτονα χώρα. Το Ισραήλ
έχει δύο επιλογές για συνεργασία
για να αξιοποιήσει το φυσικό του
αέριο. Την Κύπρο και την Αίγυπτο.
Η τρίτη επιλογή είναι η δημιουργία
τερματικού φυσικού αερίου στο
Ισραήλ. Κάτι τέτοιοι είναι σχεδόν
αδύνατο να προκριθεί ως επιλογή,
γιατί και το ίδιο το Ισραήλ γνωρίζει
πως θα αποτελεί στόχο για τους
εχθρούς του και θα χρειαστούν τε-
ράστια κονδύλια για να συντηρή-
σουν την προστασία του από πι-
θανές επιθέσεις. Η Αίγυπτος μπορεί
σήμερα να έχει ηγεσία που να δι-
ευκολύνει τη σύσφιξη των σχέσεων
με το Ισραήλ, αλλά αυτό δεν ση-
μαίνει πως θα επικρατήσει για πάν-
τα. Οι Αδελφοί Μουσουλμάνοι, που
βρίσκονται σε συνεννόηση και με
τον Ερντογάν, αποτελούν εχθρό
για το Ισραήλ. Δεν μπορεί, λοιπόν,
το Ισραήλ να κάνει μια στρατηγική
επιλογή δεκαετιών με την Αίγυπτο.

Η Κύπρος αποτελεί τον πιο αξιό-
πιστο σύμμαχο για το Ισραήλ για
ενεργειακή συνεργασία. Είτε η κα-
τασκευή του αγωγού East-Med είτε
η μεταφορά του φυσικού αερίου
του Ισραήλ σε κυπριακό τερματικό
αποτελούν τις πιο ασφαλείς επι-
λογές για τη γείτονα χώρα. 

Επιπρόσθετα οι σχέσεις του Ισ-
ραήλ τόσο με το Ιράν όσο και με
την Τουρκία βρίσκονται σε τεντω-
μένο σχοινί. Η Κυπριακή Δημο-
κρατία μπορεί να αποτελέσει για
το Ισραήλ ένα αξιόπιστο σύμμαχο
σε όλα τα επίπεδα και ο συνδετικός
κρίκος του Ισραήλ με την Ευρω-
παϊκή Ένωση. Το κάθε βήμα που
αναβαθμίζει τις σχέσεις ΗΠΑ – Ελ-
λάδας και ΗΠΑ – Κύπρου ευνοεί
και το Ισραήλ. Αυτά, λοιπόν, που
συμβαίνουν στην περιοχή μας προ-
φανώς και δεν είναι γεγονότα που
συμβαίνουν καθημερινά. Ανεξαρ-
τήτως με τις όποιες εξελίξεις στο
Κυπριακό, η Κυπριακή Δημοκρατία

οφείλει να στείλει σαφές το μήνυμα
ότι μπορεί να καταστεί ένας αξιό-
πιστος σύμμαχος και να διαδρα-
ματίσει πρωταγωνιστικό ρόλο στην
ευρύτερη περιοχή. Η πολιτική της
ουδετερότητας και των ίσων απο-
στάσεων που είχαμε τα προηγού-
μενα χρόνια μεταξύ ΗΠΑ και Ρω-
σίας έχει κλείσει τον κύκλο της.
Είναι η ώρα των αποφάσεων.

Η Κυπριακή Δημοκρατία με την
ένταξή της το 2004 στην Ευρωπαϊκή
Ένωση έχει λάβει τις αποφάσεις τις
για τον προσανατολισμό συμμαχιών
που θα ακολουθήσει. Θα πρέπει να
τις υπερασπιστεί με αποφασιστικό-
τητα χωρίς φόβο και πισωγυρίσματα.
Με σοβαρότητα, αλλά και όσο το
δυνατό περισσότερη εθνική ομο-
ψυχία ας αξιολογήσουμε τα νέα δε-
δομένα. Χωρίς ευσεβοποθισμούς,
ιδεοληψίες και συνθήματα.

Ο κ. Ανδρέας Α. Αποστόλου είναι εκπρό-
σωπος Τύπου της Συμμαχίας Πολιτών.

Να εκμεταλλευτούμε τα νέα δεδομένα στην Ανατολική Μεσόγειο 
Του ΑΝΔΡΕΑ ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ

Αιγύπτιος βοσκός με το κοπάδι του, 60 χιλιόμετρα από το Κάιρο, κοντά στην πόλη Birqash. 
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Η Αίγυπτος μπορεί σή-
μερα να έχει ηγεσία που
να διευκολύνει τη σύσφι-
ξη των σχέσεων με το Ισ-
ραήλ, αλλά αυτό δεν ση-
μαίνει πως θα επικρατή-
σει για πάντα. 

������

Αυτή και αν είναι κατάν-
τια. Φτάσαμε στο σημείο
να νιώθουμε ευχαριστη-
μένοι, γιατί η δική μας
πλευρά, τουλάχιστον
επίσημα και δημόσια,
δεν αλληθωρίζει προς
άλλους δρόμους.
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Του ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ ΤΟΜΑΡΑ

Στις εννιά το βράδυ Κυριακής θα
είναι γνωστό το αποτέλεσμα της
κάλπης που έχει στηθεί στη μη-
τροπολιτική περιφέρεια Κιτίου για
την ανάδειξη  του νέου ποιμενάρχη,
μετά την παραίτηση του τέως Κιτίου
Χρυσόστομου. Ένα αποτέλεσμα
που εν πολλοίς θα παίξει καθορι-
στικό ρόλο κατά τη δεύτερη φάση
της διαδικασίας που είναι η επιλογή

του νέου μητροπολίτη Κιτίου από
τα 16 μέλη της Ιεράς Συνόδου της
Εκκλησίας της Κύπρου. Παρά το
γεγονός ότι ο Καταστατικός Χάρτης
δεν θεωρεί ότι ο «υποψήφιος» που
θα λάβει τις περισσότερες ψήφους
εκλέγεται νέος μητροπολίτης, οι
Συνοδικοί, όμως, δύσκολα θα πα-
ραγνωρίσουν τη βούληση λαϊκών
και πιστών. Για το συγκεκριμένο
ζήτημα, μέλος της Ιεράς Συνόδου
έλεγε στην «Κ» πως η εκλογή μη-
τροπολίτη Κυρηνείας έχει δημιουρ-
γήσει μια άτυπη «παράδοση» εντός
της Συνόδου με τα μέλη της να λαμ-
βάνουν υπόψη, τις ψήφους που
έλαβαν τα πρόσωπα που έχουν κα-
ταρτήσει το τριπρόσωπο. Ο Κατα-
στατικός Χάρτης αναφέρει ρητά
πως οι Συνοδικοί επιλέγουν έναν

από τους τρεις, ανεξαρτήτως του
αριθμού ψήφων που έλαβαν. 

Οι «υποψήφιοι»
Τον μητροπολιτικό θρόνο διεκ-

δικούν δύο κληρικοί, οι οποίοι προ-
έρχονται από τη Μητρόπολη Κιτίου,
ο νυν επίσκοπος Αρσινόης Νεκτά-
ριος και ο αρχιμανδρίτης Ευμένιος.
Οι ομάδες υποστήριξης των δύο
«υποψηφίων» που έχουν συγκρο-
τηθεί έχουν ρίξει το βάρος των
προσπαθειών τους στην εκλογική
διαδικασία, πιστεύοντας πως το
αποτέλεσμα της Κυριακής θα κρίνει
και την τελική απόφαση της Συ-
νόδου. Η εικόνα που επικρατούσε
το τελευταίο διάστημα στη μητρο-
πολιτική περιφέρεια έδειχνε πως

και οι δύο ομάδες πραγματοποιού-
σαν εκστρατεία, πόρτα με πόρτα
ενώ σε κάποιες περιπτώσεις οι
τόνοι ανέβηκαν με εκατέρωθεν κα-
ταγγελίες των επιτελείων των δύο.
Ιδιαίτερα έντονες ήταν οι επικρίσεις
που διατυπώθηκαν από την ομάδα
στήριξης του αρχιμανδρίτη Ευμέ-
νιου κατά προσώπων που τα πα-
ρουσίαζαν να είναι κοντά στον επί-
σκοπο Νεκτάριο. Σε μια περίπτωση,
μάλιστα, οι καταγγελίες έφθασαν
και επίσημα στην Αρχιεπισκοπή
και στο γραφείο του τοποτηρητή
της Μητροπόλεως Κιτίου, αρχιε-
πισκόπου Χρυσοστόμου. 

Το φαβορί
Σύμφωνα με όλες τις ενδείξεις,

ο επίσκοπος Αρσινόης παρουσιά-

ζεται ως το αδιαφιλονίκητο φαβορί
τόσο της εκλογικής διαδικασίας ,
λαϊκών και πιστών όσο και της δια-
δικασίας ενώπιον της Ιεράς Συνό-
δου. Η «υποψηφιότητα» Νεκταρίου
εμφανίζεται να έχει αποκτήσει δυ-
ναμική, ιδιαίτερα μετά τη στήριξη
από τον παραιτηθέντα μητροπολίτη
Χρυσόστομο, τον αρχιεπίσκοπο
Χρυσόστομο, καθώς και από άλλους
συνοδικούς.

Ο τέως Κιτίου όσο και ο προκα-
θήμενος της Εκκλησίας εξέφρασαν
ανοικτά την υποστήριξή τους στον
επίσκοπο Νεκτάριο, μέσω συνεν-
τεύξεων στην «Κ». Συγκεκριμένα
ο μητροπολίτης Χρυσόστομος ερω-
τηθείς είχε απαντήσει: «Εάν το θέ-
λημα του Κυρίου είναι να γίνει ο
Αρσινόης, έχει το οποιοδήποτε δι-

καίωμα ο μητροπολίτης Κιτίου να
αρνηθεί; Αντίθετα εγώ θα χαρώ
γιατί είναι ένα πνευματικό μου παι-
δί, τον ξέρω, είναι άξιος ιεράρχης
και αν αναλάβει το έργο του νέου
μητροπολίτη Κιτίου εγώ θα είμαι
ευτυχισμένος. Δεν σημαίνει όμως
ότι μπορώ να αρνηθώ εάν ο Θεός,
η Σύνοδος και ο λαός επιλέξουν
άλλον, θα συνεργαστούμε με αυ-
τόν».

Οι συσχετισμοί
Η ανοιχτή υποστήριξη του επι-

σκόπου Νεκταρίου από τον αρχιε-
πίσκοπο, αλλά και τον παραιτη-
θέντα μητροπολίτη εκ των πραγ-
μάτων δίνει πλεονέκτημα στον Αρ-
σινόης, όταν τα μέλη της Συνόδου
κληθούν να αποφασίσουν. Με βάση
τους συσχετισμούς που υπάρχουν
εντός της Ιεράς Συνόδου ο Νεκτά-
ριος συγκεντρώνει την πλειοψηφία
των μελών της Ιεράς Συνόδου. Η
τάση που υπάρχει είναι πως η ομά-
δα των συνοδικών που βρίσκονται
κοντά στον αρχιεπίσκοπο, οι μη-
τροπολίτες Πάφου Γεώργιος, Μόρ-
φου Νεόφυτος, Κωνσταντίας – Αμ-
μοχώστου Βασίλειος, Τριμυθούντος
και Λευκάρων Βαρνάβας και οι επί-
σκοποι Καρπασίας Χριστοφόρος,
Μεσαορίας Γρηγόριος, Χύτρων Λε-
όντιος, Νεαπόλεως Πορφύριος θα
τοποθετηθεί υπέρ του Νεκταρίου.
Άγνωστο παραμένει το πώς θα συμ-
περιφερθεί η ομάδα των μητροπο-
λιτών Κύκκου και Λεμεσού.

Ιεράρχες που κινούνται στη
σφαίρα επιρροής των Κύκκου και
Λεμεσού έλεγαν στην «Κ» πως ο
αριθμός ψήφων που θα εξασφαλίσει
ο κάθε «υποψήφιος» θα διαδραμα-
τίσει σημαντικό ρόλο στη στάση
που θα τηρήσουν εντός της Ιεράς
Συνόδου. 

Το ποίμνιο εκλέγει νέο μητροπολίτη Κιτίου
Ο Αρσινόης Νεκτάριος αποτελεί το αδιαφιλονίκητο φαβορί της εκλογικής διαδικασίας λαϊκών-πιστών, καθώς και της Ιεράς Συνόδου

������

Η τελική απόφαση για
τον νέο μητροπολίτη Κιτί-
ου θα ληφθεί από την Ιερά
Σύνοδο, τα μέλη της οποί-
ας θα κληθούν να επιλέ-
ξουν έναν από τους υπο-
ψηφίους, οι οποίοι θα κα-
ταρτίσουν το τριπρόσωπο.

Οι ομάδες

Στη «μάχη» για τον μητροπο-
λιτικό θρόνο, το έναυσμα το
έδωσαν ομάδες υποστήριξης
κυρίως των δύο «υποψη-
φίων». Του νυν επισκόπου Νε-
κταρίου και του αρχιμανδρίτη
της Μητρόπολης Κιτίου Ευμέ-
νιου Σιήππη. Υπέρ του επισκό-
που Νεκταρίου τοποθετήθη-
καν δημόσια 57 από τους 61
κληρικούς της Μητρόπολης Κι-
τίου, καθώς και τρία μοναστή-
ρια της μητροπολιτικής περι-
φέρειας Κιτίου, το Σταυρο-
βούνι, η μονή Αγίου Γεωργίου
Μαυροβουνίου, καθώς και η
γυναικεία Ιερά Μονή Αγίων
Ραφαήλ και Μαρίνας Ξυλοτύμ-
που. Οι κληρικοί και τα μονα-
στήρια που τάσσονται υπέρ
του επισκόπου Νεκταρίου θε-
ωρούν πως στο πρόσωπο του
Αρσινόης βρήκαν τον νέο
πνευματικό τους πατέρα. Η
ομάδα υποστήριξης του αρχι-
μανδρίτη Ευμένιου τάσσεται
υπέρ της εκλογής του για την
εικοσιπεντάχρονη συνεχή και
αδιάλειπτη παρουσία του στη
ζωή της Μητρόπολης, για το
πολύπλευρο ποιμαντικό και
φιλανθρωπικό του έργο, πλάι
στον πάσχοντα συνάνθρωπο,
για την ανιδιοτελή προσφορά
του προς το ποίμνιο του και
ιδιαίτερα για τη νεολαία, για
την πνευματικότητα και την
αυθεντικότητα του χαρακτήρα
του, και διότι θεωρούν ότι εί-
ναι ο μόνος που μπορεί να κα-
θοδηγήσει ορθά τη Μητρόπο-
λη στο πνευματικό, ποιμαντικό
και φιλανθρωπικό της έργο.

Στις κάλπες 44.000 Λαρνακείς, λαϊκοί και κληρικοί, για την πρώτη φάση της διαδικασίας, την οποία επισκίασαν ελα-
φρώς μερικές μόνο λεκτικές αψιμαχίες μεταξύ των ομάδων υποστήριξης των δύο «υποψηφίων». 
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Προς Βρυξέλλες μόνο μέσω Αθήνας

Η κρίσιμη Σύνοδος Κορυφής του Οκτωβρίου Σιωπή από τον Χαραντινάι
για τα εγκλήματα του UCK

Τίρανα και Σκόπια περιμένουν τη στάση της νέας κυβέρνησης Μητσοτάκη στο αίτημά τους για ένταξη στην Ε.Ε.

Από τη Βόρεια Μακεδο-
νία αναμένεται να απαι-
τηθεί η αυστηρή εφαρ-
μογή της συμφωνίας  
των Πρεσπών.

Από την Αλβανία  
θα ζητηθούν ο σεβασμός 
και η τήρηση των μειο-
νοτικών δικαιωμάτων  
του εκεί ελληνισμού.

Οι Ευρωπαίοι είναι  
χωρισμένοι σε δύο στρα-
τόπεδα: οι μεν επιθυ-
μούν τη διεύρυνση  
της Ε.Ε. προς τα δυτικά 
Βαλκάνια, οι δε ούτε  
που το συζητούν.
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Η βεβήλωση
του μνημείου
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Πρωταγωνιστής σε αυτή τη νέα σειρά - το πιο διάσημο 
παπί του κόσμου, ο Σκρουτζ Μακ Ντακ. Απολαύστε, 
λοιπόν, τις ιστορίες του αγαπημένου σας ήρωα, 
διαβάστε τα κείμενα με τις συμβουλές του και μάθετε 
τα πάντα για την οικονομία!

Στον τρίτο τόμο ο Σκρουτζ Μακ Ντακ ασχολείται με μια 
πολύ σπουδαία εφεύρεση του ανθρώπου, το χρήμα.

Tην Κυριακή 4 Aυγούστου μαζί με την ΚΑΘΗΜΕΡΙΝΗ
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Οι αγαπημένοι ήρωες της Disney έρχονται ξανά στην Καθημερινή και σάς κάνουν παρέα και αυτό το καλοκαίρι.
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Aσκήσεις
συναίνεσης
από Μητσοτάκη
Για αλλαγή του εκλογικού νόμου  

και συνταγματική αναθεώρηση

Σε δεύτερο χρόνο η προ-
ώθηση Εξεταστικής Επι-
τροπής για το πρώτο εξά-
μηνο της κυβέρνησης 
Τσίπρα, που οδήγησε 
σε νέο μνημόνιο.

Ούτε 

Του Κ. Π. ΠΑΠΑΔΙΟΧΟΥ

Στις 24 Σεπτεμβρίου, 
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Χτίζει συμμαχίες με το βλέμμα στο πλεόνασμα 
Διπλωματικό μαραθώνιο ξεκινάει ο πρωθυπουργός με σταθμούς το Βερολίνο, το Παρίσι, τη Χάγη και τη Νέα Υόρκη 

Σύμφωνα  
με πληροφορίες  
της «Κ», ο κ. Μητσοτά-
κης θα μείνει περίπου 
μία εβδομάδα στις ΗΠΑ 
και αναμένεται να συνα-
ντήσει σειρά ηγετών.

Ο κ. Μητσοτάκης -
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Της ΑΡΙΣΤΟΤΕΛΙΑΣ ΠΕΛΩΝΗ
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Ο υπουργός που «θυμάται» το μέλλον 
Πώς ο Κυριάκος Πιερρακάκης μπήκε στην πολιτική και έφτασε από το Χάρβαρντ στο υπουργείο Ψηφιακής Διακυβέρνησης
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Στις ελεύθερες
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Η αίσθηση
του επείγοντος

Διαθέτει 
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Πώς θα αλλάξουν τα «100 Γεγονότα Ζωής» των πολιτών

Θα πραγματοποιηθεί 
άμεσα άσκηση  
του ειδικού αριθμού 
άμεσης ειδοποίησης 
«112» σε νησί.

Ως «αντίδοτο» 
-

«Αν πιστεύεις ότι μπο-
ρείς να αφήσεις ένα θε-
τικό ίχνος, τότε δεν μπο-
ρείς να αγνοήσεις την 
ευκαιρία της πολιτικής».

«Οποιος 
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Προχειρότητα
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Ριψοκίνδυνη στρατηγική
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«Καύσωνας» 100 ημερών
λόγω Τζόνσον στη Βρετανία 
Ο νέος αμφιλεγόμενος πρωθυπουργός υπόσχεται Brexit με κάθε κόστος

Παραμένει μια μυστήρια 
φιγούρα της πολιτικής 
και οι προθέσεις του, 
πέρα από τη φιλοδοξία 
του, είναι σε μεγάλο 
βαθμό ασαφείς.

Ο Μπόρις Τζόνσον -

Του ΝΙΚΟΥ ΕΥΣΤΑΘΙΟΥ

Με -

-
-

-

Επικράτησε με 66% του Τζέρεμι Χαντ

Στο μεγάλο 
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«Ντοπαρισμένο»
κλίμα λόγω ρύπων
που δεν μειώνονται
Ρεκόρ θερμοκρασιών στην Ευρώπη

Κάποιες κυβερνήσεις 
επιχειρούν να κρύ-
ψουν το πρόβλημα 
κάτω από το χαλί, κη-
ρύσσοντας τον πόλε-
μο στους επιστήμονες 
που το μελετούν.

Της ΕΥΡΥΔΙΚΗΣ ΜΠΕΡΣΗ

Οι πολίτες
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Η πλειονότητα -

Ο πρωθυπουργός
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Απόσχιση Βόρειας Ιρλανδίας σε περίπτωση Brexit
O Μπόρις Τζόνσον,  
επανέλαβε ότι η δικλίδα 
ασφαλείας για την απο-
φυγή σκληρών συνόρων 
πρέπει να καταργηθεί.
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Η ευρωπαϊκή
δύναμη 

S-400, oι απειλές δεν βρήκαν στόχο

Και «μέγιστη πίεση»
και διαπραγμάτευση
με την Τεχεράνη

Η Τουρκία αγνόησε τις προειδοποιήσεις και παρέλαβε τους ρωσικούς πυραύλους – Διστάζει να επιβάλει κυρώσεις ο Τραμπ

Οι αντιφάσεις του Αμερικανού προέδρου

Τριβές στις σχέσεις  
των δύο συμμάχων  
του ΝΑΤΟ πυροδοτεί  
και η θέληση  
της Τουρκίας  
για δημιουργία ζώνης 
ασφαλείας  
στη βόρεια Συρία.

Την ίδια στιγμή  
η κατάσταση  
στον Περσικό Κόλπο 
οξύνεται, δεξαμενόπλοια 
κατάσχονται, drones 
καταρρίπτονται.

Σκάφος 
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Της ΞΕΝΙΑΣ ΚΟΥΝΑΛΑΚΗ

Της ΕΥΡΥΔΙΚΗΣ ΜΠΕΡΣΗ
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ΝΕΑ ΥΟΡΚΗ. Το ανάρπαστο διαδι-
κτυακό βιντεοπαιχνίδι Fortnite πρό-
κειται να διοργανώσει ένα sui ge-
neris Παγκόσμιο Κύπελλο για τους
κορυφαίους χρήστες του, έπειτα
από μια προκριματική διαδικασία
10 εβδομάδων, κατά την οποία έλα-
βαν μέρος περισσότερα από 40 εκα-
τομμύρια άτομα. Τελικώς, μόλις 100
συμμετέχοντες θα έχουν τη δυνα-
τότητα να διεκδικήσουν το παγκό-
σμιο τρόπαιο και το υπέρογκο χρη-
ματικό έπαθλο των 3 εκατ. δολαρίων
στο περίφημο Φλάσινγκ Μέντοους,
το στάδιο που, πρωτίστως, φιλοξενεί
το Αμερικανικό Οπεν στο τένις.

Το εν λόγω ποσό υπερβαίνει τα
έπαθλα που απονεμήθηκαν στους
φετινούς νικητές του τουρνουά αν-
τισφαίρισης Ουίμπλεντον, Νόβακ
Τζόκοβιτς και Σιμόνα Χάλεπ, ενώ
οι συνολικές απολαβές των φιναλίστ

ανέρχονται στο ιλιγγιώδες ποσό
των 30 εκατ. δολαρίων, το υψηλό-
τερο που έχει διατεθεί μέχρι σήμερα
σε διοργάνωση ηλεκτρονικών αθλη-
μάτων. Κατ’ αυτόν τον τρόπο, το
Fortnite, ένα παιχνίδι ελευθέρων
σκοπευτών, προσλαμβάνει διαστά-
σεις ιδιάζοντος κοινωνικού φαινο-
μένου, έχοντας προσελκύσει 250
εκατομμύρια χρήστες διεθνώς.

Ενας από αυτούς, ο 15χρονος

Μπέντζι από το Βρετανικό Σάνμ-
περι, αποτυπώνει τον εθιστικό χα-
ρακτήρα του παιχνιδιού περιγρά-
φοντας τη συμμετοχή του στον τε-
λικό της διοργάνωσης ως το απο-

κορύφωμα μιας άοκνης προσπά-
θειας μηνών, κατά την οποία εξα-
σκούνταν για τουλάχιστον οκτώ
ώρες καθημερινώς. Σε περίπτωση
που ο Μπέντζι ενταχθεί σε μια απο-

κλειστική ομάδα νεαρών εκατομ-
μυριούχων, σχεδιάζει να διαθέσει
μέρος του επάθλου προκειμένου
να αγοράσει ένα σπίτι για την οι-
κογένειά του. Στο Παγκόσμιο Κύ-
πελλο θα εκπροσωπηθούν περισ-
σότερες από 30 χώρες, με τις ΗΠΑ
να έχουν τη μερίδα του λέοντος,
με 30 παίκτες, ακολουθούμενες από
τη Γαλλία, με 14, και το Ηνωμένο
Βασίλειο, με 11. Ενδιαφέρον πα-
ρουσιάζει, επίσης, το γεγονός ότι
δεν υπάρχει γυναίκα φιναλίστ, ενώ
η πλειοψηφία των συμμετεχόντων
είναι αγόρια κάτω των 16 ετών. Το
Fortnite προσφέρεται δωρεάν, απο-
κομίζοντας έσοδα από επιμέρους,
προαιρετικές λειτουργίες που εμ-
πλουτίζουν το περιεχόμενο του
παιχνιδιού, και περικλείει 100 χρή-
στες σε ένα νησί όπου, μέσω της
ανεύρεσης όπλων και της οικοδό-

μησης αμυντικών δομών, ο κάθε
παίκτης επιδιώκει να ανακηρυχθεί
νικητής, ως τελευταίος επιζών. Σε
αυτό το πλαίσιο, η ιδιότυπη διορ-
γάνωση διακρίνεται σε δύο σκέλη,
τα οποία πρόκειται να αναδείξουν
ατομικό και ομαδικούς πρωταθλη-
τές. Σύμφωνα με μια πρόσφατη
έρευνα αναλυτών της Newzoo, το
2019 αποτελεί έτος-ορόσημο για
τη διεθνή αγορά ηλεκτρονικών
αθλημάτων, καθότι οι συνολικές
πρόσοδοι θα ξεπεράσουν το 1 δισ.
δολάρια, ως απόρροια μεγάλων χο-
ρηγήσεων και της πώλησης δι-
καιωμάτων μετάδοσης των βιντε-
οπαιχνιδιών. Σύμφωνα με περαι-
τέρω προβλέψεις, μάλιστα, η δι-
εύρυνση του ακροατηρίου των e-
sports θα συνεχιστεί, προσεγγί-
ζοντας τον αριθμό των 450 εκα-
τομμυρίων χρηστών.

Το Fortnite είναι κοινωνικό φαινόμενο για τους σύγχρονους εφήβους και οι
γονείς πασχίζουν να βάλουν όρια στη χρήση του παιχνιδιού.

������

Ενα Παγκόσμιο Κύπελλο,
στην προκριματική
διαδικασία του οποίου
έλαβαν μέρος
περισσότεροι από 
40 εκατομμύρια παίκτες.

Διαδικτυακό βιντεοπαιχνίδι με συνολικό έπαθλο 30 εκατ. δολαρίων

Σιδηροδρομικό χάος προκάλεσαν τα «σαραντάρια»
Απίστευτη ταλαιπωρία και απόλυτο
χάος προκάλεσε στη Δυτική Ευ-
ρώπη, ο έντονος καύσωνας των
τελευταίων ημερών, διαταράσ-
σοντας σιδηροδρομικές αλλά και
αεροπορικές συγκοινωνίες. Το σι-
δηροδρομικό δίκτυο υψηλής τα-
χύτητας Eurostar διακόπηκε με-
ταξύ Λονδίνου και Παρισιού, όπως
εξάλλου και στις Βρυξέλλες, εξαι-
τίας των προβλημάτων που πα-
ρουσιάστηκαν σε καλώδιο τρο-
φοδοσίας στο Γκαρ ντι Νορ, της
γαλλικής πρωτεύουσας.

Χάος επικράτησε και στις σιδη-
ροδρομικές συγκοινωνίες στη Βρε-
τανία, με πολύωρες καθυστερήσεις
και ματαιώσεις δρομολογίων, κα-
θώς, λόγω της μεγάλης ζέστης, οι
συρμοί κινούνταν με μικρότερες
ταχύτητες, ενώ μηχανικοί κατέβα-
λαν υπεράνθρωπές προσπάθειες
προκειμένου να επισκευάσουν τις
βλάβες που παρουσιάστηκαν στις
σιδηροτροχιές. Οπως αναφέρουν

οι αρμόδιοι φορείς, έχουν σημειωθεί
πολλές βλάβες και στα εναέρια κα-
λώδια, που θα χρειαστούν χρόνο
για να αποκατασταθούν. Μάλιστα,
οι Βρετανοί κλήθηκαν να αναβά-
λουν τις μετακινήσεις τους με τα
τρένα, παρεκτός και ήταν εντελώς
απαραίτητες.

Τα μέσα κοινωνικής δικτύωσης
κατακλύστηκαν από φωτογραφίες
που απεικονίζουν τους κάθιδρους
επίδοξους ταξιδιώτες στους βρετα-
νικούς σιδηροδρομικούς σταθμούς
να προσπαθούν να κάνουν αέρα με
αυτοσχέδιες βεντάλιες. Μια φωτο-
γραφία απαθανατίζει έναν λιπόθυμο
επιβάτη δίπλα σε ένα τρένο, να δέ-

χεται τις πρώτες βοήθειες από δια-
σώστες. Και οι αεροπορικές πτήσεις,
όμως, επλήγησαν από τα ακραία
μετεωρολογικά φαινόμενα. Στα δύο
πιο πολυσύχναστα αεροδρόμια της
χώρας, Χίθροου και Γκάτγουικ, οι
καταιγίδες που ξέσπασαν το βράδυ
της Πέμπτης και οι πολύ υψηλές
θερμοκρασίες που επικράτησαν κα-
τά τη διάρκεια της ημέρας, προκά-
λεσαν πολύωρες καθυστερήσεις
στις πτήσεις. Σε αυτό συνέβαλε και
ένα τεχνικό πρόβλημα που παρου-
σιάστηκε στον πύργο ελέγχου. Σύμ-
φωνα με τις αρχές του Γκάτγουικ,
οι αναχωρήσεις των αεροσκαφών
έχουν κατά μέσον όρο 38 λεπτά κα-
θυστέρηση εξαιτίας του καύσωνα,
αλλά και του τεχνικού προβλήματος.
Η British Airways ανακοίνωσε ότι,
εξαιτίας των ισχυρών καταιγίδων
που ξέσπασαν το βράδυ της Πέμ-
πτης, σημειώθηκαν μεγάλες καθυ-
στερήσεις και ματαιώσεις πτήσεων
από τα δύο αεροδρόμια του Λονδί-

νου. Προβλήματα στις αεροπορικές
συγκοινωνίες σημειώθηκαν και
στην Ιταλία, λόγω στάσης εργασίας
του προσωπικού καμπίνας και εδά-
φους, από τις 10 το πρωί έως τις 2
μ.μ. (τοπική ώρα). Ταυτόχρονα, έχει
κηρύξει 24ωρη απεργία και το προ-
σωπικό της Alitalia. Την ίδια στιγμή,
σε Γαλλία και Γερμανία, σημειώθη-
καν μειώσεις στην παραγωγή ατο-
μικής ενέργειας. Πολλοί πυρηνικοί
αντιδραστήρες αποσυνδέθηκαν από
τα δίκτυα, αφού ήταν δυσχερής η
χρήση νερού από τα ποτάμια, προ-
κειμένου να ψυχθούν.

Εν τω μεταξύ, δασικές πυρκαγιές
μαίνονται σε Σιβηρία, βόρεια Σκαν-
διναβία, Αλάσκα και Γροιλανδία,
εξαιτίας των υψηλών θερμοκρασιών.
Τον Ιούνιο, οι πυρκαγιές σε αυτές
τις ακατοίκητες περιοχές απελευ-
θέρωσαν στην ατμόσφαιρα 50 με-
γατόνους διοξειδίου του άνθρακα,
ποσότητα ίση με την ετήσια εκπομ-
πή της Σουηδίας.

Κάθιδροι οι επιβάτες περίμεναν, επί ματαίω, την εκκίνηση των δρομολογίων
του Eurostar στον Διεθνή Σιδηροδρομικό Σταθμό St. Pancras του Λονδίνου.
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Σημειώθηκαν βλάβες, οι
οποίες οδήγησαν σε κα-
θυστερήσεις και μαται-
ώσεις δρομολογίων.

Του ΝΙΚΟΥ ΣΤΕΛΓΙΑ

Στον απόηχο της έντασης στις αμε-
ρικανοτουρκικές σχέσεις, εξαιτίας
της πώλησης του ρωσικού πυραυ-
λικού συστήματος στην Τουρκία,
ο αμερικανικός Τύπος ασχολείται
επισταμένα με τις διαθέσεις του
προέδρου των ΗΠΑ Ντόναλντ
Τραμπ σχετικά με το ζήτημα των
κυρώσεων εναντίον της Τουρκίας.
Σύμφωνα, λοιπόν, με τα αμερικα-
νικά δημοσιεύματα, ο πρόεδρος
Τραμπ έχει αποφασίσει να μπλο-
κάρει τις κυρώσεις που ετοιμάζει
η Ουάσιγκτον για την Τουρκία,
εξαιτίας της αγοράς ρωσικού πυ-
ραυλικού συστήματος S-400.

Ο κ. Τραμπ φαίνεται πως ξεκα-
θάρισε τη στάση του σε ειδική σύ-
σκεψη που πραγματοποιήθηκε την
προηγούμενη εβδομάδα στην Ουά-
σιγκτον με αντιπροσωπεία των Ρε-
πουμπλικανών. Όλα δείχνουν ότι,
παρά τις πιέσεις που δέχεται από
τη Γερουσία, για το μέλλον των
αμερικανοτουρκικών σχέσεων θε-
ωρεί ότι οι ΗΠΑ έχουν άλλες προ-
τεραιότητες και ότι το ζήτημα της
Τουρκίας εντάσσεται στο πλαίσιο
άλλων, σημαντικών εξελίξεων στην
ευρύτερη περιοχή. «Ο πρόεδρος
φάνηκε αδιάφορος για το ζήτημα
και εστίασε σε ζητήματα όπως η
υγειονομική περίθαλψη, η μετα-
νάστευση και η νέα φορολογική
συμφωνία που η κυβέρνησή του
εξασφάλισε με το Κογκρέσο αυτήν
την εβδομάδα», ήταν το συμπέρα-
σμα του αμερικανικού Τύπου σχε-
τικά με τη στάση Τραμπ. 

Οι S-400 που αποκτά η Τουρκία
είναι επικίνδυνοι τόσο για τα αμε-

ρικανικά όσο και τα νατοϊκά συμ-
φέροντα. Εστιάζοντας, λοιπόν, σε
αυτήν τη νέα απειλή, ένα από τα
κορυφαία αμερικανικά κέντρα
στρατηγικών μελετών, της συντη-
ρητικής σχολής σκέψης, το Heri-
tage Foundation τονίζει τα εξής:
«Η πώληση του συστήματος S-400
από τη Ρωσία στην τουρκική κυ-
βέρνηση αποτελεί άμεση απειλή
για τα συμφέροντα εθνικής ασφά-
λειας τόσο του ΝΑΤΟ όσο και των
ΗΠΑ. Φέρνει την Τουρκία, ένα κρά-
τος μέλος του ΝΑΤΟ, πιο κοντά
στη Ρωσία ακριβώς σε μια στιγμή
που οι ΗΠΑ επιδιώκουν να περιο-
ρίσουν σε μεγάλο βαθμό την εμ-
πλοκή της Μόσχας στην περιοχή. 

Η Τουρκία και η Ρωσία έρχονται
όλο και πιο κοντά, καθώς η Τουρκία
αναζητεί λύσεις για τις προκλήσεις
της ασφάλειας και τις οικονομικές
δυσκολίες, αλλά αυτή η συνεργασία
είναι εξαιρετικά επικίνδυνη για τη
συμμαχία του ΝΑΤΟ και ως εκ τού-
του για την ίδια την Τουρκία» και
προσθέτει: «Ο Ερντογάν πρέπει να
καταλάβει την πραγματικότητα:
το ΝΑΤΟ είναι ο μόνος πραγματικός
συνεργάτης ασφαλείας του. Η Ρω-
σία του Βλαντιμίρ Πούτιν δεν εν-

διαφέρεται ούτε για την ασφάλεια,
αλλά ούτε και για την ευημερία της
Τουρκίας».

Το Heritage Foundation αναφέ-
ρει επίσης ότι οι S-400 απειλούν
την ικανότητα stealth των F-35 και
ότι ο ρωσικός στρατός θα μπορούσε
να μελετήσει πώς αλληλεπιδρούν
τα αμερικανικά μαχητικά με το ρω-
σικό πυραυλικό σύστημα. 

H Ουάσιγκτον
Για ποιο λόγο, όμως, ο πρόεδρος

Τραμπ δεν ανησυχεί; Τα συντηρη-
τικά αμερικανικά κέντρα στρατη-
γικών μελετών, τα οποία υποστη-
ρίζουν τον Ντόναλντ Τραμπ, απαν-
τώντας στα προαναφερόμενα ερω-
τήματα, εστιάζουν σε τέσσερα βα-
σικά σημεία. Πρώτο, η Τουρκία
του 2019 δεν είναι η Οθωμανική
Αυτοκρατορία του 19ου αιώνα που
κινδύνευε ανά πάσα στιγμή να πέ-
σει στα «δίκτυα» της Αγίας Πετρού-

πολης. Το ίδρυμα Hudson σημει-
ώνει: «Η άνεση των Τούρκων με
τη Ρωσία αντικατοπτρίζει επίσης

τη μείωση της ρωσικής ισχύος. Κα-
τά τη διάρκεια του 18ου και 19ου
αιώνα, η Ρωσία απομάκρυνε τους
Τούρκους από τη νότια Ουκρανία,
τον Καύκασο και τα Βαλκάνια. Οι
απειλές του Στάλιν στην Τουρκία
μετά τον Β΄ Παγκόσμιο Πόλεμο
ώθησαν τη χώρα στο ΝΑΤΟ. Εάν
η Τουρκία μπορεί τώρα να συνερ-
γαστεί με τη Ρωσία, αυτό είναι επει-
δή η σύγχρονη Ρωσία είναι πολύ
λιγότερο επικίνδυνη από την αυ-
τοκρατορική Ρωσία ή τη Σοβιετική
Ένωση. Αυτό αντικατοπτρίζει την
επιτυχία του ΝΑΤΟ στον Ψυχρό
Πόλεμο». Δεύτερο, η Άγκυρα εξα-
κολουθεί να έχει τον απαραίτητο
χρόνο για να απομακρυνθεί από
τη Ρωσία. 

Με άλλα λόγια, εξακολουθούν
να υφίστανται εναλλακτικές στρα-
τηγικές στο ζήτημα των S-400. Τρί-

το, από τη σκοπιά της Ουάσιγκτον,
κανείς δεν εγγυάται την σταθερή
και υγιή μετεξέλιξη του ρωσοτουρ-
κικού διαλόγου. Σειρά ανοιχτών
θεμάτων και προβλημάτων, όπως
η διένεξη για το Ιντλίπ της Συρίας,
επισκιάζουν τις σχέσεις των δύο
πλευρών. Τέλος, σύμφωνα με το
Hudson ο Ταγίπ Ερντογάν, απο-
δυναμωμένος εξαιτίας της κρίσης
στην τουρκική οικονομία και της
μεγάλης ήττας του κόμματός του
στις δημοτικές εκλογές, αντιμετω-
πίζει σκληρές πραγματικότητες
σχετικά με τα όρια της εξουσίας
του στο εσωτερικό της Τουρκίας,
σημειώνοντας χαρακτηριστικά: «Η
Ουάσινγκτον πρέπει να κινηθεί με
προσοχή. Οι εκλογές της Κωνσταν-
τινούπολης αποδεικνύουν ότι η
ηγεσία του κ. Ερντογάν γίνεται όλο
πιο ασταθή».

Αδιαφορία προέδρου
Τραμπ για κυρώσεις
Ποιοι λόγοι κρύβονται πίσω από την επιφυλακτική στάση των

ΗΠΑ έναντι της Άγκυρας μετά την αγορά του συστήματος S-400

Σύμφωνα με αμερικανικά δημοσιεύματα, ο πρόεδρος των ΗΠΑ Ντόναλντ Τραμπ έχει αποφασίσει να μπλοκάρει τις κυ-
ρώσεις που ετοιμάζει η Ουάσιγκτον για την Τουρκία. 

������

O Τραμπ, παρά τις πιέ-
σεις που δέχεται από τη
Γερουσία, για το μέλλον
των αμερικανοτουρκι-
κών σχέσεων θεωρεί ότι
οι ΗΠΑ έχουν άλλες
προτεραιότητες.

Οι S-400 που αποκτά η Τουρκία είναι επικίνδυνοι τόσο για τα αμερικανικά
όσο και τα νατοϊκά συμφέροντα. 
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Κάλπες γεμάτες... τηλεσκουπίδια
Ερευνες συνδέουν τα χαμηλής ποιότητας προγράμματα με την εκλογική άνοδο και την απήχηση λαϊκιστών πολιτικών
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Μεγαλύτερη η επίδραση στους κάτω των 10 και άνω των 55 ετών

Οι Ιταλοί που παρακο-
λουθούσαν εμμονικά τη 
Mediaset σαγηνεύθηκαν 
από τον Μπερλουσκόνι 
και αργότερα από το Κί-
νημα των 5 Αστέρων.

Ο Παγκόσμιος 

O Σίλβιο Μπερλουσκόνι Ο Αμερικανός 
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Ο «βομβαρδισμός» 
από σαπουνόπερες 
και «ελαφρά» 
ψυχαγωγία δημιουργεί 
ψηφοφόρους δεκτικούς 
σε απλοϊκά μηνύματα 
και εύκολες απαντήσεις.
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Παρέμβαση ΠτΔ
Για άλλη μια φορά με αρνητικό τρόπο το
θέμα του γηπέδου Λεμεσού είναι στην
επικαιρότητα, με τον πρόεδρο Αναστα-
σιάδη να χρειάζεται και πάλι να παρέμ-
βει. Έχουν προκύψει πολλά προβλήματα
κατά καιρούς που προκάλεσαν εκνευρι-
σμό στον κόσμο και υποχρέωσαν τον Λε-
μεσιανό ΠτΔ να παρέμβει. Αυτή τη φορά
αποφασίστηκε να φύγει από τον ΚΟΑ το
θέμα αυτό και να πάει στα δημόσια έργα,
με στόχο να υπάρχει καλύτερη επίβλε-
ψη. Είναι προφανές πως με τις μελέτες
έγιναν σοβαρά λάθη και παραλείψεις
που τώρα ήρθε η ώρα που πληρώνονται.
Δεν ελπίζουμε πως θα γίνουμε σοφότε-
ροι, αλλά τουλάχιστον καλό είναι να ανα-
γνωρίζεται κάτι που έγινε λάθος για να
μη νιώθουμε και κορόιδα στο τέλος.

* * * * *  

Αθόρυβη
Ξεκίνησε Πλάτρες, ακολούθως «κατα-
σκήνωσε» στις Πλάτρες και τώρα Ολλαν-
δία. Μακριά από τα φώτα της δημοσιότη-
τας, χωρίς πολλά λόγια και φανφάρες ο
Τιμούρ κάτι προετοιμάζει εκεί. Όσοι μά-
λιστα γνωρίζουν, έχουν να λένε ότι η
Ανόρθωση φέτος θα είναι τόσο σκληρό
καρύδι που θα την φοβούνται όλοι οι αν-
τίπαλοι. Το αμφισβητεί κανείς; 

* * * * *  

Στην τελική ευθεία
Κανείς δεν μπορεί να έχει παράπονο
από το σασπένς που φέτος χαρακτήρισε

το μεταγραφικό παζάρι. Όλες οι ομάδες,
κυρίως οι μεγάλες, έφεραν στην Κύπρο
ηχηρά ονόματα ενώ η άτυπη κόντρα
ΑΠΟΕΛ και Απόλλωνα θύμισε κάτι από
τις παλιές καλές εποχές. Ο Αύγουστος
αναμένεται να φέρει πολλές ακόμη
προσθαφαιρέσεις. Είναι επίσης δεδομέ-
νο ότι κάποιοι που ήρθαν φέτος θα φύ-
γουν… φέτος.

* * * * *  

Φορτίστηκε το κλίμα
Κάθε φορά που θα παίξουμε με ομάδα
από την Ελλάδα το κλίμα είναι σχετικά
ίδιο: στην αρχή όλα είναι καλά, θυμόμα-
στε το ότι είμαστε αδέλφια και τα σχετι-
κά. Όμως η κοινή γλώσσα και κουλτούρα

σε αυτές τις περιπτώσεις συνήθως βοη-
θά στο να χαλά το κλίμα αφού όλα όσα
γράφονται από οπαδούς μπορούν να τα
διαβάσουν οι άλλοι και γίνεται χαμός.
Δεν αποτελεί εξαίρεση το ματς του Άρη
με την ΑΕΛ και πρέπει να βρεθεί τρόπος
να μην ξεφύγουν τα πράγματα. Σίγουρα
και οι δυο ομάδες θέλουν πολύ να περά-
σουν και αυτό φέρνει και την ένταση. 

* * * * *  

Μακρή και ιστιοπλοΐα
Άλλη μια μεγάλη στιγμή για την κυπρια-
κή ιστιοπλοΐα, τον κυπριακό αθλητισμό
και φυσικά την Μαριλένα Μακρή η
οποία κατάφερε να εξασφαλίσει Ολυμ-
πιακή κάρτα στο Παγκόσμιο πρωτάθλη-

μα Laser Radia,l το οποίο ολοκληρώθη-
κε στο Σακαϊμινάτο της Ιαπωνίας (18 -24
Ιουλίου). Ενα κατόρθωμα για ένα κορί-
τσι που δεν έχει συμπληρώσει τα 17 της
χρόνια  και θα βρεθεί στα νερά του Τό-
κιο το καλοκαίρι του 2020. Η ιστιοπλοΐα
είναι  ένα άθλημα  που  τιμά την Κύπρο.
Και για να είμαστε ακριβείς την τιμά  πε-
ρισσότερο από κάθε άλλο άθλημα. Το
Ολυμπιακό μετάλλιο του μεγάλου Παύ-
λου Κοντίδη αποτελεί την απτή απόδει-
ξη περί τούτου.

* * * * *  

Το γυναικείο μπάσκετ
Την  κατάκτηση της 1ης θέσης και του
χρυσού μεταλλίου στο Ευρωπαϊκό Πρω-
τάθλημα Γυναικών Κ16 Γ’ Κατηγορίας
που πραγματοποιήθηκε  πρόσφατα (16-
21 Ιουλίου)  στην Μολδαβία πανηγυρίζει
η Εθνική Κύπρου! Το αντιπροσωπευτικό
μας συγκρότημα επικράτησε στον μεγά-
λο τελικό της Γεωργίας με 75-38, κατα-
κτώντας έτσι το τρόπαιο. Παράλληλα η
Εθνική Γυναικών Κ16 εξασφάλισε την
άνοδό της στην Β’ κατηγορία για την νέα
χρονιά. Για να φτάσει στην κατάκτηση
του τροπαίου η Κύπρος επικράτησε κατά
σειρά της Σκοτίας (64-45), της Μάλτας
(65-40), της Ουαλίας (52-51) και της
Μολδαβίας (80-37). Αυτό  που οφείλου-
με είναι ένα τεράστιο μπράβο  στην προ-
πονήτρια της ομάδας Δωρίνα Ιωαννίδου
και στα κορίτσια και να τους ευχηθούμε
επιτυχίες και στη Β’ κατηγορία, ξέροντας
ότι αυτό είναι πολύ δύσκολο. Το σημαντι-
κό  του γεγονότος είναι ότι η επιτυχία
αυτή δίνει ώθηση στο γυναίκειο μπά-
σκετ  που σταθερά στο  νησί μας είναι πί-
σω από  τη βιτρίνα.

Aμα υπήρχε κράτος...
το κράτος

ΑΠΟΨΕΙΣ

ΠΑΡΑΣΚΗΝΙΑ

Δεν πρόκειται να παραθέσουμε
δηλώσεις που έγιναν στο πρό-
σφατο παρελθόν, εκ μέρους των
αρμοδίων σχετικά με το υπό ανέ-
γερση γήπεδο της Λεμεσού. Λίγο
πολύ έχουμε όλοι καταλάβει ότι
ακριβώς αυτές οι τοποθετήσεις
γίνονται κυρίως για το θεαθήναι
και πολύ απέχουν από την πραγ-
ματικότητα. 

Χρόνια τώρα, μάλλον δεκαε-
τίες, οι αρμόδιοι προσπαθούν να παραπλανήσουν
τον κόσμο, καμιά φορά ηθελημένα, καμιά φορά
λόγω της ασχετοσύνης τους. 

Μόλις πριν  από λίγες μέρες, βγήκε η είδηση
που αφορά τις οικονομικές απαιτήσεις των εργο-
λάβων, που ισχυρίζονται ότι λόγω καθυστέρησης
των εργασιών, θα πρέπει το κράτος να τους απο-
ζημιώσει με επιπλέον 1,5 εκ ευρώ σε σχέση με τον
καθορισμένο μπάτζετ που συμφωνήθηκε. 

Άμεση απάντηση από τους αρμόδιους φορείς
δεν υπήρξε. Πιθανολογώ ότι ακόμη και αν τοπο-
θετηθούν, δύσκολα θα προσεγγίσουν την ουσία.
Να μπουν στην όποια διαμάχη με τους κατασκευα-
στές, μάλλον δεν θα είναι χρήσιμο για αυτούς, νο-
ουμένου κιόλας ότι διαβεβαίωσαν τον κόσμο πολ-
λάκις ότι το γήπεδο θα είναι έτοιμο το συντομότερο
δυνατό. 

Στη καλύτερη των περιπτώσεων θα αναγκαστούν
να διαπραγματευτούν το ποσό μήπως και χαριστεί
τίποτε στο κράτος. Κανείς δεν θ’ αναλάβει τις
ευθύνες του, κανείς δεν θα μπει στο στόχαστρο
της κριτικής, αφού οι δημόσιες σχέσεις που δια-
τηρούν λειτουργούν ως ασπίδα προστασίας. 

Αυτή ακριβώς η ατιμωρησία που δεκαετίες τώρα
απολαμβάνουν, είναι που έφερε το κράτος στη χει-
ρότερη δυνατή κατάσταση. 

Ο κάθε υπεύθυνος, που λειτουργεί εκ μέρους
του κράτους, γνωρίζει ενδόμυχα ότι τίποτα και
κανείς δεν μπορεί να τον βλάψει. Τις πλείστες
φορές ούτε καν θα του ζητηθεί ν’ αναλάβει την ευ-
θύνη ενώ η δημόσια εικόνα του δύσκολα θα τσα-
λακωθεί. 

Σ’ ένα φανταστικό σενάριο, άμα υπήρχε κράτος
να εποπτεύει τούτο το κράτος που δημιουργήσαμε
από το 60’ και έπειτα, πολλοί εκ των λειτουργών
του θα ήταν στα αζήτητα, κάποιοι μάλιστα εσώ-
κλειστοι στις φυλακές. 

Στο υπαρκτό σενάριο, απλά ο καθένας εξακο-
λουθεί να λέει ό,τι του κατέβει το μυαλό. Και τα
πληρώνει το κράτος… άρα και ο πολίτης που ακόμη
κοιμάται ύπνο βαθύ.

Toυ ΠΕΤΡΟΥ ΠΑΠΑΓΙΩΡΓΗ

Πραγματοποιήθηκε την περασμένη Πέμπτη στα
γραφεία της ΚΟΠ η κλήρωση του Πρωταθλήματος
Β’ Κατηγορίας αγωνιστικής περιόδου 2019 - 2020.
Έχει γίνει γνωστό εδώ και καιρό ότι από την επό-
μενη αγωνιστική περίοδο αλλάζει ριζικά ο τρόπος
διεξαγωγής του σε δύο ομίλους. 

Θα σχηματιστούν δύο όμιλοι. Οι ομάδες των
δύο ομίλων θα αγωνιστούν σε πρωτάθλημα δύο
γύρων (εντός και εκτός) με όλες τις ομάδες του
ομίλου τους.  Σύνολο 14 αγωνιστικές. Με την λήξη
της πρώτης φάσης του Πρωταθλήματος Β’ Κατη-
γορίας, οι πρώτες 4 ομάδες του κάθε ομίλου θα
μπουν στον Όμιλο Β’ Premier και οι 4 τελευταίες
ομάδες του κάθε ομίλου θα μπουν στον όμιλο Β’
Standard.  

Οι ομάδες θα διατηρήσουν τους μισούς βαθμούς
από αυτούς που κατέκτησαν στην πρώτη φάση
του Πρωταθλήματος (με στρογγυλοποίηση προς
τα πάνω) και θα αγωνιστούν σε πρωτάθλημα 2
γύρων (εντός και εκτός) με όλες τις ομάδες του
ομίλους τους (σύνολο 14 αγωνιστικές). 

Οι πρώτες δύο ομάδες του Ομίλου B’ Premier
θα ανέβουν στην Α’ Κατηγορία. Οι τελευταίες τέσ-
σερεις ομάδες του Ομίλου Β’ Standard θα υποβι-
βαστούν  στην Γ’ Κατηγορία.

Ένας  εντελώς νέος  τρόπος-πρώτη φορά εφαρ-
μόζεται- που  αναμένεται με ενδιαφέρον από τους
φίλους του πρωταθλήματος της Β΄ Κατηγορίας.
Στοχεύει δε η απόφαση της ΚΟΠ στην αναβάθμιση
του πρωταθλήματος  αλλά και την βελτίωση του
γοήτρου του  που πέρυσι είχε τρωθεί  ανεπανόρ-
θωτα με όλα αυτά τα περί φακέλων  που είχαν
βγει στη φόρα (8 φάκελοι και δυο ενδείξεις συγ-
κεκριμένα  στο περσινό πρωτάθλημα  που διακό-
πηκε κιόλας για δυο βδομάδες λόγω  της κατά-
στασης  που δημιουργήθηκε) και επέφεραν και
τις ποινές, που είναι αήθεια ότι  σταμάτησαν το
…κακό

Οι πλείστοι από τους παράγοντες των ομάδων
της Β’ κατηγορίας   θεωρούν ότι   ο νέος τρόπος
διεξαγωγής θεωρητικά δείχνει  θετικός και θα
συμβάλει στην αύξηση του ενδιαφέροντος.

Σημειώνουμε ακόμη και τις κινήσεις που έκαναν
οι ομάδες και ειδικά κάποιες από αυτές  που  έχουν
υψηλούς στόχους.  Η διαπίστωση είναι ότι  υπάρ-
χουν ονόματα με ποιότητα στο χώρο για το πρω-
τάθλημα τη  σεζόν που έρχεται. Άλλη μια παρά-
μετρος που θεωρητικά αυξάνει το ενδιαφέρον. 

Το Πρωτάθλημα Β’ Κατηγορίας θα αρχίσει το
Σαββατοκύριακο 21-22 Σεπτεμβρίου.

Του

ΧΡΙΣΤΟΥ
ΖΑΒΟΥ

Οιωνοί  για ενδιαφέρον
πρωτάθλημα 

Toυ ΓΙΩΡΓΟΥ ΠΑΤΤΙΧΗ

Την ποδοσφαιρική περίοδο 2014-15 η
Κύπρος μας έβγαλε πέντε ομάδες στις
δύο Ευρωπαϊκές διοργανώσεις, αλλά
στα επόμενα χρόνια επιστρέψαμε σε
πιο πίσω θέσεις της κατάταξης της UEFA
και ποτέ δεν ξαναβγάλαμε τόσες πολλές
ομάδες. 

Μετά από αρκετά χρόνια, μας πα-
ρουσιάζεται άλλη μια ευκαιρία, να επα-
ναλάβουμε το κατόρθωμα με πέντε ομά-
δες μας στην Ευρώπη τη σεζόν 2021-
22. Η βαθμολογία μας της τετραετίας
(2015-19) μας φέρνει στη 15η θέση της
κατάταξης και αν καταφέρουμε να κρα-
τηθούμε στην εξαιρετική αυτή θέση με
την ολοκλήρωση αυτής της σεζόν, την
περίοδο 2021-22 θα εκπροσωπηθούμε
με  δυο ομάδες στο Chamions League,
μια στο Europa league και δύο ομάδες
μας στη νέα διοργάνωση Europa 2.

Για να γίνει πραγματικότητα ο στόχος
της πενταπλής εκπροσώπησης μας στις
ευρωπαϊκές διοργανώσεις, θα πρέπει
οι τέσσερις εκπρόσωποί μας στην Ευ-
ρώπη (ΑΠΟΕΛ, ΑΕΛ, ΑΕΚ και Απόλλων)
να έχουν καλά αποτελέσματα σε Τσάμ-
πιονς (ΑΠΟΕΛ) και Γιουρόπα Λιγκ. Το
όφελος μας θα είναι ακόμα μεγαλύτερο
γιατί εκτός του ότι θα βγάλουμε πέντε
ομάδες στην Ευρώπη, οι ομάδες μας
δεν θα μπαίνουν από τόσο νωρίς στην
ευρωπαϊκή μάχη, κερδίζοντας κάποιους
προκριματικούς γύρους και χρόνο για
ξεκούραση και καλύτερη προετοιμασία. 

Ετσι ξεκινήσαμε το «ταξίδι»
Η Κύπρος μας μπήκε στη φετινή

μάχη των ευρωπαϊκών διοργανώσεων
(με 4 ομάδες), στην 15η θέση της γενικής
κατάταξης με 21.625 βαθμούς. Στην
13η θέση ήταν η Τσεχία με 24.800 βαθ-
μούς (συμμετέχει φέτος με 5 ομάδες),
και στην 14η θέση η Δανία με 24.125
βαθμούς (συμμετέχει φέτος με 4 ομάδες).
Πίσω από εμάς, στην 16η θέση ήταν η
Ελλάδα με 21.400 βαθμούς (συμμετέχει
φέτος με 5 ομάδες), στην 17η θέση η
Κροατία με 20.500 βαθμούς (συμμετέχει
φέτος με 4 ομάδες) και στην 18η θέση
η Ελβετία με 20.000 βαθμούς (συμμετέχει
με 5 ομάδες).

Αν μείνουμε στην 15η θέση
Η σεζόν 2021/22, θα είναι η πρώτη

με το νέο πλάνο της UEFA, δηλαδή τις
τρεις διοργανώσεις, με το νέο Europa
League2. Στην περίπτωση που η Κύπρος
κάνει την υπέρβαση και μπει σε εκείνη
τη σεζόν ως 15η, δηλαδή με πέντε ευ-
ρωπαϊκά εισιτήρια, θα στείλει δύο ομάδες
στο Champions League, με την πρω-
ταθλήτρια να αρχίζει από τον δεύτερο
προκριματικό γύρο του ταμπλό των
πρωταθλητών και τη δεύτερη της βαθ-
μολογίας να ξεκινά από τον πρώτο προ-
κριματικό γύρο του ταμπλό των μη πρω-
ταθλητών. Από τις άλλες τρεις ομάδες

μας, η μία θα συμμετάσχει στο «κανο-
νικό» Europa League (από τον τρίτο
προκριματικό γύρο) και οι άλλες δύο
στη νέα διοργάνωση, στο EuropaLeague
2 (από τον δεύτερο προκριματικό γύρο).
Αν όμως δεν τα καταφέρουμε να πά-
ρουμε πέμπτο ευρωπαϊκό εισιτήριο,
τερματίζοντας στη 16η ή 17η θέση, στο
Champions League θα συμμετάσχει
μόνο ο πρωταθλητής μας (θα ξεκινά
από τον δεύτερο γύρο), ενώ δεν θα έχου-
με καμία ομάδα στο Europa League,
καθώς και οι τρεις άλλες, θ’ αγωνιστούν
στο νέο, Europa League 2, με πολύ χα-
μηλότερα οικονομικά οφέλη. 

Η διαφορά στην περίπτωση που τερ-
ματίσουμε κάτω από τη 17η θέση, θα
είναι μόνο το ότι ο πρωταθλητής μας
θα αρχίσει από τον πρώτο (και όχι τον
δεύτερο) προκριματικό γύρο του Ch-
ampions League.

Οι «ανταγωνιστές» μας
Η διαφορά της Κύπρου (15η) από

την Ελλάδα (16η) αυξήθηκε, έστω και
λίγο, την 3η εβδομάδα των Ευρωπαϊκών
διοργανώσεων (από 1.375 τους 1.450).
Η χώρα μας πανηγύρισε δύο νίκες – ο
ΑΠΟΕΛ νίκησε 1-0 τη Σουτιέσκα στο
Μαυροβούνιο, η ΑΕΚ Λάρνακας 3-0 τη
Λέφσκι Σόφιας – ενώ η ΑΕΛ αναδείχθηκε
ισόπαλη με τον Άρη Θεσσαλονίκης (ο
Απόλλωνας γνώρισε την ήττα με 2-1
στο Δουβλίνο από τη Σάμροκ Ρόβερς). 

Ο απολογισμός των τριών ελληνικών
ομάδων που μπήκαν στην ευρωπαϊκή
μάχη για τη σεζόν 2019/2020, ήταν μία
νίκη και δύο ισοπαλίες. Ο Ατρόμητος
πανηγύρισε την επικράτηση (1-2) στη
Σλοβακία κόντρα στην Ντουνάισκα,

ενώ ο Άρης Θ. αναδείχθηκε ισόπαλος
δίχως γκολ (0-0) με την ΑΕΛ στο «Κλε-
άνθης Βικελίδης» για το δεύτερο προ-
κριματικό του Europa League. Υπενθυ-
μίζεται ότι λευκή ήταν η ισοπαλία και
για τον Ολυμπιακό στο Πλζεν με αντί-
παλο τη Βικτόρια για την αντίστοιχη
προκριματική φάση του Champions Le-
ague.

Εύκολα λοιπόν αντιλαμβανόμαστε
την ξεχωριστή σημασία που έχει ο «εμ-
φύλιος» ανάμεσα στην ΑΕΛ και τον Άρη
Θ., αφού ενδεχόμενη πρόκριση της Λε-
μεσιανής ομάδας κόντρα στους Θεσ-
σαλονικείς, θα μας δώσει μεγάλο πλε-
ονέκτημα για την παραμονή στην 15η
θέση, αφού εκτός από τους βαθμούς,
παράλληλα θα θέσει εκτός μάχης μία
από τις πέντε ομάδες που εκπροσωπούν
την Ελλάδα στις ευρωπαϊκές διοργα-
νώσεις.

Σέρβοι, Κροάτες και οι άλλοι
Οι Σέρβοι συνεχίζουν με τρεις ομάδες,

ήδη η Νις αποκλείστηκε, με την Κου-
καρίτσκι να έχει δύσκολο έργο απέναντι
στην Μόλντε αν και πάει στη Σερβία
με το 0-0 του πρώτου αγώνα. Βέβαια
αυτό το ζευγάρι αφορά δυο χώρες που
μας απασχολούν αφού και οι Νορβηγοί
είναι κοντά. Η Παρτιζάν κέρδισε 1-0
εκτός την Κόναχ Ουαλίας και έχει προ-
βάδισμα, όπως και ο Ερυθρός Αστέρας
μετά το 2-0 που κέρδισε εντός την Ελ-
σίνκι.

Οι Κροάτες έχουν την Όσιγιεκ να
ηττάται με 1-0 από την ΤΣΣΚΑ Σόφιας
και να κινδυνεύει να μείνει έξω, ενώ η
Ντινάμο Ζάγκρεμπ με το 2-0 που κέρδισε
εκτός τη Σαπουρτάλο μάλλον πέρασε.

Δεν έπαιξε ακόμα η Ριέκα, αποκλείστηκε
η Χάιντουκ.

Εύκολα η Σέλτικ περνά στον τρίτο
γύρο του Champions League μετά το
5-0 επί της Κάλιου Νομ, λογικά και η
Ρέιντζερς μετά το 2-0 εντός με την Προγ-
κρέ θα τα καταφέρει. Η Αμπερντίν πήρε
1-1 εκτός από την Τσικούρα, η Κιλμάρνοκ
είναι έξω. Οι Ελβετοί ακόμη δεν έχουν
εμπλακεί και πολύ, με τη Βασιλεία να
χάνει 3-2 από την Αϊντχόφεν ενώ η Λου-
κέρνη κέρδισε 1-0 την Κλάκσβικ. 

Τέλος για τους Νορβηγούς καταγρά-
φηκε η απώλεια της Μπραν, η Ρόσενμ-
ποργκ ελπίζει μετά την ήττα 2-1 εκτός
από την ΜΠΑΤΕ, ενώ η Χάουγκεσουντ
έχει καθαρό σκορ 2-0 απέναντι στην
Στουρμ Γκρατς.

Το σύστημα βαθμολογίας
Θυμίζουμε πως στα προκριματικά

κάθε χώρα παίρνει 1.000 βαθμούς για
κάθε νίκη και 0.500 για κάθε ισοπαλία
που κάνει. Στους ομίλους οι αριθμοί
αυτοί διπλασιάζονται. Ο συνολικός αριθ-
μός που προκύπτει, διαιρείται με τον
αριθμό των ομάδων που εκπροσωπούν
τη χώρα στην Ευρώπη και έτσι βγαίνει
ο τελικός αριθμός. Η UEFA δίνει και κά-
ποιους πόντους ως μπόνους στις ομάδες
ανάλογα με το πόσο προχωρούν.

Στο Europa οι πόντοι είναι οι εξής
(ανάλογα με το γύρο που αποκλείεται
κάποια ομάδα): 1-1.00, 2-1.50, 3-2.00,
4-2.50. Στο Champions πλέον δεν δί-
νονται πόντοι στα προκριματικά, αφού
όποιος αποκλειστεί πάει Europa, αλλά
η πρόκριση στους ομίλους δίνει 4.00
βαθμούς και αν βρεθείς στους «16» παίρ-
νεις  άλλους 5.00.

Περί μουρμούρας
Είδαμε τα πρώτα ευρωπαϊκά και είναι
γεγονός πως η γκρίνια έχει μεγαλώσει
στις ομάδες. Ο ΑΠΟΕΛ είναι μαθημένος
να ζει με αυτό, αφού οι απαιτήσεις είναι
τεράστιες και το άγχος απίστευτο για να
μην στραβώσει κάτι στην Ευρώπη. Πλέ-
ον το βιώνει κι ο Απόλλωνας, του οποίοι
οι οπαδοί νιώθουν πως ανέβηκαν επίπε-
δο και δικαιούνται κάποια πράγματα να
τα θεωρούν δεδομένα. Ασφαλώς ποτέ
δε λείπει από αυτή την κουβέντα η Ομό-
νοια, αφού τα μεγαλεία της οι οπαδοί
της ούτε θα τα ξεχάσουν ούτε θα πά-
ψουν να τα ζητούν. Είναι γενικώς συχνό
φαινόμενο να τα ακούς αν είσαι σε πό-
στο μιας ομάδας, ακόμα και σε υπερβολικό βαθμό. Είτε μαθαίνεις να το διαχει-
ρίζεται, είτε κάνεις τα πράγματα χειρότερα με τον τρόπο που αντιδράς. Στον
ΑΠΟΕΛ πάντως είναι πιο «ψημένοι» σε αυτή τη διαδικασία και πολλά πράγμα-
τα τα αποδέχονται ως κομμάτι της δημόσιας συζήτησης που γίνεται. 

Για καλύτερη ευρωπαϊκή προοπτική
Η «κούρσα» της Κύπρου για την προνομιούχα 15η θέση στην ειδική βαθμολογία της UEFA

Για να γίνει πραγματικότητα ο στόχος της πενταπλής εκπροσώπησης μας στις ευρωπαϊκές διοργανώσεις, θα πρέπει οι τέσσερις
εκπρόσωποί μας, ΑΠΟΕΛ, ΑΕΛ (φωτογραφία), ΑΕΚ και Απόλλων, να έχουν καλά αποτελέσματα σε Τσάμπιονς και Γιουρόπα Λιγκ.
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Μετά τη συνεδρίαση της περα-
σμένης Πέμπτης, η Ευρωπαϊκή
Κεντρική Τράπεζα (ΕΚΤ) δεν άφη-
σε περιθώριο για υποθέσεις ανα-
φορικά με το μέλλον. Ανέθεσε
στο προσωπικό της ΕΚΤ να εξε-
τάσει «τρόπους ενίσχυσης της
παροχής ενδείξεων για τη μελ-
λοντική κατεύθυνση των βασικών
επιτοκίων, ελαφρυντικά μέτρα
όπως ο σχεδιασμός συστήματος
βαθμίδων για τον εκτοκισμό των
αποθεματικών, και επιλογές για
το μέγεθος και τη σύνθεση πι-
θανών νέων αγορών σε καθαρά
στοιχεία του ενεργητικού». Στη
συνέντευξη Τύπου μετά τη συ-
νεδρίαση, ο Μάριο Ντράγκι σχο-
λίασε πως η οικονομική προοπτι-
κή της Ευρωζώνης πηγαίνει από
το «κακό στο χειρότερο» και όσον
αφορά τον πληθωρισμό «δεν αρέ-

σει στην ΕΚΤ αυτό που βλέπει».
Αλλά, σύμφωνα με τον πρόεδρο
της ΕΚΤ, το διοικητικό συμβούλιο
δεν συζήτησε τη λήψη συγκε-
κριμένων μέτρων. Η ΕΚΤ θα τη-
ρήσει, κατά πάσα πιθανότητα,
στάση αναμονής για τις αναθε-
ωρημένες προβλέψεις που θα
έχουν διαμορφωθεί σε έξι εβδο-
μάδες, όταν θα πραγματοποιηθεί
η επόμενη συνεδρίαση.

Aυτή τη φορά ήταν εμφανής
η ανησυχία της EKT για την πο-
ρεία του πληθωρισμού. Ο στόχος
της ΕΚΤ είναι να κυμαίνεται ο
πληθωρισμός «χαμηλότερα αλλά
κοντά στο 2%», που διαφέρει έως
έναν βαθμό από τους αντίστοι-
χους της Ομοσπονδιακής Τρά-
πεζας των ΗΠΑ και της Τράπεζας
της Ιαπωνίας. Τονίζοντας την
αναγκαία «συμμετρία» που χρει-

άζεται για την επίτευξη του στό-
χου για τον πληθωρισμό, ο Ντράγ-
κι πέρασε το μήνυμα πως θα ανε-
χόταν την αύξηση των τιμών λίγο
παραπάνω από τα επιθυμητά επί-
πεδα. Τον Σεπτέμβριο είναι πι-
θανή μια μείωση του επιτοκίου
αποδοχής καταθέσεων κατά δέκα
μονάδες βάσης. Το σενάριο αυτό
φαίνεται πως είναι σχεδόν βέβαιο
μόνον και μόνον επειδή η ΕΚΤ
αναφέρθηκε σε ένα σύστημα βαθ-

μίδων για τον εκτοκισμό των απο-
θεματικών προκειμένου να μει-
ώνονται οι πιέσεις στις τράπεζες.
Βάσει των στοιχείων που ανα-
κοινώθηκαν τέλη Ιουνίου, οι τρά-
πεζες της Ευρωζώνης επωμίζον-
ταν μια «ποινή» της τάξεως των
7 δισ. ευρώ, επειδή «πάρκαραν»
τα κεφάλαιά τους σε καταθέσεις
της ΕΚΤ. Εάν το επιτόκιο αποδο-
χής καταθέσεων μειωθεί από το
-0,4% στο -0,5%, τότε το κόστος
αυτό θα αυξανόταν στα 9 δισ. ευ-
ρώ. Με ένα σύστημα βαθμίδων
στον εκτοκισμό των αποθεματι-
κών θα μπορούσε να υπάρξει
όφελος 3 δισ. ευρώ.

Είναι πιθανό να εξετάσει, επί-
σης, η ΕΚΤ την επανέναρξη του
προγράμματος αγοράς κρατικών
ομολόγων με μηνιαίες τοποθε-
τήσεις 35 δισ. ευρώ για ένα 12μη-

νο. Εάν προστεθούν εταιρικά
ομόλογα 5 δισ. ευρώ τότε οι μη-
νιαίες αγορές θα φθάσουν τα 40
δισ. ευρώ. Ο Ντράγκι δεν άφησε
κανένα σημάδι για το εάν στο
πρόγραμμα αυτό θα συμπεριλαμ-
βάνονταν π.χ. διαπραγματεύσιμα
αμοιβαία.  

Ο Ντράγκι τόνισε πως τα νο-
μισματικά μέτρα στήριξης θα εί-
ναι αποτελεσματικά μόνον εάν
ασκηθεί, παράλληλα, μια επεκτα-
τική δημοσιονομική πολιτική.
Στην περίπτωση που επιδεινωθεί
η προοπτική της Ευρωζώνης τότε
θα είναι ουσιαστική η σημασία
της δημοσιονομικής πολιτικής,
διότι έτσι τα αποτελέσματα θα
είναι πιο άμεσα και ισχυρά.

* Οικονομολόγος στην Berenberg
Bank.

Η ανησυχία του Μάριο Ντράγκι για την ευρωπαϊκή οικονομία

Η ψηφιοποίηση των τραπεζών οδη-
γεί σε αναπροσαρμογή των χρε-
ώσεών τους για τη διεκπεραίωση
συναλλαγών με τον παραδοσιακό
τρόπο. Στο πλαίσιο αυτό και η Ελ-
ληνική Τράπεζα αναμένεται να

αναπροσαρμόσει τις χρεώσεις της
από την 1η Ιανουαρίου του 2020.
Πληροφορίες της «Κ» αναφέρουν
ότι η Ελληνική θα προχωρήσει σε
χρέωση 1 ευρώ για ανάληψη με-
τρητών, σε πελάτες άνω των 65

ετών, για ποσά έως 10.000 ευρώ,
ενώ για πελάτες κάτω των 65 ετών
η χρέωση θα είναι στα 2 ευρώ. H
χρέωση θα αφορά την ανάληψη
χρημάτων από τα ταμεία υποκα-
ταστημάτων και όχι από τις ΑΤΜ.

Σύμφωνα με τις ίδιες πληροφορίες,
οι πληρωμές SEPA μέχρι 1.000 ευ-
ρώ, μέσω WebBankingκαι Mobile
Banking της Ελληνικής, θα διε-
νεργούνται δωρεάν. Αναμένεται
επίσης ότι η Ελληνική θα αυξήσει

τη χρέωση για έκδοση βιβλιαρίου
επιταγών. Σημειώνεται πως η Τρά-
πεζα Κύπρου έχει ήδη προχωρήσει
σε χρεώσεις από τον περασμένο
Αύγουστο, ενώ σύντομα θα ακο-
λουθήσει η Alpha Bank. Σελ. 3

Οι διαχειριστές κεφαλαίων στρέφονται στη γενιά των millennials ή διαφορετικά στην Generation Y, δηλαδή σε εκείνους που έχουν γεννηθεί από
το 1980 έως το 2000. Φαίνεται πως όλο και περισσότερες επενδυτικές εταιρείες σχεδιάζουν προϊόντα που απευθύνονται σε αυτή τη γενιά. Σελ. 10

Επενδύουν στην Generation Y Ψηλά ο πήχυς
στα δεδομένα
της κινητής
Τα σχέδια των παρόχων

Σε κινήσεις ψηλών megabits
προχωρούν οι τέσσερις πάροχοι
στον τομέα των δεδομένων κι-
νητής. Πρώτα η epic με το πλάνο
100 GB και μετά η Primetel με
απεριόριστα δεδομένα. Αναμέ-
νονται οι κινήσεις Cablenet και
Cyta. Μέχρι τέλος του 2019 θα
ανακοινωθεί ο αριθμός των αδει-
ών για συχνότητες 5G από το
Τμήμα Ηλεκτρονικών Επικοι-
νωνιών. Σελ. 6

Στον ψηφιακό
κυκλώνα και 
η Astrobank
Συνέντευξη Ε. Ορφανίδου

Σε τεχνολογικές τομές προχωρεί
η Astrobank. Για τις εξελίξεις
αυτές μιλά η διευθύντρια ηλε-
κτρονικής τραπεζικής, Έλενα
Ορφανίδου. Τονίζει ότι οι τρά-
πεζες βρίσκονται στο επίκεντρο
τεχνολογικού κυκλώνα και είναι
επιτακτική ανάγκη ο ψηφιακός
μετασχηματισμός τους. Ανα-
φέρει επίσης ότι πιθανόν να
καταργηθούν κάποιες θέσεις
εργασίας, αλλά σιγουρα θα δη-
μιουργηθούν νέες και πιο ποι-
οτικές. Σελ. 4

Η τεχνολογία φέρνει νέες χρεώσεις
Οι τράπεζες θα χρεώνουν για τις παραδοσιακές συναλλαγές – Από το 2020 και η Ελληνική

ΜΕΤΡΑ ΑΠΟ ΤΗΝ ΠΟΛΙΤΕΙΑ

Φωτιά τα ενοίκια σε
ευρωπαϊκές πόλεις

Στο παιχνίδι Monopoly προσπαθούν να
βάλουν τέλος οι δήμαρχοι ευρωπαϊκών μη-
τροπόλεων όπου τα ενοίκια αυξάνονται
ανεξέλεγκτα και οι κάτοικοι δίνουν ακόμα
και το μισό εισόδημά τους για στέγαση.
Εξετάζουν το ενδεχόμενο επιβολής αυστη-
ρών περιορισμών στους ιδιοκτήτες. Σελ. 12

ΕΛΛΑΔΑ

Πλήρης άρση των capital
controls τον Σεπτέμβριο

Στο τέλος Σεπτεμβρίου, σύμφωνα με πλη-
ροφορίες, θα εισηγηθεί η Τράπεζα της Ελ-
λάδος στην κυβέρνηση να αρθούν πλήρως
οι περιορισμοί στην κίνηση κεφαλαίων (ca-
pital controls), σε ένα βήμα που αποσκοπεί
–εκτός των άλλων– στην αναβάθμιση της
πιστοληπτικής ικανότητας της χώρας. Σελ. 8

�������

Η ΕΚΤ θα εξετάσει 
την αγορά κρατικών
ομολόγων με μηνιαίες
τοποθετήσεις 35 δισ.
ευρώ για ένα χρόνο.

ΒΡΕΤΑΝΙΑ

Εως 8% 
του ΑΕΠ 
θα στοιχίσει 
το σκληρό 
Brexit. Σελ. 11
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ΔΗΚΤΗΣ
diktis@kathimerini.com.cy

Διοχέτευση ρευστότητας
Η Τράπεζα Κύπρου δάνεισε την Atterbury 20
εκατομμύρια ευρώ, δηλαδή στην εταιρεία – άμε-
σο ανταγωνιστή της Τράπεζας Κύπρου και ιδιο-
κτήτρια του Nicosia Mall. Η Ελληνική Τράπεζα δά-
νεισε στην Apollo Global Management 44 εκα-
τομμύρια ευρώ ώστε να μπορέσει να αγοράσει τα
δάνεια της Τράπεζας Κύπρου που συμπεριλαμβά-
νονταν στο Helix. Το ότι υπάρχει πρόβλημα διοχέ-
τευσης ρευστότητας στις τράπεζες, έχουν πολλά
μετρητά και πρέπει να τα παραχωρούν κάπως, εί-
ναι γνωστό. Αλλά, από ότι αποδεικνύεται, οι κύρι-
οι ανταγωνιστές εάν είναι για το συμφέρον τους
δεν κοιτούν ανταγωνισμούς και όλα τα συναφή.

••••
Eκπληξη η Eurobank
Υπέγραψε για την ΕΣΤΙΑ και η Eurobank, η τρά-
πεζα με τα λιγότερα Μη Εξυπηρετούμενα και με
σχεδόν μηδενική έκθεση σε στεγαστικά δάνεια.
Η αρχική δομή του Σχεδίου προέβλεπε ως δι-
καιούχους μόνο φυσικά πρόσωπα.  Στην πορεία
τεχνοκρατική ομάδα του υπουργείου Οικονομι-
κών διαπίστωσε ότι ένας σημαντικός αριθμός
Μη Εξυπηρετούμενων Δανείων, αφορούν μι-
κρομεσαίες επιχειρήσεις και έτσι περιλήφθη-
καν στο πρόγραμμα. Έτσι μάλλον έκανε και την
Eurobank να υπογράψει.

••••
Θα τους μείνει η φράση
Όλο για «μηδενική ανοχή στους στρατηγικούς
κακοπληρωτές, οι οποίοι δρουν εις βάρος των
ευσυνείδητων ομάδων της κοινωνίας», ακούγα-
με. Εάν αλλάξει έστω και μετά από πολλές
εβδομάδες ο νόμος που αλλάζει το νόμο των
εκποιήσεων, μάλλον μόνο με τη φράση θα μεί-
νουν οι τραπεζίτες.

••••
Και από την αντίθετη
Το παρόν ποστ δεν έχει χιουμοριστικό χαρακτή-
ρα. Η ΚΕΔΙΠΕΣ, ο πρώην Συνεργατισμός δηλα-
δή, θα μπορούσε να διατελέσει το όχημα με το
οποίο το κράτος θα ασκήσει κοινωνική πολιτική
σε πραγματικά ευάλωτες ομάδες. Πέραν του
ΕΣΤΙΑ και αφού δεν είναι τράπεζα, θα μπορού-
σε στο τέλος της χρονιάς όποιος είναι καλοπλη-
ρωτής σε ένα δάνειο να του δίνει ως «bonus»
επιστροφή χρημάτων. Το ίδιο πράττουν και ιδιω-
τικές τράπεζες, όπου αν είναι συνεπής ο δανει-
ολήπτης, έχουν συμφωνήσει εξαρχής ότι θα
επιστρέφεται ένα ποσό της τάξης των 1.000 ευ-
ρώ για παράδειγμα. Μήπως να σκεφτόμασταν
κάτι τέτοιο;

••••
Eφυγε η Νάταρ
Έκλεισε την Παρασκευή ο κύκλος της Βικτώρια
Νάταρ ως Εφόρου Ασφαλίσεων, αφού αφυπη-
ρετεί από την δημόσια υπηρεσία. Μένει να δού-
με πως και ποιο θα είναι το πρόσωπο που θα την
διαδεχτεί. Αναμένεται επίσης να δούμε τι θα γί-
νει με την δημιουργία της νέας εποπτικής αρχής
που θα αναλάβει τα ταμεία των Επαγγελματικών
Συνταξιοδοτικών παροχών και την υπηρεσία
ελέγχου ασφαλιστικών εταιρειών. Πάντως στην
Επιτροπή Νομικών της Βουλής είδαν πρόσφατα
τα σχέδια υπηρεσίας ώστε οι υφιστάμενοι βοη-
θοί έφοροι να μπορούν να λειτουργήσουν και
ως αναπληρωτές. 

••••
Εκτός μόδας η  Κύπρος
Ούτε η Πάφος ούτε η Κύπρος είναι φέτος στις
πρώτες επιλογές των ταξιδιωτών,  γεγονός που
αντανακλάται στις συγκρατημένες πληρότητες
στα ξενοδοχεία.  Ας το πάρουμε απόφαση. Χω-
ρίς αεροπορική σύνδεση, δεν μπορούν να αλλά-
ξουν πολλά. Ο απολογισμός στο τέλος του χρό-
νου θα δείξει ακριβώς πόσο πληρώνουμε τα αε-
ροπορικά κενά.

••••
Το rebranding
της Λευκωσίας
Ανακοινώθηκε, παρουσιάστηκε, κέρδισε τις
εντυπώσεις και μετά; Τι γίνεται με το rebranding
της Λευκωσίας; Πάντως πρόσφατα ανακοινώθη-
κε άλλο μεγάλο σχέδιο για την πρωτεύουσα και
για το πώς θα μετατραπεί σε έξυπνη πόλη. Ελπί-
ζουμε να μην ακολουθήσουν και τα δύο το πα-
ράδειγμα της πλατείας Ελευθερίας.

A Π Ο Ψ Η  Του ΒΑΣΊΛΗ ΜΑΣΣΈΛΟΥ* 

A Π Ο Ψ Η  Της ΤΑΣΟΥΛΑΣ ΚΑΡΑΪΣΚΑΚΗ

Η επιβολή ορίων στις
πληρωμές τοις μετρητοίς

H  Λ E Ξ H
Τ Η Σ  Ε Β Δ Ο Μ Α Δ Α Σ

Προεξοφλητικό επιτόκιο
Προεξοφλητικό επιτόκιο
καλείται το επιτόκιο το
οποίο χρησιμοποιείται για
μετατροπή της μελλοντι-
κής αξίας ενός ομολόγου /
μακροπρόθεσμου χρεο-
γράφου / επενδυτικού τίτ-

λου σε παρούσα (σημερινή) αξία. Είναι
επίσης το επιτόκιο με το οποίο η Κεντρική
Τράπεζα χρεώνει τις Εμπορικές Τράπεζες
για δάνεια, σε περιπτώσεις όπου αυτές
χρειάζονται ρευστά διαθέσιμα.

Μάριος Χαραλαμπίδης
Καθηγητής Διοίκησης και Οικονομικών 

Cyprus Institute of Marketing / The Cyprus
Business School

Αυτό είναι το εισιτήριο που εκδίδει η NASA σε όποιον δηλώσει συμμετοχή στο επόμενο ταξίδι για τον Άρη. Επτά χιλιάδες μέχρι στιγμής οι
συμμετοχές από Κύπρο.

H νέα κυβέρνηση ευαγγελίζεται
τη μείωση των φόρων και τη δι-
ευκόλυνση της επιχειρηματικής
δραστηριότητας, με στόχο την
ανάπτυξη. Ωστόσο, πρόσφατο
δημοσίευμα της «Καθημερινής»
(«Οι μειώσεις φόρων του 2020
στο εισόδημα και στα ακίνητα»,
15.07.2019) αναφέρει ότι «σχε-
διάζεται και η μείωση του ορίου
χρήσης μετρητών. Το όριο των
500 ευρώ ενδεχομένως να δια-
φοροποιείται ανά κλάδο, ανάλογα
με τον κίνδυνο για φοροδιαφυγή».
Πέρα από τα μάλλον ανυπέρβλητα
νομικά και πρακτικά προβλήματα
που συνεπάγεται τυχόν διαφο-
ροποίηση ανά κλάδο, το υφιστά-
μενο όριο είναι ήδη εξαιρετικά
χαμηλό σε σχέση με τα ισχύοντα
τόσο την Ε.Ε. όσο και στις ανε-
πτυγμένες χώρες διεθνώς.  Ερ-
χεται μάλιστα σε αντίθεση με την
εκπεφρασμένη πολιτική της Ευ-
ρωπαϊκής Επιτροπής, η οποία τον
Ιούνιο του 2018 εγκατέλειψε ορι-
στικά τα σχέδιά της για επιβολή
CPLs (Cash Payments Limits –
Ορια χρήσης μετρητών στις πλη-
ρωμές), έπειτα από μελέτη και
διαβούλευση που κράτησε πε-
ρισσότερο από ένα χρόνο. Η σχε-
τική αναφορά της Κομισιόν κα-
τέληξε στο συμπέρασμα ότι «η
επιβολή ορίων στις πληρωμές
τοις μετρητοίς είναι ευαίσθητο
θέμα για τους πολίτες της Ευρω-
παϊκής Ενωσης, πολλοί από τους
οποίους θεωρούν τη δυνατότητα
πληρωμής σε μετρητά θεμελιώδη
ελευθερία, η οποία δεν πρέπει
να περιοριστεί δυσανάλογα [σ.σ.
σε σχέση με τον σκοπό για τον
οποίο επιβάλλεται].  Τα αποτελέ-
σματα της διαβούλευσης, στην
οποία συμμετείχαν περισσότερα
από 30.000 άτομα, είναι συντρι-
πτικά: το 95% των ερωτηθέντων
στο σύνολο της Ε.Ε. αλλά και
στην Ελλάδα ήταν αντίθετοι στην
επιβολή περιορισμών. Στην ερώ-
τηση εάν υποθετικά επιβληθεί
όριο πανευρωπαϊκά, ποιο θα έπρε-
πε είναι αυτό, οι περισσότεροι
απάντησαν «υψηλότερο των 9.500
ευρώ». Αντίστοιχα το 78% των
επιχειρήσεων θεωρεί ότι τυχόν
επιβολή περιορισμών θα δημι-
ουργήσει προσκόμματα στη λει-
τουργία τους λόγω, μεταξύ άλλων,
του κόστους των εναλλακτικών
τρόπων πληρωμής και του ότι

υπάρχει κίνδυνος να χάσουν πε-
λάτες που επιμένουν να πληρώ-
σουν με μετρητά. Συνολικά, η
συντριπτική πλειονότητα των
συμμετεχόντων απάντησε ότι η
επιβολή περιορισμών δεν δικαιο-
λογείται σε σχέση με τον επιδιω-
κόμενο σκοπό (καταπολέμηση
εγκληματικών δραστηριοτήτων,
τρομοκρατίας ή φοροδιαφυγής).
Ομοίως η μελέτη της Επιτροπής
συμπέρανε ότι τα CPLs δεν μπο-
ρούν να αποτρέψουν τη χρημα-
τοδότηση τρομοκρατικών ενερ-
γειών, ίσως όμως να είναι χρήσιμα
στην καταπολέμηση της νομιμο-
ποίησης εσόδων από παράνομες
δραστηριότητες. Μία ακόμη ση-
μαντική διαπίστωση είναι ότι οι
διαφορές που παρατηρούνται
σχετικά με τα CPLs στη νομοθεσία
των κρατών-μελών στρεβλώνουν
τον ανταγωνισμό και εντείνουν
την άνιση μεταχείριση των επι-
χειρήσεων. Στην περίπτωση της
Ελλάδας οι περιορισμοί στην
πραγματικότητα ταλαιπωρούν
τις συνεπείς επιχειρήσεις και τους
πελάτες τους, χωρίς να δημιουρ-
γούν ιδιαίτερα προβλήματα στους
φοροδιαφεύγοντες, οι οποίοι προ-
φανώς δεν καταγράφουν στα βι-
βλία τους εισπράξεις όταν δεν
έχουν εκδώσει παραστατικό. Ιστο-
ρικά, τόσο η ΑΑΔΕ όσο και οι υπη-
ρεσίες του υπουργείου Οικονο-
μικών αντιμετωπίζουν πολίτες
και επιχειρήσεις εκ προοιμίου ως
φοροφυγάδες και αναζητούν «λύ-
σεις» στην κατεύθυνση του βά-
ναυσου περιορισμού θεμελιωδών
ελευθεριών και δικαιωμάτων τους
(CPLs, υποχρεωτική χρήση POS,
περιουσιολόγιο, τραπεζικό και
φορολογικό απόρρητο). Αυτές οι
αμφιβόλου αποτελεσματικότητος
ρυθμίσεις ενδέχεται τελικά να
περιορίζουν τα δημόσια έσοδα
περιστέλλοντας την οικονομική
δραστηριότητα. Το μόνο βέβαιο,
πλην εξόχως αρνητικό, αποτέλε-
σμά τους είναι ο ιδιαίτερα επι-
κίνδυνος περιορισμός της ελευ-
θερίας και των δικαιωμάτων των
Ελλήνων πολιτών, που καθίσταν-
ται τελικά πολίτες δεύτερης κα-
τηγορίας σε σχέση με τους άλλους
Ευρωπαίους.

* Ο κ. Βασίλης Μασσέλος είναι πρό-
εδρος Συνδέσμου Επιχειρήσεων Πλε-
κτικής και Ετοίμου Ενδύματος.

Η λήθη δεν εξανεμίζει τα προβλή-
ματα και όλα τα παλιά αμαρτή-
ματα επανέρχονται κάποτε στο
φως. Την πολύ άσχημη εμπειρία,
να αντικρίσουν τον θαλάσσιο
βυθό της Ανδρου καλυμμένο πλή-
ρως με δύσμορφους «πλαστικούς
υφάλους» –μια πολύ αποκρου-
στική εικόνα–, είχε η ομάδα Ae-
gean Rebreath. Ηταν πριν από
οκτώ χρόνια όταν κατέρρευσε η
παράνομη χωματερή του νησιού
στη θάλασσα και έκτοτε, από ό,τι
φάνηκε, ουδείς ασχολήθηκε σε
βάθος με το συμβάν της κατά-
ληξης στα νερά του Αιγαίου μιας
τόσο θηριώδους ποσότητας απορ-
ριμμάτων, που ούτε η παιδαριώ-
δης ασυγχώρητη λογική τού «όλα
τα παίρνει η θάλασσα» μπορούσε
να προβληθεί. Αλλωστε η αντί-
ληψη ότι η θάλασσα είναι μια
αβυσσαλέα καταβόθρα που δια-
κτινίζει στο υπερπέραν τα από-
βλητά μας έχει προ πολλού εκ-
πνεύσει, αφού γνωρίζουμε ότι οι
ωκεανοί πλάθουν νέους δυσειδείς
πλαστικούς κόσμους στη μέση
των διάπλατων οριζόντων (στον
Β. Ειρηνικό έχει σχηματιστεί μια
«ήπειρος» 1,6 εκατ. τ. χλμ. από
πλαστικά σκουπίδια), χτίζουν
υποθαλάσσιες πολιτείες από
σκουπίδια, επιστρέφουν στις
ακτές και το καπάκι, και στα στο-
μάχια μας τόνους πλαστικών
ινών.

Δεν είναι μόνο η Ανδρος· όλο
το Αιγαίο είναι μια υδάτινη χω-
ματερή, έχουν ανασυρθεί από
τον βυθό του από χριστουγεν-

νιάτικα δέντρα, καλοριφέρ, κα-
ρότσια σούπερ μάρκετ μέχρι μο-
τοσικλέτες και λεκάνες τουαλέ-
τας... Βέβαια πλαστικά είναι, κατά
το WWF, το 95% των απορρι-
φθέντων στα πελάγη. Σε κάθε τ.
χλμ. της επιφάνειας της Μεσο-
γείου επιπλέουν δεκάδες χιλιάδες
κομματάκια πλαστικού. Συνολικά,
κάθε χρόνο απορρίπτονται στη
μεσογειακή λεκάνη 100.000 έως
300.000 τόνοι πλαστικών (39 τό-
νους την ημέρα απορρίπτει η χώ-
ρα μας, 144 η Τουρκία).

Ωστόσο, η γενική εικόνα δεν
μας αθωώνει. Τα σκουπίδια φτά-
νουν στη θάλασσα από τη στεριά.
Παρά τα ευρωπαϊκά πρόστιμα,
κλείνουμε ακόμη τα μάτια σε ανε-
ξέλεγκτες χωματερές και ούτε
που διανοούμαστε να δούμε το
θέμα, όχι ως μια οχληρή υπόθεση,
αλλά ως σοβαρή επένδυση. Αλλού,
μέχρι και το 80% των συσκευα-
σιών επαναχρησιμοποιούνται
(στη Σουηδία, ένα μπουκάλι επα-
ναχρησιμοποιείται 33 φορές), το
70% των αστικών λυμάτων (Γαλ-
λία) δίνουν υλικά και ενέργεια.
Στη χώρα μας ούτε η πίεση των
κενών ταμείων ενθάρρυνε ένα
γύρισμα στον πολιτισμό. Η δια-
χείριση των σκουπιδιών παρα-
μένει παράδειγμα ανευθυνότητας
και κοντόθωρων εσπευσμένων
λύσεων κάθε φορά που ορθώνεται
ως αμετακίνητος βράχος το οι-
κοδομημένο επί δεκαετίες αδιέ-
ξοδο. Οσο για τη θάλασσα, μας
αρκεί να είναι καθαρή η παραλία
όπου κολυμπάμε...

Περισσότεροι από 10.000 άνθρωποι
υπέγραψαν αίτηση για τον περιο-
ρισμό των κρουαζιερόπλοιων που
ελλιμενίζονται στη Πάλμα της Μα-
γιόρκα, σε ένα την ημέρα, με τον
μέγιστο αριθμό επιβατών που απο-
βιβάζονται σε οποιαδήποτε δεδο-
μένη στιγμή να φτάνει τις 4.000.
Περίπου 500 γιγαντιαία κρουαζιε-
ρόπλοια φτάνουν στο λιμάνι της
πόλης κάθε χρόνο, αποβιβάζοντας
2 εκατομμύρια επιβάτες. Το μανι-
φέστο που επικαλείται τον περιο-
ρισμό του αριθμού των πλοίων στο

λιμάνι και το οποίο έχει ήδη υπο-
γραφεί από περισσότερες από 30
οργανώσεις και 11.000 νησιώτες,
θα παρουσιαστεί σε συνέδριο στην
Πάλμα σήμερα. Επί του παρόντος,
υπάρχουν συνήθως πέντε έως και
οκτώ κρουαζιερόπλοια αγκυροβο-
λημένα στο λιμάνι, με περίπου
15.000 επιβάτες. Το κείμενο υπο-

στηρίζει ότι «ο τουρισμός με κρουα-
ζιερόπλοια έχει αυξηθεί με τρόπο
που δεν είναι βιώσιμος και είναι
ανεπιθύμητος για την πόλη μας,
καθώς οδηγεί σε σοβαρές περιβαλ-
λοντικές επιπτώσεις και κατ’ επέ-
κταση στην αύξηση των κοινωνι-
κών εντάσεων».

Σε μια πρόσφατη έρευνα που

συνέταξε η Transport & Environ-
ment, μια ευρωπαϊκή ΜΚΟ, η Πάλ-
μα αποτέλεσε το δεύτερο, έπειτα
από το λιμάνι της Βαρκελώνης,
πιο μολυσμένο από κρουαζιερό-
πλοια λιμάνι στη Ευρώπη. Η Μάρτα
Φεριόλ, συντονίστρια της ΜΚΟ
Tramuntana XXI, μιας από τις ορ-
γανώσεις που υποστηρίζουν το

μανιφέστο, λέει πως «ως νησί έχου-
με περιορισμένους πόρους και αυ-
τά τα πλοία είναι σαν πλωτές πό-
λεις που αποθέτουν τα απόβλητά
τους στα δικά μας νερά». Ο Ζομ
Γκαρό της Πάλμα XXI, υπογράφων
του κειμένου, πιστεύει ότι σκοπός
πίσω από την κίνηση που επιδιώ-
κεται είναι η εκλογή μιας πιο προ-
οδευτικής κυβέρνησης στη Μα-
γιόρκα που θα επιτύχει την αυξα-
νόμενη συνειδητοποίηση και ενη-
μέρωση σχετικά με την ανάγκη
για την καταπολέμηση της κλιμα-
τικής αλλαγής.

«Υπάρχει πλέον ένα κοινό σχέδιο
για καλύτερη διαχείριση της επί-
δρασης του τουρισμού στο περι-
βάλλον και έχουμε πολιτικά κόμ-
ματα που επιθυμούν να επιφέρουν
αυτή την αλλαγή», λέει. Πράγματι,
η Νους Τρουγιόλ, σύμβουλος της
Πάλμα για τη βιωσιμότητα και τα
αστικά ζητήματα, δήλωσε: «Ακριβώς
όπως έχουμε λάβει μέτρα για τον
περιορισμό των τουριστικών δια-
μερισμάτων και ξενοδοχείων, τώρα
είναι η σειρά των κρουαζιερόπλοι-
ων». Πρόσθεσε, όμως, ότι οι περιο-
ρισμοί που συμφωνήθηκαν είναι
απίθανο να τεθούν σε ισχύ πριν
από το 2022, καθώς οι συμβάσεις
έχουν ήδη υπογραφεί ανάμεσα στο
λιμάνι της Πάλμα και στις εταιρείες
κρουαζιερόπλοιων.

Η ειδυλλιακή Μαγιόρκα κινδυνεύει από τον μαζικό τουρισμό κρουαζιέρας.

Μόνο ένα κρουαζιερόπλοιο την ημέρα

������

Μανιφέστο υπογρά-
φουν οι κάτοικοι της
Πάλμα στη Μαγιόρκα
για να περιορίσουν τις
«σοβαρές περιβαλλον-
τικές επιπτώσεις».

Ο υδάτινος πλαστικός
κόσμος μας
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υριακή 4 Aυγην ΚT ούστου μαζί με την Καθημερινήυριακή 4 Aυγούστου μαζί με την Καθημερινή

Του ΠΑΝΑΓΙΩΤΗ ΡΟΥΓΚΑΛΑ

Αναπροσαρμόζει τις χρεώσεις της
στις παραδοσιακές συναλλαγές και
η Ελληνική Τράπεζα από τις αρχές
του επομένου χρόνου, ακολουθών-
τας την τάση των τραπεζών που
έχουν προχωρήσει σε τέτοιου είδους
επιβαρύνσεις. Ήδη, από τον περα-
σμένο Αύγουστο, η Τράπεζα Κύπρου
προχώρησε σε αύξηση των χρεώ-
σεων που αφορούν στην ανάληψη
μετρητών από το ταμείο, τις μετα-
φορές μεταξύ λογαριασμών από το
ταμείο, τις μεταφορές σε γενικό λο-
γαριασμό τρίτου προσώπου και σε
καταθέσεις έναντι τρίτου λογαρια-
σμού σε περίπτωση που απαιτείται
η καταχώρηση πληροφοριών, ενώ
αυξήσεις επήλθαν και στις συναλ-
λαγές που σχετίζονται με τη χρήση
επιταγών. Στο χορό των νέων χρε-
ώσεων όμως θα μπει με την έλευση
του νέου χρόνου και η Ελληνική
Τράπεζα. Ειδικότερα, τον Ιανουάριο
του 2020, η Ελληνική θα προχωρήσει
σε χρέωση 1 ευρώ για ανάληψη με-
τρητών, σε πελάτες άνω των 65
ετών, για ποσά έως 10.000 ευρώ,
ενώ για πελάτες κάτω των 65 ετών
η χρέωση θα είναι στα 2 ευρώ. Ση-
μειώνεται πως, στην ίδια χρέωση
θα προχωρήσει και η AlphaBank
από τον προσεχή Αύγουστο. Η συγ-
κεκριμένη χρέωση θα αφορά την
ανάληψη χρημάτων από τα υποκα-
ταστήματα και όχι από τα αυτόματα
μηχανήματα μετρητών (ΑΤΜ) της
Ελληνικής Τράπεζας. Επιπλέον, σύμ-
φωνα με τις διαθέσιμες πληροφορίες,
οι πληρωμές SEPA μέχρι 1000 ευρώ,
μέσω Web Banking και Mobile Ban-
king της Ελληνικής Τράπεζας, θα
διενεργούνται δωρεάν.

«Μεγάλος ντόρος» όμως είχε γίνει
και για τις χρεώσεις εξαργύρωσης
των επιταγών στα καταστήματα της
Τράπεζας Κύπρου. Συγκεκριμένα,
είχε επιβληθεί τέλος 2 ευρώ για εξαρ-

γύρωση επιταγών της Τράπεζας Κύ-
πρου. Τότε, είχαν εξηγήσει από την
Τράπεζα στην «Κ» πως τα μετρητά
και οι επιταγές, αυξάνουν τη φορο-
διαφυγή και την αδήλωτη εργασία,
κάτι που, κατά τους ίδιους, πρέπει

πάση θυσία να μειωθεί. Όπως λοιπόν
και η Τράπεζα Κύπρου, η Ελληνική
Τράπεζα θα προχωρήσει από τον
Ιανουάριο σε χρέωση 2 ευρώ για
κάθε εξαργύρωση επιταγής που θα
πραγματοποιείται. Η συγκεκριμένη
αλλαγή θα τεθεί σε εφαρμογή από
την Ελληνική, με τις επιταγές ωστόσο
να μπορούν να κατατεθούν στους
λογαριασμούς των πελατών χωρίς
χρέωση τόσο από τα υποκαταστή-
ματα όσο και από τα αυτόματα μη-
χανήματα μετρητών (ΑΤΜ). Για την
εφαρμογή των επικείμενων αλλαγών
όμως, οι πελάτες θα ενημερωθούν
έξι μήνες νωρίτερα.

Τέλος, η Ελληνική Τράπεζα ανα-
μένεται να αυξήσει τη χρέωση για
έκδοση βιβλιαρίου επιταγών στα 25
ευρώ από 15 ευρώ όταν το βιβλιάριο
παραγγελθεί από το δίκτυο κατα-
στημάτων και στα 16 ευρώ από 6
ευρώ όταν το βιβλιάριο παραγγελθεί
από το διαδίκτυο.

Είναι σαφές πως οι κυπριακές
τράπεζες έχουν λάβει το μήνυμα το
οποίο έχει σταλεί από την Φρανκ-
φούρτη. Στην συνέντευξή του στην
«Κ» ο Πρόεδρος του SSM Άντρεα
Ένρια είχε τονίσει ότι οι πιο κερ-
δοφόρες τράπεζες στην Ευρώπη
έχουν δύο κοινά χαρακτηριστικά:
πρώτον, την υψηλή αποδοτικότητα
ως προς το κόστος και δεύτερον,
την εντατική χρήση της σύγχρονης
τεχνολογίας. «Η αντιμετώπιση των
πιέσεων στα περιθώρια κέρδους θα
απαιτήσει τη συνεχή μείωση του
κόστους (μεταξύ άλλων, μέσω της
προσαρμογής των επιχειρηματικών
μοντέλων), την αναθεώρηση των
οργανωτικών δομών και την ταχεία
υιοθέτηση νέων τεχνολογιών», δή-
λωσε ο κ. Ένρια.

Έτσι λοιπόν όλες οι κυπριακές
τράπεζες, αργά ή γρήγορα, στο βωμό
της μείωσης των υποκαταστημάτων
τους, στην προσπάθεια διατήρησης

της ανταγωνιστικότητάς τους, στην
παροχή ποιοτικών προϊόντων και
υπηρεσιών, αλλά και της υιοθέτησης
καινοτόμων ψηφιακών εργαλείων,
η αναπροσαρμογή στις χρεώσεις
αποτελεί γι’ αυτές μια φυσιολογική
εξέλιξη. Καθίσταται σαφές ότι οι τε-
χνολογικές εξελίξεις διαμορφώνουν
ήδη νέα δεδομένα στον τραπεζικό
κλάδο. Οι παραδοσιακές τράπεζες
δεν έχουν άλλη επιλογή από το να
επαναπροσδιορίσουν την αποστολή
τους, εφαρμόζοντας νέες πρακτικές
που θα επιτρέψουν την ψηφιακή
μεταμόρφωσή τους και κατ’ επέ-
κταση την επιβίωσή τους σ’ ένα συ-
νεχώς μεταβαλλόμενο οικονομικό
περιβάλλον.

Ενόψει του έντονου ανταγωνι-
σμού που ήδη έχει αρχίσει να δια-
μορφώνεται στον τομέα των online
υπηρεσιών των τραπεζών, τα χρη-
ματοπιστωτικά ιδρύματα που δεν
επενδύουν στην καινοτομία και την
τεχνολογία, κινδυνεύουν να βρεθούν
αντιμέτωπα με απώλεια μεριδίου
της αγοράς από νέους ανταγωνιστές,
τράπεζες και μη, που δίνουν έμφαση
στη χρηματοοικονομική τεχνολογία.
Ως εκ τούτου, η επένδυση στην ψη-
φιακή αναβάθμιση και τις τεχνολο-
γικές εφαρμογές καθίσταται μονό-
δρομος.

Σε παγκόσμιο πρίσμα
Ο χρηματοπιστωτικός κλάδος σε

παγκόσμιο επίπεδο βρίσκεται σε
μια μεταβατική περίοδο ψηφιακού
μετασχηματισμού, την οποία επι-
βάλλουν οι τεχνολογικές εξελίξεις.
Σύμφωνα με τραπεζικούς κύκλους,
η αυτοματοποίηση των διαδικασιών
κρίνεται πλέον απαραίτητη από τον
παραδοσιακό τραπεζικό κλάδο για
την αντιμετώπιση του εξωτραπεζι-
κού ανταγωνισμού όπως εταιρείες
τύπου «Revolut». Οι τράπεζες, τόσο
σε διεθνές όσο και σε εθνικό επίπεδο,
αναγνωρίζοντας τα οφέλη αλλά και

την ανάγκη προσαρμογής τους στη
νέα ψηφιακή εποχή, υιοθέτησαν
νέες πρακτικές, όπως είναι η ψη-
φιακή τραπεζική (digital banking),
ενώ συνομολόγησαν συνεργασίες
με εταιρείες χρηματοοικονομικής
τεχνολογίας (FinTech), με στόχο την
κατανόηση των απαιτήσεων και
των προσδοκιών των πελατών τους,
μέσα από τη χρήση τεχνολογικά
προηγμένων εφαρμογών.

Ο ισχυρός άνδρας του SSM εξάλ-
λου δήλωσε: «η ψηφιοποίηση των
τραπεζικών υπηρεσιών είναι μια ευ-
καιρία για βελτίωση της κερδοφορίας.
Αν οι τράπεζες δεν συμβαδίσουν με
την ψηφιοποίηση στον τομέα, θα
αντιμετωπίσουν κίνδυνο απώλειας
μεριδίου της αγοράς, καθώς θα τις
συναγωνίζονται άλλες πιο αποδο-
τικές τράπεζες και νέοι ανταγωνιστές
με έμφαση στη χρηματοοικονομική
τεχνολογία. Και στην Κύπρο, η ψη-
φιοποίηση θα μπορούσε να συμβάλει
σημαντικά τόσο στην ενίσχυση της
αποδοτικότητας και, συνεπώς, της
κερδοφορίας των τραπεζών όσο και
στη μείωση του πλεονάζοντος δυ-
ναμικού. Οι επενδύσεις σε πληρο-
φοριακά συστήματα και στην ψη-
φιοποίηση είναι επίσης αναγκαίες
για τη βελτίωση των εσωτερικών
διαδικασιών και την παροχή ευνοϊ-
κότερου περιβάλλοντος αλληλεπί-
δρασης με τους πελάτες.

Μείωση υποκαταστημάτων
Απότοκο της τάσης ψηφιοποί-

ησης του τραπεζικού τομέα στην
Κύπρο, είναι και η μείωση των υπο-
καταστημάτων των τραπεζών. Συγ-
κεκριμένα, πριν το 2013 υπολογίζεται
πως λειτουργούσαν στην Κύπρο 800
υποκαταστήματα τραπεζών, ενώ
σήμερα υπολογίζεται ότι τα διαθέ-
σιμα υποκαταστήματα τραπεζών
στην Κύπρο αριθμούν τα 384. Οι
τραπεζοϋπάλληλοι στην Κύπρο ανέρ-
χονται στους 8.940.

Η ψηφιοποίηση τραπεζών φέρνει χρεώσεις
Από τις αρχές του 2020 και η Ελληνική Τράπεζα θα χρεώνει για τις παραδοσιακές διεκπεραιώσεις συναλλαγών

�������

Οι κυπριακές τράπεζες
έχουν λάβει το μήνυμα
ότι οι πιο κερδοφόρες
τράπεζες στην Ευρώπη
έχουν δύο κοινά χαρα-
κτηριστικά: την υψηλή
αποδοτικότητα ως προς
το κόστος και  την εντα-
τική χρήση της σύγχρο-
νης τεχνολογίας.

Ο χρηματοπιστωτικός κλάδος σε παγκόσμιο επίπεδο βρίσκεται σε μια μεταβατική περίοδο ψηφιακού μετασχηματισμού.
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Του ΠΑΝΑΓΙΩΤΗ ΡΟΥΓΚΑΛΑ

H Astrobank πλέον κινείται σε εν-
τατικούς ρυθμούς ενσωμάτωσης
της USB Bank, της τράπεζας που
απέκτησε έναντι 40,2 εκατομμυρίων
ευρώ, και την μεγάλωσε πέραν του
50%, ενώ στο επόμενο διάστημα
και μετά την επίσημη ανακοίνωση
απόκτησης του υγιούς κομματιού
της Εθνικής Τράπεζας της Ελλάδος
(Κύπρου), θα έχει μεγαλώσει ακόμη
περισσότερο.

Μαζί όμως με την ενίσχυση της
θέσης της στην κυπριακή αγορά,
η Astrobank θα πρέπει να προχω-
ρήσει σε τεχνολογικές τομές. Όπως
αναφέρει εξάλλου και η ίδια η τρά-
πεζα κατά την παρουσίαση του προ-
ϊόντος της, του ηλεκτρονικού πορ-
τοφολιού sKash, η καινοτομία και
η υψηλή τεχνολογία κερδίζουν, τα
τελευταία χρόνια, ολοένα και πε-
ρισσότερο έδαφος στον χρηματο-
πιστωτικό τομέα.

Για τις τεχνολογικές εξελίξεις
της Astrobank μιλά η διευθύντρια
ηλεκτρονικής τραπεζικής, Έλενα
Ορφανίδου, η οποία έχει διατελέσει
και διευθύντρια ηλεκτρονικής τρα-
πεζικής της Τράπεζας Πειραιώς
στην Ελλάδα.

Η κ. Ορφανίδου εκτιμά πως η
Κύπρος βρίσκεται σχετικά πίσω
στον τομέα της έρευνας, της και-
νοτομίας αλλά και του κανονιστικού
πλαισίου της υλοποίησης λύσεων
τεχνολογίας.
- Η τεχνολογική στροφή των τρα-
πεζών είναι επιτακτική για το
μέλλον τους;

- Είναι γεγονός ότι ο χρηματοπι-
στωτικός κλάδος βρίσκεται στο επί-
κεντρο του παγκόσμιου τεχνολο-
γικού κυκλώνα, καθιστώντας τον
ψηφιακό μετασχηματισμό των Τρα-
πεζών μονόδρομο, για μια βιώσιμη
ανάπτυξη, αλλά και για τη διατή-
ρηση της ανταγωνιστικότητάς τους.
Οι νέες τεχνολογίες, αλλάζουν πλέον
ριζικά το τραπεζικό σύστημα, τόσο
σε ό,τι αφορά τον τρόπο παροχής
των υπηρεσιών τους προς τους πε-
λάτες, όσο και σε σχέση με την ει-
σαγωγή νέων καινοτομιών οι οποίες
τείνουν να υποκαταστήσουν την
παραδοσιακή τραπεζική. Έχουμε
περάσει σε μία νέα εποχή σε ό,τι
αφορά τις συναλλαγές, με ανταγω-
νιστές κυρίως νέους παίκτες όπως
οι fintech εταιρείες, τις οποίες χα-
ρακτηρίζει η ταχύτητα και η ευε-
λιξία. Σήμερα, η ανάγκη επένδυσης
των Τραπεζών σε τεχνολογία, απο-
τελεί επιτακτική ανάγκη και όχι
επιλογή, εάν θέλουν να παίζουν
πρωταγωνιστικό ρόλο στην εμπειρία
του πελάτη. Οι Τράπεζες που θα
κινηθούν ταχύτερα, θα κερδίσουν
έδαφος έναντι των ανταγωνιστών
τους, ενώ η τεχνολογική τους ανα-
βάθμιση, θα συνεισφέρει θετικά
στην κερδοφορία και αύξηση των
εσόδων τους. 
- Εκτιμάτε πως ο προσανατολι-
σμός των κυπριακών τραπεζών

στην τεχνολογία είναι πίσω σε
σχέση με άλλες ευρωπαϊκές χώ-
ρες;

- Αν και το τελευταίο διάστημα
παρατηρείται σημαντική πρόοδος
στην υλοποίηση λύσεων τεχνολο-
γίας, εκτιμώ πως ακόμη ως χώρα
βρισκόμαστε σχετικά πίσω στον
τομέα της έρευνας, της καινοτομίας
αλλά και του κανονιστικού πλαισίου
μέσα στο οποίο εμπίπτουν τέτοιου
είδους πρωτοβουλίες. Για να μπο-
ρέσουν να αναπτυχθούν καινοτόμα
ψηφιακά τραπεζικά προϊόντα, αν-
τίστοιχα με εκείνα του εξωτερικού,
θα πρέπει η τεχνολογία, ο κρατικός
μηχανισμός, η κουλτούρα και η επι-
χειρηματικότητα ευρύτερα, να είναι
σε αρκετά υψηλό επίπεδο, ώστε να
μπορούν να τα υποστηρίξουν. Θε-
ωρώ ότι πρέπει να γίνουν ενέργειες
για τον ψηφιακό μετασχηματισμό
του κράτους, και των υποδομών γε-
νικότερα, ώστε η Κύπρος να μπορεί
να συμπλεύσει με τις διεθνείς τάσεις

και αλλαγές. Ένα πολύ απλό παρά-
δειγμα είναι το digital on boarding
του πελάτη, ζητούμενο θεωρώ από
όλες τις Τράπεζες, ώστε να μπορέ-
σουν να επιτύχουν με ασφάλεια την
εξ αποστάσεως ταυτοποίησή του,
με έγκυρες, ασφαλείς και κανονι-
στικά ορθές διαδικασίες. Για να επι-
τευχθεί αυτό, οι αρμόδιες αρχές θα
πρέπει να αναθεωρήσουν την KYC
(Know-your-customer) διαδικασία,
ενώ παράλληλα θα πρέπει να υπάρ-
χουν οι απαραίτητες υποδομές για
να το υποστηρίξουν.

Μη παραδοσιακοί παίχτες
- Βλέπετε κινδύνους στις παρα-
δοσιακές τράπεζες από εταιρείες
όπως η Revolut και η AppleCard
που θα προσεγγίσει την Κύπρο
στους επόμενους μήνες;

- Είναι γεγονός ότι παραδοσιακά
ο ανταγωνισμός μεταξύ των Τρα-
πεζών προερχόταν από εγχώριες
Τράπεζες. Πλέον, ο ανταγωνισμός
προέρχεται από μη παραδοσιακούς
«παίκτες» της αγοράς, όπως εταιρίες
Fintech ή νέες challenger banks.
Με εύχρηστες εφαρμογές φέρνουν
την τράπεζα στο κινητό τηλέφωνο
των χρηστών και τους προσφέρουν
τη δυνατότητα να εγγραφούν στην
τράπεζα από το κινητό τους τηλέ-
φωνο, να ανοίξουν λογαριασμούς

σε διαφορετικά νομίσματα, να επω-
φελούνται από ασφαλιστικές υπη-
ρεσίες, να κάνουν συναλλαγές σε
ξένους τίτλους κ.ά. Στις πλείστες
των περιπτώσεων, θεωρώ ότι οι
εταιρείες αυτές μπορούν να λει-
τουργήσουν σε συνεργασία με τις
τράπεζες, καθώς αναπτύσσουν τε-
χνολογίες, τις οποίες οι τράπεζες
μπορούν να ενσωματώσουν στη
λειτουργία τους, αναβαθμίζοντας
τα οφέλη και την εμπειρία των πε-
λατών τους. Το μεγάλο στοίχημα
που θα πρέπει να κερδίσουν οι Τρά-
πεζες, είναι να παραμείνουν ση-
μαντικές στην πρωτογενή σχέση
τους με τον πελάτη, παρέχοντάς
του ψηφιακές λύσεις υψηλής προ-
στιθέμενης αξίας. Ο δρόμος της και-
νοτομίας και της τεχνολογίας, απαι-
τεί στρατηγικές συνεργασίες, ώστε
να υπάρξει διάδοση των νέων υπη-
ρεσιών με τρόπο όμως δομημένο,
που να μπορεί να ελεγχθεί από το
τραπεζικό σύστημα. Η αξιοπιστία

εξάλλου του τραπεζικού ιδρύματος,
που διέπεται από ένα ιδιαίτερα αυ-
στηρό εποπτικό και ρυθμιστικό
πλαίσιο, είναι αναντικατάστατη. 
- Έχετε ενδείξεις ότι οι κατανα-
λωτικές συνήθειες αλλάζουν
στους πελάτες των τραπεζών;

- Έχουμε την τύχη να ζούμε σε
μία ασυνήθιστα ενδιαφέρουσα επο-
χή, βιώνοντας την 4η βιομηχανική
επανάσταση, που δεν είναι άλλη
από την ψηφιακή, η οποία είναι
τόσο σαρωτική που έχει αντίκτυπο
σε όλους τους τομείς της ζωής μας.
Η τεχνολογική αυτή εξέλιξη έχει
κάνει τον καταναλωτή πολύ πιο “di-
gital educated” σε σχέση με το πρό-
σφατο παρελθόν. Πλέον, η εμπειρία
και οι προσδοκίες του διαμορφώ-
νονται και αυξάνονται μέσα από
την αλληλεπίδρασή του με εταιρείες
τύπου GAFA (Google, Apple, Face-
book, Amazon), οι οποίες παρέχουν
εξατομικευμένες εμπειρίες καθη-
μερινά. Για τις τραπεζικές του υπη-

ρεσίες, έχει αντίστοιχα δημιουργήσει
ίδιες προσδοκίες. Θέλει να έχει τον
έλεγχο των συναλλαγών του από
όπου βρίσκεται, να επιλέγει όποιο
προϊόν ή υπηρεσία προτιμά, με τρό-
πο οικονομικό και γρήγορο χωρίς
την ανάγκη να επισκεφθεί υποκα-
τάστημα της τράπεζας. Στόχος μας
στην AstroBank είναι να προσαρ-
μοστούμε στις νέες αυτές συνήθειες
του πελάτη, να δούμε την τράπεζα
“με τα μάτια του” και να ανταπο-
κριθούμε με τον βέλτιστο τρόπο.

Ευελιξία λόγω μεγέθους
- Η Astrobank -αν και προσφάτως
μεγάλωσε- παραμένει μια μικρή
σε μέγεθος τράπεζα. Θεωρείτε
πως μια μικρότερη τράπεζα είναι
πιο εφικτό να προχωρήσει σε
τεχνολογικές τομές;

- Το πιστεύω απόλυτα. Η οργα-
νωτική δομή και το μέγεθός μας,
είναι σε θέση να μας προσφέρει ευε-
λιξία και λήψη γρήγορων αποφάσε-
ων. Το μοντέλο αυτό, ωστόσο, θα
πρέπει να συνδυαστεί με ένα ολο-
κληρωμένο στρατηγικό σχέδιο δρά-
σης, το οποίο θα μας επιτρέψει να
μεγιστοποιήσουμε τα οφέλη της τε-
χνολογίας αλλά και να ελαχιστοποι-
ήσουμε το κόστος μας. Μία ολοκλη-
ρωμένη στρατηγική επιχειρησιακού,
πελατοκεντρικού και λειτουργικού
μετασχηματισμού, σε συνδυασμό
με το μέγεθος και το οργανωτικό
μας μοντέλο, θα αποτελέσει το κεν-
τρικό όχημά μας στην επιτυχή με-
τάβαση στη νέα εποχή. Στόχος μας
είναι να προχωρήσουμε άμεσα σε
τεχνολογικές αναβαθμίσεις και εφαρ-
μογές,  οι οποίες θα βοηθήσουν στη
βελτίωση της ποιότητας, του εύρους
και της ταχύτητας των προσφερό-
μενων μας υπηρεσιών, θα διευρύ-
νουν τα δίκτυα και μέσα εξυπηρέ-
τησης των πελατών μας, θα ανα-
βαθμίσουν την αποτελεσματικότητα
των λειτουργιών back office και στή-
ριξης εργασιών και πολλά άλλα.

Οι τράπεζες
στο επίκεντρο 
τεχνολογικού 
κυκλώνα
Eλενα Ορφανίδου: Επιτακτική ανάγκη,

όχι επιλογή η επένδυση σε τεχνολογία

Τα σχέδια 
και τα νέα
προϊόντα 
της Astrobank
- Ποια τα σχέδια της Astro-
bank όσον αφορά στην τε-
χνολογική της εξέλιξη και τα
προϊόντα τεχνολογίας;

- Τα σχέδιά μας στην Astro-
Bank χωρίζονται σε τρεις βα-
σικούς τομείς. Ο πρώτος, αφορά
στην πλήρη ανασύνθεση του
digital προϊόντος μας για την
βελτίωση της εμπειρίας των
πελατών μας σε όλα τα κανάλια
που προσφέρονται για την εξυ-
πηρέτησή τους. Θέλουμε να
επεκτείνουμε, να εμβαθύνουμε
και να κάνουμε πιο χρηστική
την ψηφιακή πλατφόρμα μας
από κάθε άποψη, από το πώς
εξυπηρετούμε τον πελάτη μας,
μέχρι τον τρόπο που αναλύου-
με την πληροφορία που τον
αφορά. 

Ο δεύτερος, αφορά στον επα-
ναπροσδιορισμό και την
απλούστευση των διαδικασιών
μας με μετάβαση σε ένα ολο-
κληρωμένο πρόγραμμα γύρω
από τα journeys του πελάτη
και τοποθέτησης της “φωνής”
του σε πρώτη θέση. 

Ο τρίτος, επικεντρώνεται
στην εκμετάλλευση των ευ-
καιριών που προκύπτουν από
τις open Banking τεχνολογίες,
ώστε να μπορούμε να παρέ-
χουμε εύχρηστες, φθηνές και
εξατομικευμένες υπηρεσίες
στους πελάτες μας μέσα από
τα κανάλια μας και με τις σω-
στές συνεργασίες. Στα ανωτέρω
δεν θέλουμε απλώς να δημι-
ουργήσουμε το wow effect, αλ-
λά θέλουμε να δημιουργήσουμε
στέρεες βάσεις, που θα αποτε-
λέσουν τα εφόδιά μας στο να
προχωρήσουμε αποφασιστικά
και βιώσιμα απέναντι στις τε-
χνολογικές εξελίξεις.
- Εκτιμάτε πως τεχνολογικά
είναι ήδη πιο μπροστά από
τον ανταγωνισμό που δρα-
στηριοποιείται στην Κύπρο;

- Είναι γεγονός ότι έχουμε
κατά καιρούς υλοποιήσει έργα,
τα οποία ήταν μοναδικά και
πρωτοπόρα στην αγορά. Και η
τεχνολογία είναι στον πυρήνα
της στρατηγικής μας ανάπτυ-
ξης. Ως εκ τούτου, έχουμε πρό-
σφατα υλοποιήσει τη διάθεση
των APIs μας σε τρίτους παρό-
χους για να προσφέρουμε
στους πελάτες μας, μέσω μας,
πρόσβαση σε καινοτόμες υπη-
ρεσίες.

Επιπρόσθετα, είμαστε η πρώ-
τη Κυπριακή Τράπεζα που
έχουμε λανσάρει στην αγορά
Ηλεκτρονικό Πορτοφόλι - το
SKASH. Ο κάθε ένας (και όχι
απαραίτητα πελάτης μας) μπο-
ρεί μέσα σε λίγα λεπτά να ανοί-
ξει ηλεκτρονικό λογαριασμό
στο SKASH και να κάνει πλη-
ρωμές σε εμπόρους ή να μετα-
φέρει χρήματα σε άλλους ιδιώ-
τες την ίδια στιγμή. 

Επίσης, προηγμένες υπηρε-
σίες όπως  το «Λεφτά Στο Λε-
πτό» όπου μπορεί κάποιος να
κάνει ανάληψη μετρητών χω-
ρίς κάρτα από ATMς της Astro-
Bank και της Τράπεζας Πει-
ραιώς στην Ελλάδα, η δωρεάν
ανάληψη μετρητών από όλες
τις ΑΤΜς της Euronet στην
Κύπρο, η έκδοση χρεωστικής
κάρτας σε λίγα λεπτά κλπ μας
τοποθετούν ενεργά στον χάρτη
των τεχνολογικά προηγμένων
τραπεζών στην Κύπρο. Βεβαί-
ως, ετοιμάζουμε ακόμα περισ-
σότερα.

Δημιουργία ποιοτικών θέσεων εργασίας

- Η τεχνολογική στροφή των τραπεζών πώς και κατά πόσο θεωρείτε ότι

θα επηρεάσει τους υπαλλήλους της τράπεζας, αλλά και τους πελάτες;

- Είναι γεγονός ότι ο κόσμος βαδίζει σε ένα νέο εργασιακό μοντέλο,
μέσα στο οποίο οι επιτυχημένες κινήσεις τεχνολογικής αναβάθμισης
και συνεπώς ψηφιοποίησης, ενδέχεται να επηρεάσουν τις παραδο-
σιακές θέσεις εργασίας. Για παράδειγμα, αξιοποιώντας τις δυνατότη-
τες που προσφέρει η τεχνητή νοημοσύνη, τα big data analytics, ο αυ-
τοματισμός με χρήση ρομποτικής κ.α. ο ρόλος που παραδοσιακά επι-
τελεί ένας τραπεζικός υπάλληλος μπορεί πλέον να αυτοματοποιηθεί,
δηλαδή να αντικατασταθεί από μηχανές. Αυτό βέβαια δεν σημαίνει
ότι καταργείται ο ρόλος των καταστημάτων και της ανθρώπινης επα-
φής, αλλά ούτε και το “εργαλείο” του ανθρώπινου μυαλού. Τα κατα-
στήματα σαφώς θα συνεχίσουν να υπάρχουν και θα έχουν σημαντικό
ρόλο, αν και αρκετά διαφορετικό από τον σημερινό, προσφέροντας
περισσότερο εξατομικευμένες συμβουλές προσαρμοσμένες στις
ανάγκες των πελατών. Η τεχνολογική αυτή στροφή, δημιουργεί ταυ-
τόχρονα και νέες θέσεις εργασίας, πιο ποιοτικές και αναβαθμισμένες
σε σχέση με αυτές που ενδεχόμενα καταργούνται. Η αξιοποίηση αυτή
του δυναμικού των τραπεζών σε νέους τομείς, θα είναι μία ακόμη ση-
μαντική πρόκληση για τις Τράπεζες.

Πλέον, ο ανταγωνισμός προέρχεται από μη παραδοσιακούς «παίκτες» της αγοράς, όπως εταιρίες Fintech ή νέες 
challenger banks, αναφέρει η διευθύντρια ηλεκτρονικής τραπεζικής της Astrobank, Έλενα Ορφανίδου.

�������

«Οκόσμος βαδίζει σε ένα
νέο εργασιακό μοντέλο,
μέσα στο οποίο οι επιτυ-
χημένες κινήσεις τεχνο-
λογικής αναβάθμισης και
συνεπώς ψηφιοποίησης,
ενδέχεται να επηρεά-
σουν τις παραδοσιακές
θέσεις εργασίας».
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Της ΜΑΡΙΑΣ ΗΡΑΚΛΕΟΥΣ

Η ανακοίνωση της epic πριν από
δύο εβδομάδες για πλάνο δεδομέ-
νων διαδικτύου 100 GB στο κινητό
και αργότερα της Primetel για απε-
ριόριστα δεδομένα διαδικτύου σή-
μαναν στην ουσία και την έναρξη
μιας σειράς από έντονες διεργασίες
και κινήσεις από όλους τους πα-
ρόχους στον τομέα των υπηρεσιών
δεδομένων. Παίκτες της αγοράς
κάνουν λόγο για κινήσεις εντυπω-
σιασμού, ωστόσο, θεωρείται θέμα
χρόνου η απάντηση της Cyta και
της Cablenet με ανακοίνωση νέων
προϊόντων. Όλες οι προτάσεις, πέ-
ραν της όποιας ενδεχόμενης αλ-

λαγής επιφέρουν στις ισορροπίες
μεταξύ των παικτών της αγοράς,
έχουν ως τελικό αποδέκτη τους
συνδρομητές και συμβάλλουν στην
επίσπευση της διαδικασίας του
ψηφιακού μετασχηματισμού της
Κύπρου. Από την άλλη, με το όριο
των δεδομένων να έχει ξεπεραστεί,
το επόμενο θέμα το οποίο θα πρέ-
πει να εξεταστεί είναι αυτό του
κόστους των προσφερόμενων υπη-
ρεσιών. Αυτή την στιγμή τα πακέτα
πολλών δεδομένων κυμαίνονται
στα 50 ευρώ τον μήνα, ενώ για πα-
ράδειγμα στο Ηνωμένο Βασίλειο
ανάλογα πακέτα προσφέρονται
στην μισή τιμή.

Ετοιμάζεται η Cyta
Παρουσιάζοντας πρόσφατα το

πιλοτικό δίκτυο 5G η Cyta έδειξε
τις προθέσεις της για τον στόχο
της να έχει πρωταγωνιστικό ρόλο
στο κεφάλαιο των δικτύων νέας
γενιάς. Όπως είναι σε θέση να γνω-
ρίζει η «Κ», τα νέα δεδομένα της
αγοράς  δεν βρίσκουν προ εκπλή-
ξεως την εταιρεία. Ήδη ετοιμάζει
τα επόμενά της βήματα και προ-
σφορές, που θα είναι έτοιμες για
την αγορά μέσα στο 2019 και δεν
θα περιλαμβάνουν μικρά γράμματα,
όπως αναφέρει ο  εκπρόσωπος τύ-
που της εταιρείας Λευτέρης Χρί-
στου. Οι καινούργιες προτάσεις
της Cyta δεν θα αφορούν μόνο τις

υπηρεσίες κινητής τηλεφωνίας,
αλλά και όλο το φάσμα των προ-
σφερόμενων υπηρεσιών στους συν-
δρομητές. 

Το φθινόπωρο η Cablenet
Έχοντας λάβει πρόσφατα την

τέταρτη άδεια κινητής τηλεφωνίας
από το Τμήμα Ηλεκτρονικών Επι-
κοινωνιών, η Cablenet βρίσκεται
αυτή την περίοδο σε διαδικασία
μελετών για να ολοκληρώσει το δί-
κτυό της. Πηγές από την εταιρεία
αναφέρουν ότι αυτό δεν αποκλείει
τον προσανατολισμό της για ανα-
θεώρηση των προϊόντων της αξιο-
λογώντας και τις τάσεις και τις
ανάγκες της αγοράς. 

Αναμένεται ότι μέχρι το τέλος
του χρόνου η εταιρεία θα προχω-
ρήσει με αναθεωρημένα προϊόντα
το προσεχές φθινόπωρο, τα οποία
θα ανταποκρίνονται στις ανάγκες
της αγοράς. Έτσι εξετάζουν σενά-
ριο με βάση το χαμηλότερο κόστος
και το σενάριο του πλάνου με απε-
ριόριστη χρήση δεδομένων. Ο εμ-
πορικός διευθυντής της εταιρείας
Περικλής Θεοδωρίδης αναφέρει
ότι μετά την ολοκλήρωση του δι-
κτύου η εταιρεία θα παρουσιάσει
περισσότερες νέες ανταγωνιστικές
προτάσεις, δεδομένου ότι θα έχουν
απαλλαγεί από το λειτουργικό κό-
στος χρήσης του δικτύου της Cyta. 

Unlimited από Primetel
Την τελευταία εβδομάδα έχει

προχωρήσει η Primetel σε πακέτα
unlimited δεδομένων, ανακοινώ-
νοντας  το νέο πλάνο Unlimited
Everything με στόχο να καλύψει
τις αυξημένες ανάγκες των συν-
δρομητών για χρήση δεδομένων.
Σε δηλώσεις του στην «Κ» ο mar-
keting manager της εταιρείας Αλέ-
ξανδρος Ζάχου αναφέρει ότι το
συγκεκριμένο πλάνο αποτελεί την
αρχή μιας σειράς προτάσεων στους
συνδρομητές στο πλαίσιο υλοποί-
ησης του νέου δικτύου της εται-
ρείας και με στόχο να προσφέρει
ακόμη μεγαλύτερη χωρητικότητα
και ταχύτητες που ξεπερνούν τα
700Mbps. 

Το όπλο της epic
Βάσει των τελευταίων στοιχείων

του Γραφείου του Επιτρόπου Ηλε-
κτρονικών Επικοινωνιών τον Δε-
κέμβριο του 2018, το μερίδιο αγοράς
της τότε MTN ήταν στο 33% για
τους συνδρομητές κινητής τηλε-
φωνίας, ενώ στις συνδρομές απο-
κλειστικά για δεδομένα, η εταιρεία
συγκέντρωσε το 4ο τρίμηνο του

2018 ποσοστό 55,7%. Ωστόσο, ελά-
χιστα είναι τα ποσοστά της εται-
ρείας στην σταθερή σύνδεση.  Η
κίνηση της epic για πλάνο 100 GB
στην ουσία δείχνει ότι η εταιρεία
έχει αξιοποιήσει τα πιο δυνατά όπλα
στην φαρέτρα της για να διεισδύσει
περισσότερο στην αγορά και ίσως
να «κλέψει» την προτίμηση συν-
δρομητών για υπηρεσίες που μέχρι
τώρα ήταν προτιμότερο να γίνουν
με την χρήση της σταθερής σύν-
δεσης. Ενδεικτικά αναφέρεται ότι
με τα 100 GB ο χρήσης μπορεί να
έχει πρόσβαση σε 60 χιλιάδες ιστο-
σελίδες, να κατεβάσει 20 χιλιάδες
τραγούδια, να κατεβάσει ή να πα-
ρακολουθεί βίντεο στο διαδίκτυο
για 200 ώρες, ενώ έχει και δυνατό-
τητα χρήσης του Skype για 400
ώρες. Το άνοιγμα της στο πλάνο
100 GB πάντως δεν αποκλείει επό-
μενα βήματα της εταιρείας στην
σταθερή σύνδεση διαδικτύου. Αυτό
θα γίνει επενδύοντας κυρίως στο
δίκτυο οπτικών ινών, όπως εξάλλου
έχει ανακοινωθεί με την παρουσία-
ση του νέου προφίλ της εταιρείας. 

Στη μάχη των data οι τηλεπικοινωνίες
Κινήσεις ψηλών megabits από τους τέσσερις παρόχους στον τομέα των υπηρεσιών δεδομένων κινητής

Η διαδικασία δημόσιας διαβού-
λευσης και πλειστηριασμού η
οποία ξεκινά από τον Σεπτέμβρη
αναμένεται να δημιουργήσει νέα
δεδομένα στην αγορά των τηλε-
πικοινωνιών στην Κύπρο. Μέχρι
στιγμής το Τμήμα Ηλεκτρονικών
Επικοινωνιών δεν έχει καταλήξει
στον αριθμό των αδειών που θα
παραχωρηθούν. Αν για παράδειγ-
μα δοθούν λιγότερες των τεσσά-
ρων αδειών, τότε ενδεχομένως
οι εταιρείες να προχωρήσουν σε
κινήσεις και συνέργειες ώστε να
επωφεληθούν των δυνατοτήτων
του νέου δικτύου. 

Αν και δεν αναμένεται σύντομα
να δούμε συνεργασίες και συγ-
χωνεύσεις των παρόχων τηλεπι-
κοινωνιών, έχει εκφραστεί ο προ-
βληματισμός για το κατά πόσο το
μέγεθος της κυπριακής αγοράς
μπορεί να απορροφήσει τέσσερις
παρόχους. Η έλευση του 5G εν-

δεχομένως να ωριμάσει τα δεδο-
μένα προς αυτή την κατεύθυνση.
Πάντως οι άδειες συχνοτήτων
υπολογίζεται ότι  θα δοθούν μέχρι
τον Μάρτιο του 2020, κάτι που

σημαίνει ότι μέχρι τέλος του 2020
οι πάροχοι θα μπορούν να προ-
σφέρουν υπηρεσίες ψηλών ταχυ-
τήτων στα κινητά τηλέφωνα των
χρηστών. 

Ο Μπόρις Τζόνσον, πρωθυπουργός
της Βρετανίας με τουρκικές ρίζες,
καθώς προπάππους του ήταν ο δια-
κεκριμένος δημοσιογράφος και
ποιητής Αλί Κεμάλ (1867-1922),
έχρισε υπουργό Οικονομικών τον
Σάτζιντ Τζάβιντ, που έχει γονείς
Πακιστανούς, και υπουργό Εσω-
τερικών την Πρίτι Πατέλ, που έχει
γονείς Ινδούς. Πριν από 50-100
χρόνια οι οικογένειές τους δεν ζού-
σαν καν στη Βρετανία, αλλά στην
Τουρκία, στο Πακιστάν και στην
Ινδία αντίστοιχα, και παρ’ όλα αυτά
μιλούν με μια ανάρμοστη εθνικι-
στική αυταρέσκεια σαν να είναι
απευθείας απόγονοι του Γουλιέλμου
Α΄ του Κατακτητή, του θεμελιωτή
της Βρετανίας, που κι αυτός μόνο
Αγγλοσάξονας δεν ήταν, αλλά...
Νορμανδός, που αποβιβάστηκε στο
Χέιστινγκς του Ανατολικού Σάσεξ
το 1066, νίκησε τον βασιλιά των
Αγγλων Χάρολντ Β΄ και επέβαλε
την «εισβολή των Νορμανδών»,
που άλλαξε τα πάντα. Αναγορεύ-
τηκε βασιλιάς της Αγγλίας, αλλά
έζησε ελάχιστα στο νησί που κα-
τέκτησε, γιατί δεν του άρεσε το
κλίμα. Τι είναι, λοιπόν, η «βρετα-
νικότητα» που επικαλούνται οι
αφελείς πέρα από μια διαρκώς με-
ταβαλλόμενη κατασκευή;

Αλλά ας επιστρέψουμε στο σή-
μερα. Οι Τζόνσον, Τζάβιντ και Πα-
τέλ, παρότι είναι ζωντανά παρα-
δείγματα της ικανότητας που έχει
αυτή η νησιωτική κοινωνία να ανα-

νεώνεται και να δυναμώνει μέσα
από την αποδοχή της πολυπολιτι-
σμικότητας, υποστηρίζουν τον αν-
τιβρετανικό εγκλεισμό του «σκλη-
ρού Brexit» και υποδαυλίζουν συ-
στηματικά τη λαϊκιστική δοξασία
ότι η Βρετανία έχει δεχθεί υπερβο-
λικό αριθμό μεταναστών! Ο Τζόνσον
μάλιστα είχε υποστηρίξει την πε-
ρίοδο του δημοψηφίσματος για το
Brexit το 2016 ότι η παραμονή στην
Ενωση εμπεριέχει τον κίνδυνο να
πλημμυρίσει η Βρετανία από Τούρ-
κους (!). Γιατί οι πολίτες αποδέχονται
αυτή την πολιτική κατάπτωση αντί
να την έχουν εξορίσει στα άκρα,
όπως έκαναν έως πρόσφατα; Η
απάντηση ίσως βρίσκεται σε μια
έρευνα που δημοσίευσε η Wash-
ington Post, έστω κι αν η χώρα ανα-
φοράς ήταν η Ιταλία. Ο βομβαρδι-
σμός των πολιτών από τη φτήνια
της λαϊκής τηλεόρασης δημιούρ-
γησε μια κοινή γνώμη με διαρκώς
διευρυνόμενη διανοητική νωθρό-
τητα και «κανονικοποίησε» τη χυ-
δαιότητα που είναι απαραίτητο συ-
στατικό για την επικράτηση του
λαϊκισμού, που επιταχύνθηκε μέσα
στην τρικυμία των social media.
Δεν είναι τυχαίο το ότι πληθαίνουν
οι ηγέτες που έγιναν γνωστοί μέσα
από τη συμμετοχή τους σε τηλε-
σκουπίδια. Συνέβη στις ΗΠΑ, στην
Ιταλία, στην Ουκρανία και τώρα
στη Βρετανία, αφού ο Τζόνσον δεν
παρέλειπε να εμφανίζεται σε κω-
μικές εκπομπές. Και μη χειρότερα.

Κέρδισαν έδαφος μέσα στο 2018
οι συνδυαστικές υπηρεσίες στις
τηλεπικοινωνίες. Σύμφωνα με την
Εθνική Επιτροπή Τηλεπικοινω-
νιών (ΕΕΤΤ), στο τέλος του περα-
σμένου έτους υπήρχαν 3,93 εκατ.
συνδρομές συνδυαστικών υπη-
ρεσιών στην Ελλάδα και ήταν αυ-
ξημένες κατά 6,3% σε σχέση με
το τέλος του 2017. Οι συνδρομές
αυτές αφορούν σταθερές επικοι-
νωνίες και δεν περιλαμβάνουν τα
πακέτα κινητής τηλεφωνίας. 

Μη συνδυαστικές υπηρεσίες
σταθερής λάμβανε 1,48 εκατ. συν-
δρομητές, παρουσιάζοντας μείωση
κατά 10,5% σε σχέση με τον Δε-
κέμβριο του 2017. Συνολικά, ο
αριθμός των τηλεπικοινωνιακών
συνδρομών στη χώρα μεταβλή-
θηκε οριακά, από 5,35 εκατ. συν-
δρομές στο τέλος του 2017 σε 5,41
εκατ. συνδρομές στο τέλος του
περασμένου Δεκεμβρίου (ετήσια
αύξηση 1,14%).

Τη μεγαλύτερη αύξηση κατά
22,4% εμφάνισαν οι συνδρομές
τριπλών υπηρεσιών σταθερής (tri-
ple play), ενώ αξιοσημείωτη πτώση
κατά 9,3% παρουσίασαν οι συν-
δρομές τεσσάρων υπηρεσιών
(quad-play). Oι συνδρομές διπλών
υπηρεσιών (double play) παρου-
σίασαν μικρή κάμψη κατά 0,7%.

Το σύνολο των συνδρομών που
είχαν πραγματοποιήσει οι Ελληνες
στο τέλος του 2018 αντιστοιχού-
σαν σε περίπου 9,72 εκατ. επιμέ-
ρους συνδέσεις/συνδρομές. Η συν-

τριπτική πλειονότητα αφορούσε
σε συνδέσεις/συνδρομές σταθερής
τηλεφωνίας (4,75 εκατ.) και ακο-
λουθούν οι συνδέσεις Internet
(3,92 εκατ.) και οι συνδέσεις συν-
δρομητικής τηλεόρασης (1,05

εκατ.). Αξιοσημείωτο είναι ότι σε
κάθε κατηγορία  τηλεπικοινωνια-
κής σύνδεσης πέρυσι παρουσιά-
στηκε αύξηση. Ακόμη και οι συν-
δέσεις σταθερής τηλεφωνίας πα-
ρουσίασαν πέρυσι αύξηση, έστω
και οριακή κατά 0,66%. Η μεγα-
λύτερη αύξηση παρουσιάστηκε
στις συνδέσεις Internet, που εμ-
φάνισαν ετήσια αύξηση 4,16%.
Σημαντική ακόμη ήταν και η αύ-
ξηση των συνδέσεων συνδρομη-
τικής τηλεόρασης κατά 2,96%.

Τα στατιστικά στοιχεία της
ΕΕΤΤ παρουσιάζουν ακόμη αύ-
ξηση των συνδέσεων Internet

υπερυψηλών ταχυτήτων. Ωστόσο
η χώρα απέχει πολύ από το να
ξεκολλήσει από τη θέση του ου-
ραγού στις συνδέσεις νέας γενιάς.
Οι συνδέσεις άνω των 100 Mbps
παραμένουν λιγότερες από χίλιες
σε σύνολο περίπου 4 εκατ. συν-
δέσεων,  αντιστοιχώντας έτσι σε
κάτι περισσότερο από 0,01% του
συνόλου. Αντίθετα, η συντριπτική
πλειονότητα αφορά συνδέσεις
χαλκού, οι γνωστές ADSL, που
προσφέρουν ταχύτητες μετάδο-
σης δεδομένων (downloading)
έως 24 Mbps. 

ΒΑΓΓΕΛΗΣ ΜΑΝΔΡΑΒΕΛΗΣ

Αυξήθηκαν οι συνδέσεις triple play στην Ελλάδα

�������

Στο τέλος του 
περασμένου έτους
υπήρχαν 3,93 εκατ.
συνδρομές συνδυα-
στικών υπηρεσιών.

Σ Χ Ο Λ Ι Ο  Του ΠΑΥΛΟΥ ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΥ

Η κωμωδία του Brexit

O αριθμός των τηλεπικοινωνιακών συνδρομών στην Ελλάδα μεταβλήθηκε οριακά, από 5,35 εκατ. στο τέλος του
2017 σε 5,41 εκατ. συνδρομές στο τέλος του περασμένου Δεκεμβρίου.

��������

Μέχρι τέλος του 2019
θα ανακοινωθεί 
ο αριθμός των αδειών
για συχνότητες 5G
από το Τμήμα Ηλεκτρο-
νικών Επικοινωνιών.

Πρώτα η epic με το πλάνο 100 GB και μετά η Primetel με απεριοριόριστα δεδομένα. Αναμένονται οι κινήσεις Cablenet και Cyta.

Από Σεπτέμβρη η διαβούλευση για το 5G

Oι άδειες συχνοτήτων θα δοθούν μέχρι τον Μάρτιο του 2020.
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ΠΡΩΤΑΘΛΗΤΩΝ
H AKAΔΗΜΙΑ ΤΩΝ 

™

#HellenicBankMASTERS

Raluca Georgiana Serban
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Το 2020 αναμένεται 
να φθάσουν  
τα 700 εκατ. ευρώ 
από 500 εκατ. φέτος.

Η αφύπνιση
της αγοράς
στεγαστικών
δανείων
Οι χορηγήσεις αυξάνονται κατά 35%

ετησίως την τελευταία τριετία

Το μέσο

Της ΕΥΓΕΝΙΑΣ ΤΖΩΡΤΖΗ
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Αύξηση τζίρου αναμένει
το β΄ εξάμηνο ο κλάδος
των σούπερ μάρκετ

Το ευνοϊκό -
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ΕΥΓΕΝΙΑ ΤΖΩΡΤΖΗ

Στο τέλος
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Κυβέρνηση -

Tης ΕΙΡΗΝΗΣ ΧΡΥΣΟΛΩΡΑ

Στόχος, η αναβάθμι-
ση της πιστοληπτικής 
ικανότητας της χώρας, 
έτσι ώστε να φτάσει 
ταχύτερα σε επενδυ-
τική βαθμίδα.

Πλήρης άρση των capital
controls στα τέλη Σεπτεμβρίου
Τι θα εισηγηθεί η ΤτΕ στην κυβέρνηση – Η προετοιμασία έχει ήδη ξεκινήσει

Της ΔΕΣΠΟΙΝΑΣ ΚΟΝΤΗ
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Το 2018 η αξία  
των πωλήσεων  
αυξήθηκε 1,4%,  
στα 861 εκατ. ευρώ.

Ανακάμπτει η αγορά καλλυντικών στην Ελλάδα 

Σύμφωνα 
-

Κατά 100 δισ. μειώθηκε 
η χρηματοδότηση 
προς τους ιδιώτες

Επιτάχυνση  
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ΧΡΥΣΑ ΛΙΑΓΓΟΥ

Χρειάζεται στρατηγική  
ενίσχυσης της βιομηχανίας
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Στη διαμάχη -
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Η Λευκορωσία -

Της ΖΩΡΖΕΤ ΖΟΛΩΤΑ

Μέσα στον Ιούλιο  
η παραγωγή «μαύρου 
χρυσού» στη Ρωσία 
υποχώρησε στα 10,79 
εκατ. βαρέλια.

«Mολυσμένο πετρέλαιο» ρίχνει 
στο ναδίρ τη ρωσική παραγωγή 
Αιτία, η κόντρα των δύο πανίσχυρων κρατικών εταιρειών για τους ελέγχους ποιότητας 

Oι αλλαγές 
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REUTERS

Εξυγίανση με 
υψηλές ζημίες 
για Deutsche Bank

Τις σοβαρότερες -
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REUTERS   

Για το β΄ τρίμηνο 
ανέμενε ζημίες 2,8 
δισ. και τελικά αυτές 
έφθασαν στα 3,15 δισ. 

Σε ελεύθερη πτώση τα οικονομικά μεγέθη της Boeing
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Στη συνεδρίασή της -
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Περιορίστηκε η ανάπτυξη
στις ΗΠΑ το β΄ τρίμηνο 

Τουρκία: θεαματική χαλάρωση νομισματικής πολιτικής

Ενα βήμα πριν από την ύφεση βρίσκεται η γερμανική οικονομία

Η κεντρική τράπεζα 
μείωσε τα επιτόκια 
κατά 425 μονάδες 
βάσης, στο 19,75% 
από το 24%.

Ο μεταποιητικός 
τομέας συρρικνώνεται 
ραγδαία, όπως 
καταδεικνύουν  
τα τελευταία  
διαθέσιμα στοιχεία.

Η απόφαση -

-

Η Μέρκελ -

Οι διαχειριστές -
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Το διαπραγματεύσιμο

-

Στις Ηνωμένες Πολι-
τείες, εκτιμάται ότι  
θα αντιπροσωπεύουν 
τα τρία τέταρτα  
του εργατικού δυνα- 
μικού μέχρι το 2030. 

Στους millennials ποντάρουν οι επενδυτές
Οι εταιρείες σχεδιάζουν ειδικά προϊόντα που απευθύνονται σε όσους γεννήθηκαν από το 1980 έως το 2000
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BLOOMBERG 

Το ελεύθερο εμπόριο 
θα αντικατασταθεί  
από δασμούς που 
ισχύουν για τα κράτη-
μέλη του ΠΟΕ. 

Εως 8% του ΑΕΠ
θα στοιχίσει
το σκληρό Brexit
στη Βρετανία 
Για άτακτη αποχώρηση από την Ε.Ε.

ετοιμάζονται εταιρείες και επενδυτές
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Η «γραμμή» Τζόνσον

Ευρωπαϊκά αντίποινα 35 δισ.
στους δασμούς του Τραμπ 

Χαμηλότερη ανάπτυξη προβλέπει τώρα το ΔΝΤ 

Μειωμένο ωράριο και απολύσεις φέρνει η επιβράδυνση στη Γερμανία

Οριοθετεί στο 3,2% 
την ενίσχυση  
του παγκόσμιου  
ΑΕΠ, από 3,3%  
που ήταν η προηγού-
μενη εκτίμηση. 

Οι παραγγελίες έχουν 
ελαττωθεί, οι εξαγω-
γές είναι στάσιμες και 
η παραγωγή σε ορισμέ-
νους κλάδους φθίνει.

Για -

H Ford
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Αναμφίβολα το 2018 κύλησε αρκετά
καλά για την αγορά ακινήτων. Ση-
μειώθηκαν συνολικά 15.199 συ-
ναλλαγές και αντάλλαξαν χέρια
ακίνητα συνολικής δηλωθείσας τι-
μής περί τα €3,37δισ. Αυτές τις συ-
ναλλαγές, το Κτηματολόγιο τις εκτί-
μησε έναντι συνολικού ποσού της
τάξης των €3,61δισ. Θυμίζω ότι το
Κτηματολόγιο προβαίνει στη δική
του εκτίμηση κατά τη διαδικασία
μεταβίβασης έτσι ώστε να υπολο-
γιστεί το ύψος των μεταβιβαστικών
τελών. Το Κτηματολόγιο μπορεί
να δεχτεί το ποσό που δηλώνεται
από τους συμβαλλόμενους ή μπορεί
να το θεωρήσει χαμηλό, οπότε το
εκτιμά εκεί που πιστεύει πως έπρε-
πε να ήταν. Δεν μπαίνει σε αυτή
τη διαδικασία δικής του εκτίμησης
όταν η συναλλαγή αφορά περιπτώ-
σεις αναδιαρθρώσεων με τις τρά-
πεζες. Επιπλέον, επειδή ρωτάτε
συχνά, υπενθυμίζω πως δεν χρε-
ώνονται μεταβιβαστικά τέλη επί
του ποσού του ΦΠΑ που μπορεί να
φέρει μια συναλλαγή.

Οι πρώτοι έξι μήνες του 2019
κύλησαν πολύ καλά μπορώ να πω.
Σημειώθηκαν συνολικά 7.262 συ-
ναλλαγές σε Παγκύπρια κλίμακα.
Κατά την αντίστοιχη περίοδο του
2018 (Ιανουάριος – Ιούνιος) έγιναν
7.431 συναλλαγές. Δηλαδή, το 2019
είναι απειροελάχιστα κάτω σε σχέ-
ση με την αντίστοιχη περίοδο του
2018 (περίπου 2,3% κάτω) γεγονός
που δείχνει ότι σε επίπεδο συναλ-
λαγών η αγορά κινείται περίπου
στα ίδια επίπεδα με πέρυσι.

Οι συναλλαγές του πρώτου εξα-
μήνου του 2019 είχαν συνολική

δηλωθείσα τιμή της τάξης των
€1,67δισ. Την αντίστοιχη περίοδο
του πρώτου εξαμήνου του 2018 η
συνολική δηλωθείσα τιμή ήταν της
τάξης των €1,70δισ. Άρα και σε
αυτό το επίπεδο η αγορά φαίνεται
να κινείται σχεδόν παράλληλα.

Με βάση τα πιο πάνω δεδομένα
μπορεί να εξαχθεί το συμπέρασμα
πως συνολικά το 2019 αναμένεται
(ceteris paribus) να κινηθεί με πα-
ρόμοιο τρόπο όπως το 2018. Πα-
ράγοντες που μπορεί να επηρεά-
σουν αρνητικά ή θετικά το τελικό
αποτέλεσμα είναι τόσο ενδογενείς,
όσο και εξωγενείς. Ενδογενείς πα-
ράγοντες είναι παράγοντες όπως
αλλαγές στα προγράμματα επεν-
δύσεων, αύξηση ή μείωση του ρυθ-
μού των πλειστηριασμών, αύξηση
ή μείωση του ρυθμού πώλησης ακι-
νήτων που κατέχουν ήδη οι τρά-
πεζες, αύξηση ή μείωση των νέων

χρηματοδοτήσεων, η πορεία των
επιτοκίων, η αύξηση ή η μείωση
στην ντόπια ζήτηση κλπ.

Παραδείγματα εξωγενών παρα-
γόντων είναι η πορεία του Brexit
πριν και μετά τις 31 Οκτωβρίου, η
εξέλιξη των απειλών της Τουρκίας
έναντι της χώρας μας, η εξέλιξη
των πηγών διαχρονικής αστάθειας

στη γύρω περιοχή, η αλλαγή πλεύ-
σης της Ελληνικής κυβέρνησης σε
διάφορα θέματα οικονομικής φύ-
σεως αλλά και πολιτικής σταθερό-
τητας που δημιουργούν ανταγω-
νιστικό προς εμάς κλίμα κ.λπ.

Από εκεί και πέρα υπάρχει η μετά
το 2019 εποχή. Έχουμε στα σκαριά
πέραν των 50 κτηρίων Παγκύπρια

(όπου τουλάχιστον 40 είναι μόνο
στη Λεμεσό) και που κυμαίνονται
από 16 μέχρι 46 ορόφους. Από αυτά
ούτε τα μισά δεν βρίσκονται ακόμα
υπό κατασκευή. Αποτελεί λοιπόν
ένα ερωτηματικό το πώς θα εξελιχθεί
η πορεία τους σε όλα τα επίπεδα
μετά την περίοδο των έξι μηνών
του 2019 που διανύουμε. Ακολού-

θως, έχουμε το πρόβλημα που εστιά-
ζεται στα ψηλά ενοίκια κάποιων πε-
ριοχών. Αυτό δεν έχει γενικό χα-
ρακτήρα, αλλά καθαρά τοπικό. Από
την άλλη, θα πρέπει να αναγνωρί-
σουμε πως ενόσω δημιουργούμε
νέες αγορές όπως η ανάπτυξη της
τριτοβάθμιας εκπαίδευσης, είναι
λογικό να αναμένουμε αύξηση ενοι-
κίων στις περιοχές πέριξ των πα-
νεπιστημίων δεδομένης της περιο-
ρισμένης προσφοράς κλινών και
της μεγάλης ζήτησης. Το ίδιο συμ-
βαίνει σε ανάλογες περιπτώσεις σε
όλες τις χώρες. Αν βελτιωθούν οι
δημόσιες συγκοινωνίες τότε το ψηλό
κόστος ενοικίου θα αμβλυνθεί αφού
θα ανοίξουν και άλλες περιοχές στέ-
γασης που τώρα δεν είναι δελεα-
στικές για τους φοιτητές λόγω από-
στασης και χρόνου πρόσβασης.

Η αειφόρα οικονομική ανάπτυξη
είναι το επιθυμητό αποτέλεσμα.
Φυσικά, η ανάπτυξη θα πρέπει να
είναι πολυσύνθετη έτσι ώστε η οι-
κονομία να μην βασίζεται μόνο σε
ένα ή δυο τομείς έτσι ώστε να είναι
λιγότερο επιρρεπής σε κάποια σοκ.
Αν η οικονομία είναι υγιής, τότε
είναι απόλυτα φυσιολογικό να βλέ-
πουμε αυξήσεις τιμών πώλησης
ακινήτων και ενοικίων. Αλλά μια
υγιής εικόνα προϋποθέτει και αυ-
ξήσεις πραγματικών εισοδημάτων.
Αν δεν υπάρχει αυτή η στήριξη
τότε είναι απλά θέμα χρόνου να
καταρρεύσουν όλα σαν χάρτινος
πύργος και να μιλάμε για άλλες
φούσκες και αέρα κοπανιστό.

MRICS, CEO, APS Andreou Property
Strategy - Chartered Surveyors

Η κλινική εικόνα των ακινήτων

«Φωτιά» τα ενοίκια σε πολλές
ευρωπαϊκές μητροπόλεις
Οι τιμές αυξάνονται με πολύ υψηλότερο ρυθμό από το διαθέσιμο εισόδημα

Της ΘΕΛΜΑΣ ΧΑΤΖΗΑΘΑΝΑΣΙΟΥ

Σε ένα πολυετές παιχνίδι Monopoly
προσπαθούν να βάλουν τέλος οι
δήμαρχοι των ευρωπαϊκών μη-
τροπόλεων όπου τα ενοίκια αυ-
ξάνονται ανεξέλεγκτα και οι κά-
τοικοι οφείλουν να δίνουν σε ορι-
σμένες περιπτώσεις ακόμη και
περισσότερο από το μισό διαθέ-
σιμο εισόδημά τους για στέγαση.
Προκειμένου να προσφέρουν
ασφάλεια και σταθερότητα στους
ενοικιαστές, πολλοί Ευρωπαίοι
δήμαρχοι εξετάζουν το ενδεχό-
μενο επιβολής αυστηρών περιο-
ρισμών στους ιδιοκτήτες.

Στη Βαρκελώνη, όπου το μέσο
ενοίκιο αυξήθηκε κατά 50% την
τελευταία πενταετία, η ευθύνη
αποδόθηκε κατά κύριο λόγο στον
υπερβολικό τουρισμό. Αντίστοιχα,
στο Λονδίνο και στο Αμστερνταμ
η αγορά κατοικιών είναι τόσο ελ-
κυστική στους ξένους επενδυτές,
ώστε τα διαμερίσματα συσσω-
ρεύονται στα χέρια ιδιωτικών επι-
χειρήσεων. Εκτός αυτού, τα δια-
μερίσματα στο Αμστερνταμ εκλεί-
πουν, αφού η πόλη υποδέχεται
εταιρείες και εργαζομένους από
τη Βρετανία, που εξοστρακίζονται
λόγω Brexit. Στο Παρίσι, το κόστος
ανά τετραγωνικό μέτρο αυξήθηκε
από το προηγούμενο έτος κατά
6,6%, αγγίζοντας πλέον τις 9.760
ευρώ και αντίστοιχα αυξήθηκαν
και τα ενοίκια. Σε πανευρωπαϊκό
επίπεδο η ζήτηση κατοικιών ενι-
σχύθηκε –και αντίστοιχα και τα
ενοίκια– λόγω των χαμηλών επι-
τοκίων δανεισμού, του μεγαλύ-
τερου ποσοστού απασχόλησης
και εξαιτίας της αύξησης του πλη-
θυσμού.

Το σημαντικότερο πρόβλημα
που προκύπτει είναι ότι τα ενοίκια
αυξάνονται με πολύ μεγαλύτερο
ρυθμό από το διαθέσιμο εισόδημα
των νοικοκυριών. Εχοντας αντι-
ληφθεί το ζήτημα αυτό, ο Σαντίκ
Καν, δήμαρχος του Λονδίνου, πρό-

τεινε αυτή την εβδομάδα στη βρε-
τανική κυβέρνηση να εφαρμο-
στούν περιορισμοί στα ενοικια-
στήρια, ώστε να εξασφαλιστεί η
σταθερότητα και να προστατευ-
θούν οι ενοικιαστές. Στην πρότασή
του Καν αναφέρεται ότι περισσό-
τερο από τα δύο τρίτα των κατοί-
κων του Λονδίνου επιθυμούν τους
περιορισμούς στα ενοίκια. «Από
το 2010 τα ενοίκια έχουν αυξηθεί
τρεις φορές περισσότερο από ό,τι
ο μέσος μισθός», δήλωσε στον
Guardian η Μιάτα Φανμπούλεχ,
επικεφαλής του βρετανικού think
tank New Economics Foundation.
«To βεληνεκές αυτής της κρίσης
διαθεσιμότητας σημαίνει ότι πρέ-
πει να αντιδράσουμε», συμπλή-
ρωσε, υποστηρίζοντας την πρό-

ταση του δημάρχου του Λονδίνου.
Στο κρατίδιο του Βερολίνου η πρό-
οδος σχετικά με τον έλεγχο τον
ενοικίων είναι αξιοσημείωτη, αφού
η γερμανική Βουλή συμφώνησε
στο «πάγωμα» των ενοικίων στο
ίδιο επίπεδο την περίοδο 2020
έως 2025. Το μέσο κόστος των
διαμερισμάτων αυξήθηκε από το
2013 έως το 2018 κατά 63,4%, ενώ
στο ίδιο διάστημα το διαθέσιμο
εισόδημα των νοικοκυριών ενι-
σχύθηκε κατά 7%, όπως αναφέ-
ρεται σε έρευνα της Knight Frank,
διεθνούς εταιρείας παροχής υπη-
ρεσιών για ακίνητα. Απαντώντας
σε έντονες διαμαρτυρίες ενοίκων
και ιδιοκτητών, το κρατίδιο του
Βερολίνου αγόρασε από την ιδιω-
τική επιχείρηση Predac 670 δια-
μερίσματα στην εμβληματική λε-
ωφόρο Καρλ Μαρξ. Το αντίτιμο
ήταν μεταξύ 90 και 100 εκατ. ευρώ,
σύμφωνα με την εφημερίδα Han-
delsblatt. «Ηταν και θα είναι πρό-
θεσή μας να αγοράσουμε διαμε-
ρίσματα οπουδήποτε μπορούμε,
ώστε το Βερολίνο να επανακτήσει
τον έλεγχο στην αγορά ακινήτων»,
δήλωσε μετά την κρατικοποίηση

των διαμερισμάτων ο Μίχαελ Μί-
λερ, δήμαρχος του Βερολίνου.

Ανάλογες ήταν και οι κινήσεις
της ισπανικής κυβέρνησης, η
οποία προχώρησε στην επιβολή
αυστηρών μέτρων ελέγχου των
ενοικίων, ώστε να μετριαστεί το
κόστος. Με την απόφαση του Μαρ-
τίου, η αναπροσαρμογή του ενοι-
κίου ανά έτος πρέπει να ρυθμίζεται
ανάλογα με τον πληθωρισμό. Η
ίδια απόφαση επιβάλλει την πα-
ραμονή του ενοικιαστή στην κα-
τοικία μέχρι τη λήξη του συμβο-
λαίου ακόμα και στην περίπτωση
που το διαμέρισμα έχει πουληθεί,
ενώ η ελάχιστη διάρκεια του ενοι-
κιαστηρίου αυξήθηκε από τρία
στα πέντε χρόνια. Στη Βαρκελώνη,
όπου τα ενοίκια έχουν αυξηθεί
ραγδαία την τελευταία πενταετία,
οι ιδιοκτήτες των ακινήτων θα
μπορούν να διαπραγματεύονται
το ύψος του ενοίκιου βάσει μιας
προτεινόμενης τιμής αναφοράς,
η οποία θα κυμαίνεται ανάλογα
με την περιοχή και τις ειδικές ανέ-
σεις του εκάστοτε διαμερίσματος,
παραδείγματος χάριν εάν έχει πι-
σίνα ή κήπο.

Είναι όμως πράγματι ο έλεγχος των
ενοικίων ένα μέτρο θετικό για την
οικονομία; Αυτό το ερώτημα κα-
λούνται να απαντήσουν οι εκάστοτε
κυβερνήσεις, οι οποίες αφενός αν-
ταποκρίνονται στα αιτήματα αμέ-
τρητων ενοικιαστών, αφετέρου
στρέφονται εναντίον των διαφω-
νούντων ιδιοκτητών. Με μία τέτοια
περίπτωση έρχεται αντιμέτωπη η
πολιτεία της Νέας Υόρκης, η οποία
ύστερα από περίπου πενήντα χρό-
νια εφαρμογής ρυθμιστικών μέτρων
ενοικίου επέβαλε ακόμη αυστηρό-
τερους περιορισμούς. Ιδιοκτήτες
ακινήτων στο Μπρούκλιν της Νέας
Υόρκης ισχυρίζονται ότι οι εν λόγω
κανόνες δεν λαμβάνουν υπόψη τα
εισοδηματικά κριτήρια, με αποτέ-
λεσμα οι εύρωστοι ενοικιαστές να
βγαίνουν εξαιρετικά κερδισμένοι.
Αντίθετα, οι ιδιοκτήτες υποχρεώ-
νονται να πουλήσουν τις περιουσίες
τους, διότι αποκομίζουν το απολύ-
τως ελάχιστο κέρδος από την ενοι-
κίαση ή και σε ορισμένες περιπτώ-
σεις τα έξοδά τους είναι περισσό-
τερα από τα έσοδα.

Στο Αμστερνταμ το ενδεχόμενο
ελέγχου των ενοικίων έχει σημάνει
καμπανάκι για τους επενδυτές. «Η
επενδυτική εμπιστοσύνη θα μει-
ωθεί και θα χτιστούν λιγότερα σπί-
τια, ενώ η μοναδική θεραπεία στο
πρόβλημα της αγοράς κατοικιών
είναι να χτιστούν ακόμη περισσό-
τερα», είχε δηλώσει τον Μάρτιο
στο Bloomberg ο Γκέρτγιαν βαν
ντερ Μπαν, διευθύνων σύμβουλος
του ολλανδικού μεσιτικού γραφείου
Vesteda. Η ολλανδική πρωτεύουσα
έχει μετατραπεί σε χρυσωρυχείο
για τους επενδυτές της αγοράς ακι-
νήτων και πολλοί ανησυχούν ότι
ο έλεγχος των ενοικίων θα τους
απομακρύνει, ενδεχομένως ανυ-
ψώνοντας ακόμη περισσότερο τα
ενοίκια. Η ολλανδική κυβέρνηση
έχει θέσει ως στόχο το χτίσιμο 1
εκατ. διαμερισμάτων μέχρι το 2030.
Το Αμστερνταμ, όπου το κόστος
των κατοικιών αυξήθηκε κατά
64,6%, ενώ το διαθέσιμο εισόδημα
κατά 4,4% από το 2013 έως το 2018,
εξέδωσε πέρυσι 8.639 άδειες για
το χτίσιμο διαμερισμάτων.

Στο Παρίσι, που σύμφωνα με
σχετική έρευνα του Economist In-
telligence Unit ήταν η πιο ακριβή
πόλη το 2018, επικρατούν οι ίδιοι
φόβοι όσον αφορά την επιβολή μέ-
τρων ελέγχου του ενοικίου. «Ελέγ-
χοντας τα ενοίκια, η κυβέρνηση
δημιουργεί ένα κλίμα έλλειψης εμ-
πιστοσύνης απέναντι στους ιδιο-
κτήτες, κατηγορώντας τους ότι
είναι οι “κακοί” στην κρίση της
γαλλικής αγοράς ακινήτων», είχε
δηλώσει στο France24 ο Ζον-Μαρκ
Τορογιόν, πρόεδρος της ένωσης
μεσιτικών γραφείων της Γαλλίας.

Η ισορροπία μεταξύ προσιτών
ενοικίων και προσέλκυσης επενδυ-
τών είναι πολύ δύσκολο να επιτευχ-
θεί. Παράλληλα, η επιβολή μέτρων
ελέγχου πολλές φορές ωθεί τους
ιδιοκτήτες να μετατρέψουν τις κα-
τοικίες τους σε ακριβά διαμερίσματα,
σύμφωνα με έρευνα του πανεπι-
στημίου Stanford. Με αυτό τον τρό-
πο θεωρούνται νέα κτίσματα και
εξαιρούνται από τους περιορισμούς,
ενώ οι ιδιοκτήτες μπορούν να δια-
πραγματευθούν με τους ενοικιαστές
το ύψος των ενοικίων.

Ενα εκατ. διαμερίσματα
θα χτίσει η ολλανδική
κυβέρνηση έως το 2030

�������

Eνόσω δημιουργούμε
νέες αγορές όπως η
ανάπτυξη της τριτοβάθ-
μιας εκπαίδευσης, είναι
λογικό να αναμένουμε
αύξηση ενοικίων στις
περιοχές πέριξ των 
πανεπιστημίων δεδομέ-
νης της περιορισμένης 
προσφοράς κλινών και
της μεγάλης ζήτησης.

Eχουμε στα σκαριά πέραν των 50 κτηρίων παγκύπρια (όπου τουλάχιστον 40 είναι μόνο στη Λεμεσό) και που κυμαίνονται
από 16 μέχρι 46 ορόφους. Από αυτά ούτε τα μισά δεν βρίσκονται ακόμα υπό κατασκευή. Αποτελεί λοιπόν ένα ερωτηματι-
κό το πώς θα εξελιχθεί η πορεία τους σε όλα τα επίπεδα μετά την περίοδο των έξι μηνών του 2019 που διανύουμε.

�������

Σε Βερολίνο, Λονδίνο
και Βαρεκλώνη, 
οι τοπικές αρχές λαμ-
βάνουν μέτρα προστα-
σίας των νοικοκυριών.

Ο δήμαρχος του Λονδίνου, πρότεινε στη βρετανική κυβέρνηση να εφαρμοστούν περιορισμοί στα ενοίκια.
Από το 2013 στο Αμστερνταμ, το κό-
στος στέγασης αυξήθηκε κατά 64,6%,
ενώ τα εισοδήματα κατά 4,4%.
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Της ΤΖΙΝΑΣ ΣΩΤΗΡΟΠΟΥΛΟΥ

Ο Αράτα 
-

-

-

-

-

-

-
-

-

-
-

-

-

-

-
-

-

-

-
-

-
-
-

-
-

-

-

Ανατολή και Δύση
-

-

-

-
-
-

-
-

-

-

-
-
-

-

-

-
-

-

-
-

-

-

-
-

-

-

-
-

-
-

-

-

Αντιστικτικός σχεδιασμός

-

-
-

-

-

-
-

-

-

-

-

-
-

Ο αυτοκράτωρ της αρχιτεκτονικής
Ελληνες που έχουν συνεργαστεί με τον Ιάπωνα Αράτα Ισοζάκι, τιμηθέντα με το Πρίτσκερ 2019, μιλούν στην «Κ»
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Εχει σχεδιάσει 
εκατοντάδες κτίρια 
με έμφαση σε χώρους 
πολιτισμού, μεταξύ 
αυτών και η πτέρυγα Μ2 
του Μεγάρου Μουσικής 
Θεσσαλονίκης.
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Ατζέντα
28.7.19 -3.8.19
Eπιμέλεια: ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΚΟΥΡΟΥΠΑΚΗΣ 

art@kathimerini.com.cy
kouroupakisa@kathimerini.com.cy

Ε Π Ι Λ Ο Γ Ε Σ

ΦΕΣΤΙΒΑΛ

Φέγγαρος 2019 για 9η χρονιά στον Κάτω Δρυ

Το πρωτοποριακό -
-
-

-

-
-
-

-

-
Πληροφορίες www.fengaros.com, 
www.facebook.com/fengaros, www.
instagram.com/fengaros

Την κωμωδία 
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ΘΕΑΤΡΟ

Το Θέατρο ΑντίΛογος παρουσιάζει Ντάριο Φο

ΘΕΑΤΡΟ

«Παντρολογήματα» από τους Περι-Οδεύοντες 
Με τη κωμωδία -

-

-

-

Στην isnotgallery -

-

-

-

-

Πληροφορίες τηλέφωνο 
99569498, www.isnotgallery.com

EΠΙΣΗΜΑΝΣΕΙΣ  | Του ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ ΚΟΥΡΟΥΠΑΚΗ

Ιερές μπίζνες και Ιεροκηπία

Α υτό που 
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FANEROMENI19

Mamma Mia! 
Στο πλαίσιο -

-
-

-

-

Πληροφορίες 22128157. Τα βράδια των 
εκδηλώσεων του Φεστιβάλ, τα μουσεία 
του Πολιτιστικού Ιδρύματος και η έκ-
θεση «1940: Πρόσωπα και Εικόνες. Κύ-
προς και Ελλάδα» θα είναι ανοικτά μέ-
χρι τα μεσάνυκτα. Είσοδος ελεύθερη.

ΕΙΚΑΣΤΙΚΑ

«Beautiful Days» από την isnotgallery

ΑΝΑΓΝΩΣΕΙΣ
Της ΜΑΡΙΑΣ ΚΑΤΣΟΥΝΑΚΗ

Σαν ένα αφήγημα 
χωρίς σημεία

στίξης

Δεν ήταν -
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ΕΚΘΕΣΗ

Ο Πικάσο στο Κυπριακό 
Μουσείο - Έργα σε Πηλό
Στην έκθεση -

-
-

-

-

-

Η έκθεση θα συνοδεύεται από κατάλογο 
στην ελληνική και αγγλική γλώσσα. Δι-
άρκεια έκθεσης έως 8 Σεπτεμβρίου. Κυ-
πριακό Μουσείο, Μουσείου 1, Λευκωσία. 
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10 & 11 august 2019

katydata, nicosia, cy
concerts - workshops - activities

music fest 6

windcraft

10.08.19
WINDCRAFT BAND (CY), BATUKINIO (CY)

LARVA & FEDERICO PASCUCCI (CY-IT)

odysseas toumazou trio &

ITAI WEISSMAN (CY-ISR)

MACUMBA & NILS FISCHER (CY-DE)

AGIOS LAVRENTIOS BRASS BAND

(GR-DE-IT-CA-NZ)

11.08.19

CYPRUS BEATBOX (CY)

RIALTO RESIDENCY ENSEMBLE (CY) 

NICOLAS TRYPHONOS QUINTET (CY)

THE KHAT (ISR)

'NDIAZ (FR)

BUNTA PLANEDO (GR)

m
il

k
y

c
r

a
f

t
s

Organiser Supporters

Katydata
Community
Council

Media Sponsors Partners

Tickets: 20€/ one day, 25€/ two days. Children under 12, workshops and activities FREE.

Info: +357 22377748, www.windcraftmusicfest.com

Συνέντευξη στον ΣΑΚΗ ΙΩΑΝΝΙΔΗ

«Ακούμε 
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Η μεταστροφή
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Οι πρώτες 

Ο δημοσιογράφος 

Το Ολοκαύτωμα δεν έχει τελειώσει
Ο Χανς Γιόαχιμ Λανγκ μιλάει στην «Κ» για τα πειράματα στειρώσεων γυναικών στο Αουσβιτς, την ιατρική ηθική, τη Δημοκρατία
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Του ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ ΚΟΥΡΟΥΠΑΚΗ

Ο Φέγγαρος επιστρέφει για 9η συ-
νεχή χρονιά, μετά από ένα διάλειμ-
μα στα Περβόλια, στο όμορφο χωριό
Κάτω Δρυς στην επαρχία Λάρνακας
και υπόσχεται ένα τριήμερο γεμάτο
μουσικές, νότες και καλή διάθεση.
Καλή και διαφορετική μουσική από
σχήματα που έχουν να προτείνουν
καλά πράγματα όσον αφορά τη
μουσική. Στο φεστιβάλ φέτος έχει
προστεθεί μία νέα σκηνή, αυτή
του Μουσείου, και μαζί με την κεν-
τρική σκηνή και τη Village Stage,
στο φεστιβάλ θα φιλοξενηθούν πε-
ρισσότεροι από 40 καλλιτέχνες και
σχήματα.

Ο Λευτέρης Μουμτζής, καλλιτε-
χνικός διευθυντής του φεστιβάλ
μού λέει ότι στη νέα σκηνή Μουσείο
θα πραγματοποιούνται οι ημερήσιες
εκδηλώσεις από το πρωί της Πα-
ρασκευής και του Σαββάτου μέχρι
τις έξι το απόγευμα: «Αυτό είναι
σημαντικό, διότι οι επισκέπτες που
θα επιλέξουν να μείνουν στο χωριό,
είτε στον κατασκηνωτικό χώρο
είτε με άλλη διευθέτηση, θα έχουν
την ευκαιρία να παρακολουθήσουν
ποικίλες δραστηριότητες καθ’ όλη
τη διάρκεια του φεστιβάλ» και προ-
σθέτει: «Φέτος, θα έχουμε και ένα
διαδραστικό μουσικό εργαστήρι,
το open mic φέρνει κόσμο που
θέλει να συμμετάσχει με αφήγηση
ή να παίξει μουσική, θα υπάρχουν
live links, με τον μουσικό σταθμό
Dεjee και άλλα dj sets.

Θα ακούσουμε, επίσης, και πολ-
λούς νέους Κύπριους δημιουργούς,
και αυτό είναι κάτι σημαντικό».
Είναι αλήθεια ότι φέτος στον Φέγ-
γαρο θα λάβουν μέρος πολλά κυ-
πριακά σχήματα και καλλιτέχνες,
και η ύπαρξή τους είναι απόδειξη
ότι τα μουσικά πράγματα κινούνται
σε πολύ καλούς ρυθμούς. «Φέτος
βρήκα πολύ περισσότερο υλικό
από Κύπρο και αυθεντικό και ποι-
οτικό υλικό», τονίζει ο Λευτέρης,
«και τους παρουσιάζουμε, είναι άλ-
λωστε και μέσα στη φιλοσοφία του
φεστιβάλ, η ανάδειξη νέων καλλι-
τεχνών, αλλά και άλλων, μεγαλύ-
τερης ηλικίας, από την Κύπρο. Ένα
χαρακτηριστικό παράδειγμα είναι
ο Γιώργος Βλάμης, που τον ‘σπρώ-
ξαμε’ να παρουσιάσει τη δουλειά
του, πράγμα που δεν είχε κάνει
ποτέ πριν». Ρώτησα τον Λευτέρη,
πώς λειτουργεί συνολικά η επιλογή
να έχουν στο line up τους αρκετούς
νέους, και παίρνω την απάντηση
που πραγματικά ήθελα να ακούσω:
«Όλοι αυτοί οι καλλιτέχνες δου-
λεύουν πάρα πολύ για να παρου-
σιάσουν στο φεστιβάλ μας κάτι πο-
λύ ποιοτικό και όλα αυτά τα έχω
τσεκάρει προσωπικά, πολλές πε-

ριπτώσεις δοκιμάστηκαν κατά τη
διάρκεια της χρονιάς σε διάφορα
μουσικά event που διοργανώσαμε.
Επίσης, πολλά από αυτά που βλέ-
πουμε από τους νέους πηγάζουν
από το Μουσικό Χωριό, και τώρα
τα παρουσιάζουμε και στο φεστι-
βάλ». Οπωσδήποτε η συνειδητή
επιλογή των διοργανωτών να έχουν
νέους δημιουργούς και καλλιτέχνες
είναι πάρα πολύ σημαντική, δεί-
χνοντας κατ’ αυτόν τον τρόπο ότι
και εδώ, αλλά και στην κοντινή
μας Ελλάδα παράγεται πρωτότυπη
και εναλλακτική μουσική, όπως
συμβαίνει άλλωστε και στον υπό-
λοιπο κόσμο. Ο Λευτέρης μού επι-
σημαίνει ότι φέτος υπάρχουν πολ-
λές συμμετοχές από Ελλάδα, «πραγ-
ματικά μας αρέσουν και τις επι-
διώξαμε αυτές τις συνεργασίες και
δεν είναι αναμασημένες προτάσεις,
και να σου πω και κάτι; Είναι πολύ
σημαντικό είναι ότι έρχονται μπάν-
τες που γουστάρουν τον Φέγγαρο
και θέλουν να έρθουν να παίξουν,
και αυτό βέβαια συμβαίνει και με
άλλες χώρες». Αυτό καταλαβαίνω,
μιλώντας με τον Λευτέρη ότι είναι
αποτέλεσμα των προηγούμενων
διοργανώσεων που έδωσε στον
Φέγγαρο καλή έξωθεν μαρτυρία
που λέμε, τόσο στην Ελλάδα όσο

και σε άλλες χώρες του εξωτερικού.
«Παίζουν ρόλο φυσικά και οι προ-
σωπικές σχέσεις που αναπτύσσον-
ται και διατηρούνται και έρχεται
και η εκτίμηση, και όλο αυτό δένει
οργανικά», προσθέτει ο Λευτέρης. 

Περισσότερα από 40 σχήματα
Τα σχήματα που φέτος φιλοξε-

νούνται στον Φέγγαρο σίγουρα έρ-

χονται να προσθέσουν στην εμ-
πειρία του θεατή που θα επιλέξει
να ανηφορίσει στον Κάτω Δρυ το
τριήμερο 1 με 3 Αυγούστου. Ο Λευ-
τέρης μου λέει ότι το γεγονός ότι
επιστρέφουν στο χωριό, είναι πολύ
σημαντικό για τη μουσική διοργά-
νωση, αφού δημιουργείται μία ολο-
κληρωμένη φεστιβαλική εμπειρία.
Στον Φέγγαρο γίνονται συγκεκρι-

μένες, θα μπορούσαμε να πούμε,
μουσικές προτάσεις για ένα ευρύ
φάσμα κοινού.

Την πρώτη μέρα, την Πέμπτη 1
Αυγούστου, το πρόγραμμα είναι
προσανατολισμένο σε πιο ροκ μου-
σικές, αλλά και σε παραδοσιακούς
ήχους, με τους Planet of Zeus, κα-
θώς και τους Thrax Punks και Ba-
lothizer, οι οποίοι συνδυάζουν τη
μουσική παράδοση με τον σύγχρο-
νο ήχο. Αλλά και τον δικό μας ράπερ
JUΛIO με τις ανατρεπτικές του δη-
μιουργίες.

Η δεύτερη μέρα, Παρασκευή 2
Αυγούστου, είναι κάπως πιο ανοι-
κτή, με πολλά και διαφορετικά είδη,
όπως η world music, αλλά θα ακου-
στούν ροκ και ποπ ήχοι. Έχει εν-
διαφέρον αυτή η μέρα, γιατί πα-

ρουσιάζονται πράγματα που δεν
τα βλέπουμε συχνά στην Κύπρο,
όπως είναι ο Νικόλας Μεταξάς, ο
οποίος, αν και Κύπριος και γνωστός
στη χώρα μας, δεν έχει παίξει ποτέ
πριν στο νησί μας, έρχεται με ένα
πρότζεκτ σε συνεργασία με έναν
Αμερικάνο και έναν Καναδό, με το
όνομα METAXAS x GHSTWRLD,
και θα παρουσιαστεί μία εντελώς
φρέσκια δουλειά, να πω για τους
Bled Mishkin με τη regge διάθεσή
τους, οι οποίοι έκαναν ευρωπαϊκή
περιοδεία με έναν νέο φοβερό δίσκο
φέτος.

Μαζί με όλα αυτά είναι σημαν-
τικό, όπως είπαμε και πριν, ότι θα
παίξουν κυπριακά σχήματα, όπως
είναι οι Arcadian Child, οι Delirium
Elephants, το πρότζεκτ Dark Side
of the Moon και άλλα, καθώς και
η τραγουδοποιός Nalyssa Green,
η οποία έχει κυκλοφορήσει ένα
από τους ωραιότερους ελληνόφω-
νους δίσκους τη χρονιά που μας
πέρασε. Η τρίτη μέρα έχει πάλι μια
μεγάλη ποικιλία με παραδοσιακό-
τροπα σχήματα, με ήχους πιο δυ-
νατούς, τον Φοίβο Δεληβοριά, την
ατμοσφαιρική Eleni Era, τον Γιώργο
Βλάμη και τους γιους του, μία απο-
κλειστική εμφάνιση της Βασιλικής
Αναστασίου με την χορωδία Amal-
gamation Choir, γνωστές ως Vasiliki
and the Amalgamation, που θα πα-
ρουσιάσουν αυθεντικά τους κομ-
μάτια, καθώς και παραδοσιακά τρα-
γούδια της Μεσογείου και της Μέ-
σης Ανατολής, το freakout ψυχε-
δελικό τρίο Fumaca Preta από την
Πορτογαλία και αρκετές άλλες επι-
λογές. 

Κάθε βράδυ θα είναι ένα πάρτι
στον Κάτω Δρυ, αφού μετά τις συ-
ναυλίες το τζαμάρισμα, τα djsets
και η καλή διάθεση θα συνεχίζουν
να είναι παρόντα για να κλείνουν
οι βραδιές με τον καλύτερο μουσικά
τρόπο. Πρέπει να σημειώσουμε ότι
το εισιτήριο και για τις τρεις ημέρες
ανέρχεται στα 25 ευρώ και αυτό
σύμφωνα με τον Λευτέρη είναι ένα
κάλεσμα προς όλους να επισκε-
φτούν το φεστιβάλ για να γνωρί-
σουν νέους μουσικούς δρόμους,
να απολαύσουν διαφορετικά σχή-
ματα, αλλά και να ζήσουν στιγμές
χαλάρωσης σε ένα πολύ όμορφο
χωριό, το οποίο περιμένει το φε-
στιβάλ να επιστρέψει στο σπίτι
του.

Η μουσική όχημα για το Φεγγάρι και πιο ψηλά
Το Φεστιβάλ Φέγγαρος το τριήμερο 1 με 3 Αυγούστου υπόσχεται και φέτος στους επισκέπτες μια αξέχαστη μουσική εμπειρία
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«Φέτος βρήκα πολύ περισσότερο υλικό από Κύπρο και αυθεντικό και ποιοτικό υλικό και τους παρουσιάζουμε, είναι άλλωστε και μέσα στη
φιλοσοφία του φεστιβάλ », σημειώνει ο Λευτέρης Μουμτζής, καλλιτεχνικός διευθυντής του Φέγγαρου.

Είναι πολύ σημαντικό είναι ότι έρχονται μπάντες και μεμονωμένοι καλλιτέχνες που επιλέγουν
τον Φέγγαρο για να δείξουν τη δουλειά τους, από πολλές χώρες, αλλά και την Κύπρο.

Περισσότεροι από 40 καλλιτέχνες και σχήματα θα εμφανιστούν στις τρεις
σκηνές του Φεστιβάλ Φέγγαρος, που επιστρέφει στον Κάτω Δρυ Λάρνακας, το
τριήμερο 1 με 3 Αυγουστου.

������

Κάθε βράδυ θα είναι ένα
πάρτι στον Κάτω Δρυ,
αφού μετά τις συναυλίες
το τζαμάρισμα, τα djsets
και η καλή διάθεση θα
συνεχίζουν να είναι πα-
ρόντα για να κλείνουν οι
βραδιές με τον καλύτερο
μουσικά τρόπο.

Άλλος αέρας

Φέτος, δίνεται μεγάλη σημασία
στη διακόσμηση του χωριού, στο
πώς θα γίνει theme ο χώρος για
να νιώσει ο επισκέπτης ότι
πραγματικά μπαίνει σε ένα φε-
στιβάλ. Όπως μου εξηγεί ο Λευ-
τέρης Μουμτζής ουσιαστικά
στολίζονται θεματικά οι τρεις
σκηνές και οι διαδρομές που
οδηγούν σε αυτές. Αυτή η διαδι-
κασία διακόσμησης γίνεται με τη
βοήθεια της Ελεονώρας Αντω-
νιάδου που είναι αρχιτέκτονας,
η οποία ανέλαβε να «ντύσει» το
φεστιβάλ, δημιουργώντας πε-
ριοχές χαλάρωσης (chill out are-
as). «Αυτό που κάνει η Ελεονώ-
ρα θα χαρακτηρίζει το φεστιβάλ
και αυτό για εμάς είναι μια εξέλι-
ξη», εκτός λοιπόν από την Τρίτη
σκηνή, το φετινό φεστιβάλ θα
αφήσει και το δικό του εικαστι-
κό/αρχιτεκτονικό αποτύπωμα. 

info

Φεστιβάλ Φέγγαρος 2019
1 - 3 Αυγούστου, Κάτω Δρυς, Κύπρος
www.fengaros.com 
www.facebook.com/fengaros
www.instagram.com/fengaros
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Έχει ενδιαφέρον να μπλέκει κανείς μουσικές
Η Sma Rag Da, η νεαρή από την Ελλάδα, εμφανίζεται στον Φέγγαρο και η μουσική της είναι αβίαστη ειλικρινής έκφραση

Συνέντευξη στον

ΑΠΟΣΤΟΛΟ ΚΟΥΡΟΥΠΑΚΗ

Η Sma Rag Da 

-
-

-

-
-

–Ακολούθησες ξαφνικά τον μου-
σικό δρόμο στη ζωή; 

-
-

-
-

-

-

-

-
-

-

-

-

–Παραδοσιακοί ήχοι, νέες μου-
σικές διαδρομές, με τα «Τσοπα-
νάκος ήμουνα» και «Αθαμανία 
Όμορφη», μπορούν να περπα-
τήσουν μαζί;

-

-
-

-

-
-

-

–Γράφεις αγγλικούς στίχους, σκέ-
φτεσαι περισσότερο αγγλικά ή 
έχεις αρχίσει πια γίνεσαι πιο ελ-
ληνίδα στη μουσική;

-
-

-

-
-

–Πόσο ισχυρή είναι η εναλλα-
κτική μουσική σκηνή στην Ελ-
λάδα, δεν ξέρω αν έχεις εικόνα 
από την Κύπρο;

-
-

-

-

-

-

-

Γράφω ό,τι μου βγαίνει
–Θα μπορούσες να εντάξεις σε 
κάποιο είδος τη μουσική που 
φτιάχνεις;

–Νομίζεις ότι η μουσική με τον 
ακτιβισμό μπορούν να συνδυ-
αστούν;

-

-

-

-

–Η πτυχιακή σου είχε θέμα τον 
Παντελή Παντελίδη, θέλησες να 
το δεις μουσικά ή κοινωνιολο-
γικά; Σε ποιο συμπέρασμα κα-
τέληξες;

-

-

-

-
-

–Η συνεργασία με τον Φέγγαρο 
πώς ήλθε;

-
-

-

«Θέλω 

Δεν με απασχόλησε πο-
τέ το να οριοθετήσω τη 
μουσική μου. Παρ’ όλα 
αυτά, όποτε πρέπει να 
την περιγράψω, λέω 
πως είναι στο φάσμα του 
indie pop-rock με blues 
και folk στοιχεία.
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«Ολη -
-

-

-
-

-

-

-

-
-

-

-

-

-
-

-

-

-

-

-
-
-

-

-

-

-
-

-

-

-
-

-
-

-

-

-

-
-

-

-

-

-

-

-

-
-

-

-

-

-

-

-
-

Ο Θόδωρος Φέστας γεννήθηκε στην 
Αθήνα το 1959 και σπούδασε Οδο-
ντιατρική σε μια εποχή που το να 
είσαι φοιτητής ήταν πολύ ενδιαφέ-
ρον. Σήμερα ζει στη Θεσσαλονίκη 
και εργάζεται στο ΕΣΥ. Οι «Ιστορίες 
με φίδια» είναι το δεύτερο βιβλίο 
του και εκδόθηκε πρόσφατα από τις 
εκδόσεις Αγρα. Πρόκειται για δεκα-
επτά ιστορίες με εντελώς φυσιολο-
γικούς ή αποκλίνοντες χαρακτήρες 
που αντιμετωπίζουν ασυνήθιστες 
και εξωπραγματικά περίεργες κατα-
στάσεις ή απλώς τις κλασικές ανα-
ποδιές της ζωής. Το πρώτο βιβλίο 
του είχε τίτλο «Ο γέρος που φορού-
σε ένα καπέλο» και κυκλοφόρησε 
το 2016 πάλι από την Αγρα.
 
Ποια βιβλία έχετε αυτόν τον καιρό 
πλάι στο κρεβάτι σας;

-
-

 
Ποιος ήρωας/ηρωίδα λογοτεχνίας 
θα θέλατε να είστε και γιατί;

-

 
Διοργανώνετε ένα δείπνο. Ποιους 
ποιητές ή συγγραφείς καλείτε, ζώ-
ντες και τεθνεώτες;

-
-

-

 
Ποιο ήταν το πιο ενδιαφέρον στοι-
χείο που μάθατε πρόσφατα χάρη 
στην ανάγνωση ενός βιβλίου;

-

 
Ποιο κλασικό βιβλίο διαβάσατε 
πρόσφατα για πρώτη φορά;

 
Και ποιο είναι το βιβλίο που 
έχετε διαβάσει τις περισσό-
τερες φορές;

 
«Ιστορίες με φίδια» ή, τελικώς, 
«ιστορίες εντελώς κανονικών αν-
θρώπων»; 

-

-

-
-

 
Εκτός από τα φίδια, ποια άλλα κοι-
νά στοιχεία συνδέουν τους ετερό-
κλητους χαρακτήρες των διηγη-
μάτων σας; 

-

 
Εχετε Facebook, Twitter κ.λπ.; Βρί-
σκετε καθόλου φίδια εκεί μέσα; 

-

ΜΑΡΙΟΣ ΧΑΤΖΗΠΡΟΚΟΠΙΟΥ 
Τοπικοί Τροπικοί
εκδ. Αντίποδες, σελ. 88

Ο έρωτας 

-
-
-

-

-

-
-

-
-

-

-

-

-
-

-
-

-

-

-

-

-

-

-

-

-
-

-
-

-

-
-

-

-

-
-

-
-

-

-

-

-

-

-

-
-

-

-

-

-

-
-

-
-

-

Της ΜΑΡΙΑΣ ΤΟΠΑΛΗ

Της ΜΑΡΙΑΛΕΝΑΣ ΣΠΥΡΟΠΟΥΛΟΥ

Τραγουδιστής πολλά εύμορφος νέον εύμορφο ερωτεύθη...

Ο έρωτας κινδυνεύει;

ΚΡΙΤΙΚΗ

ΕΞ ΑΦΟΡΜΗΣ

Γιατί ο έρωτας τι είναι; 
Εράω-ώ το ρήμα  
των αρχαίων ελληνικών 
που σημαίνει βαθύτατα 
επιθυμώ, κάτι 
ψάχνουμε στα τυφλά, 
από κάτι κινούμαστε 
προς κάπου.

«Η αγκαλιά», 

500ΛΕΞΕΙΣ
ΜΕ ΤΟΝ ΘΟΔΩΡΟ ΦΕΣΤΑ
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ΜΑΤΙΕΣ
ΣΤΟΝ 
ΚΟΣΜΟ

Γράφει ο ΗΛΙΑΣ ΜΑΓΚΛΙΝΗΣ

Οι νύχτες των μικρών μαχαιριών

ΑΡΧΙΤΕΚΤΟΝΙΚΗ
Για τον εικοστό 

-

-
-
-

-

-
-

-
-
-

-

-

-

-
-

-
-

-

-

-
-

-

Ηταν 

-

-
-

-

-

-

-
-

-
-

-

-
-
-

-

-

-

-

-

-

-

ΒΟΥΔΑΠΕΣΤΗ
Η Ιστορία οnline
Πάνω -

-

-

-
-

ΒΕΡΟΛΙΝΟ
50 χρόνια από το Στόουνγουολ
Το πρώτο -

-

-

-

-

ΙΕΡΟΥΣΑΛΗΜ
Τα 550 παράθυρα
Η γενική 

-

-

-
-

-

ΜΠΟΥΡΓΚΟΣ
Τα 800 χρόνια
Ενα γλυπτό -

-

-

-

-

ΝΕΑ ΥΟΡΚΗ
Μεσαιωνικός εβραϊσμός
Τον «Θησαυρό -

-

-
-

-
-

Ο ΚΥΡΙΟΣ ΓΚΡΙ

Επιμέλεια: ΝΙΚΟΣ ΒΑΤΟΠΟΥΛΟΣ

Ο 

«Εκείνη η σκηνή», 
αποκρίνεται  
ο Λον. «Υπερβολικά 
συναισθηματική», 
προσθέτει. 
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Φ Ε Σ Τ Ι Β Α Λ

Του ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ ΚΟΥΡΟΥΠΑΚΗ

Στην κοιλάδα της Σολιάς κάποιες μέ-
ρες του Αυγούστου ακούγονται ήχοι
πολλοί, που σπάνε την καλοκαιρινή
ραστώνη και το μονότονο, για κά-
ποιους, τετέρισμα του τζιτζικιού.
Στη μικρή κοινότητα των Κατυδάτων
για έκτη χρονιά το Σαββατοκύριακο
10 και 11 Αυγούστου διοργανώνεται
το φεστιβάλ Windcraft Music Fest
6. Πρόκειται για ένα από τα πιο ιδι-
αίτερα μουσικά φεστιβάλ που διορ-
γανώνονται στην Κύπρο και στο
οποίο συμμετέχουν καλλιτέχνες και
σχήματα που έχουν στη μουσική
τους φαρέτρα πνευστά όργανα. 

Με πρωταγωνιστές, λοιπόν, τα
πνευστά και το φετινό Windcraft
έρχεται να αντλήσει από τις παρα-
δόσεις της παγκόσμιας μουσικής
και να παρουσιάσει νέες, σύγχρονες
δημιουργίες. Αυτή τη δέσμευσή του
το φεστιβάλ την τηρεί απαρέγκλιτα,
αλλά όπως κάθε ζωντανός οργανι-
σμός εξελίσσεται, έτσι ηφετινή διορ-
γάνωσητου Windcraft, παρουσιάζει
κάτι το διαφορετικό, και δίνει στο
πρόγραμμά της ξεχωριστήθέση στις
«τέχνες του δρόμου». Στο Windcraft
Music Fest 6 θα υπάρχουν τρεις σκη-
νές, στο Χάνι του Σταυρινού, στο
περβόλι του Σταυρινού και στην
πλατεία και είναι πραγματικά σκηνές
που σε κάνουν να νιώθεις οικεία,
αναδύουν και οι τρεις εκείνη την
ατμόσφαιρα αλλοτινών εποχών,
που, όμως, οι ήχοι των πνευστών
έρχονται να την ταρακουνήσουν
και να της προσδώσουν φως και
χρώμα, που μόνο τα αφτιά μπορούν
να ακούσουν.

Η Έλλη Μιχαήλ, η ψυχή του φε-
στιβάλ, δεν εφησυχάζει ποτέ, θέλει
το φεστιβάλ στα Κατύδατα να είναι
άψογο από κάθε άποψη. Περπατή-
σαμε μαζί στο χωριό το απόγευμα
της Τετάρτης, για να με ξεναγήσει
στην κοινότητα, και στην παρέα
μας είχαμε και τον κοινοτάρχη Χα-
ράλαμπο Μιχαήλ, ο περίπατός μας
βέβαια, σύντομα έλαβε και χαρα-
κτήρα επιθεώρησης των χώρων. Η
Έλλη εντόπιζε ατέλειες που έπρεπε

να λυθούν και τις επεσήμαινε στον
κοινοτάρχη, από την πλευρά του ο
κ. Μιχαήλ, αμέσως έκανε τα απα-
ραίτητα τηλεφωνήματα, τίποτα δεν
πρέπει να μένει σε εκκρεμότητα.
Εντύπωση μου έκανε και το ενδια-
φέρον των κατοίκων για το φεστιβάλ,
αντιλαμβάνονται ότι τέτοιες εκδη-
λώσεις μόνο θετικά μπορούν να
έχουν για την κοινότητά τους. 

Ηχος και καλή διάθεση
Το φετινό πρόγραμμα συναυλιών

μάς υπόσχεται στιγμές μαγείας και
χορού, οπότε αν έχετε όρεξη για
χορό και πολλή μουσική δεν έχετε
παρά να επιλέξετε τα Κατύδατα.
Στις τρεις σκηνές του φεστιβάλ θα
παρουσιαστούν σχήματα που σμί-
γουν παραδοσιακές μουσικές με
μοντέρνους ήχους: Οι ‘Ndiaz από
τη Βρετάνη της Γαλλίας φτιάχνουν
«ακουστική trance» με στοιχεία από
τη μουσική της Βραζιλίας, της Μέσης
Ανατολής και της Ινδίας, ενώ το
σχήμα The Khat αναβιώνει την πα-
ραδοσιακή μουσική της Υεμένης σε
αραβικούς και εβραϊκούς στίχους
με μοντέρνα όργανα εν μέρει κατα-
σκευασμένα από τους ίδιους. Οι
Bunta Planedo προσκαλούν σε χορό
με τις ηλεκτρονικές διασκευές γνω-
στών τραγουδιών από την Ελλάδα
και τα Βαλκάνια.

Οι Agios Lavrentios Brass Band
ξεσηκώνουν με τον χάλκινο ήχο
τους και τις μελωδίες των Βαλκανίων
και της Νέας Ορλεάνης, ενώ το Ni-
colas Tryfonos Quintet φέρνει κοντά
τους δρόμους της τζαζ και της Ανα-
τολικής Μεσογείου. Οι συνέργιες
είναι πολύ σημαντικές για κάθε φε-
στιβάλ, μιας και αυτές μπορούν να
ανανεώσουν όχι μόνο τη διοργάνω-
ση, αλλά και τους ίδιους τους καλ-
λιτέχνες και τα σχήματα. Η Κύπρος
έχει την τύχη να έχει καλούς μου-
σικούς που θέλουν να πρωτοπορή-
σουν, να δουν τι παίζει παραέξω,
κυριολεκτικά και μεταφορικά, έτσι
ξεχωριστή θέση στο πρόγραμμα του
φεστιβάλ έχουν τρεις νέες συνερ-
γασίες κυπριακών σχημάτων με ξέ-
νους καλλιτέχνες. Το τρίο του Οδυσ-

σέα Τουμάζου φιλοξενεί τον πρω-
τοποριακό μουσικό Itai Weissman
(σαξόφωνο, ΕWI) σε μια παράσταση
που ταυτόχρονα αποτελεί παρου-
σίαση του πρώτου δίσκου τους En-

sticto. Επίσης, το latin jazz σχήμα
Macumba, μετά τη συνεργασία τους
στο στούντιο για την πρόσφατη
ηχογράφηση του δίσκου τους Como
Jugando, ετοιμάζεται να μοιραστεί

τη σκηνή με τον κρουστό Nils Fi-
scher. Το ντουέτο LARVA που εμ-
πνέεται από την κυπριακή μουσική
για να δημιουργήσει νέους ήχους,
θα εμφανιστεί στο φεστιβάλ μαζί
με τον σαξοφωνίστα Federico Pa-
scucci.

Το σύνθημα για την έναρξη του
φεστιβάλ θα δώσουν με τα πνευστά
και τα κρουστά τους αντίστοιχα, το
Windcraft Band και οι Batukinio.
Το φετινό φεστιβάλ, όπως λένε οι
διοργανωτές, προσκαλεί τους επι-
σκέπτες να αφεθούν στη μαγεία της
μουσικής και να γητευτούν από τον
ήχο των πνευστών. Γιατί όχι και να
γυρίσουν το δικό τους μουσικό ντο-
κιμαντέρ με το smartphone σας, να
εξερευνήσουν τη φωνή τους και να
μπουν στον ρυθμό της μουσικής,
να σχεδιάσουντο δικό τουςmandala,
να ονειρευτούν μαζί με τον Μικρό
Πρίγκιπα στα κυπριακά, ή απλώς
να ακολουθήσουν τα αστέρια....

Και εκτός χωριού
Αυτή τη φορά, το Windcraft βγαί-

νει από το χωριό και σε συνεργασία
με το Θέατρο Ριάλτο της Λεμεσού,
διοργανώνεται «μουσική συγκατοί-
κηση» για επαγγελματίες πνευστούς
και κρουστούς μουσικούς στο πλαί-
σιο του Rialto World Music Festival
με συντονιστή τον Νεοζηλανδό σα-
ξοφωνίστα Hayden Chisholm στις
28 Ιουλίου-1 Αυγούστου στη Λόφου
και ο καρπός της δημιουργίας του
θα παρουσιαστεί και στο Windcraft
Music Fest. 

Τέχνες του δρόμου
Η φετινή διοργάνωση θα δώσει

ιδιαίτερη έμφαση στις «τέχνες του

δρόμου». Και τι σημαίνει αυτό; Μα
ότι η μουσική σε ένα φεστιβάλ τέ-
τοιου είδους δεν μπορεί να περιο-
ριστεί στις μουσικές σκηνές. Έχουν
προγραμματιστεί χορευτικές και
εικαστικές παρεμβάσεις στους δρό-
μους του χωριού και γι’ αυτό η επι-
θεώρηση κοινοτάρχη και υπεύθυ-
νης του φεστιβάλ κρίνεται απαραί-
τητη και αυτό το επιβεβαίωσα ιδίοις
όμμασι, χαρακτηριστική η φράση
του κ. Μιχαήλ προς την Έλλη, «αυ-
τόν το θάμνο να το αφήσουμε;»,
βλέποντας κάποια αγριόχορτα στο
κράσπεδο μιας οικίας. Το πρόγραμ-
μα του Φεστιβάλ περιλαμβάνει, επί-
σης, εργαστήρια, προβολές, θεα-
τρικές παραστάσεις για παιδιά και
άλλες δραστηριότητες που προ-
σκαλούν τον επισκέπτη να δράσει,
να εξερευνήσει, να ανταλλάξει εμ-
πειρίες και να απολαύσει την υπέ-
ροχη διαδικασία της καλλιτεχνικής
δημιουργίας.

Οσα φέρνουν
τα πνευστά και
ακόμη παραπάνω
Το Windcraft Music Fest για έκτη χρονιά, στα Κατύδατα,

10-11 Αυγούστου και υπόσχεται βραδιές μουσικής μαγείας

Τρόοδος – Η φύση, ο πλούτος μας
Σταθμός ενημέρωσης

Η ομάδα «Αερικό» θα λειτουργήσει σταθμό
ενημέρωσης για τη χλωρίδα και πανίδα του
Τροόδους, καθώς και με πληροφορίες για
την δράση κινημάτων υπεράσπισης του φυ-
σικού μας πλούτου και των κοινών στην
Κύπρο. 10 - 11 Αυγούστου, 4:00-8:00 μ.μ.

• • • • •

SMART-DOC
Eργαστήρι παραγωγής ντοκιμαντέρ

Το εργαστήρι θα αποτελείται από δύο μέρη
και ο Alegros Gramma θα παρουσιάσει τις
δυνατότητες της κάμερας που φέρουν τα
smartphones. Με το οπτικογραφημένουλικό
που θα συλλέξει ο καθένας θα δημιουργηθεί
στο τέλος ένασύντομο μουσικό ντοκιμαντέρ.
Σάββατο 10 Αυγούστου, 4:00-5:00 μ.μ. και
Κυριακή 11 Αυγούστου, 11:00 π.μ. - 1:00 μ.μ. 

• • • • •

SOUND OF HEIMAT, Deutschland singt!
Προβολή 

O μουσικός Hayden Chisholm, Νεοζηλανδός
με ιρλανδική καταγωγή, διασχίζει στη Γερμανία
προς αναζήτηση της αληθινής παραδοσιακής
γερμανικής μουσικής. Στην πορεία ανακα-
λύπτει μια ζωντανή, δυναμική, αυθεντική
και δημιουργική μουσική σκηνή, που απέχει
πολύ από κάθε μουσειακό έκθεμα. Σάββατο
10 Αυγούστου, 4:00-5:30 μ.μ.

• • • • •

PAINTINGS ON A WALL
Εργαστήρι stencil 

Μετά την πρώτη καλλιτεχνική του επέμβαση
στο 3ο Windcraft Music Fest, ο καλλιτέχνης
twenty three επιστρέφει για να δημιουργήσει

μια νέα τοιχογραφία στο χωριό. Αν θέλεις
να συμμετέχεις κι εσύ στη δημιουργία του,
μαθαίνοντας και χρησιμοποιώντας τις βασικές
τεχνικές του stencil, πέρνα από τον Καφενέ
του Σταυρή. Σάββατο 10 Αυγούστου, 5:00-
7:00 μ.μ.

• • • • •

B(e) Flat
Εργαστήρι Παρα-Φωνίας

Στο εργαστήρι παρα-φωνίαςπου παρουσιάζει
η Κάλια Λοϊζίδου με πρακτικό τρόπο θα έρ-
θουμε κοντά στη φωνή μας. Θα δούμε τη
φωνή ως το εργαλείο ανάπτυξης του αισθή-
ματος της επίτευξης και της μάθησης, ως
μέσο διαπροσωπικών σχέσεων και καλύτερης
επικοινωνίας, ως θεραπεία της μοναξιάς και
της θλίψης. Σάββατο 10 Αυγούστου, 5:30-
7:00 μ.μ.

• • • • •

CAPOEIRA
Παρουσίαση από το Apêiara
Capoeira Academy

Ο δάσκαλος Mestre Casquinha (Rodrigo Gon-
calves) και η ομάδα του θα επιδείξουν στο
Windcraft Music Fest 6, την ευεξία η oποία
κανείς αποκτά χρησιμοποιώντας την τέχνη
capoeira, σχηματίζοντας ένα κύκλο στο
κέντρο του χωριού, καλώντας μας να συμ-
μετάσχουμε στις διάφορες κινήσεις και
στάσεις της πολεμικής αυτής τέχνης. Σάββατο
10 Αυγούστου, 6:00-7:00 μ.μ.

• • • • •

AMIKECO
Παράσταση με κούκλες

Aμικέκο από τη θεατρική ομάδα: Canicula
Puppets. Χρησιμοποιώντας την κούκλα ως

ένα από τα πιο ιδιαίτερα θεατρικά εργαλεία,
η παράσταση μας ταξιδεύει σε ένα κόσμο
γλυκό και νοσταλγικό, στον οποίο ο Αμικέκο,
πρωταγωνιστικός χαρακτήρας, μας αποδει-
κνύει τη δύναμη της αγάπης και την αξία της
αληθινής φιλίας. Την παράσταση μπορούν
να παρακολουθήσουν όλοι και όλες άνω
των 4 ετών, ανεξαρτήτωςγλώσσας.Σάββατο
10 Αυγούστου, 6:30-7:30 μ.μ.

• • • • •

ΤΑΞΙΔΙ ΣΤΟ ΣΥΜΠΑΝ
Παρατήρηση του έναστρου νυχτερινού
ουρανού με τηλεσκόπιο

Οι παρευρισκόμενοι στο φεστιβάλ θα έχουν
την ευκαιρία να κοιτάξουν μέσω τηλεσκοπίου,
μερικά από τα εντυπωσιακά χαρακτηριστικά
των ουράνιων σωμάτων. Στον χώρο της πα-
ρατήρησης θα προβληθεί υλικό σχετικό με
την εξερεύνηση της σελήνης και των πλανητών
του Hλιακού μας Συστήματος. Σάββατο 10
Αυγούστου, 9:00-11:00 μ.μ.

• • • • •

WINDS & BEATS
Εργαστήρι για πνευστά και κρουστά

Ο Hayden Chisholm και οι μουσικοί του Agios
Lavrentios Brass Band μας προσκαλούν να
γνωρίσουμε μαζί τους την κουλτούρα αυτών
των μουσικών παραδόσεων, μέσα από ένα
πρακτικό εργαστήρι που απευθύνεται σε
παίκτες πνευστών και κρουστών μουσικών
οργάνων. Κυριακή 11 Αυγούστου, 11:00 π.μ.-
1:00 μ.μ. 

• • • • •

DRAW A MANDALA
Εργαστήρι

Αν θέλετε να μάθετε περισσότερα για τα

mandala, να δοκιμάσετε και να δημιουργή-
σετε, ελάτε στο εργαστήρι «Draw a Mandala»
και γίνετε «ένα» με την ουσία, βάζοντας τη
συμμετρία και το χρώμα στη ζωή σας, με-
ταφορικά και κυριολεκτικά.Την παρουσίαση
θα αναλάβει ο καλλιτέχνης-tattoo artist Me-
tatron. Κυριακή 11 Αυγούστου, 11:00 π.μ.-
1:00 μ.μ. 

• • • • •

MOROCCANA
Προβολή 

Η Moroccana είναι η καταγραφή του πώς
μετατρέπεται ένα ταξίδι σε soundtrack της
ζωής μας. Ο Alegros Gramma (Αλέξης Γραμ-
ματικός) παίρνει το σαξόφωνό του, ένα μι-
κρόφωνο, μία κάμερα κινητού τηλεφώνου
και κυκλοφορεί στο Μαρόκο για 45 μέρες
συναντώντας μουσικούς, ηχογραφώντας και
βιντεοσκοπώντας την πραγματική ζωή και
τους ήχους του Μαρόκο. Κυριακή 11 Αυγούστου
2019, 15:30-17:00.

• • • • •

ΚΟΥΤΣΑ-ΚΟΥΤΣΑ, ΓΙΑΛΙ-ΑΛΙ
Αναλογικό παιχνίδι εξερεύνησης στο χωριό

Πρόκειται για ένα διασκεδαστικό ομαδικό
παιχνίδι εξερεύνησης στο χωριό, όπου οι
παίκτες θα πρέπει να περάσουν από διάφορες
πρακτικές δοκιμασίες μέχρι να βρουν ένα
κομμάτι του κρυμμένου θησαυρού. Κυριακή
11 Αυγούστου, 4:30-5:30 μ.μ.

• • • • •

ΣΕ ΡΥΘΜΟΥΣ ΛΑΤΙΝ
Εργαστήρι για κρουστά με τον Nils Fischer 

Ο Nils Fischer μας καλεί να τον ακολουθήσουμε
σε ένα μοναδικό ταξίδι εξερεύνησης των
λάτιν ρυθμών. Εισάγοντάς μας στα διάφορα

στυλ της λάτιν μουσικής, θα μας δώσει την
ευκαιρία να ζωντανέψουμε με τα κρουστά
όργανά μας κάποιους από τους κυριότερους
ρυθμούς και μοτίβα που αποτελούν την ουσία
της λάτιν μουσικής. Κυριακή 11 Αυγούστου,
5:00-6:30 μ.μ.

• • • • •

STREET MOVES
Εργαστήρι χορού χιπ-χοπ

Ένα εργαστήρι χορού που παρουσιάζει τις
βασικές ιδέες και κινήσεις του χορού χιπ-
χοπ. Η αστική χορευτική κουλτούρα θα με-
ταφερθεί για λίγο στους δρόμους των Κα-
τυδάτων, όπου οι παρευρισκόμενοι θα μπο-
ρούν να αυτοσχεδιάσουν και να χορέψουν
σε κύκλο, αφού γνωρίσουν κάποιες κινήσεις
και βασικές αρχές του χορευτικού στυλ χιπ-
χοπ. Τo εργαστήρι συντονίζει η χορεύτρια
και χορογράφος Νεφέλη Τσιουτή. Κυριακή
11 Αυγούστου, 5:00-6:00 μ.μ.

• • • • •

Ο ΜΙΚΡΟΣ ΠΡΙΓΚΙΠΑΣ στα κυπριακά
Θεατρική παράσταση

Ο σκηνοθέτης Κώστας Σιλβέστρος παρουσιάζει
ως θεατρική παράσταση στα κυπριακά το
γνωστό παραμύθι «Ο Μικρός Πρίγκιπας» του
Αντουάν ντε Σεντ-Εξιπερί. Η παράσταση
είναι βασισμένη στην κυπριακή απόδοση
του βιβλίου από τον Ιάκωβο Χατζηπιερή,
ενώ τη θεατρική μεταφορά του βιβλίου υπο-
γράφει ο Αντρέας Νικολαΐδης. Ο ηθοποιός
Γιάννης Μίνωςενσαρκώνει τον Μικρό Πρίγκιπα
και όλους τους υπόλοιπους ρόλους του έργου,
αναλαμβάνοντας να αφηγηθεί όλη την ιστορία
με ευφάνταστα ευρήματα και αιφνίδιες
εναλλαγές ρόλων. Κυριακή 11 Αυγούστου,
6:30-7:30 μ.μ.

Π Α ΡΑ Λ Λ Η Λ Ε Σ  Ε Κ Δ Η Λ Ω Σ Ε Ι Σ

Με πρωταγωνιστές τα πνευστά και το φετινό Windcraft έρχεται να αντλήσει από τις παραδόσεις της παγκόσμιας μου-
σικής και να παρουσιάσει νέες, σύγχρονες δημιουργίες.

Στο Windcraft Music Fest 6 θα υπάρχουν τρεις σκηνές, στο Χάνι του Σταυρι-
νού, στο περβόλι του Σταυρινού και στην πλατεία και είναι πραγματικά σκηνές
που σε κάνουν να νιώθεις οικεία.

info

Πληροφορίες στο τηλ. 22-377748
info@windcraftmusic.com
Δείτε το αναλυτικό πρόγραμμα
www.windcraftmusicfest.com
Εισιτήρια: €20 μονοήμερο, €25 διή-
μερο. Παιδιά κάτω των 12, εργαστή-
ρια και παράλληλες δράσεις δωρεάν.
Διαδικτυακή προπώληση εισιτηρίων
μέχρι τις 9 Αυγούστου μέσω της ιστο-
σελίδας Eventbrite.com
Διαμονή: Δωρεάν κατασκηνωτικός
χώρος με χώρους υγιεινής. Ξενοδο-
χεία και καταλύματα στα γύρω χωριά
(Κακοπετριά, Καλοπαναγιώτης, Σπή-
λια, Γαλάτα κτλ.)

������

Το πρόγραμμα μάς υπό-
σχεται στιγμές μαγείας
και χορού, οπότε αν έχετε
όρεξη για χορό και μου-
σική δεν έχετε παρά να
επιλέξετε τα Κατύδατα.
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MAURICE SOUSTIEL
Λεωφόρος Ωσμάν 146 
εκδ. ΕΞΑΝΤΑΣ, σελ. 230
μτφρ. Λίλα Κονομάρα 

Της ΣΙΣΣΥΣ ΑΛΩΝΙΣΤΙΩΤΟΥ

«Στο δοκίμιο 

-

-

-

-

-

-

-

-

-
-

-
-

-

-
-
-

-

-
-

-

-
-

-

-

-

-
-

-

-

-
-
-

-

-

-
-

-

-

-

-

-
-

-
-

-
-

Επιβίωση σε σκοτεινούς καιρούς
Ενα μάθημα ανατομίας του ανθρώπου, βασισμένο στο Ολοκαύτωμα και στη φρίκη των ναζιστικών στρατοπέδων συγκέντρωσης

Η συνεισφορά ενός Ιτα-
λού φασίστα στην επιβί-
ωση της οικογένειάς του 
και ο ρόλος ενός ραββί-
νου στην εξόντωση  
της οικογένειάς του  
στη Θεσσαλονίκη.
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Ο Ζαν Ρενό

Χιούμορ και συγκίνηση στα αχνάρια του ράλι Ντακάρ

Ο έρωτας
στα χρόνια
του Facebook
Ενα θρίλερ για τις περίπλοκες 

σχέσεις στο «απρόσωπο» Διαδίκτυο

Η Κλερ

Του ΑΙΜΙΛΙΟΥ ΧΑΡΜΠΗ

HOME CINEMA
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Της ΜΑΡΩΣ ΒΑΣΙΛΕΙΑΔΟΥ
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Προτείνουμε 

Μεγάλα μυθιστορήματα... εκτός μόδας
Πολυσέλιδα έργα με στιβαρή αφήγηση, πλούσια πλοκή και αξέχαστους χαρακτήρες για καλοκαιρινή ανάγνωση κόντρα στο «κύμα»

Οι θάλασσες της ευδαιμονίας και της αγωνίας

PIERRE LOTI
Ψαράς της Ισλανδίας
μτφρ.: Ιφιγένεια  
Μποτουροπούλου 
εισαγωγή: Ζαν Μπαλκού 
εκδ. Στερέωμα, 2019 
σελ. 273

ΜΑΛΚΟΛΜ ΛΟΟΥΡΥ
Σκοτεινά όπως ο τάφος  
που ο φίλος μου κείται 
μτφρ.: Παναγιώτης  
Χαχής 
εκδ. Αστάρτη, 2019 
σελ. 432

TOBIAS GEORGE SMOLLETT
Οι περιπέτειες του Ρόντερικ 
Ράντομ
μτφρ.: Ρένα Χάτχουτ 
εισ.-σημειώσεις: Πολ  
Γκάμπριελ Μπάους 
εκδ. Gutenberg, 2019, σελ. 761

JOSEPH ROTH 
Τα χρόνια των ξενοδοχείων 
Eισαγωγή-ανθολόγηση
κειμένων: Μίκαελ Χόφμαν 
μτφρ. Μαρία Αγγελίδου
εκδ. Αγρα, 2019, 
σελ. 374

THEODORE DREISER 
Η Κάρι μας  
Εισαγωγή-μετάφραση: 
Ελλη Φιλοκύπρου
εκδ. Gutenberg- Orbis 
Literae, σελ. 760

ΑΝΝΥ ΠΡΟΥ 
Ανθρωποι του δάσους 
μτφρ.: Γιώργος  
Κυριαζής 
εκδ. Καστανιώτη 
σελ. 828

ΜΑΞΙΜ ΓΚΟΡΚΙ 
Οι Αρταμάνοφ
μτφρ.: Αρης Αλεξάνδρου  
επίμετρο: Γιώργος Τσακνιάς
εκδ. Πατάκη 
σελ. 525

ΕΡΝΕΣΤΟ ΣΑΜΠΑΤΟ 
Περί ηρώων και τάφων
μτφρ.: Κλαίτη  
Σωτηριάδου
εκδ. Μεταίχμιο 
σελ. 683




